
بازار اجاره در انتظار ضابطه
 تنور تورم در بازار اجاره به قدری داغ است 
که تقریبا گریبانگیر همه مستاجران شده

 غیبت تنظیم گر، این بازار را به بازاری کاملا 
یک طرفه به نفع مالکان تبدیل کرده است

بازگشت همه به سوی اوست
 با کمال تأســف و تأثر درگذشــت مرحوم آقاي محســن میرزایی

از پیشکسوتان حوزه مطبوعات و تبلیغات را به بازماندگان محترم  آن مرحوم 
تســلیت مي گوییم.  از ایزد منان براي آن مرحوم علو درجات  و  مغفرت الهي 

مدیرعامل و کارکنان موسسه همشهریمسئلت داریم.

صفحه4 صفحه15

نقض رأی 
محکومیت طبری 

صحت ندارد
 یک رسانه  اصلاح طلب  ادعا کرده 
بود بخشی از حکم  حبس طبری در 
دیوان عالی کشور نقض شده  است

تنها در 2مورد اتهامی، اجازه 
رسیدگی مجدد داده شده است

اطلاعات شهروندان 
مخدوش نشده است

 ولخرجی سارقان
با سكه های سرقتی 

زنگ هشدار مصرف 
بنزین به صدا درآمد

زمزمه عبور 
دمكرات ها از بايدن

چمران:حمله سایبری به شهرداری 
گسترده بوده و بازگرداندن سامانه ها  

زمان بر است

 تحقیقات پلیس جزئیات تازه اي
 را از سارقان صندوق امانات 

بانک ملي فاش کرد

مسئولان اجرایي مي گویند با روند 
فعلي مصرف، احتمال واردات بنزین 

از سال آینده بالاست

صفحه10

صفحه3

صفحه6

صفحه4

صفحه7

تنبیهشدگان!
 لیگ برتر بیست ویکم، فصل

»سه -هیچ « های تمام نشدنی بود

   بــا اعــام رأی انضباطی بــرای آخرین 
مســابقه های برگزارنشــده لیــگ برتــر، 
پرونــده لیگ بیســت و یکم رســما بســته 
شــد؛ فصل پرماجرایی که به نظر می رســد 
برگزارکنندگانــش ترجیــح می دادند آن را 
بیشتر از این ادامه ندهند. آنچه در رقابت های 
این فصل لیگ برتر بیشتر از هر چیز دیگری به 
چشم آمد، شکسته شدن رکورد تاریخ »نتایج 
انضباطی« در یک فصل از فوتبال باشــگاهی 
ایران بود. »سه- هیچ « های پرشمار این فصل 
لیگ برتر، تنــوع قابل توجهی نیز داشــتند. 
نخســتین بار در همان هفته های نخست بود 
که شهرخودرو مشهد به دلیل امتناع از حضور 
در زمین مسابقه روبه روی مس رفسنجان در 
اعتراض به مسائل مالی باشگاه، از سوی کمیته 
انضباطی بازنده اعام شد. هنوز نیم فصل اول 
به پایان نرسیده بود که رأی جنجالی پرونده 
بایناما نیز صادر شد و گل گهر به خاطر استفاده 
از بازیکن غیرمجاز، نقره داغ شــد و چند سه- 
هیچ دردناک را تجربه کرد؛ اتفاقی که جدول 
را هم تحت تأثیر قــرار داد و پس لرزه های آن 
تا آخرین هفته ها همراه لیــگ برتر بود. بعد 
نوبت بــه ماجرای عجیب مســابقه تراکتور و 
پرسپولیس و پرتاب سنگ به سمت بازیکن ها 
رسید تا این بار پرسپولیسی ها با رأی انضباطی 
برنده شوند. همین تراکتور که در این پرونده 
بازنده اعام شده بود، خودش نبرد برگزارنشده 
روبه روی نساجی را 3 بر صفر برد. به هر حال در 
این فصل کمیته انضباطی پرکارترین کمیته 
فوتبال ایران بود. فصلــی که در آن، پرونده ها 
روی هم انبار می شــدند، رأی ها جدول لیگ 
را تغییر می دادند و رسانه ها هم دائما به مرور 
دعواهای دوطرفه می پرداختند. فصلی که در 
آن، راه های سه-هیچ شدن بازی های فوتبال، 

به تعداد تیم  های لیگ برتر رسیده بود!
در پایان لیگ برتر بیست و یکم، مجموعه ای از 
داستان هایی با محوریت »خشم« در حافظه 
هواداران فوتبال باقی مانده است. در طول فصل 
باشگاه ها به ندرت همدیگر را تحمل می کردند و 
تنها در مواردی بسیار نادر با هم کنار می آمدند. 
این فصل نه فقط رکــورد نتایج انضباطی، که 
رکورد صادر شــدن بیانیه از سوی باشگاه  های 
مختلف هم شکســته شــد؛ موضوعی که در 
آخرین هفته ها تأثیرش را روی جو ســکوها 
نیز گذاشــت و خودش را در فرهنگ هواداری 
فوتبال ایران بروز داد. همه ماجراهای این فصل 
لیگ، نشان دادند که در ایران همچنان به اندازه 
کافی از فوتبال لذت نمی بریم و پدیده ای به اسم 
فوتبال را دستاویزی برای سپری کردن ساعتی 
خوش نمی دانیم. فوتبــال در ایران، به ابزاری 
برای جنگ تبدیل شده و ظاهرا در قراردادهای 
نجومی با ســتاره های مختلف هم بندی برای 
آرامش بیشــتر وجود ندارد. این عادتی است 
که باید در فصل های بعدی به دنبال اصاحش 
باشیم. این عادتی اســت که به همه سطوح و 
ارکان فوتبال در ایران لطمه وارد خواهد کرد. 
این بیانیه ها، اعتراض هــای مداوم، کنایه های 
تمام  نشــدنی باید یک جایی به پایان برسند. 
البته که کمک گرفتن از تکنولوژی و ورود کمک 
داور ویدئویی می تواند بسیاری از اعتراض ها را 
خاموش کند اما فوتبال ایران فعا حتی نزدیک 
به استفاده از این فناوری هم نیست و همچنان 
نمی شود زمان پایان یافتن انتظار برای چنین 

اتفاقی در لیگ برتر را تخمین زد.
   ایــن فصــل کم  وبیــش اتفاق هــای 
امیدوارکننده ای هم داشت که مهم ترین اش 
بدون تردید، بازگشت دوباره تماشاگرها بعد 
از یک فصل تماما سوت وکور برای سکوها بود. 
از نیم فصل دوم لیگ برتر به تدریج تماشاگرها 
به خانه واقعی شان برگشتند. هر چند که این 
اتفاق در همه شــهرها رخ نداد. شــور و حال 
فوتبال با حضور تماشاگرها دیدنی بود و این 
فصل فینال جام حذفــی نیز با ظرفیت تقریبا 
کامــل اســتادیوم آزادی، بی نهایت جذاب 
به نظر می رسید. همانطور که جشن قهرمانی 
استقالی ها نیز بســیار باشکوه بود. تونل زدن 
چند تیم برای تیم قهرمان هم در نوع خودش 
مثال زدنی به نظر می رسد و سابقه چندانی در 
فوتبال ایران نداشت. این حقیقت که از 16تیم 
لیگ برتر 10تیم در طول فصل حاضر به تغییر 
مربی نشــدند هم در نوع خودش جالب توجه 
بود. خیلی از مربی ها به کمک همین ثبات و 
امنیت شغلی، توانستند جوانگرایی مدنظرشان 
را در لیگ برتــر پیاده کنند و بــه مهره های 
تــازه وارد فرصت بازی بدهنــد. این فصل در 
بعد فنی، پیشــرفت هایی را نیز به خصوص در 
چند باشگاه مختلف نمایان کرد. سردسته این 
باشگاه استقال بود که تبدیل به نخستین تیم 
بدون شکست در پایان یک فصل از رقابت های 
تاریخ لیگ برتر شــد. آنها قهرمانی را در اوج 
شایستگی جشن گرفتند. هر چند که هواداران 
این باشگاه خیلی زود ناچار به خداحافظی با 

سرمربی موفق شان شدند.
   در تعطیات بین 2فصل، کارهای بســیار 
زیادی برای انجــام دادن در رده باشــگاهی 
وجــود دارد. تیم  هایــی که هنوز اســتادیوم 
ندارند و در تمام طول فصل گذشــته خانه به 
دوش بوده اند، باید ورزشگاه شــان را تکمیل 
کنند، اســتادیوم هایی که صاحب گیت ورود 

هوادارها نیســتند، باید 
اصــاح شــوند و روند 

بلیت فروشی اینترنتی نیز به تغییراتی اساسی 
نیاز خواهد داشت. 
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تنورداغانتخابیبايزدانیخروجدستهجمعی؟
3آزادكار تیم ملي براي رقابت هاي جهاني 

انتخاب شدند و در 7وزن دیگر مسابقات 
انتخابي برگزار خواهد شد 

روزماندهتا
جامجهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

ایران 	

بلغارستان
04:30

آمریکا	

ایران
21:30

ایران	

برزیل
18:00

کانادا	

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

سه شنبه 31 خرداد 1401

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

دانمارک

اتریش
23:15

فرانسه

کرواسی
23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

قزاقستان

اسلواکی
18:30

آذربایجان

بلاروس
20:30

C  - لیگ ملت های اروپا

آلبانی

استونی
20:30

دوستانه

هنوز هیچ مربی ایرانی یا خارجی نیمکت 

تیم استقلال را تحویل نگرفته است. 

الکس نوری و مورایس جدیدترین نام های 

مطرح شده برای این پست هستند

کپیبرابراصـــــل
سجاد شهباززاده امسال، همان امين قاسمی نژاد پارسال 
است که همزمان مورد توجه سرخابی ها قرار گرفته است

 ادامه  در
 صفحه18

عاقبت عجیب خریدهایی كه 
پرسپولیس را به فینال لیگ 

قهرمانان آسیا بردند

18

سرمربی تیم ملی فوتبال زنان از 
بازیکنانش خداحافظی كرد و به آنها 

گفت: صلاح دیدند من نباشم

18
فوتبال ایران

استقلال
بوندسلیگاییمیشود؟

صفحه17

یادداشت
سیدمحمد کاظمی شیخ شبانی؛  کارشناس مسائل سیاسی

برای رسیدن به »تمدن نوین اسلامی« و »حیات طیبه« 
به عنــوان خط کلی و هــدف نهایی انقلاب اســلامی و 
زمینه ساز ظهور حضرت حجت )عج(، به نقشه راهی در راستای تبیین آرمان های انقلاب، 
تولید فکر و تربیت نیروهای انقلابی نیاز است. تمامی نهادها و سازمان های انقلابی برای 
نیل به چنین هدف مبارکی باید نقشه راه را به دســت آورده و با التزام عملی به آن، راه 
رسیدن به تمدن نوین اسلامی را هموارتر کنند؛ بنابراین به دلیل اهمیت مسیر و مقصد، 
سخن از چیستی و چرایی شناخت و حرکت در پرتو آن نقشه اثربخش و کارگشا، بسیار 

ضرروی می نماید.
بسی واضح است که شرح و تفصیل چیستی )خصوصیات و مؤلفه ها( و چرایی چنین 
نقشه ای که از آن به »منظومه فکری« تعبیر می کنیم، در این مقال نمی گنجد و برای 
درک تفصیلی آن، باید بحث را در جای دیگر پیگیری کرد. در اینجا تنها نگاهی گذرا و 
اجمالی به بحث خواهیم داشت؛ به امید آنکه ضرورت بحث برای خواننده روشن شود و 
انگیزه ای برای پیمودن و حرکت و تلاش در چارچوب این منظومه فکری به وجود آورد.

این منظومه فکری توسط ولی جامعه اسلامی ارائه شــده و با ژرف نگری در مجموعه 
مکتوبات، منشورات، سخنرانی ها و بیانیه های امامین انقلاب به دست می آید تا مبنای 
تصمیم ها و اقدام ها در یک نظام ولایی، بیانات و رهنمودهای ولی جامعه باشد. دستیابی 
به این منظومه کار آسانی نیست و به مطالعه اجتهادی با شیوه درست استنباط نیاز دارد. 
مقام معظم رهبری شیوه درست استنباط این منظومه فکری را اینگونه تبیین می فرماید: 
»شیوه درست استنباط این اســت که همه حرف ها را ببینند، آنها را در کنار هم قرار 
بدهند؛ توی آنها عام هست، خاص هست، مطلق هست و مقید هست. حرف ها را باید 
با همدیگر سنجید، تطبیق کرد. مجموع این حرف ها، نظر امام)ره( است.« 1387/7/7

کار اجتهادی و اشراف کامل و نگاه دقیق و ژرف بین به دقایق و زوایای تمامی اندیشه های 
امام خمینی)ره( و مقــام معظم رهبری - که تنها بیانات شــان بالغ بر 70هزار صفحه 
است- هرچند سخت و دشوار به نظر می رسد، اما نباید سبب یأس و ناامیدی شود؛ چراکه 
با مطالعه مستمر و دقیق و تشکیل کارگروه های علمی در زمینه های مختلف، می توان 
به اندیشه توحیدمحور، تمدنی، شبکه ای و نظام وار امامین انقلاب که برگرفته از منظومه 

معرفتی، ارزشی و کنشی اسلام است، دست پیدا کرد.
رهبرمعظم انقلاب اســلامی در دیدار بــا اعضای مجلس خبــرگان رهبری با نگاهی 
آسیب شناســانه بر حقیقت این منظومه فکری تأکید کرده و ضمن هشدار به نادیده 
گرفتن آن می فرماید: »جمهوری اســلامی یک منظومه است، یک مجموعه است، یا 
بگوییم واحد دارای ابعادی است که این ابعاد باید با همدیگر مورد ملاحظه قرار بگیرد و 
با هم باشد؛ این درهم  تنیدگی باید حفظ شود. هرکدام از این جهات تضعیف بشود، کل 
و مجموعه تضعیف شده است.« 1388/7/2در جای دیگر می فرماید: »مکتب امام)ره( 
یک بسته کامل است، یک مجموعه است، دارای ابعادی است؛ این ابعاد را باید با هم دید، 

با هم ملاحظه کرد.« 1390/3/14
یک سو نگری و عدم اشراف کافی به منظومه فکری امامین انقلاب، پیامدها و آسیب های 
فراوانی را در دینداری و سیاست ورزی به دنبال دارد. با نگاه جزیره ای به این منظومه، 
سیاســت های کلان نظام، در نگاه بدنه اصحاب قدرت، ابعاد خُــرد و کلان حکومت و 
عرصه های سیاســی، فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و... جاری نمی شــود و مسئولان 
نمی توانند براساس آن، نقشه راه را ترسیم کرده و بر آن مبنا به پیشرفت کشور در ابعاد 

گوناگون و رسیدن به تمدن نوین اسلامی کمک کنند.
نگاه برُشی و استنادات گزاره ای به اندیشه و کلمات امامین انقلاب بدون دیدن پیوندها در 

یک نظام حلقوی و هرمی و همچنین کاربست تیترخوانی به جای 
منظومه دانی در فهم آن منظومه فکری، سبب می شود به جای 

دیدی کلی و اندیشه ای وسیع و صحیح، تصویری ناقص الخلقه از آن تفکر توحیدی، پویا 
و استکبارستیز به دست آمده و سبب انقلابی گری و سیاست ورزی کاریکاتوری شود.

  منظومه یابی؛ ضرورتی برای 
از پایان جنگ تحمیلی ســال های زیادی گذشته نهادهای انقلابی

اما برای سردار پاســدار گلعلی بابایی، نویسنده 
نامی کشــورمان خیر. بــرای او همچنان جهاد 
ادامه دارد. بابایی این روزها با سلاح قلمی 
که به دســت دارد به شیوه خودش با 
دشــمن می جنگد. جهادش در راه 
ترویــج فرهنگ ایثار و شــهادت 
اســت؛ چیزی که می تواند به حفظ 
 ارزش هــای ملــی و دفاع مقدس

 کمک کند...

با  گلعلی بابایی،  سردار   نویسنده   درباره دفاع مقدس
در ثبت وقایع جنگ،  افراط و تفریط نکنیم
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

مرگ سالانه ۵ تا ۱۰هزار ایرانی بر اثر ابتلا به هپاتیت
دکتــر امیرعلــی ســهراب پور، رئیــس شــبکه هپاتیت 
ایران، می گوید: ابتلا به هپاتیت های ویروسی B و C در 
مردها بیشتر اســت و به نظر می رسد مهم ترین دلیل 
آن بروز رفتارهای پرخطرِ بیشتر از سوی آقایان باشد. 
اما آمار مرگ ومیر در افراد مبتلا بیــن زن و مرد تفاوت 

چشمگیری ندارد.

چه روستاهایی برای بومگردی مناسب هستند؟
محمدعلی باقری، شهردار ناحیه کوهستان در رابطه 
با ظرفیت روستای پس قلعه و حصارسنگ برای ایجاد 
بومگردی در پایتخت توضیح داد:  محورهای منتهی به 
کوهستان های شمال تهران به دلیل وجود روستاها یا 
محله های قدیمی ظرفیت استفاده در قالب بومگردی 

برای گردشگران را دارند.

مخدری که محرک است اما ممنوع نیست
می دانیــد فرزندان تان ممکن اســت در حــال مصرف 
ناس باشــند و شــما روح تان هم خبر نداشــته باشد؟ 
می دانید این ماده ســبزرنگ نــه دود دارد و نــه بو، اما 
مصــرف مداومــش می توانــد اثــرات اعتیــادآور بــرای 
مصرف کننده داشــته باشــد؟ ناس به سهولت و مثل 

نقل و نبات، در تهران خرید و فروش می شود.

آیا ویروس آبله میمونی از راه هوا منتقل می شود؟
مقامــات »مرکــز کنتــرل و پیشــگیری بیماری هــای« 
آمریکا )CDC( ایــن هفته با ایــن نظر که ویــروس آبله 
میمونی می تواند از طریق هوا منتشر شود، مخالفت 
کردنــد و گفتند ایــن ویروس معمــولا از طریــق تماس 
مستقیم با زخم های پوستی بیمار یا مواد آلوده شده با 

آنها سرایت می کند.

انتشارتصویر موجودی مرموز در اطراف یک باغ وحش
مشاهده های مرموز در نقاط مختلف دنیا چیز جدیدی 
نیســت و تقریبا هر روز تعــدادی گــزارش در مورد اشــیاء 
و موجودات عجیــب و غریبی که مــردم ادعا می کنند در 
مکان های مختلف با آنها روبه رو شده اند، منتشر می شود 
اما تصویری که توسط یکی از باغ وحش های تگزاس منتشر 
شده باعث شد تا کاربران اینترنتی کمی دچار تردید شوند.

سلامت

گردشگری

جامعه

سلامت

دانش

ادامه در 
صفحه2

بفرمایید خیابان غذا!

مدرسه  ای  که     جهانی شد

 مشکل حقوق بازنشستگان
روی میز مجلس

 موضوع در جلسه غیرعلنی مجلس  و با حضور وزیر کار بررسی شد

  طراحی مدرسه روستای »سیدبار جدگال« 
سیستان و بلوچستان،  نامزد یک جایزه جهانی شد

  مدرسه »ایران من 100«  با نگاه چندکاربردی
 به فضای کالبدی مدرسه اجرا شده است

تکرار سی تیر و باب همایون این بار
در غرب تهران

داده نما
همشهری آنلاین / گرافیک: مهدی سلامی

کودکان کار  و خیابان  چه آزارهایی می بینند؟

%72
پسر

 %28
دختر

چه آسیب هایی کودکان 
کار را تهدید می کند؟

 کودکان کار و خیابان 
چه آزارهایی می بینند؟

70.000نفر
آمار کودکان کار در ایران

30.000نفر
آمار کودکان کار در تهران

%80

%45

%2

4000

 کودکان کار 
اتباع خارجی هستند.

 کودکان کار عضو 
خانوارهای 4 تا ۶ نفره اند.

 کودکان کار 
پدر و مادر ندارند.

 کودک کار 
زباله گرد هستند.

1۶0.000.000نفر
آمار کودکان کار در جهان

 آمار غیر رسمی کودکان کار 
در ایران حدود 

900.000 نفر

 بیسوادی، بازماندگی 
از تحصیل، سوء تغذیه

 محرومیت از
 دوران شیرین کودکی

آلوده شدن به  ویروس 
اچ آی وی و اعتیاد

 افسردگی، خودزنی 
و خودکشی

 آزارهای جنسی
خشونت و ...

1.۶ 
درصد

22.7 
درصد

15.4 
درصد

21 
درصد

34 
درصد

3 
درصد

20.7 
درصد

13.8 
درصد

  حتی پسرها 
 مورد آزار جنسی
 قرار می گیرند.

جایی برای
 خواب ندارند.

 از مردم توهین می شنوند
 و کتک می خورند.

 هیچ یک از انواع آزار را 
تجربه نکرده اند.

 با سرما یا 
گرمای شدید 
روبه رو هستند.

 گرسنگی را 
تجربه کرده اند.

 توهین 
 می شنوند و

 کتک می خورند.

 تجربه تصادف 
با خودرو را دارند.

اله
نور

ضا 
ي/ ر

هر
مش

س: ه
عک

12صفحه4

 قدرت نمایی صنعتی ایران
 نفتکش غول پیکر ایرانی  به سفارش ونزوئلا ساخته و تحویل شد

وزن 
21.5هزار تن

عرض 
44متر

ارتفاع 
21متر

طول 
250متر

کارفرما: ونزوئلا سازنده: ایران 

سرعت نفتکش
15گره دریایی

قدرت موتور
21هزار اسب بخار

صفحه2
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واکنش  ها به قطعنامه سیاســی و 
جهــت دار شــورای حکام آژانس مجلس

بین المللــی انرژی اتمی در تهران 
ادامه دارد و 260نماینده مجلس با امضای بیانیه ای، 
ضمن محکوم کردن قطعنامه اخیر شورای حکام علیه 
فعالیت های صلح  آمیز هســته ای ایــران، از توقف 
فعالیت دوربین های نظــارت فراپادمانی حمایت 

کردند.
به گزارش همشهری، در این بیانیه که در پایان جلسه 
علنی دیروز مجلس قرائت شــد، نمایندگان ضمن 
محکوم کردن این اقدام سیاســی و زیاده خواهانه 
کشــورهای غربی بانی قطعنامه، به 7نکته اشــاره 
کردند؛ ازجمله اینکه »جمهوری اسلامی ایران، به 
شــهادت گزارش های دبیرخانه آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، کشوری است که با حسن نیت، بیشترین 
فرصت های نظارت و دسترســی این سازمان را در 

بازه های زمانی متعدد فراهم کرده اســت، اما این 
دسترســی ها به جای آنکه در حل  وفصل ادعاهای 
غرب علیه برنامــه صلح آمیز هســته ای مثمرثمر 
باشد، هربار با پرسش های لجبازانه جدیدی ازسوی 
دبیر خانه مواجه شــده که اکنون موجبات تردید 
درباره ضرورت این همکاری ها را ایجاد کرده است. 
سؤال اینجاســت که اگر همکاری با بازرسی های 
آژانس به تکرار بهانه گیرانه ابهام ها دامن می زند، چرا 

باید این فرصت دادن ها تکرار شود؟«
در بند دوم این بیانیه تصریح شده است که »با کمال 
تأسف، شخص مدیرکل و به تبع آن، دبیرخانه آژانس 
بین المللی انرژی اتمی وجاهت فنی خود را آشکارا از 
دست داده اند. سفر آقای گروسی به سرزمین های 
اشغالی فلســطین و ملاقات با ســران رژیمی که 
حاضر به پذیرش پیمان عدم اشاعه )NPT( نیست 
و گزارش هــای مختلــف را در کســب غیرقانونی 

سلاح هســته ای انکار نمی کند، آشکارترین نشانه 
رفتار سوگیرانه گروسی بوده و تعهد وی به اجرای 
مأموریت های سازمان متبوع اش را در مسیر حرکت 

به سمت خلع سلاح هسته ای زیرسؤال می برد.«
نمایندگان در بند ســوم بیانیه ادامه داده اند: »در 
همین چارچــوب، برخلاف مقــررات و رویه های 
داخلی آژانس، ادعای برآمده از سرویس جاسوسی 
صهیونیســتی، مبنای تقاضاهای دبیرخانه برای 
دسترسی ها در ایران قرار گرفته که نشانه روشنی 
از سیاسی و غیرفنی بودن درخواست آژانس درباره 

موضوع های باقیمانده و ۳مکان ادعایی است.«

اغراض سیاسی، جایگزین رویکرد فنی
در چهارمین بند این بیانیه نیز تأکید شده اســت 
که »در مذاکــرات و توافق اســفندماه۱۴00 بین 
سازمان انرژی اتمی کشورمان و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، مدیرکل آژانــس پذیرفت با دریافت 
توضیحات اولیه و تکمیلی جمهوری اسلامی ایران 
از موضوع های باقیمانده، در گزارش خود به سمت 
حل وفصل موضــوع در شــورای حکام گام بردارد. 
در این چارچوب کشــورمان طی ۳ماه گذشــته، 
یک بار توضیحات کتبی و ۳دور جلسه های حضوری 
درباره موضوعات با آژانس برگــزار کرد؛ اما از نطق 
جهت دار مدیرکل آژانس پیش از پایان گفت وگوها 
در پارلمان اروپا و پس از آن، ارائه گزارش منفی وی به 
شورای حکام، معلوم شد اغراض سیاسی، جایگزین 

رویکرد فنی در مواضع گروسی شده است!«
نمایندگان مــردم در پنجمین بند ایــن بیانیه از 
اقدام های دولت در کاهش همــکاری با آژانس نیز 
حمایت و عنوان کردند: »با ادامه روند سیاســی در 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی، مجلس شــورای 
اســلامی از اقدام هــای دولت محترم و ســازمان 
انرژی اتمی کشورمان درجهت کاهش همکاری با 
آژانس، ازجمله توقف فعالیت دوربین های نظارت 
فراپادمانــی، حمایت می کند.« در ششــمین بند 
این بیانیه نیز تأکید شده اســت که »ما نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی ضمن مطالبه جدی از دولت 
و وزارت امورخارجه، بر صیانت از حقوق ملت ایران 
در حفظ چارچوب برنامه هســته ای و همین طور 
رفع مؤثر تحریم ها به جهت انتفاع اقتصادی مردم 
کشــورمان در مواجهه با طرف هــای غربی، تأکید 
کرده و اجرای دقیق »قانون اقــدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« )مصوب 
مجلس یازدهم( را ابزار اصلی حفظ حقوق این ملت 
بزرگ می دانیم.« علاوه  بــر این، رئیس مجلس نیز 
در نطق پیش  از دستور خود در جلسه علنی دیروز 
با »خصمانه« و »غیرسازنده« دانستن تصویب این 
قطعنامه، گفت: اینگونه اقدام ها نشان می دهد که 
طرف مقابل در رسیدن به توافق خوبی که تحریم ها 

برعلیه ملت ایران رفع شود، جدی نیست.

 حمایت قاطع مجلس 
از راهبرد هسته ای دولت

260نماینده مجلس با امضای بیانیه ای، از توقف فعالیت دوربین های نظارت فراپادمانی حمایت کردند

پیام روشن ایران به طرف های غربی
وزیر امور خارجه دیروز پس از حضور در نشست کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: طرف مقابل هرگاه زیاده خواهی کرده، از ابزارها و اقتدار کشور استفاده کردیم 
تا طرف مقابل بداند که منافع و آسایش ملت ایران برای ما مهم است. حسین امیرعبداللهیان 
افزود: ایران دربرابر رفتــار مبتنی بر منطق طرف مقابل در چارچــوب منطقی، ابتکارات و 
ایده هایمان را ارائه داده و به آن عمل کرده است. وی افزود: امیدواریم در مجموعه اقدام هایی 
که برای بازگرداندن همه طرف ها به توافق هســته ای موسوم به برجام انجام می شود، اقتدار 

کشور، مطالبات و انتظارات مردم و نحوه پیگیری آنها حفظ شود.

مکث

 قدرت نمایی صنعتی ایران
 با تحویل »آفراماکس2« به ونزوئلا

 نفتکش غول پیکر آفراماکس2 توانایی حمل 
۱۱۳هزارتن نفت خام، معادل 7۵0هزار بشکه را  دارد

دومین نفتکش »آفراماکس«، ساخت شــرکت صنعتی دریایی 
ایران )صدرا( که به ســفارش ونزوئلا ساخته شده است، با حضور 
روسای جمهور 2 کشور، تحویل شرکت نفت ونزوئلا شد؛ اقدامی 
که به گفته رئیس جمهور، اثبات کارآمدی الگوی اقتصادمقاومتی 

به حساب می آید.

به گزارش همشهری، تحویل این نفتکش ۱۱۳هزار تنی به ونزوئلا 
درحالی  است که نخستین فروند این نفتکش در بهار سال۱۳92 
برای تحویل به کاراکاس آماده شده بود و قرارداد دو کشور برای 
ساخت ۴نفتکش ایرانی برای ونزوئلا شکل اجرایی به خود گرفت. 
داستان این قرارداد از جایی آغاز شد که با گسترش روابط دوجانبه 
تهران و کاراکس در دولت های نهــم و دهم، محمود احمدی نژاد 
و هوگوچاوز، روسای جمهور وقت 2 کشــور، در سال۱۳86 طی 
قراردادی، تفاهم کردند که کارخانه کشتی سازی شرکت صنعتی 
دریایی ایران )صدرا( ۴فروند نفتکش آفراماکس برای این کشور 
بسازد، اما به دلایل مختلف ازســوی کارفرما و شرکت مهندسی 
مشاور لهستانی، پروژه با 2سال تأخیر در روند ساخت روبه رو شد.

به گفته مسئولان، ساخت این کشتی ها با چنین ظرفیتی، برای 
نخستین بار بود که در خاورمیانه انجام می شد و ازنظر محاسبات 
مهندسی و ساخت، از حساسیت بسیار بالایی برخوردار بود. در ابتدا 
ظرفیت ساخت این کشتی ها ۱0۴هزارتن درنظر گرفته شد، اما در 
ادامه و با توافق کارفرما، این ظرفیت به ۱۱۳هزارتن افزایش یافت.

ویژگی های آفراماکس2
نخستین نفتکش که براساس استانداردهای بین المللی، کلاس 
»جی.ال« آلمان و با ســرمایه گذاری ۴0میلیارد تومانی ساخته 
شده بود، در بهار سال۱۳92 آماده تحویل شد و درهمان مقطع نیز 
ساخت کشتی دوم کلید خورد که به گفته مسئولان وقت، قرار بود 
2ساله آماده تحویل شود، اما بنا به دلایلی به تأخیر افتاد و دومین 
نفتکش در روزهای اخیر تحویل ونزوئلا شد. این کشور برای هریک 

از این نفتکش ها 2۴0میلیون دلار به ایران پرداخت می کند.
براساس اطلاعات موجود، نفتکش »آفراماکس2« توانایی حمل 
۱۱۳هزارتن نفت خام، معادل 7۵0هزاربشکه را دارد. این نفتکش 
همچنین 2۱هزارو ۵00تن وزن، 2۵0متر طول، ۴۴متر عرض و 
2۱متر ارتفاع تا روی عرشه دارد و از یک موتور پیشران با قدرت 
2۱هزار اسب بخار برخوردار اســت. علاوه براین، »آفراماکس2« 
۳دیزل ژنراتور دارد که هریک 900کیلووات برق تولید می کند و با 
۳6خدمه شامل کاپیتان، افسران، تکنسین ها و ملوان ها، می تواند 

با سرعت ۱۵گره دریایی در اقیانوس ها حرکت کند.

2نفتکش دیگر در حال ساخت است
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در مراسم امضای سند تحویل 
نفتکش سفارشی ونزوئلا با ابراز خرسندی از تحویل این نفتکش به 
کشور دوست و برادر ونزوئلا افزود: در شرایطی که دشمنان ایران و 
ونزوئلا تلاش می کنند با اعمال محدودیت های بسیار و تحریم های 
ظالمانه، ســد راه پیشــرفت ملت های آزاد ایران و ونزوئلا شوند، 
تحویل نفتکش ۱۱۳ هزارتنی ســاخته شده ازسوی مهندسان و 
صنایع کشتی ســازی ایران به ونزوئلا، نمونــه ای از ظرفیت ها و 
توانمندی بالای ایران در صدور خدمات فنی و مهندسی به جهان 
و اثبات کارآمدی الگوی اقتصاد مقاومتی است. رئیسی تأکید کرد: 
2 فروند نفتکش  دیگر نیز درحال ساخت است که امیدوارم به زودی 

آماده تحویل به ونزوئلا شود.

توانمندی تحسین برانگیز ایران
رئیس جمهور ونزوئلا نیز دراین مراســم ضمن تمجید از ساخت 
این نفتکش گفت: با دیدن این کشتی با ظرفیت 800هزار بشکه، 
نخستین چیزی که از ذهنم گذشــت، چهره رهبر محبوب مان، 
فرمانده چاوز بود که مطمئنــم روح وی در این لحظه در هرکجا 
که باشد، از خوشحالی لبخند به لب دارد. نیکلاس مادورو افزود: 
ساخت نفتکش برای شرکت  دولتی نفت ونزوئلا، برنامه فرمانده 
چاوز برای تقویت صنعت نفت کشــورمان بود، تــا آن را در برابر 
تمامی تهاجم های خارجی خودکفا کند. وی تأکید کرد: ساخت 
این کشــتی مدرن و قوی، نشــان از توانمنــدی و ظرفیت بالا و 
تحسین برانگیز صنعتی ایران دارد. ایران یکی از قدرت های نوظهور 

قرن2۱ است و ساخت این کشتی از نشانه های عملی آن است.

  منظومه یابی؛ ضرورتی برای 
نهادهای انقلابی

عدالت خواهی و مطالبه گری بدون رعایت  ادامه از 
اخــلاق و انصــاف، برجســته کردن صفحه اول

موضوع های کم اهمیت و غفلت از مباحث کلان، اصلی و فرعی 
نکردن مســائل و تحمیل نظرات شــخصی و برداشت های 
غیرمنطبق به مردم به جای اندیشــه های ولــی جامعه و... 

برونداد همین نگاه عقیم و ناقص است.
در گام دوم انقلاب به جهت تســریع در پیمودن مســیر و 
رسیدن به مقصود نهایی )تمدن نوین اسلامی( و همچنین 
جلوگیری از تحریف مفاهیم و آرمان های بلند انقلاب، انتظار 
می رود مدیــران اجرایی، راهبران فکری، جریان ســازان و 
تصمیم ســازان سیاســی و فرهنگی، و... بتوانند با مراجعه 
مستمر به این گنجینه راهگشا و حجت  آفرین، مسیر حرکت 
خویش را شناخته و جامعه را نیز در این مسیر به پیش برند؛ 
بنابراین به جهت نزدیک شدن به حرکت جبهه ای و یافتن 
تصمیمات هماهنگ، راهبردهای دقیق و منطبق بر اندیشه 
ولایت، لازم است این نگاه مجموعه نگر نسبت به اندیشه های 
امامین انقلاب به کار گرفته شــود، اندیشه های ولی جامعه 
به خوبی فهم شود و در نهادها و سازمان های انقلابی به مرحله 

و منصه عمل برسد.

 روایت مخبر از  تأثیر
 گرانی های جهانی بر داخل

  معــاون اول رئیس جمهور در 

مراسم بهره برداری از ۵۴6واحد دولت
اقتصــادی راکــد و نیمه فعال 
احیاشــده با اشــاره به افزایش 
قیمت جهانی برخــی کالاهای اساســی و مواد 
غذایی، گفت: کشــورهای اروپایــی و آمریکا در 
۴0سال گذشته چنین تورمی را تجربه نکرده بودند 
تا جایی که در برخی از کشورهای اروپایی کالابرگ 
و سهمیه روغن به مردم داده می شود؛ چراکه در 
تامین کالاهای مورد نیاز شهروندان خود و قیمت 
آنها با مشــکلات اساسی مواجه شــده اند. مخبر 
اصلاح نظام توزیع ارز ترجیحــی را از حلقه اول 
اصلاحات اقتصادی دولت برشــمرد و گفت: اگر 
اجرای این طرح یک الزام قانونی هم نبود، دولت 
به گونه ای دیگر و با یک زمانبندی مشــخص این 

طرح را اجرا می کرد.
براســاس گزارش ایرنا، محمد مخبر با اشــاره به 
پیاده ســازی طرح توزیع عادلانه یارانه ها، گفت: 
در زمینه تامین نهاده های دامــی نیز دولت باید 
تدابیری اتخاذ می کرد زیرا که قیمت ها فوق العاده 
افزایش یافت و کشــور نیز به این نهاده ها یارانه 
اختصاص می داد که این امر زمینه ســاز رانت و 
قاچاق به برخی کشــورهای منطقه شــده بود. 
به تعبیری تا شــعاع ۳00کیلومتری کشورهای 
همسایه جمهوری اســلامی از یارانه اختصاصی 
دولت ایران به کالاهای اساسی استفاده می کردند 
که با اجرای طرح اصلاح ارز ترجیحی نرخ برخی 
اقلام در این کشورها تا چند برابر افزایش یافت و 
این کشورها برای بهره گیری از این مزیت یارانه  ای 
جمهوری اسلامی، تعرفه های وارداتی خود روی 
کالاهای اساسی ایرانی را صفر کرده بودند و پس 
از اجرای این طرح این کشورها با مشکلات جدی 
مواجه شدند. مخبر بر فراوانی کالاها و همچنین 
ثبات قیمت هــا به عنوان 2 اولویــت مهم دولت 
در اجرای طــرح مردمی ســازی  و توزیع عادلانه 
یارانه ها تأکید کرد و گفت: پیــش از اجرای این 
طرح در برخی  کالاها همانند آرد یا اقلامی چون 

ماکارونی تا ۳0هزار میلیارد تومان یارانه به خارج 
از کشور صادر یا قاچاق می شد که این موضوع به 
هیچ عنوان قابل قبول نبــود. او گام بعدی دولت 
برای اصــلاح اقتصادی کشــور را افزایش ارزش 
پول ملی، ســرمایه گذاری ها، کاهــش نرخ تورم 
و مدیریت و هدایت نقدینگی در کشــور عنوان 
کرد. معاون اول رئیس جمهور سرمایه گذاری در 
بنگاه های خرد، کوچک و متوســط، شرکت های 
دانش بنیان و همچنین اقتصاد دیجیتال و دریا را 
ازجمله برنامه های جدی دولت در زمینه افزایش 
سرمایه گذاری ها در کشور دانست و گفت: دولت 
به دنبال آن است تا صنایع پایین دستی پتروشیمی 
را دست کم در۳0شهر در کنار دریا راه اندازی کند.

او احیای طرح های نیمه تعطیل و اتمام طرح های 
نیمه تمام عمرانی کشــور را 2 برنامه مهم دولت 
سیزدهم برای بازگرداندن ســرمایه عظیم راکد 
به چرخه اقتصادی کشور دانست و تأکید کرد: با 
اجرای آن نقدینگی عظیم در کشور به سمت تولید 
و افزایش سرمایه گذاری بازمی گردد. به گزارش 
ایرنا، »محمد مخبــر« از تمامی نهادهای انقلابی 
و غیردولتی همانند سازمان بسیج مستضعفین، 
بنیاد مستضعفان و ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام خواست تا کمک به دولت در نهضت احیای 
واحدهــای اقتصــادی را از اولویت هــای اصلی 
فعالیت های خود قرار دهنــد تا در مراحل بعدی 
این نهضت واحدهای بیشتری به چرخه اقتصادی 

کشور برگردند.
مخبر به طرح های دولت برای آبرسانی به مناطق 
با تنش آبی هم گریزی زد و گفت: در گذشته آب 
از مرکز کشور به شهرهای کنار دریا منتقل می شد 
اما امروز با طرح های شیرین ســازی  آب و احداث 
خطوط انتقال آن، آب آشامیدنی و مصارف دیگر 
از دریا به مرکز کشور منتقل می شود. وی افزود: با 
احداث ۵مسیر انتقال و آبرسانی به زودی آب سالم 
و آشامیدنی و مصارف بهداشــتی و کشاورزی به 
استان های سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی 

و جنوبی، کرمان، یزد و اصفهان می رسد. 

ابوالفضل شکارچی
سخنگوی ستاد کل نیروهای مسلح

 ۲۴ســاعته همــه تحــرکات دشــمنان را 
رصــد می کنیــم و کوچک تریــن تحــرک را 
بلافاصله پاســخ خواهیم داد. ما مدافع 
مردم هستیم و نمی گذاریم کوچک ترین 
آسیبی به آنان برسد، چراکه این، مشی 
نظــام اســت و مــردم، رکــن اصلــی در 

برقراری امنیت پایدار هستند. / تسنیم

حجت الله سلطانی
سفیر ایران در ونزوئلا

از ۲۸خردادماه پرواز مستقیم تهران - 
کاراکاس برقرار اســت و فعالان تجاری 
مــا در لحظــه اراده کننــد، فقــط کافــی 
اســت بلیت را خریــداری کنند و ســوار 
هواپیما شــوند و این اقدامی است که 
دولت انجام داده اســت. اکنون روابط 
سیاســی ۲ کشــور در بهتریــن ســطح 

ممکن وجود دارد. / ایرنا

 جنگ پشت پرده
 با ایران داریم 

رئیس سابق شورای امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
ضمن اعلام این ادعا که جنگی در پشت پرده میان 
ایران و این رژیم وجــود دارد، افزود: زمان پایان این 
جنگ را نمی داند. به گزارش فارس، مئیر بن شبات 
به روزنامه عبری »گلوبس« گفت که این جنگ که 
در حقیقت در پشــت پرده درحال اداره شدن است، 
ادامه دارد و زمان پایانــش را نمی داند. وی در ادامه 
از دولت آمریکا خواست که »اصل قدرت« را در برابر 
ایران نشان دهد و »گزینه نظامی« را روی میز بگذارد. 
بن شبات همچنین مدعی شد: بدون این گزینه ها، 
ایران به برنامه هسته ای خود ادامه می دهد و در برابر 
آن بازدارنده یا قدرتی نخواهد بود. وی افزود: واشنگتن 
تنها نباید به این اکتفا کند، بلکــه باید تحریم های 
اقتصادی بازدارنــده ای علیه ایــران اعمال کند که 

شهروندان ایرانی را علیه نظام حاکم برانگیزد.

نقل قول خبر

 خبر

گزارش

ت
ه مل

خان
س:  

عک
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نمایشگاه کاریکاتور »کن از نگاه نزدیک« که چند روزی 
است در ایوان انتظار میدان حضرت ولیعصر)عج( برپا شده، 
امروز پایان می یابد. هدف از برگزاری این نمایشگاه معرفی 
زوایای پنهان جشنواره های سیاسی همچون کن فرانسه در 

توهین به مقدسات اسلامی است. 

گلابدره دچار بحران شده است
 مجتبی ذاکریان

فرماندار شمیرانات
حجم تخلف ساخت وساز در محله گلابدره خیلی زیاد است و اگر 
اتفاقی در این محله بیفتد، بحران جمعیتی و انسانی خواهیم داشت. 
این محله در معرض آسیب نیست، بلکه در مرکز بحران قرار گرفته 
است. بار ها از گلابدره بازدید کرده ایم و نشست اخیر در حسینیه 
هم به دعوت مردم محله انجام شــد. متأسفانه مردم این محله ها 
اعلام می کنند که پیگیری برخورد با تخلفات، به نتیجه نرسیده 
است وگرنه همین شبکه ناظران مردمی بهترین ناظران هستند که 
تخلفات را به ما خبر بدهند. البته درصورتی که شهرداری با اعزام 
پلیس ساختمان به سرعت واکنش نشان دهد و با پوشش گرفتن از 
نیروی  انتظامی، کار جمع آوری وسایل ساختمانی یا تخریب انجام 

شود، همین کار، شبکه نظارت ساختمانی را تقویت می کند.
اگر گزارش های مردمی را در چرخه بررســی و اقدام قرار  دهیم، 
می توان کاری کرد که تخلف بیشتر از این انجام نشود. برای محله 
گلابدره باید ضوابط جدیدی با نگاه فرهنگی، اجتماعی و امنیتی 
تنظیم کرد. ناهماهنگی های بین دستگاه ها باعث شده است احکام 
صادر شده برای تخریب یا جلوگیری از ساخت وساز انجام نشود. 
در مرحله اول هریک از دستگاه ها باید متعهد شوند که وظایف 
خود را به درســتی انجام دهند و در اجرای آن پایداری داشته 
باشند. از این حیث، موضوع تجمیع املاک و استفاده از مجوزهای 
بافت فرسوده در محله گلابدره و آبک  شمال تهران مطرح شده و 
بناست شهرداری و معاونت عمرانی فرمانداری درباره رسیدگی به 
مسائل ساخت وساز همفکری کنند تا به برنامه مطلوبی که قابل 

اجرا باشد، برسیم.
تعداد بنا  هایی که با تخلف ساخته شــده اند خیلی زیاد اســت. 

می توانیم خدماتی مانند آب و برق به آنها ندهیم، ولی شرایط زندگی 
در این محله کاملا عوض شده است. محله گلابدره دیگر روستای 
30سال قبل نیســت. گروه های مختلف وارد آن شده اند و همین 
تغییرات باعث شده که خیلی از هنجار ها شکسته شود. من مطمئن 
هستم با همتی که معتمدان و دلسوزان و مخصوصا گروه های جوان 
این محله دارند و دائما اخبار و تصاویری از تخلفات برای فرمانداری 
ارسال می کنند، می توان بر تخلفات، نظارتی بهتر داشت. درباره 
مسائل اجتماعی می توان از عزم جدی و استفاده از ظرفیت ائمه 
جماعات و بســیج محله و دیگر افراد دغدغه  مند استفاده کرد. 
درباره خدمات شهری هم ضعف زیادی در زمینه روشنایی پارک ها و 
جمع آوری زباله ها وجود دارد که باعث ایجاد پاتوق هایی شده است. 
با بیشتر شدن نظارت ها و کمک نیرو های محلی و بومی می توانیم 
تغییرات اساسی داشته باشیم، ولی نباید بگوییم که همه مشکلات 

یک شبه حل می شود.

مکث

 ساخت و ســاز غیرمجاز فقط با مصالح و نقشــه انجام 
نمی شــود. این کار در برخی از نقاط شهر با استفاده از 
اراذل و اوباشی انجام می شــود که راه اجرای قانون را 
می بندند، با مأموران شهرداری و پلیس درگیر می شوند 
و همسایه ها را از پیگیری حقوق خود می ترسانند. به 
همین خاطر بعد از مدتی یک ســاختمان بلند بدون 
پروانه ساخته می شود که جلوی پنجره ها را می گیرد 
و آنقدر متقلبانه ساخته شده که ممکن است به سادگی 
فروبریزد و ساکنان خود و همسایگان و عابران را به کام 

مرگ بکشاند.
در همین راستا بود که شنبه شب فرماندار شمیرانات 
برای بررســی مشــکلات محله گلابدره به حسینیه 
علی بن ابی طالــب در خیابان ســعیدی رفت. اعضای 
شورایاری و اهالی منطقه هم در این نشست مشکلات 
این محله را شــرح دادند که بخش اصلی آن شــامل 
ساخت وســاز های بی رویه و بدون مجــوز بود. اگرچه 
مسائلی مانند تاریکی معابر، سرعت گیر های خیابان ها، 
بوی فاضــلاب و جمع آوری معتــادان متجاهر هم در 
این نشســت مطرح شــد، اما محور اصلی صحبت ها 
به ساخت وســاز های بلند در تمام ســطح زمین های 

قولنامه  ای کوچک گلابدره ارتباط پیدا می کرد که نه 
پروانه  ای برای طبقات اضافی دارند و نه از ایمنی لازم، 
بهره مند هســتند. اهالی اظهــار می کردند که برخی 
بسازوبفروش های شناخته شده مدت هاست که در این 
محله مشغول تخلف هستند و برخوردی با آنها صورت 
نمی گیرد. مجتبی ذاکریان، فرماندار شــمیرانات نیز 
در پاسخ به شکایات شــهروندان تأکید کرد که برخی 
مشکلات را می توان در کوتاه مدت حل کرد، اما معضل 
اصلی این محله یعنی ساخت وساز غیرمجاز نیاز به صرف 
زمان بیشتر و همکاری نهاد هاي مختلف از شهرداری تا 

نیروی انتظامی دارد.
بعضی طبقات اضافی تصادفا در چند روز گذشته ساخته 
شده اند که سامانه های شهرداری دچار اختلال عمدی 
شده بودند، ولی دلیل این کار به سامانه ها ارتباط ندارد. 
ظاهرا سودجویان از موضوع »زمان حکم ورود« اطلاع 
دارند. قاضی برای برخورد با تخلفات ســاختمانی به 
مأموران شهرداری مجوز ورود به ملک را می دهد. این 
مجوز زمان مشخصی دارد و بعد از پایان زمان آن، باید 
مجددا از قاضی مجوز گرفت که معمولا چند روز طول 
می کشد. متخلفان از این اختلاف زمان خبر دارند و به 
محض انقضای حکم به سرعت چند طبقه به ساختمان 
اضافه می کنند و اگر زمان کافی داشــته باشند، شاید 
برای آن ساکنانی هم پیدا کنند تا دیگر نتوان ساختمان 

را تخریب کرد.

 شبکه های سازمان یافته اراذل و اوباش
صبح یکشــنبه مهدی اقراریان در شــصت ونهمین 
جلسه علنی شــورای اسلامی شــهر تهران نسبت به 
ساخت وســازهای غیرمجــاز در چند محــدوده از 
پایتخت واکنش نشــان داد و گفت: »هم اکنون شاهد 
ساخت وسازهای غیرمجاز در سطح شهر تهران هستیم؛ 
به طوری که بسیاری از ساختمان ها بدون پروانه ساخته 
می شــوند که هر کدام از آنهــا می توانند یک متروپل 

جدید باشند.«
این عضو شورای شهر افزود: »اینگونه ساختمان ها در 
حریم تهران یا در ۲۲منطقه تهران ساخته می شوند و 
ازجمله براي  مثال می توان به محله گلابدره در منطقه 
یک اشاره کرد که این بناهای بلند با چشم دیده می شوند. 
اخیرا بنده بازدیدی از منطقه۱۹ داشتم که متأسفانه 
شاهد ساخت وسازهای غیرمجاز در ناحیه3 این منطقه 
بودم. این در حالی است که ما پس از یک حادثه همانند 
متروپل دچار بیماری تکرار، تمرکز و فراموشی می شویم؛ 
به طوری که چنین حوادثی پس از مدتی از ذهن همه 

مردم فراموش می شود.«
او گفت: »انتظار داریم در قرارگاه ایمنی به این گونه 
ساختمان ها توجه شــود و جلوی ساخت وسازهای 
چنین ساختمان ها و بناهایی گرفته شود؛ درصورتی 
که شاهد هستیم افراد اقدام به اخذ پروانه ساختمانی 
و احداث بنای ۴طبقه می کنند، اما درنهایت ۷طبقه 

ساختمان سازی می کنند.« عضو شورای شهر تهران 
با اشاره به اینکه برخی از شــبکه های سازمان یافته 
اراذل و اوباش در بحث ساخت وساز دخیل هستند، 
گفت: »انتظار داریم که نیــروی انتظامی به صورت 
مقتدرانه با چنیــن افرادی برخورد جدی داشــته 
باشد و همانطور که طی ۴۸ساعت سارقان صندوق 
امانات بانک ملی را دستگیر می کند با این افراد نیز 
برخورد کند.« اقراریان ادامه داد: »اگر پلیس بخواهد 
می تواند با چنین گروه های سازمان یافته ای برخورد 
کند. همچنین مســئولان مربوطــه نباید به چنین 
ســاختمان هایی آب، برق و گاز بدهند، اما شــاهد 
هســتیم که این اتفاق صورت می پذیــرد.« مدتی 
پیش کــه قرار بــود اضافه بنای مجتمــع پالادیوم 
تخریب شــود کار به تیر اندازی پلیس کشید. وقتی 
یک تخلف بزرگ انجام می شــود بایــد از نیرو های 
انتظامی برای مقابله با آن کمک گرفت، اما نماینده 
پلیس که در نشست حسینیه گلابدره حضور داشت، 
گفت نیرو های عملیاتی پلیس، از این شکایت دارند 
که درصورت آســیب دیدن، کســی از آنها حمایت 
نمی کند. به هر ترتیب، تصاویــری که از گلابدره در 
فضای مجازی منتشر شده است، نشان می دهد که 
در مدت بسیار کوتاهي چند طبقه به ساختمان های 
متخلف افزوده می شود و نمای پنجره بنا های مجاور 

را مسدود می کند.

بهشت ساخت و سازهای غیرمجاز
براساس گزارش شهرداری و شورای شهر، محله هایی در مناطق یک، ۱۹، ۲۲ و حریم شهر تهران، محل تاخت وتاز عده ای 

سودجو برای احداث بناهای غیرمجاز هستند

اهالی گلابدره در نشستی با فرماندار شمیرانات، مشکلات ساخت وساز بی رویه در این محله را شرح دادند

تشریح مشکلات محله امامزاده حسن)ع( به روایت عضو کمیسیون برنامه وبودجه پارلمان شهری

محله ای با سرانه صفر فرهنگی
 امامزاده حســن)ع( محلــه ای قدیمــی، پرتراکم و 

گزارش۲
مهاجرپذیــر در منطقه ۱۷تهران اســت. به گزارش 
همشهری، این محله به واسطه وجود ۴امامزاده و زیست 
مردان بزرگ، مجاهدان و مبارزان قبل از انقلاب و ســرداران شهید و 
شــهدای زنده، نگین مناطق جنوب غرب تهران محسوب می شود؛ 
محله ای در پایتخت که ســرانه های زیست شــهری آن کمتر از یک 
شهرستان است. کمبودی که در بازدید عضو کمیسیون برنامه وبودجه 
دور از چشم نماند و ناصر امانی با ابراز تأسف گفت: »به جز 5مدرسه، هیچ 
مرکز فرهنگی در این محله وجود ندارد و ازاین رو سرانه فرهنگی محله 
صفر است.« به گفته او، سرای محله امامزاده حسن)ع( و سالن ورزشی 
تنها مراکزی هستند که در دوره چهارم مدیریت شهری ساخته شده اند، 

اما اخیراً به بخش خصوصی واگذار شده و اهالی از آنها بی بهره اند.
به گزارش همشــهری، بازدید از محله ها و مناطق باهدف شناسایی 
مشــکلات و اطلاع از مطالبات مردم انجام می شود. عضو کمیسیون 
برنامه وبودجه هم با ایــن رویکرد قدم به محله امامزاده حســن)ع( 
گذاشت و علاوه بر بررسی مشکلات به گپ و گفت با مردم پرداخت. 
ناصر امانی گفت که غلبه بافت تجاری در معابر اصلی، حضور گسترده و 
کنترل نشده دستفروشان و حضور و سکونت فوق العاده اتباع خارجی، 
3خصیصه این محله است. آنطور که او عنوان کرده: »علاوه بر مغازه های 
متعدد در خیابان های اطراف امامزاده حسن)ع(، ساخت مجتمع های 
بلندمرتبه تجاری توسط اوقاف و شهرداری با مشارکت بخش خصوصی 

)برخی از آنها به دلیل اختلاف های حقوقی بهره برداری نشده اند( سبب 
افزایش ارزش معاملاتی واحدهای تجاری شــده  است.« او به معضل 
دستفروشان هم اشاره و عنوان کرد: »حضور گسترده دستفروشان در 
معابر اصلی و تجاری محله به نحوی است که در ساعات عصر تا پایان 
شب امکان تردد عابران و خودروها وجود ندارد و این وضعیت پس از 
بهره برداری مجتمع تجاری که به تعهد خود برای ایجاد ۴00پارکینگ 

عمل نکرده، وخیم تر خواهد شد.«

محله در تصاحب اتباع
حضور مهاجران و اتباع بیگانه در محــلات مرکزی و جنوبی و عمدتاً 
کم برخوردار به شدت افزایش یافته و بافت جمعیتی و حتی فرهنگی 
محله ها را تحت تأثیر قرار داده و حواشی زیادی ایجاد کرده است. محله 
امامزاده حسن)ع( هم گرفتار این معضل است و به گفته ناصر امانی اجاره 
واحدهای کوچک با قیمت و اجاره بهای بالا توسط مهاجران به صورت 

غیرطبیعی قیمت اجاره ها را به شدت افزایش داده است.

مشکلات یک پروژه
باغ راه حضرت زهرا)س( باهدف افزایــش خدمات رفاهی، فرهنگی، 
ورزشی و... احداث شده است، اما آنطور که عضو کمیسیون برنامه وبودجه 
گفته سوله راه آهن در این پروژه به محل تجمع معتادان و کارتن خواب ها 
تبدیل شده و مشکلاتی برای شهروندان ایجاد کرده است. او ادامه داد: 

»در مجاورت این پروژه ۲سازه نیمه کاره رها شده که سارقان دیوارها را 
تخریب و میلگردها را سرقت کرده اند و حصارکشی هم این محل را به 
پناهگاه امن معتادان تبدیل کرده است.« به گفته امانی، وجود ۱۱پلاک 
معارض در طرح تعریض خیابان های شمال این پروژه که سبب ترافیک 
و تصادف شــده و ۸00تیر چراغ برق چوبی و بتنی که تردد خودروها 
در کوچه ها را غیرممکن کرده است، از دیگر مشکلات محله امامزاده 

حسن)ع( هستند.

حل مشکلات محله با هماهنگی دستگاه ها
عضو کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر تهران در پایان تأکید کرد: 
»در بازدید از محله امامزاده حسن)ع( و هماهنگی با شرکت فاضلاب 
و پلیس راهور جهت تکمیل سیستم فاضلاب )خیابان های احمدی 
و خردپی(، تســهیل در جمع آوری تیرهای برق، تعیین تکلیف سوله 
باقی مانده از راه آهن، ساماندهی دستفروشان، تملک و تخریب ۱۱پلاک 
معارض در پروژه باغ راه، فعال شدن ســرای محله و امکان استفاده از 
سالن ورزشی، مطالبات اصلی مردم بود که در حوزه مدیریت شهری 
قابل پیگیری هستند.« ناصر امانی با اشاره به ساماندهی اتباع بیگانه 
تأکید کرد: »اصلی ترین مطالبه شهروندان ساماندهی و کنترل و نظارت 
بر اتباع بیگانه است که به نظر در تهران مدیریت خوبی در این خصوص 
انجام نمی گیرد و باید رده های بالاتر نظام در رابطه  با آن تصمیم گیری 

کنند.«

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

اطلاعات شهروندان مخدوش 
نشده است

 رئیس پارلمان شهری در جمع خبرنگاران بار دیگر تأکید 
کرد که حمله سایبری به شهرداری تهران گسترده بوده و 

بازگرداندن سامانه های شهرداری زمان بر است
حدود ۱0روز از حمله سایبری به سامانه های شهرداری تهران 
می گذرد و در این مدت خبرهای ضدونقیضی از ابعاد این حمله 
و مخدوش شدن اطلاعات و سوابق پرداخت شهروندان منتشر 
و سبب تشویش اذهان عمومی شده است. دیروز رئیس پارلمان 
شهری پیش از شروع جلســه در جمع خبرنگاران حاضر شد و 
در این رابطه گفت: »حمله و عملیات ســایبری به سامانه های 
شهرداری بسیار وسیع، گسترده و پیچیده بود، اما خوشبختانه 
اطلاعات و سوابق پرداخت های مردم آسیب  ندیده اند. البته از 
این اطلاعات بک آپ های نواری موجود اســت و شهروندان از 
این بابت نگران نباشند.« مهدی چمران همچنین تأکید کرد: 
»اطلاع دقیقی از دســتگیری کارکنان شهرداری در پی حمله 
سایبری ندارم، اما اخباری که در این خصوص منتشر می شود، 
مستند نیستند.« به گزارش همشــهری، اواسط خرداد در پی 
حمله سایبری به سامانه های شهرداری، اختلالاتی در فرایند 
خدمت رسانی به شهروندان به وجود آمد و مدیریت شهری قول 
داد با تلاش شبانه روزی در اسرع وقت مشکل حل شود، اما هنوز 
برخی از سامان های شــهرداری تهران ازجمله دفاتر خدمات 
الکترونیک شهر در دسترس نیستند؛ موضوعی که روز گذشته 
در جلســه پارلمان شهری، توسط رئیس شــورای شهر تهران 
تأیید شد و مهدی چمران گفت: »این حمله با حمله سایبری 
به سامانه سوخت و پمپ بنزین ها قابل قیاس نیست؛ چراکه در 
آن موضوع، تنها یک سامانه و یک بخش مورد حمله قرار گرفت، 
اما شهرداری با بیش از 50هزار کاربر، پیمانکار و مراجعه کننده، 
سامانه بسیار وسیعی دارد. گرچه نیروها به موقع وارد عمل شدند 
و به مسائل رسیدگی کردند، اما نمی توان این سیستم گسترده 
را یکجا مدیریت کرد و این کار باید به تدریج انجام شود.« مهدی 
چمران با بیان اینکه یکی از راه های نفوذ پیدا شده و نیروها ناچار 
هستند بیشتر در این بخش دقت کنند، تأکید کرد: »در بازدید 
از سازمان فاوا، مسئولان اعلام کردند که می توانند سامانه ها را 
راه اندازی کنند که گویا برخی از بخش ها قابل دسترس است و 
مابقی هم به زودی راه اندازی می شود. البته درباره دفاتر خدمات 
الکترونیک شهر نمی توان اظهارنظر کرد و به محض مطلع شدن 

حتماً به شهروندان و کاربران اطلاع رسانی می شود.«

انتصاب نیروهای متخصص درون سازمان
بررسی و تعیین تکلیف طرح »الزام شهرداری تهران در استفاده 
از نیروی انسانی موجود و واجد شرایط در پست های مدیریتی« 
مهم ترین دستور جلسه دیروز پارلمان شهری بود که ناصر امانی 
در جریان ارائه گزارش گفت: »معتقدم امروز شهرداری تهران 
برای استفاده از مدیران در اوج بلوغ خود قرار دارد و هیچ نیازی 
به ورود نیروهای انسانی خارج از مجموعه به شهرداری نیست؛ 
بنابراین ضرورت دارد امکانی فراهم شود تا افراد بااستعداد بتوانند 
در جایگاه های بالاتر فعالیت کنند.« به گفته او، براســاس این 
طرح به کار گرفتن نیروهای متعهد و متخصص اولویت بندی و 
هر 3ماه یک بار گزارش هایی در این  خصوص تهیه و به شورا ارائه 
می شود. در نهایت این طرح با موافقت ۱5عضو پارلمان شهری 

تصویب شد.

انتقادات و پیشنهادهاي اعضا
پس از استماع گزارش طرح »الزام شهرداری تهران در استفاده 
از نیروی انسانی موجود و واجد شرایط در پست های مدیریتی« 
برخی از اعضا نظراتی داشتند که عنوان کردند. مهدی چمران 
گفت: »شــهردار اگر صلاح بداند باید حتی در پســت های 
معاونتی نیز از نیروهای عالم و صاحب نظر داخلی شهرداری 
استفاده کند.« پرویز سروری هم عنوان کرد: »باید دغدغه ها 
توصیه گونه مطرح شود؛ چراکه اگر مداخله جویانه عمل کنیم 
دست شهردار را می بندیم.« سیدجعفر تشکری هاشمی هم 
گفت: »علاوه بر مدیران باید کارشناســان هم مشمول این 
طرح شــوند.« مهدی پیرهادی با بیان اینکه ۶0 هزار نیروی 
انسانی در شهرداری وجود دارد که هزار نفر مدرک دکتری و 
۱0هزار نفر مدرک کارشناسی ارشد دارند، تأکید کرد: »شورا 
باید افرادی را که قرار است در شهرداری تهران مشغول به کار 
شــوند، تایید کند.« علیرضا نادعلی گفت کــه نباید در امور 
اجرایی شهرداری دخالت کرد. احمد صادقی هم افزود: »باید 
از نیروهای متخصص در حوزه کارشناسی و مدیریتی استفاده 
شــود.« ســیداحمد علوی هم گفت: »این طرح در راستای 
کادرسازی و ایجاد انگیزه در شهرداری تهران باید موردتوجه 
قرار گیرد.« مهدی عباسی معتقد بود که باید به گونه ای عمل 
کرد تا در شهرداری تهران زمینه برای حضور مدیران توانمند 
فراهم شود. زهرا شمس احسان هم تأکید کرد: »تبصره ای در 
این طرح ارائه شود تا شــهرداری درخصوص انتخاب مدیران 
عامل و رؤسای سازمان ها و شرکت ها براساس اساسنامه های 

شورا عمل کند.«

انتصاب 92درصد نیروهای داخلی
معاون برنامه ریزی، توســعه ســرمایه انســانی و امور شوراي 
شــهرداری تهران دیروز در صحن پارلمان شهری گزارشی از 
فرایند انتصابات ارائه داد و گفت: »در مجموع انتصاب ۶۴۷ نیرو، 
حدود ۹۲.3 درصد نیروهای شهرداری از داخل مجموعه بوده 
است.« لطف الله فروزنده تأکید کرد: »نگاه مدیریت شهری این 
اســت که از ظرفیت نیروهای داخلی استفاده شود و باور داریم 
که باید افق روشــنی برای کارکنان ایجاد کنیم و با این طرح، 
شــهرداری می تواند کار را دنبال کند چراکه پیام مثبتی برای 

کارکنان شهرداری خواهد بود.«

 سیدجعفر تشکری هاشمی
 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
تأمین قطعات و تجهیزات موردنیاز مترو 
از ســوی شــهرداری تهــران بایــد تســریع 
شود؛ چرا که انبارهای شرکت بهره برداری 
متــرو طــی ســالیان اخیر مــورد اســتفاده 
قــرار گرفتــه و خالی هســتند. متأســفانه 
باگذشــت 10مــاه از دور جدیــد مدیریــت 
شــهری، فقــط تعــدادی چــرخ خریــداری 

شده که این موضوع قابل قبول نیست.

سوده نجفی
عضو هیأت رئیسه

ترافیــک به یــک اژدهــای بی شــاخ ودم 
تبدیل شده و امروز در تمام دنیا، تهران 
را با آلودگی و ترافیک آن می شناســند 
کــه موضــوع ترافیک نیــاز بــه مدیریت 
فوری دارد. شهرداری تهران، به تنهایی 
نمی تواند در این زمینه ورود کند و باید 
دولت هم به این موضــوع ورود کرده و 

تکالیف خود را انجام دهد.

 زهرا شمس احسان
 عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی

شهرداری ساماندهی معتادان بالای 60سال 
و نوجوانان زیر 18سال و افراد دارای زخم باز را 
بر عهده گرفته است و ضرورت دارد گزارشی 
از ســنجش اثرگــذاری و ســاماندهی افــراد 
با ریســک بــالا و همچنیــن گــزارش جامعی 
درخصــوص معتــادان بــه تفکیــک تعــداد 
نفرات، جنسیت و اماکن پاکســازی شده و 

برنامه های آتی به شورا ارائه شود.

 اعزام قطار های فوق العاده 
در پیک صبحگاهی 

با توجه به تغییر ســاعات کاری ادارات از ساعت 
۷ تا ۱3:30، شرکت بهره برداری مترو تمهیداتی 
را برای جابه جایی بیشتر مسافران در این ساعات 
در نظر گرفته است. به گزارش همشهری، مهدی 
شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو 
تهران و حومه در این رابطه می گوید: »وظیفه ما در 
مدیریت شهری و حمل ونقل عمومی، برنامه ریزی 
براســاس نیاز مسافران اســت؛ لذا ضرورت دارد 
تمهیداتی را برای تسهیل در تردد مسافران مترو 
در نظر داشته باشیم؛ به ویژه در پیک صبحگاهی 
که درصورت لزوم، قطارهای فوق العاده پیش بینی 
و اعزام خواهد شد تا مســافران حتی الامکان با 
سرفاصله مناســب عبور و مرور کنند.« او درباره 
خرابی برخی از پله های برقی ایستگاه های مترو 
هم می گوید: »حتی یک مورد آمار خرابی پله های 
برقی هم برای ما قابل قبول نیســت؛ ولی درنظر 
داشته باشــیم عدد خرابی های ما در کل ناوگان 
نســبت به کل پله برقی های تهران عدد بالایی 
نیســت؛ ولی با وجود این ما متوجه هستیم که 
شهروندان در زمان خرابی پله برقی دچار آزردگی 
خاطر می شوند؛ بنابراین همه توان خود را به کار 
بسته ایم تا این تعداد خرابی را هم برطرف کنیم 
و آمار پله برقی های خراب را به صفر برســانیم.   
متأسفانه برخی از برندهای پله برقی که پیش تر 
برای مترو خریداری شده، چندان کارایی مطلوب 

و مناسبی ندارد.«

تذکرات اعضای شورای شهر تهران

عکس خبر
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یک هفته تــا آغاز رســمی فصل 

اجاره
نقل وانتقال بازار مسکن باقی مانده و 
بازار اجاره همچنان رهاشده و متورم 
است؛ بررسی های میدانی نشان می دهد بی قاعدگی 
در قیمت گذاری واحدهای استیجاری ادامه دارد و 
حتی مشاوران املاک نیز از قیمت های پیشنهادی 

برخی مالکان شوکه شده اند.
به گزارش همشهری، دولت سیزدهم با آگاهی به موقع 
و درست از شرایط ملتهب بازار مسکن و اجاره، اجرای 
قانون جهش تولید مسکن را در دستور کار قرار داد 
و بخش قابل توجهی از تــوان مدیریتی و مالی بدنه 
دولت و نظام بانکی را به اجرای ســریع و درســت 
نهضت ملی مســکن اختصاص داد؛ اما اقدام عملی 
در رده های پایین تر دولت به گونه ای است که اجرای 
این طرح نتوانســته تأثیر مثبتی بــر تحولات بازار 
مسکن به خصوص بازار اجاره داشته باشد. در شرایط 
فعلی، تنور تورم در بازار اجاره به قدری داغ است که 
مجموعه ای از معضلات سنتی این بازار گریبانگیر 
خانوارهای مستأجر شده و آنها را در بن بست سختی 

قرار داده است.

تقاضایبیپناهدربازاریکطرفه
بازار اجاره ایران کاملا سنتی است و به جز مالکان خرد 
و کلانی که واحدهای استیجاری خود را در این بازار 
عرضه می کنند، هیچ تنظیم گر یا رقیبی در این بازار 
وجود ندارد. به تبع ساختار این بازار، هرگونه تورمی 
که در بازار مسکن تجربه شــود، نهایتا با یک تأخیر 
زمانی در قیمت اجاره تخلیه می شــود و به واسطه 
ســاختار عرضه و تقاضای واحدهای اســتیجاری، 
مستأجران ناچار به پذیرش این قیمت ها هستند. تنها 
اختیار مستأجران در مواجهه با این وضعیت این است 
که به محلات ارزان تر یا حتی شهرک های حومه ای 
و حاشیه شهرها کوچ کنند که توان پرداخت اجاره 
آن را داشته باشند. غیبت تنظیم گر در بازار اجاره، 
عملا بازار اجاره را به بازاری کاملا یک طرفه با قدرت 
مطلق عرضه کنندگان تبدیل کرده است به گونه ای 

که حتی تمهیدات خیرخواهانه دولت برای تعیین 
سقف افزایش قیمت نیز نمی تواند مسیر آن را اصلاح 
کند. از اردیبهشت1398 و در شرایطی که تکانه های 
شدید تورمی بازار مسکن به بازار اجاره رسیده بود، 
نخســتین فاز از گفتاردرمانی های مجموعه وزارت 
راه و شهرسازی برای اصلاح ســازوکار بازار اجاره 

آغاز شد. 
در آن دوره مازیار حســینی، که به تازگی ســکان 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی را 
در دست گرفته بود در گفت وگو با همشهری از ارائه 
یک بسته مقدماتی شــامل 5پیشنهاد کلی به وزیر 
راه و شهرسازی برای ساماندهی بازار اجاره خبر داد 
و گفت که نهایی شــدن آنها در حال پیگیری است 
و تلاش می شــود تا پیش از آغاز فصل نقل وانتقال 

اجاره نشین ها عملیاتی شوند.
باوجود این وعده ها، عملا هیچ تغییری در مناسبات 
بازار اجاره و برنامه های معطوف بــه این بازار ایجاد 
نشد و حتی تغییر معاونت مسکن و ساختمان این 
وزارتخانه نیز گرهی از کار باز نکرد. در ادامه، فاز دوم 
گفتاردرمانی بازار اجاره بــا تدوین طرح اجاره داری 
حرفه ای کلید خورد که البته همچنان سرنوشت آن 
نامعلوم است؛ اما با شیوع کرونا، مشکلات بازار اجاره 
کمی تعدیل شــد و نیاز متولیان به پاسخگویی در 
قبال این بازار نیز کمرنگ تر شد؛ چراکه هم به واسطه 
همدردی مردم با یکدیگر به خصوص در بازار اجاره و 
هم به دلیل ابلاغ مصوبه ستاد مقابله مبنی بر تمدید 
خودکار قراردادهای اجاره با تعیین ســقف افزایش 
قیمت و البته ممنوعیت مراجع قضایی برای صدور 
حکم تخلیه بدون دلیل محکمه پســند، بخشی از 
مستأجران آسیب پذیر از گزند تورم واقعی این بازار 

در امان ماندند. 
باوجود این، از اواخر سال گذشته که موج های شیوع 
کرونا خفیف تر شد، بازار اجاره نیز پایبندی به قواعد 
کرونایی را کنار گذاشت و از همان زمان تخلیه تورم 
مســکن در قیمت های پیشــنهادی در آگهی های 

اجاره آغاز شد.

سوختقیمتگذاریبیقاعده
در اقتصــاد ایــران کمتــر کالایی اســت که در 
قیمت گذاری به اندازه مســکن و اجاره آزادی عمل 
داشته باشد. در حقیقت، صنایع بزرگ کشور مانند 
صنعت خودروسازی حتی نمی توانند قیمت محصول 
نهایی خود را با هزینه تمام شده تعدیل کنند اما در 
بازار مسکن اگر بازار بخواهد قیمت ها را به هر میزان 
افزایش دهد هیچ مانع یا عاملی در مقابل آن وجود 
ندارد.  در بازار مســکن، کارشناسان و حتی برخی 
سیاستگذاران بنا به متورم بودن اقتصاد و سرمایه ای 
بودن کالای مســکن به اصول اقتصاد بازار متوسل 
می شوند و رشــد قیمت را جزو حقوق مالکیت که 
البته بسیار محترم است عنوان می کنند؛ اما مسئله 
اینجاست که حتی در آزادترین اقتصادهای دنیا نیز 
قواعد بازار اجاره چنان رهاشده و بی قاعده نیست و 
قیمت اجاره متناسب با تغییر قیمت تمام شده مسکن 
یا ارزش بازاری آن قابل تغییر نیست و سیاستگذار 
فرایندی برای بازار اجاره تعریف کرده که نه مستأجر 
قادر است حقوق موجر را نفی کند و نه موجر می تواند 

راسا برای بیشینه کردن منافع خود اقدام کند. 
در ایران امــا، اقتصاد متــورم از یک ســو و غیبت 
سیاستگذار در بازار بزرگ اجاره شرایطی ایجاد کرده 
و هیچ سرعت گیری برای کاهش شتاب رشد قیمت ها 
در بازار اجاره وجود ندارد و بــازار بنا به قواعدی که 
به شدت از تورم روزمره بازارها متأثر است نسبت به 
تعیین قیمت ها اقدام می کند. در حقیقت سوخت 
اصلی جهش قیمت ها در قیمت گذاری بی قاعده بازار 
اجاره، تورمی است که به صورت واقعی یا انتظاری در 
اقتصاد وجود دارد و به متقاضیان بازار اجاره تحمیل 

می شود.

مشاوراناملاکچهمیگویند؟
قیمت های پیشنهادی موجران در آگهی های بازار 
اجاره در فضای مجازی اختلاف بســیار فاحشی با 
سال قبل و حتی ماه قبل دارد. بررسی های میدانی 
همشهری از دفاتر مشاور املاک تهران و همچنین 

تماس تلفنی با برخی از آگهی دهندگان بازار اجاره 
حاکی از این اســت که بازار به سمت تعیین قیمت 
اجاره بر مبنای ســنت قدیمی خــود یعنی تعیین 
رهن با معیار یک چهارم تا یک ششم ارزش مسکن 
و سپس تبدیل آن با نرخ 36درصد به اجاره سالانه 
سوق پیدا کرده است. موضوعی که حتی مشاوران 
املاک نیز آن را قبول ندارند و معتقدند که با قدرت 
مســتأجران هیچ گونه همخوانی نمي کند. یکی از 
آگهی دهندگان دلیل بالاي تعیین شدن مبلغ رهن و 
اجاره خود را قیمت گذاری بازار عنوان می کند و آن 
را منصفانه می داند؛ درحالی که رقم پیشــنهادی او 
تقریبا 70درصد بالاتر از اجاره سال قبل همان واحد 
است. برخی از مشــاوران املاک نیز از این وضعیت 

گیج شده اند. 
یکی از مشــاوران املاک محدوده میدان سپاه در 
گفت وگو با خبرنگار همشهری، عبارت »بازار دیوانه« 
را برای توصیف وضعیت بازار اجــاره به کار می برد 
و می گویــد: قیمت ها با چیزی که مســتأجر توان 
پرداخت آن را داشته باشد اصلا تناسب ندارد برای 
همین مســتأجرها یا ســعی می کنند با چانه زنی، 
قرارداد خود را تمدید کننــد یا در محلات پایین تر 
و ارزان تر دنبال مورد اجاره می گردند. یکی دیگر از 
مشاوران املاک نیز معتقد است: فریز شدن قیمت 
اجاره در 2سال اخیر باعث هرج ومرج بازار شده و از 
آنجایی که بسیاری از مالکان به دنبال جواب کردن 
مستأجران خود هستند، بازار با افزایش تقاضا روبه رو 
شــده و عرضه کنندگان قیمت ها خود را به فراخور 

مراجعه و تماس متقاضیان بالا می برند.
یکی از مشاوران املاک نیز دلیل تورم زیاد بازار اجاره 
را کوچ مستأجران می داند و می گوید: مستأجرانی 
که ناچار هستند به مناطق پایین تر و ارزان تر کوچ 
کنند، توان مالی بالاتری نسبت به مستأجران بومی 
آن محلات دارند و راحت تر با قیمت های پیشنهادی 
مالکان کنار می آیند و همین مسئله به رسمی شدن 
همان پیشنهادهای قیمتی بی قاعده منجر می شود و 

دومینوی تورمی بازار را شارژ می کند.

بازار اجاره در انتظار ضابطه
همشهری از قیمت گذاری بی قاعده مسکن استیجاری گزارش می دهد

مسئولان اجرایی می گویند با روند فعلی مصرف، احتمال واردات بنزین از سال آینده بالاست
زنگ هشدار مصرف بنزین به صدا درآمد

اگر مصرف کنترل نشود، ایران دوباره به باشگاه 

سوخت
واردکنندگان بنزین تبدیل می شــود. سعید 
مداح مروج، مدیر هماهنگی و نظارت بر عملیات 
شــرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی هشدار داد میزان 
تولید و مصرف بنزین به حالت سربه ســر رسیده است، البته 
به گفته او، هم اکنون برنامه ای برای واردات بنزین وجود ندارد و 

باید این وضعیت را از طریق مدیریت مصرف اصلاح کرد.
به گزارش همشــهری، میزان مصرف روزانــه بنزین در نیمه 
نخست خرداد امســال به 102میلیون لیتر رســیده و برآورد 
می شــود میانگین مصرف بنزین در سال جاری به 96میلیون 
لیتر برسد. هم اکنون ایران بخشی از بنزین تولیدی خود را صادر 
می کند اما زنگ خطر وقتی به صدا درمی آید که رشد مصرف 
سالانه بنزین 2رقمی شــود که به این ترتیب کشور از باشگاه 
صادرکنندگان بنزین به باشگاه واردکنندگان این فراورده نفتی 
در سال های نزدیک تبدیل خواهد شــد. در 8سال گذشته با 
بهره برداری از پالایشگاه ستاره خلیج فارس و همچنین نوسازی 
پالایشگاه های قدیمی، ایران توانســت حجم تولید بنزین را 
افزایش دهد اما انتظار می رود با پایان محدودیت های کرونایی 
و افزایش سفرها به ویژه با خودروهای بنزین خوار، دوباره روند 

مصرف از تولید سبقت بگیرد.
مداح مروج با تأکید بر اینکه الان برنامه ای برای واردات بنزین 
وجود ندارد، گفت: به دنبال اصلاح و مدیریت مصرف هستیم و 
قرار نیست که واردات بنزین داشته باشیم چراکه اگر قرار باشد 
مصرف به همین روال افزایش پیدا کنــد، وارد جاده بی پایانی 
می شویم؛ بنابراین باید زیرســاخت ها اصلاح شود و خودروها 

متناسب با استاندارد روز دنیا تولید شوند.
این گزارش می افزاید: یکــی از گزینه های محتمل در صورت 
سبقت روند مصرف از تولید بنزین، این است که دوباره دولت 
تصمیم به افزایش بهای این فراورده نفتی و حتی تعدیل بنزین 
سهمیه ای بگیرد تا به صورت موقت ناچار به واردات بنزین نشود؛ 
درحالی که در همه جای دنیا، با نوســازی ناوگان حمل ونقل 
درون شهری بنزین ســوز و همچنین کاهش مدیریت مصرف 

خودروها با افزایش سطح استاندارد سوخت آنها، تلاش می شود 
تا تراز عرضه و تقاضای بنزین به هم نخورد.

مدیر هماهنگی و نظارت شرکت پالایش و پخش فراورده های 
نفتی اذعان می کند که متوســط مصرف خودروها در داخل 
نزدیک به 3برابر مصرف استاندارد جهانی است و اگر این شرایط 
اصلاح شود، ناوگان حمل ونقل شهری و مترو توسعه پیدا کند 
و شرایط رو به بهبود باشد، نیازی به واردات پیدا نمی کنیم؛ اما 
اگر قرار باشد با همین رویه پیش برویم، احتمال واردات بنزین 
برای ســال آینده دور از ذهن نیست. هرچند این اتفاق امسال 
رخ نخواهد داد، ولی ممکن اســت ســال آینده شاهد واردات 

بنزین باشیم.

آخرینروندمصرف
سعید مداح مروج با اشاره به آخرین آمار تولید و مصرف بنزین، 
اعلام کرد: در ســال1399 متوسط مصرف معادل 76میلیون 
لیتر در روز بوده که این رقم در سال1۴00 به 86میلیون لیتر 
در روز رسیده است. او افزود: اکنون که در نیمه دوم خردادماه 
سال1۴01 هستیم، می توانیم بگوییم متوسط مصرف در نیمه 
اول این ماه، 102میلیون لیتــر در روز بوده، اما به طور کلی در 
ســال1۴01 از ابتدای سال تاکنون متوســط مصرف در حد 
96میلیون لیتر در روز بوده اســت. این مقام مسئول با اشاره 
به آخرین وضعیت تولید نیز گفت: با توجه به اینکه هم اکنون 
تعمیرات تاسیســات را در دســت اجرا داریم، متوسط تولید 
95میلیون لیتر در روز است و زمانی که دوره تعمیرات به پایان 
برســد، این عدد به 102میلیون لیتر می رسد و می توان گفت 
اگر روند مصرف بنزین به همین حالت پیش برود، اکنون میزان 

تولید و مصرف در حالت سربه سر قرار دارد.

بنزینگراننمیشود
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی هم گفت: 
جمع آوری کارت سوخت جایگاه داران صحت ندارد و هم اکنون 
کارت سوخت آزاد جایگاه داران به میزان کافی در جایگاه های 

سراســر کشــور وجود دارد. علی اکبر نژادعلــی تأکید کرد: 
کارت های هوشمند ســوخت مجاری عرضه که فراورده را با 
قیمت دوم غیریارانــه ای عرضه می کنند، به انــدازه کافی در 
اختیار مالکان مجاری عرضه قرار گرفته است و با همین کارت ها 
فراورده بنزین به صورت آزاد عرضه می شود. وی افزود: هم اکنون 
عرضه بنزین در جایگاه های عرضه سوخت با نرخ سهمیه بندی 
1500تومانی با کارت های سوخت شخصی و با قیمت دوم یا 
غیریارانه ای از طریق کارت های سوخت شخصی و کارت های 
هوشمند ویژه مجاری عرضه فراهم اســت. نژادعلی شایعات 
منتشرشــده در روزهای اخیر مبنی بر افزایش قیمت بنزین را 
تکذیب کرد و گفت: تغییر قیمــت فراورده های نفتی از طریق 
دولت ابلاغ می شود و شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
ایران مجری آن اســت. تاکنون هیچ گونه ابلاغیه ای از طرف 
دولت اعلام نشده و در قانون بودجه نیز پیش بینی افزایش نرخ 
بنزین و نفت گاز و دیگر فراورده های نفتی مرتبط با این حوزه، 

انجام نشده است.

عرضهگازوئیلمطلوباست
مدیر هماهنگی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی 
در پاسخ به پرسشی درباره آخرین وضعیت عرضه گازوئیل گفت: 
وضعیت عرضه گازوئیل خوب اســت و اکنون تولید نفت گاز 
استاندارد در حد ۴۴میلیون لیتر است و از آخر امسال به بعد، 
16میلیون لیتر نفت گاز استاندارد هم توسط پالایشگاه اصفهان 
تولید می شود و تولید پالایشگاه تبریز نیز در چندماه آینده از 
2.5به 5میلیون لیتر مي رسد؛ به این ترتیب کل مصرف نفت گاز 
کشــور که 55 تا 60میلیون لیتر اســت، با نفت گاز استاندارد 
تامین می شود. مدیرعامل این شرکت هم درباره نحوه عرضه 
نفت گاز در جایگاه های عرضه سوخت گفت: برای موارد اضطرار 
در جایگاه های عرضــه گازوئیل، نرخ دومی تعیین شــده که 
600تومان است و ناوگان حمل ونقل مسافر و بار می توانند از 
طریق کارت آزاد نفت گاز که در جایگاه های منتخب وجود دارد، 

سوخت مورد نیاز خود را دریافت کنند.
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مشکلحقوقبازنشستگان
رویمیزمجلس

یک هفته بعد از ابلاغ مصوبه هیأت وزیران مبنی بر افزایش 
10درصدی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی که اعتراضات بسیاری به دنبال داشت، این موضوع 
در جلسه غیرعلنی مجلس شورای اسلامی و با حضور وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی بررسی شد.
به گزارش همشهری، اقدام دولت در کاهش سطح افزایش 
حقوق بازنشســتگان و مستمری بگیران ســازمان تأمین 
اجتماعی در سال1۴01 برخلاف عرف ۴0سال اخیر انجام 
شده و با خوانش مرسوم از ماده )96( قانون تأمین اجتماعی 
که این سازمان را مکلف به تعیین سالانه حقوق بازنشستگان 
می داند و دولت را در مقام تنفیذ مصوبــه قرار می دهد نیز 
مغایر است. حالا در شــرایطی که دولت مصوبه قبلی خود 
برای افزایش 10درصدی دســتمزد مشمولان قانون کار در 
دستگاه های اجرایی را منتفی کرده، باید دید با ورود مجلس 
به مصوبه افزایش درصــدی حقوق بازنشســتگان تأمین 

اجتماعی چه اتفاقی رخ می دهد.
 

قانونحقوقبازنشستگانزیردستقانونگذار
ورود دولت به موضوع بازنشســتگان سازمان غیردولتی که 
مســتمری آنها از عواید حق بیمه پرداختی خود آنها تأمین 
می شود، اقدامی است که در حالت معمول غیرقانونی تلقی 
خواهد شد و امید بازنشســتگان نیز این اســت که با وارد 
شدن قوه مقننه به ماجرا، مســیر برای اجرای کامل مصوبه 
شورای عالی کار مبنی بر افزایش 38درصدی حقوق به اضافه 

مبلغ ماهانه 515هزار تومان هموار شود. 
براســاس ماده )96( قانون تأمین اجتماعی، سازمان تأمین 
اجتماعی مکلف است میزان همه مستمری های بازنشستگی، 
ازکارافتادگی کلــی و مجموع مســتمری بازماندگان را در 
فواصل زمانی که حداکثر از سالی یک بار کمتر نباشد با توجه 
به افزایش هزینه زندگی با تصویــب هیأت وزیران به همان 

نسبت افزایش دهد. 
در راســتای اجرای این ماده قانونی، تقریباً در ۴دهه اخیر، 
همواره سازمان تأمین اجتماعی بعد از مشخص شدن تکلیف 
مزد کارگران در شورای عالی کار، پیشنهاد خود در مورد نحوه 
و میزان افزایش حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران خود 
را به هیأت دولت فرستاده و بعد از تصویب این پیشنهاد در 
فرایند تشریفاتی هیأت وزیران، برای اجرا ابلاغ شده است؛ 
اما امسال، باوجوداینکه ســازمان تأمین اجتماعی پیشنهاد 
افزایش حقوق این افراد را مانند سایر سطوح مزدی کارگران 
به میزان 38درصد به اضافــه رقم ثابت 515هــزار تومان 
پیشنهاد داده بود، دولت دســت به تغییر این پیشنهاد زد و 
مصوبه ای براساس نظریه غالب در ســازمان برنامه وبودجه 

ابلاغ کرد. 
در مصوبه هیــأت وزیــران، دریافتی مســتمری بگیران و 
بازنشســتگان در بــازه 3.5 تــا ۴.3میلیــون تومــان به 
5میلیون و580هزار تومان افزایش یافته و در ســایر سطوح 
مزدی زیر 10میلیون تومان نیز دریافتی ها به میزان 10درصد 
به اضافه رقم ثابت 650هزار تومان رشــد کرده مشروط به 
اینکه کل دریافتی به بیش از 10میلیون تومان نرسد. سایر 
دریافتی ها نیز در این مصوبه فقــط 10درصد افزایش پیدا 

کرده است.

درانتظارنتیجهکارزاربازنشستگان
ابلاغ مصوبه دولت برای تعیین حقوق بازنشســتگان و افراد 
تحت پوشــش تأمین اجتماعی به تجمع بازنشســتگان در 
چندین شهر منجر شد؛ با این حال طبق اعلام سازمان تأمین 
اجتماعی، حقوق خردادماه بازنشستگان با فرمول پیشنهادی 
دولت محاسبه و واریز خواهد شد. بازنشستگان کارگری هم 
از همان ابتدا، با امضای کارزاری خطاب به ریاست مجلس، 
خواســتار ورود قوه مقننه به مســئله افزایش مســتمری 
بازنشســتگان و ابطال افزایش 10درصدی مستمری سایر 
سطوح شدند و در ادامه مجلس نیز بررسی این موضوع را در 
دستور کار قرار داد و ماجرا در جلسه غیرعلنی دیروز مجلس 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
حال باید دید مجلس با رد مصوبه دولت در همه شئون، اجرای 
مصوبه شورای عالی کار و پیشنهاد سازمان تأمین اجتماعی را 
تجویز می کند، دست به اصلاح جزئی مصوبه دولت می زند یا 
در مقابله با مصوبه غیرقانونی هیأت وزیران هیچ اقدام مؤثری 

انجام نمی دهد.

فرصتازدسترفته
میعاد صالحی، مدیرعامل شرکت راه آهن 
در یــک برنامه تلویزیونی، غیرمســتقیم 
سهم فرصت های از دست رفته در سال های 
گذشــته را در وقوع سانحه دلخراش قطار 
مشهد - یزد برجســته کرده اســت. صالحی می گوید: »قصد 
فرافکنی ندارم اما باید توجه شود که راه آهن را با چه وضعیتی 
تحویل گرفتم. در بهســازی خطوط با مشکلات متعدد مواجه 
بودیم و برای این اقدام به 3 هزار میلیارد تومان نیاز داشتیم و فقط 

هزار میلیارد تومان بدهی به پیمانکاران داشتیم.«
او در بخش دیگری از این برنامه به وضعیت سن ناوگان ریلی نیز 
اشاره کرده و می افزاید: »قصد سیاسی شدن موضوع را ندارم، اما 
آقایان در دولت گذشته فرصت ایمنی ناوگان را از دست دادند. 
اولویت اول ایمنی بوده است اما عمر ناوگان باری امروز به 35سال 
می رسد و عمر ناوگان مسافری را برای ایجاد نگرانی بین مردم 

اعلام نمی کنم.« 

صندوقرابانکنکنید
فرهاد همتی، دبیر هیأت عامل صندوق توسعه ملی 
از ارائه 5پیشنهاد به دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با هدف اصلاح شیوه حکمرانی این صندوق خبر 
داده که یکی از پیشــنهادهای ارائه شده این است 
که ۴0درصد منابع حاصل از صادرات نفتی ســهم 
صندوق و هرگونه پرداخت از محل منابع صندوق 

تسهیلات تلقی شود.
ناگفته آشکار است که فلسفه و ماهیت صندوق های 
ثروت ملی کشــورهای دارای صندوق هاي مشابه 
تعریف دارد و ماموریت آن مشــخص است. هدف 
این اســت که منابع صندوق صرف توسعه و ثروت 
آفرینی شود و از تبدیل شــدن آن به حیات خلوت 
دولت ها جلوگیری شود. تجربه حساب ذخیره ارزی 
و صندوق توسعه ملی نشان داد که سیاستگذاران 
با ثروت آفرینــی بیگانه اند و بانکــداری را الگوی 
مطلوب تری می دانند. بدیهی است اگر قرار بر تغییر 
الگوی حکمرانی صندوق توسعه ملی باشد، بهتر است 
که جزئیات این پیشنهادها با مردم و صاحب نظران 
اقتصادی در میان گذاشته شود. چرا که این صندوق 
ملی است نه دولتی و مســئولیت مدیران صندوق 
هم امانت داری از منابع این ثروت ملی است. اشتباه 
نباید کرد که اگر صندوق توسعه ملی به بانک تبدیل 
شود یا سهامدار یک بانک شــوند، از ماهیت خود 
فاصله می گیرد. صندوق هم اکنون با همه ضعف ها و 
خطاهای گذشته یک نهاد حاکمیتی است و نباید به 

بازیگر در عرصه مالی و پولی تبدیل شود.

چهره روز

ساماندهیفعالیتهای
غیرسازندهبانکها

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در جلسه دیروز، تصمیماتی 
درباره الزامات پیشــبرد اهداف دولــت در زمینه حمایت 
از فعالیت های دانش بنیان و ایجاد اشــتغال و ســاماندهی 
فعالیت های غیرسازنده برخی بانک ها و مؤسسات اعتباری 

اتخاذ کرد.
به گزارش ایسنا، در جلسه دیروز ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت که به ریاست ســیدابراهیم رئیســی برگزار شد، در 
راستای تحقق شعار ســال و منویات مقام معظم رهبری در 
جهت دانش بنیان کردن اقتصاد در کنار ایجاد اشتغال، ستاری 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گزارشــی از عملکرد 
و الزامات پیشــبرد اهداف دولت در این زمینه ارائه کرد که 
پس از بررسی مقرر شد تسهیلات جدیدی از مسیر صندوق 
توسعه ملی در اختیار صندوق نوآوری و شکوفایی قرار گیرد.

در این جلســه همچنین معاون بانک مرکزی گزارشــی از 
وضعیت برخی بانک ها و مؤسســات اعتباری با فعالیت های 
غیرسازنده ارائه داد و پیشنهادهای اجرایی برای مدیریت و 
ساماندهی این نوع بانک ها و مؤسسات که اثر نامناسبی در 

اقتصاد کشور گذاشته اند، مطرح کرد.
بر این اساس مقرر شد تدابیر و سیاست های لازم در این زمینه 
در شورای عالی هماهنگی اقتصادی با حضور سران قوا مطرح 
شود و دولت نیز لایحه ای برای ســاماندهی نظام بانکی به 

مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
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گزارش
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سن ابتلا به سرطان پستان در کشور پایین آمده و حالا 
گفته می شود  موارد شناسایی در میان زنان متولد دهه 60 
بالا رفته است؛ زنانی که در آستانه ورود به سن میانسالی 
قرار دارند. روز گذشته آماری از ابتلای سالانه به سرطان 
پستان از سوی رئیس بخش رادیولوژی انستیتو سرطان 
بیمارستان امام خمینی )ره( اعلام شد که نشان می داد 
در ایران سالانه 6هزار سرطان پســتان   ثبت می شود؛ 
آماری که از ســوی رئیس اداره پیشــگیری از سرطان 
وزارت بهداشت، 17هزار نفر و از ســوی یکی از اعضای 
هیأت مدیره پژوهشکده سرطان معتمد جهاددانشگاهی 
19هزار نفر اعلام شد. کارشناسان و متخصصان فعال در 
حوزه سرطان، تأکید می کنند که موارد ابتلا به سرطان 
پستان در ایران نسبت به سایر کشورها پایین است، آن هم 
به دلیل جوان بودن جمعیت اســت. اما نکته اینجاست 
که در سال های اخیر، سن ابتلا به سرطان پایین رفته و 
موارد ابتلا در میان زنان زیر 40ســال هم دیده می شود. 
متخصصان می گویند نبود غربالگری های پیشــرفته و 
ناآگاهی زنان و همچنین تشخیص دیرهنگام این بیماری، 
موارد ابتلا را بالا برده است. این همان موضوعی است که 
رئیس بخش رادیولوژی انستیتو سرطان بیمارستان امام 
خمینی )ره( به آن اشاره می کند و می  گوید: »سالانه بیش 
از هزار نفر به دلیل این بیماری جانشان را ازدست می دهند 
که دلیل اصلی آن، دسترسی نداشــتن بــه غربالگری و 
تشخیص ندادن به موقع تومور است.« به گفته او، در ایران، 
هنوز غربالگری سرطان پســتان به طور جامع و فراگیر 
 انجام نمی شود. این موضوع در حالی مطرح می شود که
علی قنبری مطلق، رئیس اداره پیشــگیری از سرطان 
وزارت بهداشت که آمار ثبت سالانه بیش از 17هزار مورد 
سرطان پستان در کشور را به همشــهری داده، تأکید 
می کند که وزارت بهداشت برای غربالگری  اقداماتی انجام 
داده است: »تشخیص زودهنگام سرطان پستان به صورت 
پایلوت شروع شده اســت، روش اولیه معاینه در سطح 
شبکه های بهداشت در حال انجام است. اقدام مهمی که 
صورت گرفته، متقاعد کردن سازمان های بیمه گر برای 
تحت پوشش قرار دادن اقدامات تشخیصی بود. آنها متقاعد 
شده اند که این خدمات در نظام شبکه بهداشتی درمان 
بیمه شود تا با هزینه کمتری صورت گیرد.« او آمار مرگ  
ناشی از سرطان پستان در کشور را قابل قبول می داند با 
این توضیح که: »ما شاخصی تحت عنوان شاخص بقای 
5ساله داریم. این شاخص در ایران 70درصد و قابل قبول 
است. به این معنی که بعد از 5سال از ابتلا، از هر 10زن، 
7زن، به زندگی شان ادامه می دهند. مسئله نگران کننده 
اما مراجعه دیرهنگام زنان برای تشخیص است.« پیش از 
این پژوهشگران پیش بینی کرده بودند که تا سال 2025، 

میزان ابتلا به سرطان پستان در ایران تا 63درصد افزایش 
پیدا کند. در این میان براساس آخرین گزارش نظام ثبت 
سرطان کشــور در سال 94، سرطان پســتان با فراوانی 
نسبی 25 درصد از سرطان های زنان، شایع ترین سرطان 
زنان و 12 درصد کل ســرطان ها را تشکیل می دهد. در 
ســال 94، 13 هزار و 106مورد جدید سرطان پستان در 
ایران شناسایی شد که 12هزار و ۸02مورد آن در زنان و 
304مورد در مردان رخ داده است و میزان بروز اختصاصی 

سنی آن 63/32  در 100هزار زن گزارش شده است.

  سن ابتلا به سرطان پستان در ایران، پایین است
آســیه الفت بخش، متخصص جراحــی عمومی، عضو 
هیأت علمی پژوهشکده سرطان معتمد جهاد دانشگاهی 
اما نظر دیگری درباره غربالگری دارد. او به همشــهری 
می گوید: »ماموگرافی توانایی تشــخیص سرطان حتی 
در مراحل اولیــه را دارد، شناســایی زودهنگام هم آمار 
مرگ به دلیل ابتلا به این بیماری را کاهش می دهد. در 
ایران اما سیاستگذاری برای غربالگری، براساس هزینه 
 اثربخشی است. در کشــورهای جهان سوم و رو به رشد 
مانند ایران، ماموگرافی روتین، هزینه اثربخشــی ندارد، 
به همین دلیل غربالگری فرصت طلبانه انجام می شود. به 
این معنی که زنان به هر متخصصی که مراجعه می کنند 
به ویژه متخصص زنان یا داخلی، درصورت قرار داشتن در 
سن بالای 40سال، ماموگرافی تجویز می شود، هم اکنون 
این سیاست در حال اعمال است.« به گفته او، درمان این 

سرطان در استیج صفر تا 2، با این روش قابل انجام است.
 او درباره آمار سالانه ابتلا به سرطان پستان در کشور، تأکید 
می کند که در ســال 96، آخرین آمار حکایت از ابتلای 
سالانه 19هزار بیمار به این نوع سرطان داشت. با این همه 
می گوید که از نظر میزان بروز این نوع سرطان، ایران در 
سطح متوسط رو به پایین قرار دارد: »در برخی  کشورهای 
اروپایی و آمریکایی از هر 100هزار زن، 1۸0زن مبتلا به 
سرطان پستان می شوند. در ایران این عدد 35تا 40نفر 
است. اما نکته اینجاست که در کشور ما، سن ابتلا به این 
سرطان پایین تر است.« به گفته او، در ایران، میانگین سنی 
ابتلا به سرطان پستان 45 تا 50سال است، در کشورهای 
دیگر بین 55 تا 60سال. دلیل آن هم جوانی جمعیت است: 
»با اینکه سرطان پستان، شایع ترین سرطان در میان زنان 
است اما از نظر علت مرگ، در رتبه دوم یا سوم قرار دارد، 

چرا که معمولا زود تشخیص داده و درمان می شود.«

  غربالگری زنان 30 تا 70سال
نیلوفر رجایی پور، کارشــناس برنامه میانسالان مرکز 
بهداشت شــمال تهران و عضو فعال مؤسسه سرطان 
پســتان تهران   درباره غربالگری هایی کــه در مراکز 
بهداشت اقداماتی برای آموزش و غربالگری زنان برای 
تشــخیص زودهنگام سرطان پســتان  در حال انجام 
است، به همشــهری توضیح  می دهد. او با اعلام اینکه 

غربالگری به صورتی که برای زنان ســونوگرافی های 
وسیع انجام شود، وجود ندارد، می گوید: »جامعه هدف، 
30 تا 70سال هستند که برای شناسایی زودهنگام این 
بیماری در آنها از روش های بیماریابی ازجمله ماموگرافی 
استفاده می شود. البته از سوی مراکز بهداشت به افراد 
در این گروه ســنی، آموزش معاینه های خانگی داده 
می شود.« براساس اعلام او، زنان در معرض خطر، چند 
گروهند. یک  کسانی که اعضای درجه یک شان مبتلا به 
سرطان های پستان، لوزالمعده، پروستات و یا تخمدان 
شده باشند. درجه یک، یعنی پدر، برادر، خواهر و مادر و 
دیگری. کسانی که خانواده درجه دو آنها مبتلا به یکی 
از این بیماری ها باشــند؛ درجه دو، یعنی خاله، دایی، 
عمو و عمه، مادربزرگ و پدربزرگ. البته درجه سه هم 
دخترخاله و پسرخاله و... هستند که خیلی در ابتلا به 
سرطان تأثیری ندارند. بررســی ها نشان می دهد که 
ارث، تنها 15درصد در ابتلا به ســرطان پستان نقش 
دارد و ۸5درصد غیرارثی اســت. رجایی پور، می گوید: 
»اگر مثلا مادر در 40ســالگی مبتلا به سرطان شده 
باشد، دختر باید ۸سال قبل از آن، یعنی از 32سالگی 
چکاپ ها را شروع کند و تحت مراقبت باشد. اگر فرد تا 
قبل از استیج یا مرحله 4 مراجعه کند، احتمال درمان 
قطعی بالاتر است، حتی افرادی که متاستاز کرده باشند 
هم شانس درمان  دارند. متاستاز برای سرطان پستان 
هم معمولا در غده لنفاوی زیربغل دیده می شود.« بنا بر 
اعلام این کارشناس، هم اکنون از سوی مراکز بهداشت، 
ماماها در حال آموزش برای خودآزمایی زنان هستندکه 
به آنها نوع توده و ویژگی های آن آموزش داده می شود تا 
آنها هم در زمینه بیماریابی اقدام کنند. او می گوید: »در 
مراکز بهداشت، غربالگری سرطان پستان رایگان است، 
اما سونوگرافی و ماموگرافی، با برگه ای که از سوی این 
مرکز داده می شود، در مراکز دولتی با دفترچه بیمه انجام 
می شود. اگر هم بیمار مشکل مالی داشته باشد، با مراکز، 
هماهنگ می شود.«  رئیس بخش رادیولوژی انستیتو 
سرطان بیمارســتان امام خمینی )ره( هم در همین 
زمینه به همشهری می  گوید: »استفاده از ماموگرافی 
غربالگری اغلب در بیماران بالای 40 سال بدون یافته 
مشکوک توصیه می شود و در بیماران با ریسک بالای 
ابتلا به سرطان پستان )همچون وجود سابقه اختلالات 
ژنتیک، سابقه فامیلی مثبت در بستگان درجه یک زیر   
40سال، سابقه درمان رادیوتراپی( و زنان دارای یافته 
مشکوک مانند توده قابل لمس، ترشح مشکوک یا تغییر 
شکل و فرورفتگی نوک پســتان نیز انجام مامو گرافی 
به خصوص از نوع سه بعدی )توموسنتزیس(که تکنیک 
جدیدتر هســت و به طور محدود در کشور وجود دارد، 
توصیه می شود و در کنار آن اســتفاده از سونوگرافی 
بهترین روش تکمیلی برای بررسی توده های پستان 
است.« به گفته او، در بیماران سنین زیر 30 سال ترجیحا 
استفاده از سونوگرافی و معاینه کلینیکی نخستین اقدام 

خواهد بود و سپس درصورت تشخیص سرطان استفاده 
از روش ماموگرافــی جهت تعییــن دقیق تر محدوده 
بیماری و ارزیابی یافته های همراه مانند رسوب کلسیم 

مشکوک پیشنهاد می شود.

هشدار به زنان دهه 60
نکته مهم در ماجرای ابتلا به سرطان پستان، متولدین 
دهه 60 هستند که گفته می شود موارد ابتلا در آنها، بیشتر 
از گذشته شناسایی می شود. قبلا آزاده جولایی، جراح و 
رئیس مؤسسه سرطان پستان تهران، نسبت به ابتلا به 
سرطان در میان زنان دهه 60، هشدار داده بود. به گفته 
او در دهه 60، کشور با انفجار جمعیت مواجه شد. حالا 
همین گروه وارد سن میانسالی شده اند؛ سنی که همراه با 
ابتلا به انواع بیماری ها ازجمله سرطان، دیابت، فشار خون 
و... است. مسئله اینجاســت که هم اکنون جمعیتی که 
وارد سن ابتلا به سرطان شده اند، تعدادشان بیشتر شده 
که سرطان پستان هم در همین گروه قرار دارد. نیلوفر 
رجایی پور، کارشناس برنامه میانسالان مرکز بهداشت 
شمال تهران  هم به این موضوع اشاره می کند. او می  گوید: 
»دهه شصتی ها و به طور کلی متولدان 57 تا 62، ورود به 
سن میانسالی دارند.   ما شاهد دو تا سه برابر شدن موارد 
ابتلا به سرطان در زنان اوایل دهه60 هستیم. بنابراین لازم 

است که این افراد برای معاینات دوره ای اقدام کنند.«
 به گفته او، در کنار اینها، تغذیه نادرســت، آلودگی ها 
و تحرک کم هم موارد ابتلا به ســرطان را بالا می برد: 
»افرادی که ازدواج نکرده اند یا تجربه بارداری و شیردهی 
ندارند، بیشــتر در معرض ابتلا به ســرطان قرار دارند، 
همچنین افرادی که دیرتر وارد دوره یائسگی می شوند 
یا بلوغ زودتر داشــته اند هم در گروه خطر قرار دارند.« 
آسیه الفت بخش، عضو هیأت علمی پژوهشکده سرطان 
معتمد جهاد دانشگاهی هم با تأیید این موضوع می گوید: 
»موارد ابتلا در سنین پایین 40سال هم زیادشده است 
که از دلایل آن، تغییر در ســبک زندگــی، بارداری در 
سنین بالا یا نداشــتن تجربه بارداری است. در کنار آن 
عوامل محیطی هم نقش دارد. دهه شصتی ها هم اکنون 
در آستانه 40ســالگی قرار دارند و باید از 40سالگی به 
بعد، نخستین غربالگری را با ماموگرافی شروع کنند.« 
به گفته او، ناآگاه بودن زنان یکی از مسائل نگران کننده 
در افزایش موارد ابتلا به سرطان است. او در ادامه درباره 
درمان های جدید با تکیه بر سلول درمانی و ایمنی درمانی   
که به تازگــی و به طور محدود انجام شــده هم توضیح 
می دهد. به گفته او، ایمنی درمانی و سلول درمانی برای 
درمان تمام ســرطان ها قابل توجه اســت. این روش 
برای سرطان های پیشرفته انجام می شــود و در ایران 
هم این درمان آغاز شده اســت. نکته اینجاست که در 
شیمی درمانی، سلول های ســرطانی و غیرسرطانی از 
بین می روند اما در ایمنی درمانی یا سلول درمانی تنها 

سلول های سرطانی  می میرند.

افزایش شناسایی موارد سرطان پستان 
در زنان دهه60

 بررسی ها نشان می دهد موارد شناسایی سرطان پستان در زنان متولد دهه 60 افزایش یافته است
کارشناسان می گویند: این اتفاق به دلیل بالا بودن متولدان در آن دهه است 

۸۰درصدکودکاناستثناییجذبمدارسمیشوند
 رئیس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی ضمن اعلام 

آموزش
جزئیاتی از سنجش سلامت جسمانی و آمادگی تحصیلی 
نوآموزان می گوید که ۸0درصــد کودکان با نیازهای ویژه، 
جذب مدارس می شــوند و افزایش جذب این گروه، نیازمند توسعه امکانات 
غربالگری برای شناسایی بهتر است. حمید طریفی حسینی با بیان اینکه برنامه 
سنجش ســلامت جســمانی و آمادگی تحصیلی نوآموزان از بزرگ ترین و 
فراگیرترین برنامه های وزارت آموزش و پرورش اســت که با مشارکت سایر 
دستگاه ها بیش از 3دهه انجام شده است، گفت: از پوشش 2 تا 3درصدی در 
سال1373 آغاز کرده و اکنون به پوشش 99.5درصدی دانش آموزان در طرح 
سنجش رسیده ایم. او اضافه می کند: یک میلیون و670 هزار نوآموز در سال 
گذشته سنجش شده اند. یک هزار و 200پایگاه ثابت اولیه، ۸00پایگاه تخصصی 
و 427پایگاه سیار این کار را انجام دادند. حسینی با اشاره به اینکه به صورت 
متمرکز، برنامه ما این است که سنجش تا شهریور ادامه یابد و البته پایگاه ها برای 
جامانده ها اوایل مهر هم فعال باشند، عنوان کرد: بخش های مختلفی در کشور 
درگیر این کار هستند. این برنامه یک شورای سیاستگذاری دارد و یک ستاد 

هماهنگی امور سنجش در استان ها داریم. وزارت بهداشت و بهزیستی شرکای 
استراتژیک ما هستند. رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی ادامه داد: در 
سازمان آموزش و پرورش استثنایی 3هدف اصلی را دنبال می کنیم و سرریز 
کارکرد این برنامه در بخش های مختلف آموزش و پرورش هم استفاده می شود 
که سازمان ملی تعلیم و تربیت، معاونت تربیت بدنی و معاونت ابتدایی می توانند 
از داده های سنجش استفاده کنند. افزایش پوشش دانش آموزان با نیازهای ویژه 
هدف ماست و برای این کار نیازمند تقویت طرح سنجش هستیم. او با بیان 
اینکه 7گروه را در این سازمان تحت پوشش داریم و امسال 3گروه دیگر اضافه 
کردیم، گفت: شناسایی بهتر گروه های هدف نیازمند توسعه امکانات است تا 
بتوانیم جذب حداکثری داشته باشیم. حسینی ادامه داد: ۸0درصد کودکان با 
نیازهای ویژه، جذب مدارس می شوند و افزایش جذب این گروه، نیازمند توسعه 
امکانات غربالگری برای شناسایی بهتر است. در راستای پیشگیری و جلوگیری 
از بروز معلولیت ها نیازمند تشخیص بهنگام هستیم و برنامه ما این است که سال 
به سال سن سنجش را کاهش دهیم و به دوره مهدکودک برسانیم تا داده های 
حاصل را مبنای مداخلات لازم قرار دهیم. او با اشاره به اینکه سومین سیاستی 

که دنبال می کنیم کیفیت بخشی به امور آموزشی و پرورشی است، عنوان کرد: 
برای ارائه آموزش باکیفیت نیاز داریم نیمرخی از ویژگی های جســمانی، 
استعدادی و خانوادگی دانش آموز را داشته باشیم که سنجش می تواند مبنای 
برنامه ریزی قرار بگیرد. داده های خوبی به تفکیک مناطق می توانیم در اختیار 
قرار دهیم. کوتاهی قد شدید، چاقی، پوسیدگی دندان، سطح سواد خانواده ها 
و شرایط اقتصادی و اجتماعی آنها ازجمله متغیرهایی هستند که سنجش 
می شوند. او با بیان اینکه یکی از برنامه های عملیاتی امسال ما طراحی شبکه 
جامع هوشمند از پیشگیری، غربالگری، اجرا، مراقبت و ارائه مداخلات است 
که یک الگوی چندسطحی محسوب می  شود، گفت: در این طرح از مدل نظام 
ارجاع اســتفاده کردیم و یک سیســتم ارجاع چندســطحی را در دست 
آماده سازی  داریم. بخشی از شبکه خارج از آموزش و پرورش تعریف می شود 
و از دستگاه های مربوطه می خواهیم داده های مورد نیاز را در اختیار ما قرار 
دهند. هر دانش آموز از بدو تشــخیص، گروه هدف ماســت که می تواند از 
یک روزگی کودک باشد و نیاز داریم اطلاعات وزارت بهداشت را هم داشته 

باشیم.

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

 پیشنهاد حذف ماسک
 از سوی کمیته علمی کرونا 

کمیته علمی کشــوری کرونــا اعلام کرد که براســاس 
رنگ بندی شــهرها، می توان پروتکل استفاده از ماسک را 

تغییر داد.
 حمیدرضا جماعتی، دبیر کمیته علمی کشــوری کرونا 
در پایان نشســت این کمیته در این باره گفت: »باتوجه به 
شرایط موجود، نظر کمیته علمی کشوری کرونا این است 
که براساس رنگ بندی شهرها، می توان از ماسک استفاده 
کرد. هم اکنون وضعیت رنگ بندی اکثر شهرهای کشور، 
زرد و آبی است؛ بنابراین افرادی که بیماری های زمینه ای، 
سیستم ایمنی ضعیف و ســن بالا ندارند و تحت درمان با 
داروهای سرکوب کننده ایمنی نیستند در محیط های باز 

الزامی به استفاده از ماسک ندارند.«  
جماعتی با تأکید بر اینکه در محیط های سربسته به ویژه 
محل هایی که افراد زیادی حضور داشته و سیستم تهویه 
مناسبی ندارند، استفاده از ماســک همچنان مورد تأکید 
است، افزود: »درباره افرادی که ریســک بالا دارند، مانند 
افراد دارای ضعف سیســتم ایمنــی، بیمارانی که تحت 
درمان با داروهای سرکوب کننده سیستم ایمنی هستند، 
بیماران پیوندی و سالمندان، توصیه این است که استفاده 
از ماسک، استمرار داشته باشد.  همچنین در بیمارستان ها 
و مراکز درمانی که احتمــال مراجعه بیمــاران مبتلا به 
کوویـــدـ19 وجود دارد و پرسنل آن احتمالا در معرض 
خطر قرار می گیرند، اســتفاده از ماسک باید الزامی باشد. 
این تصمیم کمیته علمی کشوری کرونا باتوجه به شرایط 
موجود اتخاذ شده و ممکن است در هفته ها و ماه های آینده 
براساس شرایط جدید، نظر کمیته علمی هم تغییر کند.« 
او معتقد است اگر میزان ابتلا، بستری و مرگ ومیر بیماران 
کوویدـ19 در یک کشور کاهش قابل توجهی داشته باشد 
به نظر می رســد که انتقال ویــروس در آن جامعه کاهش 
یافته است: »همچنین براســاس مطالعات انجام گرفته، 
هرقدر میزان ابتلا و بستری کوویدـ19 کاهش پیدا کند، 
محدودیت های اجتماعی مانند اســتفاده از ماســک هم 
می تواند اثربخشی کمتری داشته باشد؛ هر چند که فواید 

استفاده از ماسک بر همگان ثابت شده است.«  
جماعتی با بیان اینکه هنوز پاندمی کرونا در جهان پایان 
نیافته اســت، تأکید کرد: »در هفته های اخیر و در برخی 
کشورها مانند اســترالیا، نیوزیلند و آمریکا، میزان ابتلا به 
کرونا در آمریکا و میزان مرگ ومیر بیماران، افزایش داشته و 
احتمال چرخش بالای ویروس در برخی کشورهای اروپایی 
و آفریقایی )باتوجه به کم بودن میزان واکسیناســیون در 
کشورهای آفریقایی( وجود دارد. نوع ویروس در چرخش در 
کشورهای مختلف، عمدتا BA2 بوده، اما اخیرا گزارش هایی 
از افزایش موارد ابتلا بــه BA4، BA5 و BAx2BA وجود 
داشته است. در برخی کشــورها مانند پرتغال هم شرایط 
 BA5 قدری نگران کننده بوده؛ چراکه در این کشور، سویه
اومیکرون درحال افزایش اســت که از نظر شدت، به دلتا 

شبیه است که البته هنوز مورد تأیید قرار نگرفته است.« 
  

 نیاز فوری به 380هزار سمعک
رئیس انجمن علمی شنوایی شناسی ایران بر ضرورت تامین 
سمعک از طریق واردات بیش از پیش تأکید کرد و گفت: 
اکنون 500هزار کم شنوا در کشور حضور دارند و با کمبود 

3۸0هزار سمعک مواجه هستیم.
به گفته خســرو گورایی، ســالانه از هر هزار تولد 3 نفر و 
همچنین ســالمندان در کشــور به جمعیت کم شنوایان 
افزوده می شوند و کمبود شدید سمعک زندگی آنها را مختل 
می کند.  وی ادامه داد: »عمر مفید استفاده از سمعک 3 تا 
5سال است و بعد از آن با توجه به تکنولوژی جدید نیاز به 
تعویض دارد. افرادی که از بدو تولد کم شنوا متولد می شوند 
و سالمندان نیز با توجه به اینکه ســن امید به زندگی در 
آنها افزایش یافته و دچار مشکلات شنوایی می شوند، نیاز 

مبرمی به این وسیله دارند.«
به گزارش ایرنا، گورایی ادامه داد: »واردات 100 تا 120هزار 
سمعک در سال نیاز کشور را تامین نمی کند. اکنون به دلیل 
اینکه تخصیص ارز به صورت کارشناسی برای این وسیله 
شنوایی انجام نشــده یا به صورت ناعادلانه توزیع شده، با 
کمبود 3۸0هزار ســمعک مواجه هســتیم و از مسئولان 
مربوطه می خواهیم مساعدت های لازم را در زمینه واردات 

آن انجام دهند.«
به گفته رئیس انجمن علمی شنوایی شنایی ایران، ۸0درصد 
از جامعه کم شنوایان ایران امکان درمان را ندارند و باید از 
امکانات شنوایی مانند ســمعک استفاده کنند. با توجه به 
وارداتی بودن ســمعک، نیاز به توجه ویژه بــه این افراد و 

حمایت از آنها ضروری است.
گورایی افزود: »امکان زبان آموزی کودکانی که کم شــنوا 
هستند با سمعک فراهم می شود. از طرفی سالمندان نیز 
که به دلیل روند پیری دچار کم شنوایی می شوند، اگر از این 
وسیله استفاده نکنند مشــکلاتی ازجمله انزوا و کم شدن 

ارتباطات با دیگران برای آنها به وجود می آید.«
او افزود: »هر ســال غربالگری نوزادان از نظر کم شنوایی 
انجام می شود تا مشکلات شنوایی به موقع شناخته شوند. 
کمبود سمعک می تواند مشکلات زیادی را برای مبتلایان 
به کم شــنوایی ایجاد کند. تســریع واردات این وسیله از 
خواســته های این افراد است؛ زیرا ســمعک های قاچاق 

بی کیفیت بوده و نیاز جامعه را تامین نمی کنند.«
طبق آمار بهداشــت جهانی، حدود 5درصــد از جمعیت 
جهان، یعنی  360میلیون نفر )32۸ میلیون بزرگســال و 
32میلیون کودک( از کم شنوایی ناتوان کننده رنج می برند.

قیمت ساده ترین نوع سمعک در ایران از 2میلیون تومان 
آغاز شــده و برای انواع پیشــرفته و هوشــمند آن باید تا 

12میلیون تومان هزینه کرد.
 بالابودن هزینه تامین این سمعک ها باعث شده تا برخی 
از مراکز خیریــه و انجمن های مردم نهــاد فعال در حوزه 
توانبخشی، خرید سمعک را برای برخی مددجویان خود 
بر عهده بگیرند. مشــکلات کلامــی و عدم تلفظ صحیح 
آواها، از مشکلاتی است که کم شــنوایی به مرور در افراد 
 ایجاد کرده و باعث کم شدن دایره ارتباطات افراد کم شنوا

می شود.

 مهدی کدخدازاده 
 دبیر شورای آموزش دندانپزشکی 

وزارت بهداشت
افزایــش ظرفیــت دندانپزشــک کار 
درستی نیست؛ به دلیل اینکه شاخص 
ســامت دهــان و دنــدان افزایــش 
نخواهد یافت. همچنین هیأت علمی 
متناســب با افزایش ظرفیت در کشور 
وجود ندارد. از سوی دیگر کشور نیازی 
به افزایش دندانپزشک ندارد. /فارس

علی آقامحمدی
 رئیس ستاد توانمندسازی و تحول 

محات کم برخوردار کشور 
به زودی بــا امضای یــک تفاهمنامه 
بیــن بنیــاد ۱۵خــرداد و فدراســیون 
کشــور،  دانش آمــوزی  ورزشــی 
خدمــات غربالگری و اســتعدادیابی 
ورزشــی فرزنــدان مــا در مناطقــی 
ماننــد هرنــدی و در سراســر کشــور 

کلید می خورد. /ایرنا

 یوسف نوری
 وزیر آموزش و پرورش 

طرح ســنجش از دهه ۷۰ و ۸۰ آغاز شــده و به 
همان شــکل اولیه اش ادامه یافته اســت. در 
راستای اجرای این طرح، در سال گذشته میزان 
دانش آموزان شناســایی شــده دیرآموز کمتر 
از ۶ درصــد بوده اســت. میزان دانــش آموزان 
استثنایی محصل در طرح تلفیقی هم کمتر از 
دو دهم و محصان در مدارس استثنایی کمی 

بالاتر از نیم درصد بوده است. 

نوآمــوز تــا پایــان شــهریورماه امســال 
مورد ســنجش قرار می گیرند. به گفته 
وزیر آموزش و پرورش، طرح ســنجش 
سامت دانش آموزان توسط سازمان 
آمــوزش و پــرورش اســتثنایی انجــام 

می شود. 

اولیه برای سنجش ســامت نوآموزان 
در کشــور درنظــر گرفته شــده اســت. 
ثبت نــام ســنجش نوآمــوزان از آخــر 

خرداد آغاز می شود.

ســیار به اجــرای ایــن طــرح در شــهرها 
کشــور  مختلــف  روســتاهای  و 
می پردازند. طبق اعام وزارت آموزش 
و پرورش نرخ پوشــش این سنجش به 

99.۵درصد رسیده است.

نیمه تخصصــی بــرای ســنجش ثانویه 
یا مرحلــه دوم ســنجش درنظــر گرفته 
شده اســت. نوآموزان درصورت نیاز و 
با تشــخیص کارشناســان مراکز، بعد 
از غربالگری اولیه به این مراکز معرفی 

می شوند.

نوآموز امسال بیشــتر از سال گذشته 
در میان دانش آموزان ورودی دبستان 
به چشــم می خورنــد. در ایــن پایگاه ها 
آمادگــی تحصیلــی، گفتــار درمانــی، 
و  بینایی ســنجی  و  شنوایی ســنجی 
همچنین سنجش وضعیت جسمانی 

نوآموزان بررسی می شود.

1/67
میلیون 

1200
پایگاه

420
پایگاه

800
پایگاه

150
هزار

 سلامت خون در ایران مطابق 
استانداردهای جهانی است

  عباس صداقت، سخنگوی ســازمان انتقال خون 
در آســتانه روز جهانی اهدای خون گفت: »در ایران 
در بحث غربالگری خون در نظام ســلامت بالاترین 
فناوری های نوین را داریم و سیســتم های مربوطه 
کاملا به صورت اتوماسیون است.« او ادامه داد: »انتقال 
خون ایران این افتخار را دارد که به عنوان مرکز همکار 
سازمان بهداشت جهانی معرفی شــده است و این 
معرفی با هدف انتقال دانش اهــدای خون و اهدای 
داوطلبانه بــا رعایت تمام اســتانداردهای جهانی و 
ملی در فرایند اهدا، غربالگری و پخش خون است.« 
سخنگوی ســازمان انتقال خون گفت: »روی یک 
واحد خون اهدایی بیش از هزار و 500 فرایند توسط 
کارکنان انتقال خون انجام می شــود و 4۸ محصول 
تولید می شــود که به مصرف بیماران می رسد.« او 
ادامه داد: »نزدیک به 2دهه است که ایران، به اهدای 
خون کاملا داوطلبانه و بدون هیچ انتظار، چشمداشت 
و جایگزینی دست یافته است.« صداقت افزود: »ایران 
با همت سازمان انتقال خون و تقویت زیرساخت ها، 
فرهنگسازی ، آگاهی رســانی و ارتقای دانش از سال 
13۸3به اهدای خون 100درصد داوطلبانه و براساس 
استاندارد های سازمان های متولی سلامت جهانی و 
سازمان بهداشت جهانی دست یافت. « او ادامه داد: 
»هم اکنون در ایران براساس آمارهای به دست آمده 
در سال 1400حدود 2میلیون و 300هزار نفر برای 
اهدای خون اقدام کردند کــه از این تعداد نزدیک به 
2میلیون نفر موفق به اهدای خون شدند.« منبع: ایرنا

نقل قول

عدد خبر

 خبر

میز خبر



دوشنبه 23 خرداد 61401
 شماره  8518

ولخرجی سارقان با 
سکه های سرقتی 

کمبود نورهای شهری عامل تصادفات است
اینکه در مصرف برق صرفه جویی عمومی داشته باشیم بسیار 
پسندیده و انجام آن امری واجب است اما این موضوع نباید به 
کمبود نور یا تاریکی در بعضی معابــر بزرگراهی و متعاقب آن 
تصادف یا خفت گیری و سرقت منجر شود. تأمین نور مسیرهای 

عمومی نه تنها اسراف نیست بلکه ضروری و نیاز است.
ناظمی از تهران 

کارگران شهرداری یاسوج 3تا 5 ماه حقوق معوقه طلب دارند
5 ماه اســت که حقوق نگرفته ایــم و برخی همــکاران با نوع 
قراردادهای متفاوت 3ماه اســت دریافتی نداشــته اند و این 
روند زندگی این کارگران را مختل کرده است. گذشته از اینها 
حق بیمه کارگران نیز رد نشــده در نتیجه از درمان بیمه ای 
محرومند و درحالی که حقوقی نگرفته اند اگر بیمار شوند باید 
به صورت آزاد هزینه درمان را بپردازند. شهرداری مدام عنوان 
می کند اگر مطالبات 200میلیارد تومانی خود را از چند نهاد 
دولتی و خصوصی بگیرد حقوق کارگران را می دهد درحالی که 
خبری از پرداخت این بدهی نیست و با این وضع گرانی سختی 
معیشــت به جان این کارگران و خانواده هایشان افتاده است. 
مســئولان فکری برای تأمین دائمی حقوق و مزایای پرسنل 
شــهرداری یاســوج کنند تا پرداخت های حقوق وابسته به 

جایی نباشد.
مددی از یاسوج

 پاسخ مسئولان 
سیستم تهویه مطبوع قطارهای مترو مستمر بازدید و رفع 

عیب می شوند
روابط عمومی شــرکت بهره برداری قطارهای شهری تهران و 
حومه پیرو چاپ پیام مردمی با عنوان »تهویه در مترو حتما باید 
روشن باشد« در ستون با مردم روز 24اردیبهشت ماه پاسخ داده 
است: »احتراما ضمن تشکر از شهروند گرامی به اطلاع می رساند 
این شرکت افتخار می کند که در این شرایط با وجود کمبودها و 
با تمام امکانات موجود و توان اجرایی خود ، در خدمت مسافران 
گرامی و میلیونی مترو است. گفتنی است که بازدید از سامانه های 
رفاهی مسافران در قطارها به صورت مستمر در بخش نگهداری 
و تعمیرات ناوگان در حال انجام است و سیستم تهویه مطبوع 
قطارها همه ساله قبل از شــروع فصل گرما، بازدید و رفع عیب 
می شود، ضمن اینکه برای رفاه بیشــتر مسافران،  کولر تمامی 

قطارهای مترو طی چند مرحله طی روز کنترل می شود.«

پله برقی پل هوایی خیابان کرمان خراب است
پله برقی پل هوایی خیابان کرمان جنوبی واقع در انتهای کوچه 
رحمتی از 5 ماه پیش خراب است. خرابی این پل برای ساکنان 
آن سوی اتوبان امام علی )ع( خیلی دشوار است زیرا برای خرید 
از بازار روز کرمان مجبورنــد از پله های ثابت پل عبور کنند که  
برای افراد مسن بسیار سخت است. تقاضا داریم نسبت به تعمیر 

و راه اندازی پل اقدام شود.
میلاد از نارمک

خط پروازی رشت- آستراخان راه اندازی شود
راه اندازی خط پرواز رشــت- آســتراخان خواســته چندین 
ساله تجار و بازرگانان شهرستان و شــهرهای اطراف است تا 
به واسطه آن بتوان زیرساخت های تجاری شهر و استان را بیش 
از پیش توسعه داد. به عنوان یک تاجر تقاضا دارم با هماهنگی 
فدراسیون روسیه و اتاق بازرگانی و سایر مسئولان هر چه زودتر 

این خط پروازی ایجاد شود.
برادران اخوان از رشت

مسیر میدان دوم رضوانیه تا اتوبان کرج- قزوین تاریک است
مسیر دسترســی میدان دوم رضوانیه تا ورودی اتوبان کرج – 
قزوین و کرج – تهران تاریک است. قبل از آن نیز وضعیت نور 
در خیابان اصلی رضوانیه کمالشهر تعریفی ندارد. لطفا نسبت 
به تأمین روشنایی این مسیر به خصوص با ناامنی هایی که دیده 

می شود،  اقدام فوری شود.
راجح پور از رضوانیه کمالشهر

سطح شهر و مترو با آیات و احادیث حال و هوای معنوی پیدا کند
از سازمان زیباسازی شهرداری تهران خواهش می کنیم مانند 
گذشته در مناسبت های مذهبی و غیر آن در سطح شهر و مترو، 
آیات شــریفه قرآن و احادیث گهربار ائمه معصومین)ع( را در 
معرض دید قرار دهند تا روح شهروندان جلا پیدا کرده و حال 

و هوای معنوی شهر افزایش یابد.
عین آبادی از تهران 

کسی پاسخگوی 24ساعته حادثه دیدگان قطار مشهد- یزد نشد
مسئولان شــماره تماســی اعلام کرده اند برای پاسخگویی 
24ساعته به حادثه دیدگان قطار مشهد – یزد،  اما تلفن معرفی 
شده فقط زنگ می خورد و کسی پاســخگو نبود. درحالی که 
وزیر راه هم آن شماره را در صفحه شخصی خودش در فضای 

مجازی منتشر کرده بود.
دهقان از یزد 

حق اولاد فرزندم قطع شد، اما پول بیمه تکمیلی اش همچنان 
کسر می شود

بیمه تأمین اجتماعی برای فرزندان مستمری بگیران بلافاصله 
پس از رسیدن به ســن قانونی یا ازدواج آنها حق اولاد آنها را 
قطع می کند که درصورت عدم ازدواج دختر یا ادامه تحصیل 
مدارک به تأمین اجتماعی ارائه دهند ولی پس از ازدواج به رغم 
قطع کردن حــق اولاد رقم بیمه تکمیلی را همچنان کســر 
می کند و تا برای حذف آن مراجعه نشــود کماکان حق بیمه 
تکمیلی آن فرزند از حقوق ماهانه کسر می شود. درخواست 
بنده بازنشسته از مسئولان این است باتوجه به متمرکز بودن 
تمامی اطلاعات حداقل  از سوی سازمان تأمین اجتماعی به 
بیمه تکمیلی اطلاع داده شــود که این امر انجام شود تا بنده 
بازنشسته با کهولت سن وهزار دردســر دیگر برای این امور 

مراجعه حضوری نداشته باشیم.
محمدحسین عسگری از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مسافران پایتخت
 در دام سارق بیهوشی 

دزد حرفه ای با پرسه زدن در ترمینال غرب تهران مسافرانی 
را که تازه وارد پایتخت شده بودند شناسایی می کرد و پس از 

بیهوش کردن آنها، اموالشان را به سرقت می برد.
به گزارش همشهری، این مرد 45ساله مدتی قبل و با شکایت 
مرد جوانی که مدعی بود همه اموالش به ســرقت رفته است 
تحت تعقیب پلیس قرار گرفت. مرد جوان به مأموران پلیس 
گفت: تازه از شهرســتان به تهران رسیده و درترمینال روي 
نیمکت نشسته بودم که مردی میانسال به من نزدیک شد و 
سر صحبت را باز کرد. او از شغلم پرسید و اینکه چرا به تهران 
آمده ام و بعد از کمی  گفت وگــو درحالی که اعتمادم را جلب 
کرده بود به سمت دکه رفت و با 2 پاکت آبمیوه برگشت. یکی 
از آنها را به من داد و خودش پاکت دیگر را گرفت و شــروع 
کرد به نوشــیدن آبمیوه. من هم بی خبر از همه جا آبمیوه را 
نوشیدم اما لحظاتی بعد دچار سرگیجه شدید شده و از هوش 
رفتم. وقتی به هوش آمدم در بیمارستان بودم و فهمیدم که 
ساعت ها بیهوش بوده ام و در این میان مرد میانسال جیب هایم 

را خالی کرده و همه اموالم را دزدیده است.
جوان مسافر تنها طعمه سارق بیهوشــی نبود و مأموران در 
ادامه با شکایت  های مشابه دیگری هم روبه رو شدند. شکایاتی 
که نشان می داد ســارق میانسال با پرســه زدن در محوطه 
ترمینال غرب تهران طعمه هایش را عمدتا از بین مسافرانی 
که تازه به تهران رسیده اند انتخاب کرده و پس از ریختن طرح 
دوستی با آنها و جلب اعتمادشــان، با تعارف آبمیوه، آنها را 

بیهوش کرده و اموالشان را به سرقت برده است.
مشخصاتی که مالباختگان از سارق حرفه ای ارائه داده بودند 
در اختیار مأموران کلانتری 209قرار گرفت و آنها شروع به 
گشتزنی در محوطه ترمینال کردند تا اینکه چند روز پیش 
مردی را دیدند که مشــخصات او با مشخصات سارق تحت 
تعقیب یکی بود. مرد مرموز در حال حرف زدن با مسافرجوانی 
بود و به نظر می رسید که قصد فریب وی و سرقت اموالش را 

دارد که مأموران وارد عمل شدند و او را دستگیر کردند.
به گفته ســرهنگ پیمان لطفــی، ســرکلانترپنجم پلیس 
پیشگیری پایتخت، متهم در حال اجرای سناریوی سرقتی 
دیگر بود که توسط مأموران دستگیر شد و در بازرسی کیف 

او تعدادی مدارک هویتی متعلق به افراد دیگر کشف شد.
ســرکلانتر پنجم پلیس پیشــگیری تهران ادامــه داد: این 
مرد 45ساله در تحقیقات به ســرقت از مسافران پایتخت با 
دادن آبمیوه مســموم به آنها اعتراف کرد که تاکنون 5نفر از 
مالباختگان شناسایی شده اند و متهم در اختیار مرجع قضایی 

قرار گرفته است.

پایان زورگیری های مرد مسلح 
در پایتخت 

مردی که با تهدید ســلاح کمری دســت بــه زورگیری از 
شــهروندان تهرانی می زد بــه دام پلیس افتــاد. به گزارش 
همشهری، تحقیقات مأموران پلیس برای دستگیری این مرد 
با شــکایت تعدادی از مالباختگان شروع شد. آنها می گفتند 
زمانی که در خیابان در حال صحبت از طریق تلفن همراهشان 
بودند سرنشین یک خودروی پژو به سراغشان رفته و باتهدید 

کلت کمری گوشی آنها را سرقت کرده و متواری شده است.
بررســی  اظهارات شــاکیان از این حکایت داشت که همه 
سرقت ها توسط یک نفر که ســوار بر یک پژوی نقره ای بوده 
انجام شده است. از سوی دیگر بررســی ها نشان می داد که 
سارق معمولا در ساعاتی خاص سرقت هایش را انجام می داد 
و در این شرایط گشــتزنی های هدفمند مأموران کلانتری 
150تهرانسر برای شناسایی و دستگیری مرد مسلح شروع 

شد.
ســرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری تهران 
در تشریح جزئیات دستگیری زورگیر مسلح گفت: مأموران 
هنگام گشتزنی در محله تهرانسر به یک دستگاه خودروی پژو 
با همان مشخصات برخورد کردند که با استعلام شماره پلاک 

آن معلوم شد خودرو سرقتی است.
وی ادامه داد: تیم گشت پلیس به راننده خودرو دستور ایست 
داد و در یک عملیات غافلگیرانه و پیش از اینکه وی موفق به 
فرار شــود خودرو را متوقف و راننده آن را دستگیر کرد. در 
بازرسی داخل خودرو یک قبضه ســلاح کمری با 2 خشاب 
و 21تیر جنگی به همراه 3دســتگاه تلفن همراه که متهم به 
تازگی زورگیری کرده بود کشف شد و مرد مسلح که 35ساله 
اســت پس از انتقال به کلانتری به زورگیری های ســریالی 

مسلحانه در غرب تهران اعتراف کرد.
به گفته ســرهنگ موقوفه ای، تحقیقات بیشتر برای کشف 

جرائم احتمالی متهم و شناسایی مالباختگان ادامه دارد.

بازی مرگبار با اسلحه
وقتی پسری 17ساله در حال بازی با اسلحه بود و می خواست 
از خودش عکس و فیلم بگیرد، ناگهان گلوله ای شــلیک شد 

و جانش را گرفت.
به گزارش همشهری، این حادثه صبح دیروز در یکی از مناطق 
تهران رخ داد. وقتی پدر و مادر پســری 17ساله برای انجام 
کاری از خانه بیرون رفته بودند پسر نوجوان به سراغ اسلحه 
بادی رفت تا آن را در دســت گرفته و فیگور بگیرد. او به نظر 
می رسید که قصد داشت درحالی که با اسلحه فیگور گرفته از 
خودش عکس و فیلم تهیه کند اما ناگهان گلوله ای از اسلحه 
شلیک شده و پسر نوجوان خون آلود روی زمین افتاد. دقایقی 
از این اتفاق تلخ می گذشــت که پدر و مادر این پسر نوجوان 
به خانه بازگشتند و پسرشــان را غرق در خون دیدند. کنار 
او گوشی موبایل وی و اسلحه قرار داشــت و خانواده او فورا 
به اورژانس زنگ زدند. طولی نکشــید که اورژانس در محل 
حاضر شده و نوجوان مجروح را به بیمارستان انتقال داد. اما 
به رغم تلاش پزشکان پسر نوجوان جانش را از دست داد و در 
این شرایط ساعت 11صبح دیروز گزارش این حادثه مرگبار 
به قاضی محمد وهابی، بازپرس ویژه قتل اطلاع داده شد. با 
دستور وی جســد متوفی به پزشــکی قانونی انتقال یافت و 

تحقیقات در این باره ادامه دارد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه تحقیقات پلیس جزئیات تازه ای را از سارقان صندوق امانات بانک ملی فاش کرد

اولین گزارش کمیسیون عالی سوانح راه آهن درباره واژگونی قطار در حوالی طبس منتشر شد

5 روز پس از برخورد مرگبار قطار مشــهد- یزد به یک 
دستگاه بیل مکانیکی در حوالی طبس، کمیسیون عالی 
سوانح راه آهن 2عامل اصلی این حادثه را انسداد مسیر 

توسط بیل مکانیکی و سرعت بالای قطار اعلام کرد.
به گزارش همشهری، این قطار که با 348مسافر از مشهد به سوی یزد در 
حرکت بود، ساعت 5:20 بامداد روز چهارشنبه 18خردادماه با یک دستگاه 
بیل مکانیکی که روی ریل قرار گرفته بود، برخورد کرد و بر اثر خارج شدن 
واگن های قطار از ریل 22نفر از سرنشینان آن جان خود را از دست دادند 

و 86نفر نیز مصدوم شدند.
روز گذشته کمیسیون عالی ســوانح راه آهن در نخستین گزارش خود 
درباره این حادثه 2دلیل را به عنوان دلایل اصلــی حادثه اعلام کرد که 
شامل انسداد مســیر حرکت قطار مسافری توســط بیل مکانیکی پس 
از اتمام عملیات و اعلام آزادسازی مســیر تردد قطار از سوی سرپرست 
عملیات بهسازی و همچنین تخطی از سرعت مقرره و تعیین شده از سوی 
لکوموتیوران است. در اطلاعیه این کمیسیون آمده است: کمیسیون از 
لحظه وقوع سانحه تاکنون، ضمن حضور در محل سانحه، نسبت به بررسی 
شواهد و قرائن میدانی و مستندات مربوطه ازجمله مکالمات ضبط شده 
ماموران، وقایع ثبت شده در سیستم های علائم الکتریکی، رکوردهای ثبت 
داده در لکوموتیو و ایستگاه ها و همچنین تحقیق از مأموران ذیربط اقدام 
کرد که نشان می دهد:  به منظور عملیات بهسازی و تعویض تراورس در 
بلاک عباس آباد- ریزو )خط گرم( با توجه به شرایط ترافیکی و آب و هوای 
گرم منطقه، برنامه ریزی شد انجام عملیات در طول شب از ساعت 00:00تا 
5:00 صبح مطابق دستورالعمل های مربوطه توسط شرکت نگهداری خط 
انجام گیرد. مقرر شده بود به منظور تسهیل در امور سیر و حرکت قطارها، 
عملیات قبول و اعزام قطارها در ایستگاه  های عباس آباد و ریزو با استقرار 
متصدی ترافیک و به صورت محلی انجام شود و یک نفر متصدی ترافیک 
نیز برای دایر کردن ایستگاه موقت در محل عملیات بهسازی مستقر شود.

محدودیت سرعت قطارها
در این اطلاعیه همچنین به محدودیت سرعت در محل وقوع این حادثه 
نیز اشــاره شده و آمده اســت: از ســاعت 00:00روز 18خرداد سرعت 
30کیلومتر بر ساعت برای بلاک عباس آباد- ریزو و 15کیلومتر بر ساعت 

در محدوده عملیات در نظر گرفته شده بود. 

عبور قطار پیش از حادثه
در ادامه اطلاعیه کمیسیون ســوانح راه آهن درباره قطار حادثه دیده نیز 
توضیحاتی داده شــده است: قطار مسافری 6811 مشــهد- یزد که در 
ساعت 19:20روز 17خرداد از مشهد حرکت کرده بود در ساعت 3:25روز 
بعد به ایستگاه طبس وارد شــد و مطابق برنامه، مأموران راهبر و رئیس 
قطار تعویض و قطار با دریافت حکم احتیاط در ساعت 3:35به مقصد یزد 
حرکت کرد. در ساعت 4:25سرپرست کارگاه بهسازی خاتمه عملیات 
بهسازی را با تلفنگرام به کنترل و ایســتگاه عباس آباد از طریق ایستگاه 
ریزو اعلام کرد و با برچیده شدن ایســتگاه موقت، این بلاک برای تردد 

بیل مکانیکی و سرعت بالا، دلایل حادثه قطار مشهد- یزد

تحقیقات در پرونده عاملان دستبرد 
به 168صندوق امانــات بانک ملی 
شعبه دانشگاه تهران نشان می دهد، 
3برادری که از سرکردگان باند هستند پس از سرقت، 
50میلیون تومان از دلارهــا و یوروها را به عمه خود 
به عنوان هدیه تولد داده اند و تعداد زیادی از سکه های 

سرقتی را صرف خرید خودرو کرده اند.
به گزارش همشهری، عاملان سرقت صندوق امانات 
بانک ملی شعبه دانشــگاه تهران، 13نفر هستند که 
10 نفر از آنها در ایران و 3نفر دیگر در ترکیه بازداشت 
شــدند. اعضای اصلی باند اما 3برادر به همراه یکی 
از اقوام نزدیکشان هســتند که بامداد 13خرداد ماه 
درحالی که می دانستند در تعطیلات خرداد، هیچ کس 
و حتی نگهبانان هم در بانک حضور ندارد، با پریدن 
از روی دیوار وارد بانک شــدند. آنها که صورتشان را 
پوشانده بودند پس از آنکه موفق شدند دوربین های 
مداربســته و آژیر خطــر را از کار بیندازند، درهای 
ورودی و صندوق ها را با تجهیزاتی که داشــتند، باز 
کرده و توانستند محتویات 168صندوق را خالی کنند. 
دزدان پس از این سرقت بزرگ که حدود 13ساعت 
طول کشید، فرار کردند و 3روز بعد، یعنی 16خردادماه 
زمانی که کارکنان بانک ملی شعبه دانشگاه وارد محل 
کار خود شدند، راز این ســرقت فاش شد. با گزارش 
ماجرا به پلیس، تیم های ویــژه ای از کارآگاهان اداره 
آگاهی تهران وارد عمل شــدند و در کمترین زمان 
ممکن توانســتند اعضای این باند را شناسایی و آنها 
را در شــهرهای مختلف کشــور و همچنین ترکیه 

دستگیر کنند. با دستگیری آنها بخش اعظمی از اموال 
مسروقه از متهمان کشف شد و جمعه گذشته انتشار 
خبر دستگیری این باند، جنجال زیادی در رسانه ها 

به پا کرد.

نقشه هایی که عملی نشد 
به دنبال بازداشــت متهمان، تحقیقات تیم پلیسی و 
قضایی به شــکل وی ژه ای از متهمان آغاز شد. این در 
حالی است که اقدامات قانونی برای بازگشت متهمان 
از ترکیه به ایران انجام شــده و به زودی آنها به کشور 
بازگردانده خواهند شد. این پرونده به دلیل اینکه از 
حساسیت بالایی برخوردار است با دستور مستقیم 
سرهنگ علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی 
تهران در حال پیگیری اســت و قاضی علی بهشتی، 
بازپرس شعبه دوم دادسرای ویژه سرقت، رسیدگی 
به آن را بر عهده دارد. حــالا و در تازه ترین تحقیقات 
جزئیات بیشتری از ماجرای این سرقت بزرگ فاش 
شده و تیم تحقیق دریافتند که این گروه ابتدا برای 
مدتی کوتاه خانه ای در اطراف پیچ شــمیران اجاره 
کرده بودند تا به محل هایی که برای ســرقت درنظر 
داشتند، نزدیک باشند. آنها نقشه های سرقت را در این 
خانه برنامه ریزی می کردند و در ابتدا قصد داشتند در 
تعطیلات عید فطر به بانک تجارت دستبرد بزنند که 
موفق نشدند. یکی از متهمان در تازه ترین اعترافات 
خود گفت: ابتدا قصدمان سرقت از بانک تجارت بود 
و این بانک را پس از مدت ها رصد، شناســایی کرده 
بودیم، اما نتوانســتیم از آنجا سرقت کنیم؛ چون هم 

دادسرا

پیگیری

وقتی جوان افغان به یکی از بزرگان طایفه اش در افغانستان 
اهانت و توهین کرد گمان نمی کرد که این توهین به قیمت 

جانش تمام شود.
به گزارش همشهری، دهم فروردین پارسال گزارش یک 
درگیری مرگبار به تیم جنایی پایتخت اعلام شد. بررسی ها 
حکایت از این داشت که درگیری در حوالی تهرانسر رخ 
داده و فردی که جانش را از دست داده بود پسری 27ساله 
به نام بشیر بود. او اهل کشور افغانستان بود که در یکی از 
ساختمان های در حال ساخت کارگری می کرد. بررسی ها 
حکایت از این داشــت که وی با 3نفر از هموطنان خود 
درگیر شده و با ضربات چاقوی آنها به قتل رسیده است. 
در ادامه هویت ضاربان فراری شناســایی و مشخص شد 
که انگیزه آنها انتقام جویی از مقتول بوده اســت.ضاربان 

کینه جو روز حادثه به سراغ هموطن خود رفته و با ضربات 
چاقو جان وی را گرفته بودند. در این شرایط عاملان این 
درگیری مرگبار تحت تعقیب پلیس قرار گرفتند که یکی 
از آنها مدتی بعد از حادثه دستگیر شد. او قبول داشت که 
در درگیری حضور داشته اما مدعی بود که ضربات چاقو 
را نفر دوم به مقتول زده اســت. نفر دوم و سوم این دعوا 
پس از جنایت به صورت قاچاقی از کشور خارج شده و به 
افغانستان فرار کرده بودند. این دو نفر تحت تعقیب پلیس 
قرار گرفتند تا اینکه چند روز قبل خبر رسید که یکی از این 
دو نفر مجددا به ایران بازگشته و در حال کارگری است. با 
این سرنخ متهم دستگیر شد و در بازجویی ها عنوان کرد 
که قاتل اصلی نفر سوم است. وی گفت: مقتول چند وقت 
قبل از آنکه به قتل برسد، در افغانستان به یکی از بزرگان 

طایفه اهانت و توهین کرده بود. این اتفاق باعث شده بود 
تا من و 2 نفر از همشهریانم از او کینه به دل بگیریم. حتی 
قبل از قتل او را در یک مراسم عروسی دیدیم و به او گوشزد 
کردیم تا دست از بدگویی و توهین به بزرگ طایفه بردارد 
اما همچنان به وی توهین می کرد و همین باعث می شد 
آتش کینه در دل ما روشــن تر شود اما من نقشی در قتل 
نداشتم. اگرچه در درگیری حضور داشتم و فحاشی کردم 
اما ضربه های چاقو را نفر ســوم که هم اکنون فراری است 

به مقتول زد.
2 متهم این پرونده با دستور قاضی محمد جواد شفیعی در 
بازداشت به سر می برند و تحقیقات برای بازداشت سومین 
متهم این پرونده که فراری اســت و به صورت قاچاقی از 

کشور خارج شده، ادامه دارد.

اهانت به بزرگ طايفه،انگيزه قتل جوان افغان

وسایط نقلیه ریلی آزاد شد و در ساعت 4:30نخستین وسیله نقلیه ریلی 
که لکوموتیو منفرد شماره 169 بود از ایستگاه عباس آباد با سیستم علائم 
الکتریکی به ایستگاه ریزو اعزام شد و پس از آن نیز در ساعت 5:05قطار 
مسافری مشــهد-یزد با اتمام فریضه نماز صبح در ایستگاه عباس آباد و 
اعلام آمادگی رئیس قطار با سیستم علائم الکتریکی به سمت ایستگاه 

ریزو اعزام شد.

چرا بیل مکانیکی روی ریل بود؟
در گزارش کمیسیون بررســی ســوانح راه آهن در این باره آمده است: 
هنگام سیر قطار مسافری در بلاک عباس آباد- ریزو، سرپرست عملیات 
خط در محل بهســازی بدون انجام هرگونه هماهنگی قبلی با کنترل و 
ایستگاه های طرفین و به منظور انجام تعمیرات بیل مکانیکی و جاگذاری 
زنجیر چرخ دستور قرار دادن بوم بیل مکانیکی در داخل خط را به راننده 
بیل مکانیکی داده و بوم بیل مکانیکی به رغم اشغالی بلاک و نزدیک شدن 
قطار مسافری، داخل خط قرار گرفت که هنگام انجام تعمیرات بیل، قطار 
مسافری به منطقه تقلیل ســرعت 15کیلومتر بر ساعت نزدیک شد و 
محل مربوطه نیز به تابلوهای هشداری تجهیز بوده است. در ادامه با عبور 
قطار از قوس و ترانشه محل تقلیل سرعت و مشاهده شدن بیل مکانیکی 
در داخل خط، لکوموتیوران اقدام به نواختن سوت اخطار ممتد و ترمز 
ســریع کرد، اما به لحاظ نزدیک بودن فاصله، قسمت فوقانی لکوموتیو 
با بوم بیل مکانیکی که در حال چرخش برای خارج شــدن از روی خط 
بوده است، برخورد کرد و به واژگونی بیل مکانیکی منجر شد و سپس با 
سالن های قطار برخورد کرد که به دلیل سرعت غیرمجاز قطار و ناپایدار 
بودن خط در محل، سالن های دوم و سوم و چهارم واژگون و سالن های 5 
تا 8 نیز از خط خارج و قطار پس از طی مسافت حدود 220متر از محل 

برخورد متوقف شد.

دلایل اصلی حادثه چه بود؟
در جمع بندی این گزارشِ فنی، به 2عامل اصلی حادثه اینطور اشاره شده 
است: براساس بررسی های انجام شده تاکنون، 2علت مهم در وقوع این 
سانحه، انسداد مســیر حرکت قطار مسافری توسط بیل مکانیکی )پس 
از اتمام عملیات و اعلام آزادسازی مســیر تردد قطار از سوی سرپرست 
عملیات بهسازی(  و همچنین تخطی از سرعت مقرره و تعیین شده مطابق 
حکم احتیاط است. همچنین شناسایی سایر علل و عوامل مؤثر در وقوع 
این سانحه در دست بررسی است که پس از تحقیقات بیشتر، نتایج اعلام 

خواهد شد.

شناسایی پیکر 14قربانی
گزارش فنی این حادثه در شرایطی منتشر شد که سازمان پزشکی قانونی از 
شناسایی هویت پیکر 14نفر از قربانیان این حادثه که پیش از این شناسایی 
نشده بودند، خبر داد. روابط عمومی سازمان پزشکی قانونی با اشاره به انتقال 
14جسد حادثه قطار مشهد - یزد به پزشکی قانونی اعلام کرد: با تحویل 
5پیکر دیگر به خانواده ها، کار شناسایی و تعیین هویت اجساد حادثه قطار 
مشهد – یزد به اتمام رسید. از میان 14جسد انتقالی به پزشکی قانونی یک 
نفر در شهرستان طبس یعنی همان محل وقوع حادثه شناسایی و تحویل 
بستگان شد و بقیه پیکرها برای تعیین هویت به پزشکی قانونی یزد انتقال 
داده شدند. از میان پیکرهای منتقل شده به سالن تشریح یزد، 8پیکر در 
روز پس از حادثه شناسایی و طبق دستور قضایی اجساد آنان به بستگان 
تحویل شد. همچنین پیکر 5 قربانی نیز برای انجام آزمایش هاي ژنتیک و 
تطبیق نمونه های ارسالی به اداره کل پزشکی قانونی استان اصفهان ارسال 
و پس از انجام آزمایش ها، تعیین هویت شده و شنبه شب به خانواده هایشان 
تحویل داده شدند که با تحویل این 5پیکر، کار شناسایی و تعیین هویت 

قربانیان حادثه قطار مشهد - یزد به اتمام رسید.

موفق نشدیم آژیر خطر را از کار بیندازیم و هم دستگاه 
هوابرشی که برده بودیم ایراد داشت و کار نمی کرد.

او ادامه داد: یکی دیگر از بچه ها هم فراموش کرده بود 
تجهیزات دیگری را با خودش بیاورد و به این ترتیب 
متوجه شدیم این سرقت عملی نخواهد شد. آن شب 
سرقت نافرجام باقی ماند و ما به پاتوقمان بازگشتیم تا 

برای سرقت بعدی برنامه ریزی کنیم.
وی ادامه داد: پس از جست و جو بانک ملی را انتخاب 
کردیم. معمولا بانک های مرکز تهران که به پاتوقمان 
نزدیک بود را رصد می کردیــم و هدفمان این بود که 
محل سرقت به خانه اجاره ای نزدیک باشد. سرانجام 
بانک ملی شعبه دانشگاه برای سرقت انتخاب شد و ما 
این بار دقیق تر و با برنامه ریزی قبلی وارد بانک شدیم. 
این بار تجهیزاتمان کامل بود و پس از سرقت دوباره 
به پاتوقمان بازگشتیم. آن شب از خوشحالی جشن 
گرفتیم و صبح روز بعد با 100سکه از سکه های سرقتی 
یک خودرو و با 83سکه یک خودروی خارجی دیگر 
خریدیم. یکی از ماشــین ها اپتیما بود. 300میلیون 
تومان هم از پول ها برداشــتیم تــا بدهی هایمان را 
پرداخت کنیم. همچنین 50میلیــون تومان دلار و 
یورو به عنوان هدیه تولد به عمه مان دادیم. وی گفت: 

بعد از آن بخشی از طلاها را برادرانم و همسرانشان و 
برخی از بستگانمان که عازم ترکیه بودند به دست و 
گردنشــان آویزان کرده و با خودشان بردند. قرار بود 
به زودی مابقی طلاها را هم بستگان دیگرمان ببرند و 
بقیه را هم از طریق زمینی به صورت قاچاق از کشور 
خارج کنیم که نشد. وی ادامه داد: قرار ما این بود که 
مســافران ترکیه بعد از 3یا 4ماه که آب ها از آسیاب 
افتاد به کشور بازگردند تا نقشه سرقت از بانک دیگری 
را طراحی و اجرا کنیم که این نقشــه هم ناکام ماند. 
براســاس این گزارش، تحقیقات از متهمان در حالی 
ادامه دارد که هنوز نکات مهمــی از این پرونده برای 
پلیس فاش نشده اســت. ازجمله اینکه دزدان پس 
از ســرقت از صندوق های امانات، اموال سرقتی را به 
خانه اجاره ای برده، روی تخت چیده و از آنها عکس 
و فیلم گرفته بودند؛ هر چند خودشان مدعی هستند 
که از فرط خوشحالی این کار را انجام داده  اند، اما این 
امکان وجود دارد که از این کار هدف دیگری داشتند 
و از فردی برای سرقت دستور گرفته و پس از سرقت 
نیز فیلم  و عکس ها را برای او تهیه کرده اند. هم اکنون 
بررسی ها به شکل ویژه در این پرونده تا برطرف شدن 

ابهامات ادامه دارد.
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روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

روایت وحشت از گوانتانامو
نیویورک تایمز برای نخســتین بار تصاویری از زندان 
گوانتانامو منتشــر کرده که ورود نخستین زندانی ها 
به این کمپ مخوف را پس از حملات 11سپتامبر نشان 
می دهد که اغلب این افراد از افغانســتان هســتند. 
نیویورک تایمز نوشته که وزارت دفاع آمریکا طی 20سال 
مانع از انتشار این تصاویر می شــده، اما این روزنامه 
توانسته با استناد به قوانین دسترسی آزاد به اطلاعات، 
به برخی تصاویر دست پیدا کند. پیش از این، در سال 
2011وب سایت افشاگر ویکی لیکس تعدادی از تصاویر 

زندانیان و شکنجه آنها را منتشر کرده بود.

بســیاری از نمایندگان دمکرات 
آمریــکا در آســتانه برگــزاری 
میــان دوره ای  انتخـــــابات 
 2022مجلــس ســنا، از تلاش هــای بی نتیجه 
جو بایدن در پیش بردن برنامه هایش در دولت ابراز 
ناامیدی کرده اند. جــو بایدن اکنون در موقعیتی 
قرار گرفته که تردیدهای زیادی درباره توانایی او 
در نجات حزب دمکرات از یک شکست پیش بینی 
شــده در انتخابات میان دوره ای وجــود دارد و 
دمکرات ها او را مانعی بزرگ بر سر راه حزب خود 
می بینند که برای موفقیت این حزب در دور بعدی 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا باید از سر راه 
برداشــته شــود. همزمان با افزایش چالش های 
اقتصادی که جامعه آمریکا با آن مواجه است و با 
درنظر گرفتن کاهش اشتیاق رای دهندگان ناامید 
به مشارکت در دور بعدی انتخابات، دمکرات ها در 
نشست های مختلف درون حزبی خود نسبت به 
وضعیت رهبری بایدن، سن و ســال و توانایی او 
در مبارزه دوباره با دونالد ترامپ رقیب احتمالی 
 او در دور بعــدی انتخابات در ســال 2024 ابراز

نگرانی می کنند.

دمکرات ها، قدردان اما ناراضی
نیویورک تایمز پس از مصاحبه هایی که با بیش 
از 50نفــر از نمایندگان حزب دمکــرات انجام 
داده، می نویســد که تعــدادی از دمکرات ها و 
طرفداران آنها معتقدند آمریکا در مسیر اشتباهی 
قرار گرفته اســت و بایدن باید بلافاصله پس از 
برگزاری انتخابات میــان دوره از حضور در دور 
بعدی انتخابات ریاست جمهوری انصراف دهد. 
در این میان، برگزاری جلســه استماع کمیته 
مجلس نماینــدگان آمریکا برای رســیدگی به 
موضوع حمله ســال 2021به ساختمان کنگره 
آمریکا توانسته به خوبی از مخاطراتی که ترامپ 
و هوادارانش می توانند برای دور بعدی انتخابات 
ریاست جمهوری ایجاد کنند پرده بردارد و نگرانی 
دمکرات ها را تشدید کند. این جلسات بهترین و 
احتمالا آخرین فرصتی است که بایدن و حزب 
دمکرات برای قانع کــردن رای دهندگان مردد 
در اختیار دارنــد؛ رای دهندگانی که امروز بیش 
از هرچیز دیگری به دنبال نامزدی هســتند که 
شــعار انتخاباتی اش مهار تورم و کاهش قیمت 
بنزین باشــد. اگر دمکرات ها ایــن فرصت را از 
دست بدهند، برتری نسبی خود در کنگره را از 
دست خواهند داد و بایدن باید 2 سال پرآشوب 
باقیمانده ریاســت جمهوری خود را با مجلسی 

تحت سلطه جمهوریخواهان سپری کند.
عالی رتبه تریــن نمایندگان دمکــرات به صورت 
رسمی درمورد آقای بایدن اظهارنظر نمی کنند 
و همزمان هیچ دمکراتی نسبت به او ابراز انزجار 
نمی کند، زیرا به خاطر بیرون راندن دونالد ترامپ از 
کاخ سفید قدردان او هستند. اما ناکامی های مکرر 
دولت بایدن در تصویب قوانین در حوزه هایی که 
برای دمکرات ها اهمیت حیاتــی دارد، منجر به 
کاهش میزان محبوبیت بایدن و حزب دمکرات 
شده است. نتایج نظرســنجی ماه گذشته پایگاه 
افکارســنجی FiveThirtyEight در آمریــکا 
نشــان می دهد فقط 42درصد از آمریکایی ها از 
عملکرد بایدن ابراز رضایــت کرده و 53درصد از 
او ناراضی هستند. بخشی از این نارضایتی ناشی 
از وقوع چالش هایی فراتر از کنترل دولت آمریکا 
 بوده و بخشــی دیگر حاصل کــم کاری دولت و

 حزب دمکرات.
نظرســنجی دیگری که ماه گذشــته توســط 
آسوشیتدپرس انجام گرفت نشان می دهد میزان 
محبوبیت بایدن در میان اعضای حزب دمکرات 
به 73درصد رسیده است؛ یعنی پایین ترین میزان 
از ابتدای دوران ریاست جمهوری او. نظرسنجی 
دیگر این پایگاه که در ابتدای ســال جاری انجام 
شد نشان داد فقط حدود 48درصد از طرفداران 
حزب دمکرات خواهان حضور بایدن در دور بعدی 

انتخابات هستند.

چالش های بی سابقه دولت آمریکا
جهش بی ســابقه نرخ تورم طی 4دهه گذشته، 
افزایش قیمت بنزین، طولانی شدن بحران کرونا، 
افزایش تیراندازی هــا در جامعه آمریکا، احتمال 
لغو حق سقط جنین، امتناع اعضای اصلی حزب 
دمکرات از اجرای طرح های ارائه شده توسط بایدن 
و تلاش نکردن برای بهبود قوانین حق رأی ازجمله 
چالش هایی هستند که به تدریج منجر به کاهش 

محبوبیت دمکرات ها شده است.
قیمت مصرف کننده که یکی از بهترین شاخص ها 
برای سنجش نرخ تورم به شــمار می رود نشان 

می دهد تورم در آمریکا به نرخ بی سابقه 8.6درصد 
رسیده است. براســاس گزارش ها اقلامی مانند 
گوشــت و خودرو و فعالیت هایی مانند مسافرت 
بیشــترین افزایش قیمت را در آمریــکا تجربه 
کرده اند. این افزایش بی سابقه نرخ تورم در عرض 
کمتر از یک سال، درحالی رخ داده که پیش از آغاز 
کرونا، قیمت ها در آمریکا سالانه 2درصد افزایش 

را تجربه می کرد.
همچنین طبق داده های انجمن خودروی آمریکا، 
میانگین قیمت بنزین به نرخ بی سابقه 5دلار به 
ازای هر گالن رســیده اســت. در بعضی از نقاط 
به ویژه در کالیفرنیا، قیمــت بنزین به 6.43دلار 
به ازای هر گالن )لیتری 1.6دلار( رسیده است. 
میانگین قیمــت بنزین تنها در هفته گذشــته 
19سنت و نســبت به این زمان در سال گذشته 
1.93دلار افزایش داشته اســت. بالارفتن نرخ 
تورم، افزایــش قیمت جهانی نفــت و تحریم ها 
علیه روســیه و همچنین محدودیت  در ظرفیت 
پالایش در آمریکا از عوامل افزایش دهنده قیمت 
بنزین در این کشــور بوده است. نارضایتی مردم 
از افزایش قیمــت بنزین به ویــژه در کالیفرنیا 
که به شــکلی ســنتی پایــگاه رأی دمکرات ها 
محسوب می شود، در آستانه برگزاری انتخابات 
میان دوره ای مجلس می تواند برای حزب دمکرات 
که در تلاش است کنترل خود بر کنگره را حفظ 

کند، نتایج فاجعه باری به دنبال داشته باشد.
در این میان تبعات آزادی حمل سلاح در جامعه 
آمریکا هم در ســال جاری بیرحمانه تر از همیشه 
خود را نمایان ســاخته و اعتراضات گسترده ای 
نســبت به انفعال دولت در قبال ایــن فجایع در 
پی داشته اســت. در جدیدترین کشتار جمعی، 
نوجوانی 18ساله، 19کودک دبستانی و 2 معلم 
را در دبستانی در شهر اوالده ایالت تگزاس آمریکا 
به گلوله بست. براساس گزارش سازمان »آرشیو 
خشونت اسلحه«، آمریکا از ابتدای سال تاکنون 
246تیراندازی مرگبار جمعی را تجربه کرده است.
از دیگر چالش های اساسی دولت بایدن می توان 
به تنش های شدیدی که میان جمهوریخواهان و 

دمکرات ها بر سر لغو یا حفظ حق سقط جنین در 
آمریکا ایجاد شده است اشــاره کرد. دیوان عالی 
آمریکا هنوز تصمیم نهایی خود درباره سرنوشت 

حق سقط جنین را اعلام نکرده است.

تردید بر سر انتخاب
تقریبا تمامی دمکرات هایی که با نیویورک تایمز 
مصاحبه کرده اند نگران ســن بــالای جو بایدن 
79ســاله پس از پیروزی احتمالی در دور بعدی 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا هستند. او در 
همین دوران هم به خاطر گاف های متعدد که گاه 
حتی فضای دیپلماسی جهانی را هم ناآرام ساخته، 
مشهور شده اســت و همین موضوع توانمندی 
سیاسی او در دور بعدی، زمانی که 82ساله شده 
است را زیر سؤال می برد. بایدن بارها اعلام کرده 
که در دور بعدی انتخابات ریاست جمهوری حضور 
خواهد داشت، اما هنوز مشــخص نیست اگر او 
به عنوان نماینــده دمکرات ها در انتخابات حاضر 

نشود، گزینه جایگزینی او چه کسي خواهد بود.
با این همه هنوز برسر بودن یا نبودن آقای بایدن 
در دور بعــدی انتخابات آمریــکا در بین طیف 
دمکرات سیاســت آمریکا دودســتگی مشاهده 
می شود. این دودستگی ریشــه در اختلاف نظر 
دمکرات ها بر ســر عملکرد و قدرت بایدن دارد. 
گروهی باور دارند دمکرات ها در نمایش حقیقی 
دســتاوردهای بایدن و دولتــش ضعیف عمل 
کرده اند. عده ای دیگر خواهان شدت عمل بایدن 
در برابر جمهوریخواهان هستند و عده ای خواستار 
مصالحه اند. بسیاری از آنها چشــم به انتخاباتی 
دوخته اند که نامزدی ایده آل تــر از بایدن در آن 
حضور پیدا کند، به ویژه اگر قرار بر این باشــد که 
جمهوریخواهان چهــره ای جدیدتــر از ترامپ 
را به عنــوان نماینده خود معرفــی کنند. در این 
شرایط، بســیاری از دمکرات ها باور دارند بایدن 
توانایی کافی برای حضور در چنین نبرد انتخاباتی 

را نخواهد داشت.
از ســویی دیگر، گروهی از دمکرات ها معتقدند 
بایــدن از توانایی کافــی برای جلــب حمایت 
نمایندگان دمکرات برای پیــش بردن برنامه ها 
و طرح هایش ندارد. همچنیــن بدعهدی بایدن 
و دولت او بــه وعده های انتخاباتــی اش در قبال 
سیاهپوستان و اقلیت های قومی آمریکا می تواند 
منجر به ناامیــدی این بخــش از جامعه آمریکا 
نسبت به توانایی های دولت بایدن شود و بر نتیجه 
انتخابات میان دوره و پس از آن ریاست جمهوری، 

تأثیری منفی برجا بگذارد.

زمزمه عبور دمکرات ها از بایدن
شمار زیادی از نمایندگان دمکرات کنگره در مورد توانایی جو بایدن برای جلب آرای مردم و شکست جمهوریخواهان در دور 

بعدی انتخابات ریاست جمهوری آمریکا تردید دارند

وزیر دفاع چین اعلام کرد که این کشور برای جلوگیری از استقلال تایوان، آماده نبرد تا آخرین لحظه است
جنگ لفظی چین و آمریکا بر سر تایوان

وی فنگ هه، وزیر دفــاع چین، در نشســت امنیتی 
»شانگری لا دیالوگ« در سنگاپور، آمریکا را به قلدری 

و تصاحب کشورهای منطقه متهم کرد.
به گزارش سی ان ان، وی فنگ هه در طول سخنرانی خود در این نشست 
اعلام کرد که چین با تمام وجود برای توقف اســتقلال تایوان خواهد 
جنگید. به گفته او تایوان به چین تعلق دارد و چین از هیچ اقدامی برای 
متوقف ساختن هرنوع تلاش برای استقلال تایوان فروگذار نخواهد کرد.
این سخنان تنها چند هفته پس از ســخنان غیرمنتظره جو بایدن در 
سفر اخیرش به شرق آسیا مطرح می شوند. بایدن در سخنرانی خود در 
این سفر، سیاســت مبهم آمریکا در قبال موضوع تایوان و چین را کنار 
گذاشت و اعلام کرد آمریکا درصورت حمله چین به تایوان پاسخ نظامی 
خواهد داد. سخنانی که واکنش های شــدید مقامات سیاسی و نظامی 

چین را به دنبال داشت.
وزیر دفاع چین همچنین در پاسخ به سخنان یک روز قبل لوید آستین، 
وزیر دفاع آمریکا، درباره نقش چین در منطقه آســیا گفت: »هیچ فرد 
یا کشوری نباید اراده خود را بر دیگران تحمیل کند یا با دیگران تحت 
عنوان چند جانبه گرایی قلدری کند. چین هرگــز به دنبال هژمونی یا 
توسعه نظامی یا رقابت تسلیحاتی نیست. با دیگران قلدری نمی کند اما 

به دیگران هم اجازه قلدری نخواهد داد.«
لوید آستین گفته بود:»ما شاهد افزایش زورگویی های پکن و افزایش 
مداوم فعالیت های تحریک آمیز و بی ثبات کننده نظامی این کشــور در 
نزدیکی تایوان هستیم.« آستین در عین حال با اشاره به اهمیت حفظ 
خطوط ارتباطی باز با مقامات دفاعی چین تأکید کرد که این کار برای 

جلوگیری از انجام محاسبات اشتباه ضروری است.
وزیر دفاع چین که روز جمعه در جلسه ای دوجانبه با وزیر دفاع آمریکا 
گفت وگو کرده بود، درمورد وضعیت تایوان هم انتقادات شدید اللحنی 
را متوجه واشنگتن ساخت. آســتین روز جمعه گفته بود که آمریکا به 
حمایت از تایوان برای دفاع از خود ادامه خواهد داد و این حمایت شامل 
تداوم فروش اسلحه به تایوان هم می شود؛ اقدامی که چین آن را ناقض 
حاکمیت خود می داند. فنگ هه روز یکشــنبه در پاسخ به این سخنان 
گفت که برسر حاکمیت چین هیچ نوع سازشی در کار نخواهد بود اما 
چین به دنبال اتحاد مسالمت آمیز با تایوان اســت. او گفت: »بگذارید 
شفاف بگویم، اگر کسی جرأت جداسازی تایوان از چین را به خود بدهد، 
ما در جنگ تردید نخواهیم کرد و به هر قیمتی و تا آخرین لحظه برای 

جلوگیری از این موضوع خواهیم جنگید.«
جنگ لفظی دو مقام ارشد نظامی چین و آمریکا در حالی روی داده که 
علاوه بر تایوان، موضوع کره شمالی و بهره برداری از آب های دریای چین 
جنوبی نیز از دیگر موضوعات محل اختلاف جدی این دو قدرت بزرگ 
است. چین تقریبا بر همه آب های دریای چین جنوبی ادعای مالکیت 
دارد؛ جایی که علاوه بر منابع غنی طبیعی، سالانه محموله های تجاری 

به ارزش میلیاردها دلار نیز از آن عبور می کند.

آسیا

گزارش

 تشدید مناقشه گازی لبنان 
و رژیم صهیونیستی 

همزمان با بالا گرفتن تنش لفظی میان مقام های سیاسی 
لبنان و رژیم صهیونیستی بر ســر حق اکتشاف در میدان 
گازی »کاریش« در دریای مدیترانه، آموس هوکشــتاین، 
مشاور ارشد وزارت خارجه آمریکا در امور امنیت انرژی به 
بیروت سفر کرده تا میان دوطرف میانجیگری کند. تنش ها 
پس از آن بالا گرفت که یک کشتی اکتشافی از سوی رژیم 
صهیونیســتی وارد منطقه مورد مناقشه دریایی شد. لبنان 
اوایل هفته گذشته پس از ورود کشتی شرکت »انرژین« به 
منطقه مورد مناقشه، آن را »اقدام ستیزه جویانه« خواند و به 
اسرائیل هشدار داد. میشل عون، رئیس جمهور لبنان گفت 
که هرگونه فعالیت اکتشافی در منطقه گازی مورد مناقشه 

به عنوان اقدامی خصومت آمیز تعبیر خواهد شد.
اعتراض  ها به مقام های سیاسی محدود نمانده و روز شنبه، 
صدها نفر از مردم لبنان در شــهرک الناقــوره واقع در مرز 
فلسطین اشغالی و جنوب لبنان تظاهرات کرده و خواستار 
حمایت از ثروت دریایی کشورشــان و اصلاح فرمان شماره 
6433 درخصوص مساحت منطقه مورد مناقشه بین لبنان 
و رژیم صهیونیستی شــدند. جمعی از نمایندگان پارلمان 
لبنان از فراکسیون »قوی التغییر« ازجمله فراس حمدان، 
حلیمه قعقور و ملحم خلف نیز در این تجمع اعتراض آمیز 

مشارکت داشتند.

به نوشته روزنامه »القدس العربی«، نمایندگان فراکسیون 
»قوی التغییر« خواســتار اصلاح فرمان 6433 هستند که 
مساحت منطقه مورد مناقشه بین لبنان و رژیم صهیونیستی 
را 860 کیلومترمربع با محدوده خط مرزی 23 تعیین کرده 
است. آنها معتقدند باید خط مرزی 29 به جای خط مرزی 
23به عنوان معیار قرار داده شــود. تعیین خط29 به عنوان 
محدوده جدید، منطقه مورد مناقشــه میان دوطرف را به 
1430کیلومترمربــع افزایش می دهد. دولــت لبنان طی 
نامه ای رسمی، ادعای خود در مورد خط29 را به سازمان ملل 
ارسال کرده است؛ ادعایی که باید در دور جدید مذاکرات با 
حضور آموس هوکشــتاین مدنظر قرار گیرد. گفته می شود 
کشــتی انرژین با عبور از خــط29، وارد منطقه موردنظر 

لبنان شده بود.
نبیه بــری، رئیس مجلــس نماینــدگان لبنــان اوایل 
اکتبــر2020 از توافقی بــرای مذاکرات درباره ترســیم 
مرزهای جنوب لبنان تحت نظارت ســازمان ملل متحد و 
میانجیگری آمریکا خبر داده بود. تاکنون 5 دور مذاکرات 
غیرمستقیم بین لبنان و رژیم صهیونیستی در مقر نیروهای 
سازمان ملل )یونیفل( در منطقه رأس الناقوره در جنوب 
لبنان برگزار شده است. دور پنجم مذاکرات در برهمه زمانی 
بین  14اکتبر تا 14مه 2021 برگزار شد و هیأت لبنانی بر 
حق خود در مرزهای دریایی براســاس قانون دریانوردی 

تأکید کرد.
 همزمان، شیخ نعیم قاسم، معاون دبیرکل حزب الله لبنان 
تأکید کرد که اگر دولت لبنان رسما اعلام کند  اسرائیل به 
نفت و خاک لبنان تعرض کرده، حزب الله لبنان آماده واکنش 
از هر طریق ممکن برای جلوگیری از این اقدام اسرائیل است. 
او گفت که دولت لبنان باید در این باره تعیین تکلیف و صریحا 
اعلام کند که آیا کشتی اســرائیلی در منطقه مورد مناقشه 

فعالیت می کند یا بیرون آن؟
شیخ نعیم قاسم از دولت لبنان خواست که قاطعیت بیشتری 
نشان داده و فشــارهای خود را افزایش دهد و به صراحت 
اعلام کند که آیا مذاکرات ادامه دارد یا کاملا شکست خورده 
و کار را یکسره کند. وي افزود: اینکه خواهش کنیم نماینده 
آمریکا بیاید و پیشــنهادهای غیرواقعی مطرح کند، صرفاً 
وقت کشی است. او گفت که حزب الله در این باره تابع تصمیم 
دولت است، اما دولت را تشویق می کند که هرچه سریع تر 

تصمیمش را بگیرد.
لبنان در سایه وضعیت اقتصادی نامناسب و بهره برداری از 
حقوق دریایی خود در ژانویه سال2016 میلادی نخستین 
مجوز اکتشاف در این منطقه سرشــار از نفت و گاز را صادر 
کرد. این کشــور نخستین قرارداد اکتشــاف نفت و گاز در 
2ناحیه فراســاحلی دریای مدیترانه را با یک کنسرسیوم 
بین المللی متشکل از شرکت های توتال فرانسه، انِی ایتالیا و 

نوواتک روسیه به امضا رساند.

 محمود عباس
 رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین

هــدف مــا رهایــی از اشــغال براســاس 
قطعنامه هــای مشــروع بین المللــی 
اســت. قــدس شــرقی همــواره و تــا ابد 
پایتخــت فلســطین اســت و مــا درباره 
آرمان های ملی خود ســازش نخواهیم 
کــرد؛ می مانیــم تــا زمانــی کــه اشــغال 
بــه پایــان برســد. نمی توانیم در ســایه 
فقــدان حمایــت بین المللــی از ملــت 
فلسطین، درباره اوضاع کنونی قدس 

سکوت کنیم. )خبرگزاری سما(

 هنری کیسینجر
وزیر خارجه پیشین آمریکا

اکنــون ســؤال اصلــی، چگونگــی پایان 
دادن به جنگ اوکراین اســت و پس از 
پایان جنــگ، اگر نمی خواهیم روســیه 
به پایــگاه چیــن در اروپــا تبدیل شــود، 
بایــد هــم نگرانی هــای اوکرایــن و هــم 
نگرانی های روســیه را مدنظر قرار داد.  

)ساندی تایمز(

الکساندر یویموف
سفیر روسیه در سوریه

هرگونــه عملیــات نظامــی ترکیــه در 
ســوریه را نقــض مســتقیم حاکمیــت 
و تمامیــت ارضــی ســوریه می دانیــم. 
عملیــات ترکیــه ســبب افزایــش تنش 
در ســوریه اســت. تنها ضامــن امنیت 
در مرزهــای ترکیــه و ســوریه، اســتقرار 
اســت.  ســوریه  دولــت   نیروهــای 

)روزنامه الوطن( 

نروژ کالاهای اسرائیلی را 
برچسب می زند

دولت نروژ اعــلام کرد کــه با برچســب زدن به 
محصولات تولید شده در مناطق اشغالی فلسطین 
موافق است؛ تصمیمی که با واکنش تند وزیر خارجه 
رژیم صهیونیستی روبه رو شــده است. به گزارش 
خبرگزاری فرانســه، یائیر لاپید با زیر سؤال بردن 
این اقدام گفت: »نروژ مرتکب خطا شده و رویه ای 
را تکرار می کند که بســیاری از کشورهای اروپایی 
پیش تر از آن دوری کرده اند.« دولت نروژ دســت 
واردکنندگان برای برچســب زدن به محصولات 
شــرکت های یهودی واقع در کرانه باختری، شرق 
بیت المقدس و شهرک نشــین های اســرائیلی در 
ارتفاعات جولان را باز گذاشــته است. این مناطق 
طبق قطعنامه های ســازمان ملل به عنوان مناطق 
اشغالی در سرزمین فلســطین شناخته می شوند. 
دولت نروژ گفته که مردم این کشور حق دارند بدانند 
کالاهایی که خریداری می کنند، در مناطق اشغالی 
تولید شده اند. این تصمیم شامل تمامی محصولات 
غذایی، کشاورزی و سایر تولیدات مي شود. وزارت 
خارجه رژیم صهیونیســتی اعلام کــرده که این 
اقدام اثرات منفی بر روابط دوجانبه خواهد داشت. 
سال ها قبل، برخی کشورهای اروپایی رویه مشابهی 
داشتند، اما بعدا با فشار رژیم صهیونیستی و تهدید 
آمریکا به اینکه ممکن است مورد تحریم قرار گیرند، 

این سیاست را کنار گذاشتند. 

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

جانشین احتمالی بایدن کیست؟
اگرچه دمکرات ها باور دارند کامالا هریس، معاون اول جو بایدن به دلیل انفعال و نداشتن روابط 
قدرتمند سیاسی، گزینه مناسبی برای ریاست جمهوری به شــمار نمی رود اما نام او برای این 
جایگزینی همچنان مطرح است. دمکرات ها همچنین فهرســتی از رقبای پیشین جو بایدن را 
به عنوان جایگزین های احتمالی او ارائه کرده اند. در این فهرست، اسامی افرادی نظیر امی کلوبوچار 
سناتور مینه سوتا، برنی سندرز نماینده ورمانت، الیزابت وارن نماینده ماساچوست و کوری بوکر 
نماینده نیوجرسی به چشم می خورد. همچنین پیت بوتجج وزیر راه و ترابری آمریکا و بتو اورورک 

نماینده سابق کنگره و نامزد فرمانداری تگزاس هم در لیست جایگزین ها حضور دارند.
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گرينويچ

قرض دادن نقاشی داوينچی

 

واتیکان: نقاشی پررمز و راز »سنت ژروم در بيابان« 
که داوينچی در دهه 1480 ترسيم آن را آغاز کرد، به 
ندرت خانه دائمی اش در موزه واتيکان را ترک کرده 
است اما حالا قرار اســت اين نقاشی ناتمام به صورت 
موقت در غرب فرانسه و محل فوت داوينچی به نمايش 
در آيد. به گزارش گاردين، جدای از نقاشی های معروف 
داوينچی او احتمالا هنگام ورود به فرانسه، يک نقاشی 
ديگر هم همراه خود داشت، اثری که بيش از 30 سال 
نزد لئوناردو بود و نقاش بارهــا روی آن کار کرد اما 
هرگز تکميل نشد. نقاشی پررمز و راز »سنت ژروم در 
بيابان« که داوينچی در دهه 1480 ترسيم آن را آغاز 
کرد، به ندرت خانه دائمی اش در موزه واتيکان را ترک 
کرده اســت. اما اکنون و در نتيجه توافقی نادر، موزه 
واتيکان پذيرفته که آن را برای نمايش در موزه »کلو 
لوسه« در غرب فرانسه بفرســتد، جايی که لئوناردو 

تا قبل از مرگش، بيش از دو سال در آن ساکن بود.

کلاهتو بذار سرت!

پیک نیک 4200يورويی

ونیز: گردشگرهايی که بســاط يک پيک نيک حسابی را روی 
يک بنای تاريخی 300ساله پهن کرده بودند محکوم به پرداخت 
جريمه ای 4200 يورويی شــدند. به گزارش تايمز، اين گروه از 
مسافران در ميدان کوچکی در ونيز صندلی هايشان را چيدند و 
سفره شان را روی يک سازه سنگی پهن کردند، در ادامه مشخص 
شد که آنجا يک بنای تاريخی از قرن هجدهم است و پليس هر 
کدامشــان را 1050 يورو جريمه کرد.مارکو آگوستينی، رئيس 
پليس ونيز در اين زمينه گفت: »آن ها ممکن اســت فکر کرده 
باشند که اين رفتار عادی است، اما واقعيت اين است که آن يک 
سرپوش چاه 300 ساله بود. از مسافران در يک شهر تاريخی انتظار 
می رود که به هشدارها توجه بيشتری داشته باشند. مردم رفتار 
آنها را گزارش کردند و وقتی چنين اتفاقی به ما خبر داده شــد، 
سريعا خودمان را به آنجا رسانديم.«به گفته او، پس از کرونا تعداد 
گردشگران در ونيز به حدود 100 هزار مسافر در روز بازگشته و 
پليس به دنبال بازگرداندن قوانين جدی درباره حفاظت از بناهای 
تاريخی اين شهر است. قوانين ســختگيرانه گردشگری در ونيز 
شامل پريدن به داخل حوضچه ها و رودها، ريختن زباله در شهر، 
پوشيدن لباس شنا در شــهر، انجام گرافيتی و ديوارنوشته، غذا 
دادن به کبوترها، اضافه کردن قفل به پل ها، دوچرخه سواری و 

همچنين پيک نيک در مکان های عمومی است.

شیرجه در استخر شکلات 

پنسیلوانیا: برای بسياری از کودکان و حتی بزرگسال ها 
شيرجه زدن در اســتخر و مخزنی مملو از شکلات آرزويی 
است دست نيافتنی اما به لطف اشــتباه دو نفر از کارکنان 
شرکت مارس ريگلی آمريکا آنها به اين آرزوی دست نيافتنی 
دست يافتند؛ اما اين پايان ماجرا نبود و سقوط غيرعمدی در 
اين مخزن می توانست به قيمت جانشان تمام شود و به گفته 
نيروهای امدادی آنها در واقع جان ســالم از اين حادثه به 
در بردند. به گزارش يورونيوز، پس از اين سقوط خطرناک 
آتش نشانان مجبور شدند سوراخی را در اين مخزن ايجاد 
کنند تا در ســريع ترين زمان ممکن اين دو نفر را از مخزن 
شکلات خارج کنند. هنوز مشــخص نيست که اين دو نفر 
چگونه داخل مخزن افتادند. رســانه های آمريکايی اعلام 
کردند که ميزان شــکلات داخل مخزن تقريبا تا کمر اين 
افراد بود. شــرکت ريگلی در ســال 1891 از سوی ويليام 
ريگلی راه اندازی شــد و هم اکنون متعلق به شرکت مارس 

اينکورپوريتد است.

در تسخیر پلاستیک    عکس: علی آذر اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

   آلبوم خانوادگی باز 
در شبکه های اجتماعی

ســال های ســال و حتی اين 
روزها ما ايرانيــان چند آلبوم 
خانوادگی مجزا داشــته و داريم که دســت کم يکی از 
آنها حاوی عکس های مختص خانواده است و باقی آنها 
عکس هايی عمومی اســت که باز مانــدن آن حتی در 
ميانه يک ضيافت شام چند ده نفره هم مشکلی ندارد؛ 
اين روزها اما برخی از ما آلبــوم خانوادگی مان را بدون 
حفظ هيچ حريم خصوصی در شــبکه های اجتماعی 
همچون اينستاگرام باز گذاشته ايم و حالا متخصصان 
و کارشناســان فضای مجازی به ما توصيه اي می کنند 
که درســت همان آلبوم خانوادگی خصوصی مابه ازای 
ضروری بودن و قديمی ماســت. به گزارش کميســر 
کودکان بريتانيا در آينده ای نزديک عکس های منتشر 
شده در شبکه های مجازی به خصوص تصاوير کودکان 
 )Digital footprint( بزرگ ترين ردپای ديجيتــال
تاريخ خواهند بود. برای نمونه، برخی از والدين با انتشار 
عکس سونوگرافی نوزاد خود ردپای ديجيتال کودک را 
قبل از تولد او منتشــر می کنند. در عکس سونوگرافی، 
نام فرد و نام مرکز درمانی روی عکس ذکر شده است و 
درصورت پاک نکردن اين اطلاعات و به اشتراک گذاری 
در فضای مجازی، دســتيابی مجرمان اينترنتی به اين 
اطلاعات می تواند خطرهايی در پی داشته باشد. به طور 
متوســط از يک فرد   در بريتانيا تا سن 18 سالگی، 70 
هزار پست آنلاين به اشتراک گذاشته می شود که تعداد 
قابل توجهی از اين اطلاعات را والدين شخص در دوران 
کودکی منتشــر کرده اند. موضوع به اشــتراک گذاری 
بيش از حد اطلاعات کودکان از طرف والدين تا حدی 
جدی اســت که برای اين عمل يــک اصطلاح جديد 
 تعريف شده است و در سال2016 نيز اين اصطلاح که

 »sharenting« گفته می شــود به فرهنگ انگليسی 
کالينز)Collins English Dictionary( افزوده شد. 
زمانی که تصويری را در رســانه های اجتماعی منتشر 
می کنيد، ديگر آن تصوير منحصرا متعلق به شما نيست. 
بسترهای رسانه های اجتماعی اغلب در شرايط و ضوابط 
خود بيان می کنند، زمانی که يک تصوير روی سرور آنها 
آپلود می شود، آنها می توانند بدون رضايت کاربر از آن 
استفاده کنند. به بيان ديگر آنها مجازند از تصوير شما 
به صورتی که صلاح می دانند، استفاده کنند. برای نمونه 
طبق قوانين اينستاگرام، اين شرکت »مالکيت محتوای 
کاربران را در اختيار نمی گيرد؛ اما شــما با ثبت نام در 
اين سرويس به اينســتاگرام مجوز استفاده از محتوای 
خود را داده ايد.« همچنين والدين با به اشتراک گذاری 
اطلاعات يا تصاوير فرزندان خود ممکن است زمينه را 
برای ســرقت هويت کودک فراهم کنند. گاهی اوقات، 
يک عکس يا مطلب ممکن است اطلاعاتی از قبيل نام، 
تاريخ تولد يا محل ســکونت و محل تحصيل کودک را 
فاش کند، ســپس يک مجرم اينترنتی با بهره گيری از 
ابزارها و توانايی هايی که دارد، ممکن اســت اطلاعات 
شخصی والدين را نيز کشــف کند. اين موضوع آن قدر 
حائز اهميت است که تخمين زده می شود تا سال2030 
دوسوم کلاهبرداری های هويتی و مالی جوانان مرتبط با 
ارسال آنلاين عکس های فرزندان خواهد بود. بسياری از 
مجرمان اينترنتی سال ها وقت خود را صرف جمع آوری 
اطلاعات برای ســرقت هويت می کنند. ممکن اســت 
روزی که فرزند شــما متولد می شود به اين نکته توجه 
نکنيد که انتشــار تاريخ و محل تولد و اسم کودک چه 
عواقبی خواهد داشت، اما يک مجرم اينترنتی با استفاده 
از همين داده ها اســت که می تواند در به دست آوردن 
اطلاعات پزشــکی يا مشخصات حســاب بانکی فرزند 
شما موفق عمل کند. دقت داشته باشيد که رسانه های 
 اجتماعــی مســئوليتی در قبــال حــذف فراداده ها

 )Metadata( از تصاوير شــما ندارند. فراداده  شامل 
موقعيت جغرافيايی شما، نوع دســتگاه مورد استفاده 
برای گرفتن عکس و غيره اســت. يک مجرم اينترنتی 
ممکن است به راحتی از اين داده ها برای يافتن موقعيت 
مدرســه فرزند شــما، جايی که زندگــی می کنيد و 
فعاليت های فوق درســی فرزندتان و حتی ساعت های 
رفت وآمد او استفاده کند. به همين دليل، وقتی عکس 
می گيريد، ســعی کنيد از ثبت ويژگی هايی مانند نام 
خيابان هــا و مکان هايی کــه می توانند بــرای رديابی 
کودکان اســتفاده شــوند، خودداری کنيد. در کشور 
فرانسه اگر تصوير فرزند خود را در فضای آنلاين منتشر 
کنيد و فرزندتان بعدها مخالفت خود را با اين موضوع 
اعلام کند، ممکن است با جريمه تا سقف 45هزار يورو 

يا با مجازات زندان مواجه شويد.
بنابراين بهتر است مثل قديم در آلبوم خانوادگی را به 
روی غريبه ها ببنديد و شــبکه اجتماعی خصوصی را 

ترجيح بدهيد.

تقويم/ زادروزعدد خبر

مرد روزهای سخت

از امیر سپهبدصیاد شــیرازی روايت های 
زيادی وجود دارد. او مردی متدين، مهربان و 
تحصیلکرده بود. تسلطش به زبان انگلیسی 
در بین فرماندهان هم نسلش مثال زدنی بود 
و خط فارسی را آنقدر زيبا می نوشت که امیر 
دادبین، فرمانده اسبق نیروی زمینی ارتش 
نامه ای که او سال ها پیش برايش نوشته بود 

را قاب کرده و به ديوار خانه شان زده است.
علی صیاد شــیرازی 23خرداد 1323 در 
شهرســتان درگز از توابع استان خراسان 
رضوی متولد شد. پدرش زيادخان، از عشاير 
قشقايی بود و بعد از استخدام در ژاندارمری 
و بعد هم ملحق شــدن به ارتش، به همراه 
خانواده اش به شهرهای مشــهد، گرگان، 
شــاهرود، آمل، گنبد و ســرانجام گرگان 
مهاجرت کرد. اما صیاد شــیرازی در سال 
1340 برای ادامه تحصیل به تهران آمد. سال 
1343 در کنکور دانشکده افسری شرکت 
کرد و پذيرفته شد. صیاد در اواخر حکومت 
پهلوی به دلیل اينکه در بین افســران، از 
مخالفان حکومت پهلــوی بود، در 1۹ بهمن 
دستگیر و زندانی شد و در آستانه پیروزی 
انقلاب، در بهمن 57 آزاد شد. بعد از پیروزی 
انقلاب ايران، در کردســتان به فرماندهی 
عملیات شمال غرب کشور برگزيده شد و در 
نبردهای کردستان به همراه شهید مصطفی 
چمران نقش مهمی را ايفــا کرد. او در مقام 
فرمانده نیروی زمینــی ارتش در عملیات 
طريق القــدس، فتح المبین، بیت المقدس، 
رمضان، مسلم بن عقیل، مطلع الفجر، محرم، 
والفجــر1، 2، 3، 4، 8، ۹ عملیات های خیبر،  
بدر و قادر شرکت کرد و پیروزی های بزرگی 

را برای ايران به ارمغان آورد.
ســرانجام در بامــداد 21 فروردين 1378 
علی صیاد شیرازی به وسیله عوامل مسلح 
منافقین در پوشش رفتگر، مقابل در منزل 
مسکونی اش واقع در تهران و در برابر ديدگان 

فرزندش ترور شد و به شهادت رسید.

حافظ

نوبهار است در آن کوش که خوشدل باشی

که بسی گل بدمد باز و تو در گل باشی

احتمالا زياد شنيده ايد که در بين آمار تصادفات 
در تهران، بيشترين عدد مربوط به موتورسواران 
است. حالا رئيس اداره تصادفات پليس راهنمايی 
و رانندگی پايتخــت از افزايش آمــار تصادفات 
موتورســيکلت ها در فصول گرم سال خبر داده و 
افزايش دما و تعطيلی مدارس و مراکز آموزشی را 
دو عامل مؤثر بر افزايش تعداد و تلفات تصادفات 
موتــوری اعلام کرده اســت و ايــن يعنی فصل 
تابســتان علاوه بر اينکه بالاترين آمار تصادفات 
منجر به فوت موتورسواران را دارد، اين تصادفات 
در اين فصل به دلايل گوناگونی مرگبارتر اســت. 

يکی از اين دلايــل همين گرمای هواســت که 
باعث می شــود اغلب موتورسواران از کلاه ايمنی 
اســتفاده نکنند. بنابراين حتی با يک تصادف نه 
چندان شديد هم ممکن است بر اثر ضربه به سر، 
راننده آسيب جدی ببيند يا فوت کند. دليل ديگر 
هم برمی گردد به تعطيلی مــدارس و بی خيالی 
برخی از خانواده ها. معمولا ديده شده که در فصل 
تابســتان، نوجوانان بدون اينکه به ســن قانونی 
رسيده باشــند و گواهينامه موتور داشته باشند، 
سوار موتور می شوند و از آن جايی که تجربه کافی 
هم برای تــردد با اين وســيله را ندارند، احتمال 

تصادف کردنشان بالا می رود.
اما توصيه پليس اين است که اگر دوست داريد از 
موتور برای سفرهای درون شهری استفاده کنيد، 
حتما اول گواهينامه بگيريد و بعد موتور بخريد. 

ضمن اينکه همراه موتور، وسايل ايمنی مثل کلاه 
فراموشتان نشــود و از ويراژ دادن در خيابان ها و 
اتوبان ها که می تواند به قيمت جانتان تمام شود، 
هم پرهيز کنيد. درست است که هوا گرم است و 
تحمل کلاه سخت، اما تحمل اين سختی بهتر از 
به خطر افتادن جانتان است. افرادی هم که برای 
نخســتين بار می خواهند نشستن پشت موتور را 
امتحان کنند، بهتر اســت اول مهارت کافی را در 
اين زمينه کسب کنند و بدون تجربه لازم با موتور 
وارد خيابان های شلوغ نشوند. چرا که لزوما داشتن 
کلاه ايمنی نمی تواند شدت تصادفات آماتورها را 
پايين بياورد و با اينکه ضربه به سر وارد نمی شود، 
با اين حال خطرات ديگری ممکن است تهديدتان 
کند. خلاصه اش اينکــه خلاصــی از ترافيک و 

شلوغی معابر را با جانتان معاوضه نکنيد.

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متن کوتاهی 
که می بینید. ما منتظريم تا نوشته هايتان 
 دربــاره مســائل روزمره، مشــکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر 
اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح 
تان که آماده شــد يک تماس  با شــماره 
 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ،

 راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

مهديا گل محمدی
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

تا قبل از تو، مرد برای من شبيه پدرم بود؛ آرام، سربه زير با عطر 
بهارنارنج دست هايش. هيچ کس جز من بوی اين عطر به مشامش 
نمی خورد. پدرم هيچ وقت به چشم کسی زل نمی زد. نگاهش را هميشه می دزديد. ابروهای 
پرپشتش هم به آن چشم های ريز کمک می کرد. دوست دارم يک بار هم که شده، دست بکشم 
روی ابروهای پرپشتش و  کنارشان بزنم تا بهتر بتوانم آن چشم های ريز را تماشا کنم. می دانم 
حرف های زيادی در آن چشم هاست. آخ اگر اين اتفاق بيفتد، انگار به آسمان رفته و ابرها را 
کنار زده و  خورشيد را ديده باشم. برای همين است که هميشه دنبال گوشه ای می گردم تا 

دزدکی نگاهش کنم.

مهدی خطیبی 

به سَبکی پرَ به سنگینی آه
بوک  مارک

ادَِل: »وقتی کوچيک بودم، تنها چيزی که می خواســتم اين 
بود که بزرگ بشــم. خيلی هم زود. ولی حالا اصلا دليلش رو 
نمی فهمم. نه ديگه حالا که بزرگ تر شدم. من آينده ام رو مثل نشستن تو يه اتاقِ انتظار 
می بينم. توی يه ايستگاه بزرگ قطار، پر از نيمکت و تابلو. درحالی که مردم زيادی بدون 
ديدن من، از کنارم رد ميشن و همه شون عجله دارن، که سوار کابين های قطار بشن. اونا 

جايی برای رفتن دارن، يا کسی رو برای ديدن... و من اونجا منتظر نشستم.«
بازپرس: »منتظر چی ادل؟«

ادَِل: »منتظر يه اتفاق که برام بيفته.«

پاتریس لوکنت

ديالوگ

دختری روی پل

فراغت نامه 

آسمان روشن

در اين شــماره، قــرار اســت برای 
گذراندن اوقات فراغتی خاطره انگيز 
گام اول، يعنی نوشتن فهرست نيازها 
و خواســت ها را تمرين کنيم. کاغذ 
و قلم آورده ايــم و آماده ايم که نتايج 
گپ وگفت بــا فرزندمــان را مکتوب 
کنيم. اگر دلبندمان ســواد نوشتن 
دارد، چه بهتر که با دستخط شيرين 
خودش بنويســد. گفتيم نياز، شامل 
مهارت های اساســی اســت که هر 
کــودک و نوجوانــی بايــد آن را فرا 
بگيرد و خواســت، شــامل سلايق و 
دلخواهی هايمان می شــود. از طرفی 
گفتيــم بــرای فهرســت کردن اين 
موارد، حتمــا ايده هــای فرزندمان 
را جويــا شــويم؛ پس يــک طرف 
کاغــذ عنوان هايــی کــه از نظر ما 
نياز بــه يادگيری دارنــد، همچنين 
خواست های احتمالی که داريم و يک 
طرف نيازها و خواســت ها از ديدگاه 

فرزندمان را نوشتيم.
در مرحلــه بعد تعــداد روزهايی که 
در هفتــه می توانيم بــه کلاس ها و 
دوره ها اختصاص دهيم را مشــخص 
می کنيم. ممکن اســت شرايط يک 
خانواده طوری باشــد که بهتر است 
کودک شان هر روز، ساعاتی را بيرون 
از منزل بگذراند يا ممکن است حالت 
ايده آال برای خانواده ای، يک يا 2روز 
کلاس در هفته باشد. مثلا خانواده ای 
که در آن پدر و مادر شاغل هستند و 
کودکشــان، تک فرزند است و امکان 
هم بازی شــدن با بچه هــای اقوام و 
آشــنايان به طور مرتــب و به دفعات 

در هفته مقدور نمی شود، شايد خوب 
باشد که بيشــتر روزهای هفته ولی 
ساعت هايی کمتر از ساعات مدرسه، 
فرزند اين خانواده از کلاس های متنوع 
اســتفاده کند. در اين مثال اين نکته 
اهميت پيدا می کند که تمام کلاس ها، 
آموزشی نباشند و در اين ميان حتما 
برنامه های تفريحی و بازی گنجانده 
شــود يا کلاس هايی که کــودک با 
علاقه انتخاب کرده و جزو فهرســت 
خواســت هايش بــوده. در مقابــل 
اين مورد، ممکن اســت خانواده ای 
چند فرزندی )مخصوصــاً اگر يکی از 
بچه ها به سن نوجوانی رسيده باشد( 
فارغ از شاغل بودن يا نبودن مادر، نياز 
به شرکت در کلاس های متعدد و هر 
روز هفته نداشته باشــند. به احتمال 
زيــاد در اين خانــواده، هر کــدام از 
فرزندان با يکــی، دو کلاس بتوانند 
تابستان پرباری را پشت سر بگذارند 
چون جمع کوچکــی در خانه دارند 
که تعامل با هر يک از افراد اين جمع 
می تواند به طور غيرمستقيم آموزش 
عملی بسيار خوبی از انواع مهارت ها 
باشد؛ از خاطره گويی و گفت وگوهای 
مســالمت آميز گرفته تا بگومگوهای 
خواهر برادری. از مشارکت در پخت 
سالاد الويه گرفته تا رای گيری برای 

انتخاب کانال تلويزيون.
پس گام دوم برنامه ريزی، نيازسنجی 
کلاس ها و دوره ها از نظر تعداد در روز 
و هفته شــد. اميد که با هر پله از اين 
نردبان، به آسمان روشن يک تابستان 

خوب نزديک شويم.

فرشته شیخ الاسلام

آخر مصور

   اثر : اسماعیل لما
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خطرات بیماری های 
قابل انتقال از دام ها

 زمانی که درباره بیماری هــای قابل انتقال از 
حیوانــات اهلی صحبــت می کنیــم، نه تنها 
انتقال آنها به انسان  بلکه سرایت بخشی از این 
بیماری هــا به حیات وحش هــم اهمیت دارد. 
این دو موضــوع باید در کنار هم دیده شــوند؛ 
چراکه جدی نگرفتن واکسیناســیون می تواند 
خطــرات انتقــال بیماری هایــی ازجمله تب 
کریمه کنگو به انســان را افزایش دهد و همین 
بی توجهی می تواند به شــیوع بیماری طاعون 
نشــخوارکنندگان )PPR( در حیات وحش و 
تلفات گسترده در آنها منجر شود. دام هایی که 
برای PPR واکسینه نمی شوند، در فصل چرا و 
با ورود به زیستگاه های حیات وحش و استفاده 
از آبشــخور مشــترک، باعث انتقال گسترده 
بیماری به حیوانات وحشــی هســتند و سال 
گذشته به همین دلیل ما جمعیت قابل توجهی 
از حیات وحش را از دســت دادیم. بیماری های 
قابل انتقال از حیوانات اهلی به انسان هم تحت 
عنوان زئونوز نام برده می شوند که واکسن هایی 
برای پیشــگیری دارند، اما به دلایلی ازجمله 
هزینه بر بودن خرید و افزایش هزینه ها، همچنین 
سهل انگاری و نبود نظارت های جدی به درستی 
انجام نمی شوند و باعث انتقال بیماری هستند. 
ضرورت واکسیناسیون دام ها برای قطع زنجیره 
انتقال بیماری، به این دلیل اســت که طاعون 
نشــخوارکنندگان کوچــک از حیواناتی مثل 
گوســفند و بز به راحتی به حیات وحش منتقل 
می شود و قابل انتقال به انسان نیست، اما منجر 
به مرگ حیات وحش می شود. حیوان وحشی 
پادتن و آنتی بادی پیشگیرانه را دریافت نکرد ه  
و به راحتی از  انتقال این بیماری آسیب می بیند. 
اگر واکسیناسیون PPR و یا دیگر بیماری های 
قابل انتقال به انسان به صورت کامل و دقیق انجام 
شود، انتقال اینگونه بیماری ها مدیریت خواهد 
شد اما گاهی مشاهده می شــود که در یک گله 
واکسینه شده، حیواناتی اضافه می شوند که ممکن 
است در برنامه واکسیناسیون قرار نداشته باشند و 
همین مسئله باعث بروز بیماری است. در جوامع 
انسانی تداوم مواجهه با بیماری های مشترک با 
حیوانات در نهایت باعث مشکلات اقتصادی هم 
خواهد بود. واکسینه نشدن بموقع دام ها علاوه بر 
بروز مشکلات بهداشتی و تهدید سلامت انسان  یا 
شیوع بیماری در جمیعت قابل توجهی از مردم، 
می تواند منجر به تلفات گســترده در خود دام ها 
هم شود که نتیجه ای جز گرانی و کمبود را نخواهد 
داشــت. در این باره حتی واکسیناســیون طیور 
و ماکیان به همان میزان اهمیــت دارد؛ چراکه 
بیماری هایی ازجمله نیوکاسل و آنفلوآنزا می تواند 
منجر به تلفات گسترده آنها شود. اینکه به تصور 
گرانی واکســن ها یا هزینه بر بودن آنها از چنین 
ضرورت هایی چشم پوشی شود  هم صحیح نیست 
چرا که بخش زیادی از واکسن ها از سوی سازمان 
دامپزشــکی به صورت رایگان تزریق می شود و 
تنها برخی آنها مشمول پرداخت هزینه است. اما 
اینکه تصور کنیم به دلیل بهادار بودن واکسن ها، 
استقبال از سوی دامداران برای واکسیناسیون کم 
است، درست نیست و در برخی شرایط آنها چنین 
اقدامی را جدی نمی گیرند و علاوه بر ساده انگاری 
نسبت به واکسیناسیون، قرنطینه های بهداشتی 
دام ها هم به خوبی انجام نمی شود. این در حالی 
است که برخی بیماری های قابل انتقال از دام به 
انسان هم کشندگی بالایی ندارند اما درگیری با 
آنها می تواند هزینه های روحی – جســمی برای 
بیماران به همراه داشته باشد. ازجمله تب مالت که 
با درمان طولانی مدت در انسان  )6ماه تا یک سال( 
شرایط سختی را برای فرد مبتلا به  وجود می آورد 
و هزینه هایی هم برای بخش درمان کشور دارد. 
برخی بیماری ها هم واکســن ندارند و مردم باید 
نسبت به آنها هشدارهای بهداشتی را جدی بگیرد. 
ازجمله بیماری های انگلی کیست هیداتیک که با 
واکسن قابل کنترل نیســتند اما با رعایت اصول 
بهداشتی می توان از انتقال آنها جلوگیری کرد. 
این بیماری از مدفوع حیواناتی مثل ســگ روی 
علوفه به دام ها و سپس به انسان  منتقل می شود و 
بیماری خطرناکی به شمار می رود، چون ممکن 
است کیســت های بزرگی در کبد و شش انسان  
ایجاد کند و  منجر به آسیب شود. یا بیماری  گال 
که طی تماس پوستی از حیوان به انسان منتقل 
می شود و درمان پیشگیرانه ندارد، اما با اقدامات 
بهداشــتی مثل برقرار نکردن تماس پوســتی با 
حیوانات یا دســت نزدن به ترشحات بدن دام ها 
می توان از انتقال شان جلوگیری کرد. البته در کنار 
انتقال بیماری از حیوانات اهلی، انتقال بیماری از 
حیات وحش هم مطرح است که گاهی خود مردم 
با رعایت نکردن برخی موارد بهداشتی باعث انتقال 
آنها می شــود. مانند کووید-19 که هنوز منشأ 
این بیماری به درستی مشخص نشده و تنها یک 
فرضیه از انتقال آن به وسیله خفاش مطرح است، 
اما منجر به پاندمی گسترده در جهان شد. انسانی 
که به راحتی وارد زیستگاه حیات وحش می شود، 
با تصور اینکه هر نوع حیوان موجود در طبیعت را 
می تواند به عنوان غذا مصرف کند، چرخه انتقال 
ویروس و بیماری را تقویت می کند. آنها احترامی 
برای طبیعت و حیات وحش قائل نیستند و این 
مسئله باعث می شود که ویروس های ناشناخته 
مشــابه کووید-19 که میلیون ها ســال در بدن 
حیات وحش تکامل پیدا کــرده و برای خود آنها 
بیماری زا نبــوده، به راحتی به انســان  منتقل و 
عامل بیماری شوند. نکته مهم هم این است که 
رعایت نکردن حریم حیــات وحش، از بین بردن 
زیستگاه آنها و مصرف شان به عنوان ماده غذایی 
همچنان می تواند منجر به انتقال این ویروس ها 
و مواجه شدن با بیماری های ناشناخته دیگر در 

آینده باشد.

فهیمه اسلامی یادداشت
دامپزشک

تب کریمه کنگو، در وضعیت هشدار 

آمار ابتلا به بیماری ویروســی تب کریمه کنگو 
)CCHF( در کشور در حال افزایش است. موارد 
ابتلا تا ظهر دیروز به 18نفر رســیده و یک بیمار 
هم در شادگان خوزستان جان خود را بر اثر ابتلا 
به این بیماری از دســت داده است. بیماری ای 
که البته جدید نیست و از ســال 1378در ایران 
به عنوان یکی از بیماری هــای قابل انتقال از دام 
شناسایی شده اســت. طی 23سال گذشته هم 
جان 209بیمار را گرفته اما با وجود قابلیت انتقال 
بالا از انسان به انسان با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی و واکسیناسیون دام ها به راحتی قابل 
پیشگیری اســت. این در حالی است که به گفته 
رئیس سازمان دامپزشکی ایران »با وجود قیمت 
واکســن و داروی دام هاي گران، دامدار تمایلی 
به خرید آن ندارد و این مســئله باعث شــیوع 
بیماری می شــود و احتمال افزایش موارد ابتلا 
به این بیماری هم وجود دارد.« سازمان جهانی 
بهداشت هم نسبت به شــیوع CCHF، هشدار 
صادر کرده اســت. براســاس اعلام این سازمان 
در کشــور عراق 212مورد بیماری مشکوک به 
تب کریمه شناسایی شــده  که 97مورد از نظر 
آزمایشــگاهی تأیید و 27نفر هم فوت کرده اند. 
به همین دلیل بیماری در شــرایط کاملا جدی 
قرار دارد. نکته ای که بهــزاد امیری، رئیس گروه 
مدیریــت بیماری های قابل انتقال بین انســان 
و حیوانات در وزارت بهداشــت هــم آن را تأیید 
می کند و به همشــهری می گوید: »گروه سنی 
جوان، میانســال و افراد شــاغل در حیطه دام، 
دامداری، قصابی و کشتارگاه، بیشترین جمعیت 
در معرض خطر این بیماری هستند و با وجود روند 
افزایشی ابتلا این بیماری اکنون در شرایط جدی 
قرار دارد.« در حال حاضر برای بیماری تب کریمه 
کنگو واکسن ایمن و موثری در دنیا ساخته نشده و 
اظهارات رئیس سازمان دامپزشکی مربوط به سایر 
بیماری های دامی از جمله تب مالت و سیاه زخم 
است. کاهش رغبت دامداران به واکسیناسیون 
دام ها به دلیل هزینه بر بودن خرید واکسن به عنوان 
یکی از دلایل مهم شــیوع دوباره این بیماری ها 
مطرح می شــود اما تعدادی از واکسن های مورد 
نیاز دام ها ازجملــه تب برفکی، آبله، شــاربن و 
 )PPR( لمپی اسکین یا طاعون نشخوارکنندگان
به صورت رایگان از سوی ســازمان دامپزشکی 
کشور تامین و تزریق می شــود. هر چند که آمار 
بیماری های دامی بالاســت و دامداران مجبور 
به خرید دیگر واکســن ها از بازار آزاد هســتند. 
بررســی های همشهری هم نشــان می دهد که 
قیمت پایه هر واکسن در بازار آزاد حدود 100هزار 
تومان است و دامداران به دلیل افزایش هزینه های 
تولید، تن بــه خرید این واکســن ها نمی دهند. 
مشکل دیگر هم اینجاست که به تأکید مسئولان 

برخی شبکه های دامپزشکی کشور، خود دامداران 
هم در برخی موارد همــکاری لازم برای تزریق 
واکسن های رایگان را ندارند. اتفاقی که می تواند 
منجر به افزایش بیماری قابل انتقــال از دام به 

انسان شود.

دلیل بی رغبتی دامداران به واکسیناسیون 
منصور پوریان، رئیس شــورای تامین دام کشور 
کاهش تمایــل دامــداران به واکسیناســیون 
دام هایشــان را تأیید می کند و به همشــهری 
می گوید: »واکسیناسیون با خرید واکسن  از بازار 
آزاد برای دامداران از نظر اقتصادی صرفه  ندارد. 
با وجود اینکه بخشــی از واکسیناسیون از سوی 
سازمان دامپزشکی به صورت رایگان انجام می شود 
اما دامداران مجبور هستند که بخشی از واکسن ها 
را خودشان تهیه کنند و این مسئله باعث کاهش 
رغبت آنها به خرید واکسن شده است. البته نه تنها 
واکسیناسیون که خشکسالی، کم آبی و ضعیف 
شدن دام هم منجر به کاهش ایمنی دام ها می شود 
و این عوامل به ویژه در فصــل گرما بیماری ها را 
افزایش می دهند.« به گفتــه پوریان هزینه های 
تولید دام در بخش نهاده ها و هزینه های جانبی هم 
سرسام آور شده است:  » اکنون دامداران به دلیل 
گران بودن نهاده، نبود بازار  مناسب، نقدینگی و 
صادرات شرایط سختی دارند. این طبیعی است 
که نگهداری و بالا بردن ایمنی و ســلامت دام ها 
به دلیل سرسام آور بودن قیمت ها برایشان اهمیت 
چندانی نداشته باشد. واکسیناسیون کامل یک 
گله 2هزار راسی با هزینه تقریبی 100هزار تومان 
برای هر واکســن مبلغ قابل توجهــی به دامدار 
تحمیل می کند. زمانی که آنها نقدینگی ندارند 
قطعا نمی توانند واکسن و داروی مورد نیاز دامش 
را خریداری کند.« این مســئول به تعداد قابل 
توجه بیماری های دامی اشاره می کند و می گوید: 
»بخش زیادی از واکسن و داروی مورد نیاز دام ها 
باید از سوی خود دامدار تامین شود. حتی با وجود 
تامین واکسن و دارو هم، به دلیل هزینه نگهداری 
گله و عواملی ازجمله خشکسالی، بی آبی، فقدان 
مرتع سبز، سلامت دام باز هم کاهش پیدا می کند. 
دامداران پس از آزادسازی یارانه ها دیگر حمایتی 
نداشته و مجبور به تامین مایحتاج مورد نیاز خود 

هستند. به همین دلیل اگر فعالیت های بازرگانی 
برای دامداران آزاد و ممنوعیت صادرات برطرف 
شــود تا حدودی می تواند در تامین نقدینگی به 
آنها کمک کند که منجر به تامین دام باکیفیت 
و ســالم چه برای داخل و چه در بخش صادرات 

خواهد بود.« 

تب کریمه کنگو، مشابه کووید19
مبارزه با انــواع بیماری های دامــی به ویژه کنه 
یکی از اقدامات ویژه سازمان دامپزشکی کشور 
اســت چرا که عوامل بیماری زایــی در دام قابل 
انتقال به انسان هم هستند. این نکته ای است که 
سیدمحمد آقامیری، رئیس سازمان دامپزشکی 
ایران به آن اشاره می کند و می گوید: »در این باره 
اقداماتی ازجمله سمپاشی، حمام های ضد کنه، 
واکسیناسیون و دارو انجام می شــود اما درباره 
واکسن ها مشــکلی که وجود دارد این است که 
تعدادی از آنها رایگان نیســتند و دامداران باید 
آنها را به صورت آزاد خریــداری کنند. این نکته 
بسیار مهمی است که واکسن یا دارو با چه قیمتی 
به دست مصرف کننده می رسد، چرا که اگر قیمت 
دارو یا واکســن بیش از حد باشــد، دامدار آن را 
خریداری نمی کند و با شیوع بیماری مشکلات 
سلامت کشور بیشتر می شود.« این مسئول معتقد 
است که بهترین اقدام، در حوزه پیشگیری توجه 
به سلامت دام است: »یکی از اقدامات جدید در 
سازمان دامپزشکی نظارت های PMS )نظارت 
پس از عرضه( اســت که با بررســی ماده مؤثره 
داروهایی موجود در بازار اثرگذاری آنها را سنجش 
می کند.« آقامیری با اشــاره به شیوع دوباره تب 
کریمه کنگو در کشور به خرید گوشت از مراکز 
تحت نظارت سازمان دامپزشکی تأکید می کند 
و می گوید: »مردم نبایــد از کنار جاده ها و مراکز 
غیرمجاز، گوشت خریداری کنند. تا همین چند 
روز گذشته 13نفر به این بیماری مبتلا شدند و 
یک نفر هم در شــادگان اهواز جانش را از دست 
داد. آمار این بیمای در حال افزایش است. البته 
حتی یک نفر مبتلا هــم در این باره اهمیت دارد 
چرا که بیماری به راحتی قابل پیشگیری است.«  
این مسئول با بیان اینکه شناسایی گوشت آلوده 
از سالم به راحتی ممکن نیســت ادامه می دهد:  

»گوسفند ذبح شــده هیچ علائمی از ابتلا به تب 
کریمه کنگو ندارد. زمانی که کنه به دام می چسبد، 
دام را آلوده می کند و آلودگی می تواند از یک دام 
به دام دیگر منتقل شود. همچنین در هنگام ذبح 
از طریق ترشحات و خون دام به بدن انسان منتقل 
 شــود. اما نکته مهم اینجاســت که این بیماری 
قابلیت زیادی برای انتقال از انسان به انسان دارد و 
مشابه کووید-19عمل می کند. گاهی اوقات کافی 
اســت که یک ویروس بیماری زا از دام به انسان 
منتقل شود و در انتقال گسترده انسانی با شیوع 
آن مواجه شویم.« رئیس ســازمان دامپزشکی 
با بیان اینکه در اکثر حیوانات یک بیماری قابل 
انتقال به انســان وجود دارد و به همین دلیل در 
حوزه دامپزشکی به دنبال قیچی کردن چرخه های 
انتقال بیماری ها هستیم، تأکید می کند: »مردم با 
یک پیشگیری ساده می توانند مانع از انتقال تب 
کریمه کنگو شــوند، به گونه ای که گوشت ذبح 
شده را 24ســاعت در یخچال نگهداری کنند یا 
به شدت از مصرف جگر خام پرهیز کنند. گوشت 
و جگر باید کاملا مغزپخت و سپس مصرف شود.« 

شیوع گسترده بیماری در همسایگی ایران 
روند افزایشــی تب کریمه کنگو )CCHF( در 
همسایگی ایران یعنی کشــور عراق و افزایش 

آمارها به 18بیمار در داخل کشــور باعث شده 
این بیماری در مقطع کنونی بسیار جدی درنظر 
گرفته شود. این نکته ای است که بهزاد امیری، 
رئیس گروه مدیریــت بیماری های قابل انتقال 
بین انســان و حیوانات در وزارت بهداشــت به 
آن اشــاره می کنــد و به همشــهری می گوید: 
»براساس ســازمان جهانی بهداشت، در کشور 
عراق تاکنون 212مورد بیماری مشــکوک به 
تب کریمه شناسایی شده اند که 97مورد از نظر 
آزمایشگاهی تأیید شده است. آنها 27مورد فوتی 
را هم گزارش کرده اند. در ایــران هم از ابتدای 
امسال تا کنون 18مورد بیمار قطعی شناسایی 
و یک مورد فوتی هم ثبت شــده است.« به گفته 
امیری این بیماری بیشتر در گروه سنی جوان و 
میانسال و در جمعیت مولد کشور دیده می شود 
و افراد شــاغل در حیطه دام، دامداری، قصابی و 
کشتارگاه، بیشترین جمعیت در معرض خطر این 
بیماری هستند: »از ابتدای شناسایی نخستین 
مورد ابتلا به بیماری تب خونریزی دهنده کریمه 
کنگو در ایران )سال 1378( تاکنون 1614مورد 
بیمار مبتلا در کشور شناســایی و ثبت شده و 
209نفر )13درصد( به علت ابتلا به این بیماری 
در کشــور فوت کرده اند.« رئیس گروه مدیریت 
بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوانات 
دربــاره اینکه آیا کاهش واکسیناســیون دام ها 
می تواند منجر به افزایش انتقــال این بیماری 
و ســایر بیماری های قابل انتقال به انسان شود 
هم بیان می کند: »واکسیناسیون دام به منظور 
جلوگیری از انتقال و شیوع این بیماری ها ضرورت 
دارد. به جز تب کریمه کنگــو، 2 بیماری دیگر 
وجود دارد که به دلیل انجام نشدن واکسیناسیون 
می توانند به انسان منتقل شوند. تب مالت انسانی 
که کاملا مرتبط با تب مالت در حیوانات اســت. 
البته انتقال انسان به انســان این بیماری نادر و 
تقریبــا در تمامی موارد انتقال از دام به انســان 
صورت می گیرد. اما طبق اســتراتژی سازمان 
جهانی بهداشــت برای کنترل این بیماری باید 
دام های واجد شرایط واکسینه شــوند و موارد 
بیماری در این دام ها به ســرعت شناسایی و به 
کشتارگاه ارسال شــود.« سیاه زخم هم بیماری 
دیگری اســت کــه به گفته امیــری می توان با 
واکسیناســیون مانع از انتقال آن به انسان شد: 
»این بیماری به دلیل کمبود واکسیناســیون، 
پوشش کامل از سوی سازمان دامپزشکی ندارد 
و می تواند به عنوان مخاطره ای برای ســلامت 
انسان مطرح باشد. البته شیوع این بیماری زیاد 
نیســت اما ابتلا به آن می تواند خطرناک باشد. 
سیاه زخم در 3 نوع، پوستی، گوارشی و تنفسی 
بروز می کند. عمده مواردی که در طول ســال 
شناسایی می شود، ســیاه زخم پوستی است که 
معمولا مخاطره ای ایجاد نمی کند و درمان پذیر 

است. اما ســیاه زخم گوارشی 
و تنفســی می توانــد خطرات 
جانی برای بیمار داشته باشد.« 
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بهزاد امیــری، رئیس گــروه مدیریت 
بیماری های قابل انتقال بین انسان 
و حیوانــات در وزارت بهداشــت: 
براســاس اعــام ســازمان جهانــی 
بهداشــت، در کشــور عــراق تاکنــون 
212مــورد بیمــاری مشــکوک به تب 
کریمه شناســایی شــده اند و 27نفر 
هــم فــوت کرده انــد. در ایران هــم از 
ابتدای امسال تا کنون 18مورد بیمار 

قطعی شناسایی شده است

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

ضرورت های اطلاع رسانی درباره بیماری های دامی 
بهزاد امیری، رئیس گروه مدیریت بیماری های قابل انتقال بین انســان 
و حیوانات در وزارت بهداشت با تأکید بر اینکه آموزش و اطلاع رسانی 
به مردم و دامداران درباره چگونگی راه هــای انتقال بیماری از دام ها و 
پیشگیری از آن اهمیت دارد، درباره بیماری تب کریمه کنگو و علائم آن 
می گوید: »  CCHF بیماری ویروسی است که از طریق گزش کنه هیالوما 
به دام منتقل می شود. دام طی مدت 2 هفته ناقل ویروس خواهد بود و 
ممکن است علامتی بروز ندهد. چنانچه طی این مدت، دام از سوی انسان 
بدون استفاده از وسائل حفاظت فردی و رعایت نکات بهداشتی ذبح شود 
انسان در معرض خون و ترشحات دام آلوده قرار می گیرد و به این طریق 
احتمال انتقال بیماری به انسان وجود دارد.« امیری با بیان اینکه انتقال 
بیماری به انسان از طریق گزش مستقیم کنه آلوده، تماس با ترشحات، 
خون و بافت بدن حیوان آلوده یا بدن انسان آلوده صورت می گیرد، تأکید 

می کند: »علائم بالینی در مبتلایان به این بیماری طیف وسیعی دارد و 
می تواند بدون علامت تا علائم بسیار شدید و تهدیدکننده حیات بروز 
کند. بیمار در فاز اولیه دچار تب ناگهانی، لرز، ســردرد، درد عضلانی، 
درد عضلات شکم و کمر، گیجی، حالت تهوع، استفراغ و پرخونی مخاط 
می شوند. در فاز حاد هم فرد دچار خونریزی زیرپوستی، کبودی بدن، 
خونریزی داخل ملتحمه چشم، خونریزی مخاط، خونریزی از مجاری بدن 
و در نهایت درگیری چندین ارگان بدن همچون سیستم گوارشی، ادراری 
و تنفسی می شود که در این صورت ممکن است منجر به مرگ بیمار شود.«  
این مسئول همچنین درباره شیوع دیگر بیماری قابل انتقال از حیوان به 
انسان یعنی آبله میمونی هم توضیح می دهد: »تاکنون هیچ مورد محتمل 
یا قطعی ابتلا به آبله میمونی در کشور گزارش نشده و اینکه این بیماری 
به مانند کووید- 19همه گیر شود، پیش بینی نمی شود. زیرا نوع انتقال و 
سرایت آن متفاوت است؛ اما اینکه در نقاط محدودی و در بین یک عده 

خاص باعث ایجاد همه گیری شود، احتمال دارد.«  

نکته

استقبال کم دامداران از واکسیناسیون دام ها منجر به شیوع دوباره بیماری های قابل انتقال از دام ها شده و با توجه به سرایت قابل 
توجه تب کریمه کنگو و شیوع آن در کشور عراق، احتمال افزایش تعداد بیماران در ایران هم وجود دارد 

نکته ها

در مناطقی که میزان 
بروز بیماری بیشتر 
است، با پوشیدن 
لباس های بلند و 

پوشیده یا اسپری 
دور کننده حشرات از 

گزش کنه ها جلوگیری 
کنید. در مناطقی که 
میزان کنه ها بیشتر 

است، سمپاشی 
دام ها، آغل ها و 
مناطق نگهداری 

انجام شود. نباید 
کنه ها را با دست له 

کرد و از نزدیک شدن 
به لاشه دامی که در 

اثر بیماری مشکوک از 
بین رفته پرهیز کنید

 از خرید گوشت هایی 
که خارج از نظارت 

شبکه سازمان 
دامپزشکی ذبح و 
عرضه می شوند، 

خصوصا کنار جاده ها 
و معابر خودداری 

کنید. دام زنده را از 
میادین عرضه مجاز 
دام خریداری کنید، 

چراکه این مراکز 
تحت نظر سازمان 

دامپزشکی است

 به هیچ عنوان دام 
را در منازل و معابر 

عمومی ذبح نکنید، 
چراکه خونابه های 

جاری می تواند منجر 
به آلودگی محیط و 

افزایش بروز و شیوع 
بیماری های منتقله از 
دام به انسان می شود

 ذبح دام در 
کشتارگاه ها انجام 

شود. در تمامی 
کشتارگاه های مجاز 

دام، دامپزشکان 
حضور دارند و دام 
را قبل و بعد از ذبح 

بررسی و معاینه 
می کنند. برخی از 

انواع بیماری در 
دام ها عائم ظاهری 

مشخصی ندارند و 
فقط دامپزشکان و 

کارشناسان بهداشتی 
قادر به تشخیص آن 

هستند

 استفاده از وسایل 
محافظت کننده مانند 

دستکش، چکمه و 
لباس مناسب برای 

افرادی که به ذبح 
دام مشغول هستند 
ضروری است و ابزار 

مورد استفاده را بعد از 
ذبح، ضدعفونی کنید. 

خونابه ها هم باید از 
طریق بهداشتی دفع 

شود

گوشت دام ذبح شده 
را به مدت 2۴ساعت 

در دمای ۴درجه 
سانتی گراد در یخچال 

نگهداری کنید تا اگر 
ویروسی در گوشت 

وجود دارد از بین 
برود. توصیه می شود 

جگر و سایر امعا و 
احشای دام را پس از 
۴8ساعت نگهداری 

در دمای ۴ درجه 
سانتی گراد، مصرف 

کنید و جگر را به صورت 
خام نخورید

توصیه های بهداشتی 
برای کنترل بیماری 

تب کریمه کنگو

منبع: وزارت بهداشت 

  تنها در 2مورد از عناوین اتهامی، بدون نقض
 رأی دادگاه، اجازه رسیدگی مجدد داده شده است

به زودی با دیجیتال شدن اسناد مالکیت، 
سندهای کاغذی حذف می شوند

با ایجاد یک معبر اجتماعی طولانی در غرب 
تهران، میان فضاهای گردشگری شرق و غرب و 

نقاط شمالی و جنوبی شهر تهران توازن ایجاد شد

شفاف سازی دیوان عالی 
درباره پرونده طبری

جزئیات فنی از دیجیتال 
شدن اسناد مالکیت

بفرمایید خیابان غذا!
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به رأی قطعی پس از حــدوث واقعه جدید یا ارائه 
مســتندات جدید صورت می گیرد کــه پرونده 
درهمین راستا مطرح و منتهی به تصمیم مزبور 

شده  است.«

یک پرونده جنجالی
اما این نخســتین بار نیست که ادعای نقض حکم 
طبری مطــرح می شــود؛ در آخریــن روزهای 
اســفندماه1399نیز برخی رسانه ها ادعای نقض 
»رأی بدوی« وی ازســوی دیوان عالی کشــور را 
مطرح کرده بودند که این موضوع با تکذیب مرکز 
رسانه قوه قضاییه مواجه شــد و این مرکز اعلام 
کرد که »نقــض رأی بدوی اکبر طبری توســط 
دیوان عالی کشــور صحت ندارد« و خبر منتشر 
شده صحیح نیست. پیش  از این، بخشی از پرونده 
»علی اکبــر طبری پــور«، که به عنــوان یکی از 
مهم ترین پرونده های مبارزه با مفاسد در کشور در 
سال های اخیر مطرح بود، به صدور حکم 31سال 
حبس تعزیری انجامید که در دیوان عالی کشــور 
نیز مورد تأیید قرار گرفت.طبری  در حدود ۲۰سال 
گذشــته، صاحب مناصب مختلفی در حوزه های 

مالی و رفاهی قوه  قضاییه بود؛ او در دوره ریاست 
آیت الله سیدمحمود هاشمی شــاهرودی، مدیر 
امورمالی و مدیر امورخدماتی و رفاهی و در دوره 
آیت الله صادق آملی لاریجانی بــا حضور در دفتر 
رئیس قوه قضاییه، ابتدا مدیــرکل اموراجرایی و 
ســپس معاونت اجرایی حوزه ریاست را برعهده 
داشــت، اما چند روز پس  از نشستن سیدابراهیم 
رئیسی بر مسند ریاســت عدلیه، برکنار و یوسف 
باقری به جــای او، به عنوان سرپرســت معاونت 
اجرایی حوزه ریاســت قوه قضاییه انتخاب شــد. 
طبری در ۲3تیرماه 1398بازداشت و پس از صدور 
کیفرخواست و ارسال پرونده به دادگاه، نخستین 
جلسه رسیدگی به اتهام های او روز 18خردادماه 
1399به ریاست قاضی بابایی و در شعبه ۵ دادگاه 
کیفری یک اســتان تهران برگزار شد. برگزاری 
14جلسه دادگاه برای رسیدگی به عناوین اتهامی 
طبری تا ۲1مرداد همان ســال به طول انجامید 
و اتهام ها و نام های مطرح شــده دراین دادگاه و 
همچنین دفاعیات متهم بازتاب های گسترده ای 
در محافل سیاســی و رسانه ای کشــور یافت تا 
اینکه درنهایت سخنگوی وقت قوه قضاییه در ۲۲ 

شهریورماه 1399 اعلام کرد که »اکبر طبری بابت 
تشکیل شبکه ارتشا به 31سال حبس تعزیری و 
ضبط اموال محکوم شده  است«؛ حکمی که خبر 
تأیید آن از ســوی دیوان عالی کشــور در آخرین 
روزهای اسفندماه1399 اعلام شد. عناوین اتهامی 
طبری در پرونده ای که مورد رسیدگی قرار گرفت و 
احکام آن صادر شد، مواردی مانند »تشکیل شبکه 
ارتشا با وصف سردستگی«، »پولشویی«، »جعل 
اسناد« و »اعمال نفوذ در پرونده های قضایی« بود 
و گفته می شــود قاضی پرونده با توجه به عناوین 
جرائم و حدود اختیاراتش براساس قانون مجازات 
اســلامی، حداکثر مجازات های ممکــن را برای 
طبری و همدستان قضایی اش درنظر گرفته است؛ 
»۵9سال حبس که 31ســال آن اجرایی خواهد 
شد«، »حدود 1۰۰میلیارد تومان جزای نقدی«، 
»ضبط همه اموال حاصل از رشوه« و »انفصال دائم 
از خدمات دولتی«. این درحالی است که پیش از 
این مقام های قضایی اعلام کــرده بودند طبری 
پرونده دیگری هم دارد که افراد متعددی درآن در 
مظان اتهام هستند و باید درانتظار پایان رسیدگی 

به آن بود.

شفاف سازی دیوان عالی درباره پرونده طبری
 نقض رأی محکومیت طبری صحت ندارد و تنها در ۲مورد از عناوین اتهامی، بدون اینکه رأی دادگاه نقض شود

اجازه رسیدگی مجدد داده شد

از وقایع ۱۸ تیر ۷۸ تا 
دادگاه میکونوس

در سومین سلسله از یادداشت های 33سال بعد از زعامت 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به مقطعی حساس از تاریخ 
انقلاب می رسیم که هجمه های سنگین خارجی و داخلی 

نظام اسلامی را تهدید می کرد.
 تدبیر رهبرمعظم انقــلاب در برخورد با وقایــع 18تیر۷8، نماد 
دیگری از هنر رهبری و هدایت ایشــان اســت؛ حادثه ای که با 
طراحی نیروهای خارجی و صحنه گردانی اپوزیســیون داخلی و 
بازیگری گروهی از اراذل و اوباش و تعدادی دانشجونما که بازیچه 
سیاست بازان حرفه ای شده بودند، اتفاق افتاد، اما با اقتدار  رهبری، 
بساط آن برچیده شــد تا آرامش و امنیت به جامعه اسلامی مان 

لبخند زند.

حادثه ۱۱ سپتامبر
نمونه دیگر حادثه 11 ســپتامبر بود. اکنون که مواضع اتخاذشده 
ازسوی گروه ها و شخصیت های مختلف در آن زمان بررسی می شود، 
کاملًا نشان می دهد که رویکرد رهبر معظم انقلاب چقدر مدبرانه 
بوده است. جریانات سیاسی به اصطلاح اصلاح طلب اصرار داشتند 
که ایران از این فرصت استفاده کند و وارد گفت وگو با آمریکا شده و 
در ائتلاف بزرگ ضدتروریستی شرکت کند؛ درحالی که رهبر معظم 
انقلاب از ظاهر این تحول گذشته و درونی  ترین انگیزه این تحولات و 
روندهای آن  را هدف قرار داده بودند و بر این اساس سکان سیاست 
خارجی کشور را به ســمت عدم ائتلاف و مخالفت با سیاست های 

تهاجمی پس از 11سپتامبر هدایت کردند.

ماجرای دادگاه میکونوس 
در ماجرای دادگاه میکونوس که به دنبال ترور صادق شرفکندی، 
دبیرکل حزب دمکرات کردســتان و 3تــن از همفکران وی در 
۲۶شهریور ماه13۷1 در رستوران میکونوس آلمان صورت گرفت 
و با نقش آفرینی بنی صدر خائن همراه شد، دادگاه میکونوس پس 
از ۵سال در حکمی موهن، حکم بازداشت وزیر اطلاعات جمهوری 
اســلامی ایران را صادر کرد و در آن از برخــی مقامات جمهوری 
اسلامی به عنوان طراحان این ترور نام برده شد. در چنین شرایطی 
مقام معظم رهبری با اشــاره به عدم نیاز جمهوری اســلامی به 
رابطه با کشورهای اروپایی، درباره ســفیرانی که به خاطر دادگاه 
میکونوس، کشور ایران را ترک کرده بودند، با قاطعیت فرمودند: 
لازم نیست سفرایی که رفته اند به ایران برگردند، سفیر آلمان حق 
ندارد بیاید تا زمانی که ما بگوییم و اگر بنا باشد سفرای کشورهای 
اروپایی مجدداً به تهران بازگردند - البته ایران در این راه پیشقدم و 
درخواست کننده نخواهد بود - سفیر آلمان باید آخرین آنها باشد. 
پس از مدتی کشورهای اروپایی که از چنین اقدامی طرفی نبستند، 
مجبور شدند سفرای خود را راهی ایران کنند و همانگونه که مقام 
معظم رهبری تأکید فرمودند، سفیر آلمان آخرین سفیری بود که 

وارد ایران شد.

جعفر قادری
نماینده مجلس

بخــش اعظمــی از فســادها و رشــد 
فزاینده مشکلات ناشــی از ناکارآمدی 
فرایندهــای قانونگــذاری، خلأهــای 
قانونی و به هم ریختگی قوانین و اجرای 
نادرست آن است که در این زمینه باید 
تلاش کنیم مسائل و مشکلات جامعه 

را سریع تر حل کنیم.

قدردانی جامعه جهانی از 
نیروی دریایی ارتش

مهر: امیر دریادار شهرام ایرانی، فرمانده نیروی دریایی 
ارتش، تأمین امنیت کشتی های تجاری را شاخص بسیار 
مهمی دانست و گفت: کشورهای دیگر امتیاز بالایی را از 
منظر این شاخص به جمهوری اسلامی ایران می دهند. 
امســال نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در جامعه جهانی و از طریق ســازمان ملل مورد تقدیر 
قرار گرفته است. در متنی که به ایران تقدیم شده است 
به صراحت از عملکرد نیروی دریایی ارتش در آب های 
بین المللی تقدیر شده است. وی با اشاره به حضور نیروی 
دریایی ارتش به فاصله بیش از ۲هزار و ۲۰۰ کیلومتری 
در دریای سرخ گفت: همرزمان من در نیروی دریایی به 
انجام اسکورت کشتی ها مبادرت می کنند تا امنیت این 
شاهرگ اقتصادی بااقتدار تأمین شود. فرمانده نیروی 
دریایی ارتش با اشاره به عضویت نیروی دریایی راهبردی 
ارتش در سازمان فرماندهان حاشیه اقیانوس هند، گفت: 
ایران ریاست ۲کمیته امنیت و کمک های بشردوستانه از 

این سازمان را برعهده دارد.

نقل قول خبر

 خبر

یادداشت

روابط  عمومی دیوان عالی کشور 
اخبار منتشر شده در روزهای اخیر 
در برخی رسانه ها مبنی بر نقض 
حکم محکومیت اکبر طبری، معاون پیشین امور 
اجرایی و فنی مهندسی حوزه ریاست رئیس سابق 
قوه قضاییه را تکذیب کرد تا خط پایانی باشــد بر 

شائبه هایی که در این زمینه ایجاد شده بود.
به گزارش همشهری، در روزهای اخیر یک رسانه  
اصلاح طلب با استناد به اطلاعات خبرنگار خود، 
ادعا کرده بود بخشی از حکم محکومیت به حبس 
طبری در دیوان عالی کشور نقض و پرونده او برای 
بررسی مجدد به دادگاه بدوی ارسال شده  است. در 
این خبر تصریح شده بود که »این پرونده با اعتراض 
وکیل طبری به دیوان عالی کشور رفته بود و حالا 
طبری و وکیلش بســیار امیدوارند در رسیدگی 
جدید او بتواند در بخشی از اتهام ها برائت بگیرد.«

این خبــر امــا بازتاب وســیعی در رســانه ها و 
افکارعمومی یافت؛ موضوعی که نشــان داد این 
پرونده جنجالی با وجود گذشت بیش  از یک سال 
از صدور حکم، ســرانجام آن همچنان در کانون 
توجه قــرار دارد. در چنین شــرایطی اطلاعیه 
روابط عمومی دیوان عالی کشــور به خبرسازی ها 
در فضای مجازی پایان داد؛ اطلاعیه ای که تصریح 
می کرد »نقض رأی محکومیت اکبر طبری صحت 
ندارد«. این اطلاعیه ضمن تکذیب خبر نقض حکم، 
به چند نکته مهم اشاره کرد، ازجمله اینکه »نقض 
رأی محکومیت اکبر طبــری صحت ندارد، بلکه 
دیوان عالی کشور در ارتباط با درخواست نامبرده 
مبنی بر تجویز اعاده دادرســی تنها در ۲مورد از 
عناوین اتهامی )جعل ســند و سردستگی شبکه 
ارتشــاء(، با توجه به مســتندات ارائه شده بدون 
اینکه رأی دادگاه نقض شــود، اجازه رســیدگی 

مجدد را داده است.«
نکته دیگر این اســت کــه »دادگاه بعدی پس از 
رسیدگی مطابق ماده 48۰ قانون آیین دادرسی 
کیفــری، درصورتی کــه اعاده دادرســی را وارد 
تشخیص دهد، می تواند آن بخش که مورد اعاده 
قرار گرفته را نقــض و رأی جدید صادر کند.« در 
اطلاعیه روابط عمومی دیوان عالی کشــور دراین 
زمینه همچنین تصریح شده  است که »براساس 
ماده 4۷4 قانون مذکور، اعاده دادرســی نسبت 

عرفان خسرویان
رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای کشور

در شرایط کنونی که کشور نیاز به تسریع 
در حل مشــکلات اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعــی دارد، نقش آفرینی اســتادان 
بســیجی بــا تکیــه بــر روحیــه انقلابــی 
و عمــل جهــادی در ســالی کــه از ســوی 
علمــدار انقلاب بــه تولیــد، دانش بنیان 
و اشــتغال آفرین مزیــن شــده، می تواند 

گره گشا و حماسه آفرین باشد.

محمد حسن رحمانی؛ کارشناس سیاسی

زان
 می

ری
گزا

خبر
س: 

عک

گزارش
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با اعلام دیجیتالی شدن اسناد مالکیت و به عبارت 
درست تر صدور الکترونیکی سند مالکیت اراضی و 
املاک کشور، یک بار دیگر نقش فناوری در تسهیل 
امور مردم را شــاهد خواهیم بود. زمان زیادی از 
پایان عمر ســندهای مالکیت دفترچه ای که یک 
قطعه ســربی نشــانه اصالت آن بود، نمی گذرد. 
شاید هنوز بعضی از مردم این سندهای به اصطلاح 
منگوله دار را برای بعضی از املاک خود حفظ کرده 
باشند، اما با اقدامات ســازمان ثبت، به تدریج این 
سندها، جای خود را به سندهای تک برگ دادند که 
از نظر اصالت سند، اطمینان بخشی بیشتری برای 
مالکان به همراه داشت. حالا در فرایند الکترونیکی 
شدن خدمات ثبتی، ستار  هاشمی، معاون توسعه 
فناوری و خدمات الکترونیک ثبتی سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور خبر از یک اقدام تحولی داده 
است که می تواند تغییری بزرگ در این حوزه ایجاد 
کند. اگرچه فرایند دیجیتال شدن اسناد مالکیت 
پیچیدگی ها و دشواری های فراوانی دارد، اما عواید 
بسیاری برای همه دارد. با این اتفاق، مردم دیگر 
نگران مفقود شدن سند و البته طی کردن مراحل 
زمانبر صدور سند المثنی نخواهند بود. همچنین 
اسناد دیجیتال به شــکل قابل توجهی از جعل و 
کلاهبرداری جلوگیری می کننــد؛ این در حالی 
است که دیگر، مردم دغدغه ای برای حمل سند و 
ارائه آن به مراجع مختلف نخواهند داشت و گویی 
سند مالکیت همیشه همراه آنهاست؛ چراکه تنها 
کافی است کدملی خود را به مراجع ذیربط مانند 
بانک ها و شهرداری ها اعلام کنند تا امور مربوطه 

به سهولت انجام شود.

پیچیدگی یک تحول
ستار  هاشمی، معاون توســعه فناوری و خدمات 
الکترونیک ثبتی ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشور در گفت وگو با همشهری، صدور الکترونیکی 
اسناد مالکیت را یک اقدام تحولی بسیار ارزشمند 
می داند کــه نیازمنــد شناســایی صحیح همه 

ذی نفعان است.
هاشمی با اشاره به عواید و فواید فراوان این اقدام و با 
تأکید بر تعامل نزدیک با ذی نفعان این پروژه بزرگ 
از مردم به عنوان یکی از ذی نفعان نام می برد که باید 
دغدغه های آنان به صورت جــدی مورد ملاحظه و 

توجه قرار بگیرد.
او بخش دیگر ذی نفعان را اصطلاحا مراجع ذیربط 
اعلام می کند که برای امور مختلف سند)فیزیکی( 

را از مردم مطالبه می کنند.
معاون سازمان ثبت با اشاره به در دستور کار بودن و 
پیچیدگی شناسایی دقیق و صحیح مراجع ذی ربط، 
می گوید: »اکنون بحث ها و بررسی های کارشناسی 
برای شناســایی این مراجع در حال انجام اســت 
و زیرســاخت های فنی صدور الکترونیکی اســناد 
مالکیــت هم در دســتور کار قــرار دارد و در حال 

آماده سازی  آن هستیم.«

فرایند صدور سند الکترونیکی
 هاشــمی همچنین با بیــان اینکه ایــن فرایند در 
حال بــه روزآوری و تکمیل اســت، ادامه می دهد: 
»بعد از اینکه فرایند صدور سند طی شد، از طریق 
یک پیامک به ذی نفع صادر شــدن ســند را اعلام 

می کنیم.«
به گفته او »این پیامک حاوی شــماره سند، پلاک 
اصلی و فرعی، نام واحد ثبتی یا دفترخانه و ســایر 
مشــخصات اولیه ملک است. همچنین این پیامک 
حاوی یک لینک است که ذی نفع با کلیک روی آن 
می تواند اصل سند را مشاهده و درصورت نیاز یک 

رونوشت فیزیکی از آن تهیه کند.«
معاون توسعه فناوری ســازمان ثبت این پیامک را 
به معنای صدور ســند می داند و می گوید: »به این 
ترتیب، به ذی نفع اطمینان خاطر داده می شود که 
سند وجود دارد، سند اصالت دارد و در سازمان ثبت 

اسناد و املاک محفوظ است.«

مسیر جایگزین
با این حال، ممکن اســت فردی بخواهد نســخه 
فیزیکی ســند خود را هم در اختیار داشــته باشد. 
به همین خاطر، این مسئول سازمان ثبت، مالک را 
مخیر می داند که نسخه ای فیزیکی از سند مالکیت 

را در اختیار داشته باشد.
هاشمی با بیان اینکه پیامک اعلام صدور سند تنها 
راه اطمینــان خاطر مالک نیســت، می گوید: »ما 
مسیرهای دیگری را هم پیش بینی کرده ایم. درواقع، 
زمانی که مالک پیامک صدور سند را دریافت کرد، 
می تواند بلافاصله به نزدیک ترین دفترخانه مراجعه 
کند و درخواست خود را برای صدور سند فیزیکی 

ارائه دهد.«
او تأکید می کند که دفترخانه ها هم مکلف هستند 

که نسخه ای از ســند مالکیت را که ممهور به مهر 
دفترخانه است به متقاضی ارائه دهند.

معاون توسعه فناوری سازمان ثبت یادآوری می کند 
که زمانی بلیت هواپیما در قالب یک دفترچه صادر 
می شد که مشــخصات مسافر و ســفر در آن درج 
شــده بود، اما پس از مدتی این دفترچه تبدیل به 
یک برگه کاغذی شــد که مردم آن را به فرودگاه 

ارائه می دادند.
هاشــمی با اشــاره به اینکه اکنون مسافران همان 
پرینت را هم لازم ندارند، می گوید: »امروز صرفا با 
ارائه کارت ملی و کد ملی فرایند احراز هویت مسافر 

انجام و کارت پرواز صادر می شود.«
او با تأکید بر اینکه نگاه ســازمان ثبــت به صدور 
الکترونیکی سند مالکیت هم به همین ترتیب است، 
ادامه می دهد: »با اجرایی شدن این پروژه، اگر افراد 
به بانک، شهرداری و دســتگاه های دیگر مراجعه 
کنند، این امکان را خواهند داشــت که با ارائه کد 

ملی کارهای خود را انجام دهند.«

نحوه عمل مراجع ذی ربط
در شرایط فعلی ارائه ســند فیزیکی به عنوان وثیقه 
وام در بانک ها یا وثیقه گــذاری در مراجع قضایی و 

همچنین ملاک عمل دستگاه های مختلف است.
این در حالی اســت که معاون توســعه فناوری 
ســازمان ثبت عنــوان می کند بــا الکترونیکی 
شدن اســناد، آن چیزی که ملاک عمل مراجع 
ذی ربط)بانک، شهرداری و دســتگاه های دیگر( 
خواهد بــود و اصالــت خواهد داشــت، تصدیق 

الکترونیکی سند است.
هاشمی می گوید: »درواقع با اســتعلام برخط که 
مراجع ذیربط از ســازمان ثبت می گیرند، وضعیت 

سند روشن می شود.« 

فواید سند دیجیتال
معاون توسعه فناوری ســازمان ثبت فرایند صدور 
الکترونیکی سند را به دلیل تعدد ذی نفعان)مراجع 

ذی ربط( پیچیده می داند.
به همین خاطر،  هاشمی با تأکید بر شناسایی دقیق 
این مراجــع از انجام مشــورت های مختلف با آنها 
ازجمله بانــک مرکزی خبر می دهد تــا این پروژه 
با تدبیر و هوشــمندی قابل قبولی اجرایی شــود و 
کار مردم معطل نماند. او با اشــاره به اینکه صدور 
الکترونیکی اســناد مالکیت کار بزرگی اســت، به 

بخشی از عواید آن اشاره می کند.
معاون توسعه فناوری سازمان ثبت یکی از این عواید 

را عدم موضوعیت صدور سند المثنی می داند.
هاشــمی همچنین می گوید: »مردم هر زمان و هر 
مکان که نیاز به ســند مالکیت داشته باشند، با این 
اتفاق، گویی ســند در کنارشان اســت. همچنین 
مخاطرات حمل ونقل ســند برای مالــکان، دیگر 
معنا ندارد و موضوع جعل ســند هم اساسا منتفی 
می شــود.«  او همچنین موضوع دیگــری را که با 
اجرایی شدن صدور الکترونیکی سند شاهد خواهیم 

بود، »جامعیت داده ها« می داند.
معاون توســعه فناوری ســازمان ثبــت می گوید: 
»درواقع وقتی مــردم به دســتگاه های مختلفی 
مراجعه می کنند که لازم اســت ســند مالکیت را 
ارائه دهند، از این موضوع اطمینان حاصل می کنند 
که اطلاعات سندشــان درست اســت و اگر احیانا 
اطلاعات سند کامل نبود، ما مکلف هستیم که آن 
را اصلاح کنیم.« هاشمی اگرچه این تغییر و اقدام 
تحولی را مهــم عنوان می کند، امــا در عین حال، 
تأکید می کند کــه مدیریت تغییــر از خود تغییر 
مهم تر است و هوشمندی و تدبیر را از لوازم چنین 

مدیریتی می داند.

پایان کار سندهای کاغذی
به زودی با دیجیتالی شدن اسناد مالکیت، سندهای کاغذی حذف می شوند و دیگر نگرانی ها از جعلی بودن آنها به طور کامل از بین می رود

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

 نقشه اپل و گوگل برای پایان
کیف پول فیزیکی

گوشی های آیفون یا اندرویدی هر روز بیشتر از قبل در حال 
در برگرفتن جنبه هــای غیردیجیتال زندگی ما هســتند. 
این یکی از مهم ترین دســتاوردهای نسخه های iOS 16 و 
اندروید 13 اســت که به عنوان آخرین به  روزرســانی های 
نرم  افزار موبایل اپل و گوگل اواخر سال میلادی 2022 عرضه 

خواهد شد.
به گزارش سی نت، هر دو غول فناوری قصد دارند تلفن های 
همراه را به کیف پول الکترونیکی برای ذخیره هویت قانونی 
تبدیل کنند. از ســوی دیگر بهبود نحوه ارتباط تلفن  های 
همراه هوشــمند با خودروها، وســایل خانه هوشــمند و 
سایر دســتگاه های روزمره از دیگر جنبه هایی است که در 

به روزرسانی اخیر هدف قرار گرفته است.
نســخه های iOS 16 و اندرویــد 13مملــو از ترفندهــا و 
ویژگی های جدیدی اســت که برخی از آنها مهم تر از کیف 
پول های دیجیتال و اتصالات سریع تر به سایر دستگاه هاست، 
مانند ابزار Safety Check اپل برای محافظت از قربانیان 
آزار خانگی و به روز رســانی های جدید حریم خصوصی در 
گوگل. براساس آخرین اطلاعیه های دو شرکت اپل و گوگل، 
آنچه در اطراف گوشی شما اتفاق می افتد به اندازه آنچه در 

گوشی شما رخ می دهد، مهم خواهد بود.

کیف پول فیزیکی منسوخ می شود
کیف پول دیجیتال هم در زمــان معرفی iOS 16 اپل و هم 
در پیش نمایش اندروید 13گوگل یکی از مهم ترین اهداف 
نسخه های جدید اســت. مهم ترین تغییری که در سرویس 
 Apple Pay Later اپل پی رخ می دهد، گزینه جدیدی به نام
است که هزینه خرید را به 4 قسط مساوی در مدت 6 هفته 

تقسیم می کند.
  با نســخه iOS 16، کارت های شناســایی ذخیره شــده در
کیف پول اپل نیز می توانند برای تأیید ســن شما در برنامه ها 
استفاده شوند. در همین حال، گوگل در خلال کنفرانس ماه 
گذشــته I/O، تغییرات عمده  ای را در برنامــه Wallet خود 
توضیح داد که سرعت آن با اپل برابری می کند. کیف پول گوگل 
جدید اسناد شــخصی مانند کارت های بانکی و حمل ونقل، 
سوابق واکسیناسیون، کارت پرواز و شناسه دانشجویی را مانند 

کیف پول اپل )Apple Wallet( ذخیره می کند.

در مجموع، به  روزرسانی های اپل و گوگل نشان دهنده گام 
 دیگری به ســوی هدف مشــترک آنها یعنی منسوخ کردن
کیف پول  های فیزیکی است، تغییری که به ناچار ما را حتی 

بیشتر به تلفن همراهمان وابسته می کند.
 کوری فوگمــن، مدیر ارشــد اپــل در بخــش Wallet و
Apple Pay، روز دوشنبه در سخنرانی WWDC گفت: با 
پول اپل، ما سخت تر از قبل روی هدف خود برای جایگزینی 
کیف پول فیزیکی کار می کنیم. مردم قبلا ایده جایگزینی 
کارت های اعتباری فیزیکی بــا برنامه های پرداخت مبتنی 
 بر گوشــی های هوشــمند را پذیرفته اند. طبــق گزارش
eMarketer در ســال 2021، انتظار می رود اســتفاده از 
سیستم های پرداخت موبایلی در فروشگاهی مانند اپل پی 
تا سال 2025از 50درصد کل کاربران گوشی های هوشمند 
در آمریکا فراتر برود. گزینه جدید Pay Later )پرداخت با 
تأخیر( اپل و تمرکز مجدد گــوگل بر کیف پول تلفن همراه 
خود می تواند ایده ترک کیف پول فیزیکی را جذاب تر کند. 
جایگزین کردن کیف پول تنها یکی از راه هایی است که اپل 
و گوگل امیدوارند تلفن های ما را به صورت آفلاین در زندگی 

روزمره مفیدتر کنند.

نقش اساسی دوربین
هر دو شــرکت همچنیــن ابزارهــای مبتنی بــر دوربین 
گوشی های هوشمند را معرفی کردند که می تواند مسیریابی 
در نقاط مورد علاقه در دنیای واقعی را آسان تر کند. موضوع 
برجسته دیگر افزایش اتصال بین دستگاه های تلفن همراه و 
لوازم خانگی، اتومبیل ها و بلندگوها است. اپل و گوگل هر دو 
بر این باورند که دوربین همچنان نقش مهمی در نحوه تعامل 
ما با دنیای اطرافمان خواهد داشت. در iOS 16، می توانید 
 Translate با استفاده از گزینه دوربین جدید در اپلیکیشن
اپل )ترجمه( متن را به زبان هــای مختلف ترجمه کنید. در 
طول ارائه اصلی WWDC، این شرکت نشان داد که چگونه 
می توان از آن برای ترجمه کل منوی رستوران به زبانی دیگر 
استفاده کرد. ردیابی پرواز یا تبدیل ارز تنها با ضربه زدن روی 
متن در یک عکس، از دیگر قابلیت های نسخه جدید پلتفرم 

آیفون خواهد بود.
گوگل در کنفرانس I/O خود، توسعه جاه طلبانه برنامه لنز 
خود به نام کاوشــگر صحنه را به نمایش گذاشت که قدرت 
جســت وجوی خود را در دنیای واقعی اعمال می کند. برای 
دسترسی به این قابلیت شــگفت انگیز، کافی است دوربین 
موبایل خود را روی قفســه  ای از محصــولات تکان  دهید تا 
اطلاعات و رتبه بندی  های کالاهــای موجود را روی صفحه 

نمایش ببینید و انتخاب مناسب را پیدا کنید.
ما پیش از این عادت داشــتیم که با فشــار دادن یک دکمه 
روی تلفن هایمان غذا، تاکســی و وســایل ضروری خانه را 
سفارش دهیم. اکنون اپل و گوگل می خواهند گوشی های 
ما را به بخشی حیاتی برای انجام آن وظایف در دنیای واقعی 
 تبدیل کننــد و دوربین بخش مهمــی از آن خواهد بود. در 
iOS 16و Android 13چیزهای بیشتری نسبت به عملکرد 
کیف پول جدید، ابزارهای دوربین برای اســکن اشیا دنیای 
واقعی و اتصال بهبود یافته وجود دارد. این به  روزرســانی ها 
نه تنها نشان می  دهند که تلفن چقدر برای زندگی آنلاین و 
آفلاین ما ضروری است، بلکه نشــان می دهد که صنعت به 

کجا خواهد رفت.

 شناسایی نخستین سیاهچاله
در کهکشان راه شیری

اگرچه ستاره شناســان تخمین می زنند کــه 100میلیون 
سیاهچاله در میان ستارگان کهکشان راه شیری سرگردان 
هســتند، اما تاکنون هیچ گاه به طور قطعی یک سیاهچاله 

به طور مستقل شناسایی نشده بود.
بــه گــزارش ســایت esahubble ،حالا پس از 6ســال 
مشــاهده هاي دقیق، تلســکوپ فضایی هابل ناســا برای 
نخستین بار شواهد دقیقی از وجود یک سیاهچاله واقعی در 
حال حرکت در فضای بین ســتاره ای را با اندازه گیری دقیق 

جرم آن رصد کرده است.
آنگونه که عنوان شده، این ســیاهچاله سرگردان در بازوی 
کمان-شــاه تخته)Carina-Sagittarius( کهکشــان 

راه شیری و در فاصله 5هزار سال نوری از زمین قرار دارد.
این کشف به اخترشناسان امکان می دهد تا تخمین بزنند که 
نزدیک ترین سیاهچاله با جرم ستاره ای به زمین ممکن است 
تا ۸0سال نوری از زمین فاصله داشــته باشد. نزدیک ترین 
ستاره به منظومه شمسی، پروکسیما قنطورس، کمی بیش 

از 4سال نوری از ما فاصله دارد.
سیاهچاله هایی که در کهکشان ما پرسه می زنند از ستارگان 
غول پیکر و کمتردیده شده)کمتر از یک هزارم کل ستارگان 
کهکشــان( به وجود آمده اند که حداقل جــرم آنها 20برابر 

بیشتر از خورشید ماست.

 علیرضا عابدی نــژاد، عضو هیأت مدیره  
ســازمان نظام صنفــی رایانه ای بــا بیان 
اینکه روند تأییدیــه امنیتی محصولات 
نرم افــزاری با ســختگیری همراه اســت، 
گفت: »این درحالی است که ۹۵درصد 
نفوذهــای امنیتــی ناشــی از خطــای 
انســانی و نه ضعف امنیتی محصولات 
اســتفاده شــده اســت. بنابرایــن تمرکز 
بــر دوره هــای آموزشــی، نگه داشــت و 
پایش اطلاعات از ملزومات جدی حوزه 
امنیت اســت. درخواســت مشخص ما 
این اســت که در حوزه خدمــات امنیت 
نقش مهمی برای سازمان نظام صنفی 

رایانه ای در نظر گفته شود. 
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افشین نیاکان، نایب رئیس کمیسیون 
نرم افزارهای سلامت الکترونیکی اعلام 
کــرده از میــان بیــش از ۴۰محصــول در 
حوزه  ســلامت، تنها 2نرم افزار موفق به 
اخــذ تأییدیــه  افتا شــده  اند. امن ســازی  
نرم افزار برای تامین امنیت محصولات 
کافی نیســت و درخواست ما این است 
کــه یــک اســتاندارد امنیــت مبتنی بــر 
تجــارب بین المللــی تدویــن شــود و بــه 

تأیید مجلس شورای اسلامی برسد. 

2

دور دنیا در یک ساعت 

استارت آپ Venus Aerospace به تازگی از مدل 
مفهومی جدیدی رونمایی کرده که یک هواپیمای 
فضایی با ســرعت ۹ماخ)حدود 10هزار کیلومتر 
 Stargazer بر ساعت( اســت. این هواپیما به نام
می تواند در عرض یک ســاعت دنیا را دور بزند. به 
گزارش ســایتIE این اســتارت آپ در نمایشگاه 
UP.Summit از ایــن هواپیمــای مافوق صوت 
رونمایی کرد. Stargazer در واقع هم یک پهپاد 
مافوق صوت با توانایی رســیدن به سرعت ۹ماخ و 
هم یک هواپیمای فضایی با توانایی رسیدن به این 
سرعت است که گفته می شود هر دو مدل قادر به 
سفر یک ساعته به دور دنیا هستند. این هواپیمای 
مافوق صوت قادر خواهد بود از یک فرودگاه معمولی 

به هوا بلند شود و سپس تا لبه فضا پرواز کند.

فضا

عدد خبر

حمل و نقل

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارموبایل

توصیه اسنودن درباره رمزارزها 
ادوارد اســنودن، افشــاگر 
معروف، طی کنفرانسی اعلام 
کرده که ارزش اصلی رمزارزها 
را به جای ســرمایه گذاری، در استفاده از آنها 
می بیند. او همچنین دربــاره وضعیت فعلی 

امنیت اینترنت هم هشدار داده است.
اسنودن در کنفرانسی درباره رمزارزها در این 
رابطه گفته است: به طور کلی، مردم را تشویق 
نمی کنم تا پول خود را روی ارزهای دیجیتال 
به عنوان یک فناوری ســرمایه گذاری کنند و 
این همان چیزی است که من را از بسیاری از 

افراد جامعه دور می کند.
به گزارش کوین دسک، اســنودن در ادامه، 
دربــاره وضعیــت فعلی حریــم خصوصی 
در اینترنــت صحبــت کــرد و توضیح داد 

که پیشــرفت های بســیار زیادی در زمینه 
رمزگذاری محتوای ارتباطات حاصل شــده 
 )Metadata(اما همچنان نسبت به فراداده
ابراز نگرانی کرد. او درباره Metadata گفت: 
»آن را مانند یک ون با شیشه های دودی تصور 
کنید کــه در یک بزرگــراه حرکت می کند. 
نمی توانیــد ببینید مســافران چه کســانی 
هستند، اما همچنان می توانید مسیر حرکت، 
مقصد و مــدت آن را ببینیــد. باید مطمئن 
شــویم که هیچ کس به آن سطح دسترسی 

ندارد.«
ادوارد اســنودن که پس از افشــای اطلاعات 
آژانس امنیت ملی آمریکا به جاسوسی متهم 
شده بود، پس از پناهندگی به روسیه، اکنون 

در این کشور اقامت دائم دارد.

 رمزارز

دانش

مقامات مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، درباره 
ایده پخش ویروس آبله میمونی از طریق هوا مخالفت 
کردند و گفتند که این ویروس معمولا از طریق تماس 

فیزیکی مستقیم با زخم  ها یا مواد آلوده از بیمار منتقل می شود.
به گزارش یاهو، به گفته آنها، ویروس ممکن است از طریق قطرات 
تنفسی توســط یک بیمار آلوده در تماس فیزیکی با فرد دیگری، 
منتقل شــود. اما نمی تواند در مســافت های طولانی در هوا بماند. 
کارشناسان در زمینه انتقال ویروس  ها از طریق هوا موافق نبودند، اما 
برخی گفتند که مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها به طور کامل 
این احتمال را که قطرات تنفسی، بزرگ یا کوچک، در فاصله کمتری 

از بیمار استنشاق شود، نظری نداشتند.
سازمان بهداشــت جهانی و چندین متخصص گفته اند که اگرچه 
انتقال از طریق هوا در مســافت کم غیرمعمول به نظر می رسد، اما 
ممکن است و اقدامات احتیاطی باید در این رابطه درنظر گرفته شود.
بریتانیا همچنین آبله میمونی را در فهرست بیماری های عفونی با 
عواقب بالا قرار داده اســت که می توانند از طریق هوا پخش شوند. 
لینزی مار، کارشناس ویروس  های هوا برد در ویرجینیا تک، گفت: 
انتقال از طریق هوا ممکن است مسیر اصلی انتقال یا مؤثر نباشد، اما 

همچنان ممکن است رخ بدهد. من فکر می کنم سازمان بهداشت 
جهانی در این باره حــق دارد و پیام مرکز کنترل و پیشــگیری از 

بیماری ها گمراه کننده است.
 مقامات CDC در یک کنفرانس خبری گفتند، در آمریکا، شــیوع 
آبله میمونی به 45مورد در 15ایالــت و ناحیه کلمبیا افزایش یافته 
است. آمار جهانی از تاریخ 13می که با گزارش نخستین مورد ابتلا 
همراه بود به سرعت افزایش یافته و به بیش از 1450نفر رسیده است. 
حداقل 1500مورد هنوز در دست بررسی است. از نظر تاریخی، افراد 

مبتلا به آبله میمونی علائمی شــبیه آنفلوآنزا را قبل از ظاهر شدن 
راش های پوستی مشخص گزارش کرده اند. دکتر راشل والنسکی، 
مدیر مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها، گفــت: اما برخی از 
بیماران در شیوع فعلی ابتدا بثورات را نشان دادند و برخی از آنها اصلا 
این علائم را نداشتند. باید تأکید کنم که هنوز هیچ مورد مرگ ومیر 

در شیوع فعلی ثبت نشده است.
سؤالات و ابهامات در مورد انتقال ویروس آبله میمونی از طریق هوا 
اهمیت دارد زیرا پاسخ ها به نوبه خود بر توصیه هایی برای زدن ماسک، 

تهویه و سایر اقدامات حفاظتی درصورت ادامه شیوع مهم است.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها گفته بود که مشخص نیست 
ویروس آبله میمونی در هوا بماند و در دوره های کوتاهی در فضای 
مشترک هوایی منتقل نمی شــود. این بیانیه به دنبال مقاله ای در 
نیویورک تایمز در روز سه شنبه منتشر شــد که در آن دانشمندان 
ابهامات مربوط به انتقال ویروس را توصیف کردند. والنسکی گفت: 
آنچه می دانیم این اســت که افراد مبتلا در شیوع کنونی در تماس 
فیزیکی نزدیک و پایدار با سایر افرادی بودند که به این ویروس آلوده 
شده اند. این با آنچه در شیوع قبلی دیده ایم و آنچه از دهه ها مطالعه 

این ویروس و ویروس های نزدیک به آن می  دانیم مطابقت دارد.

ابهام در انتقال ویروس آبله میمونی از هوا
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بزرگ تریــن خیـابـــان غـــذا 

گزارش
)گذراجتماعی( در غــرب تهران 
افتتاح شــد. این گذر اجتماعی در 
بخشی از خیابان بدرالزمان قریب در منطقه 9قرار 
دارد که با الگوبرداری از خیابان سی تیر و باب همایون 
طراحی و اجرا شده است. به گزارش همشهری، گذر 
اجتماعی غرب تهران 20غرفه غذا و صنایع دستی را 
شامل می شــود که حداقل برای 200نفر اشتغال 
مســتقیم ایجاد کــرده اســت. با این حســاب، 
محدوده های اطراف میدان آزادی، محله های جی، 
شمشیری، طرشت، سرآسیاب و دستغیب و خیابان  
استاد معین، گذری روشن و بانشاط خواهند داشت؛ 
گذری که باعث ارتقای سطح ایمنی در شب هنگام 

هم می شود.
در مراســم افتتاح گذر اجتماعی غرب، مدیرعامل 
شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران گفت: 
»طرح جدیدی را از سال گذشته در تهران آغاز کردیم 
که نقاط خاموش را در شهر تهران و استفاده از آنها 
برای ایجاد ســرزندگی شناسایی کنیم.« قدرت الله 
محمدی ادامه داد: »نکته دیگر این است که تلاش 
کردیم با کمک این طرح در نقاط محروم تر شــهر 
گردشــگران داخلی و خارجی را جذب کنیم. یکی 
از این نقاط محدوده رها شــده و بلاتکلیفی بود که 
در خیابان اجتماعی منطقه 9 وجود داشــت و هیچ 
استفاده ای از آن نمی شد، اما اجرای این طرح موجب 

سرزندگی و رونق در این منطقه شده است.« 
به گفته مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران، گذر اجتماعی غرب تا حدودی میان 
فضاهای گردشگری در شرق و غرب و نقاط شمالی و 
جنوبی توازن ایجاد کرده است؛ چنان که غرب تهران 
نیازمند گذر اجتماعی با 2هزار مترمربع بود و حالا 
اهالی مناطق غرب تهران می توانند برای تفریح این 
گذر را هم انتخاب کنند. قدرت الله محمدی تأکید 
کرد: »این طرح با الگوبرداری از خیابان ســی تیر و 
باب همایون در چند نقطه دیگر شهر که شاید بعضا 
نقاط حادثه خیز، کور و محل تجمع معتادان باشد، 
اجرا می شود تا این سرزندگی را در شهر رونق دهیم.« 
به گفته مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 
پایتخت، یکی از این نقاط شناسایی شده دره فرحزاد 
است. دره فرحزاد در حال ســاماندهی بوده و قرار 
است در آینده به یک فضای گردشگری تبدیل شود. 
این رویکرد شهرداری تهران علاوه بر رفع معضلات 
اجتماعی به رونق فرهنگی، اشتغال و گردشگری نیز 

توجه ویژه ای دارد.

 افتتاح آزمایشی
در شرایطی که خیابان سی تیر به عنوان یک فضای 
گردشگری و تهیه غذا یک کیلومتر مساحت دارد، 
گذر اجتماعی غرب تهران 2کیلومتر است. شهردار 
منطقه 9شهر تهران با اشاره به این موضوع در مراسم 
افتتاح خیابان غذا گفت: »این گذر یک طرح جدید 
در منطقه اســت که در خیابــان بدرالزمان قریب 
)واقع در انتهای جنوبی بلوار اســتاد معین( ایجاد 
شده و بزرگ ترین خیابان غذا در غرب تهران است 
و حتی می توان گفــت که از خیابان ســی تیر نیز 
بزرگ تر اســت.« محمدرحیم مرتضوی ادامه داد: 
»این خیابان موجب رونق کســب وکار در منطقه 
خواهد شد؛ خیابانی که با توسعه شهری از بن بست 
خارج شد، اما یکی از نقاط کور منطقه بود که با این 
طرح روشنایی در آن ایجاد شده است.«  او درباره نوع 
فعالیت فعلی خیابان غذا یادآور شد: »برای سنجیدن 
میزان استقبال مردم این گذر قبل از افتتاح رسمی، 
به صورت آزمایشی افتتاح شد که با استقبال مناسب 
شهروندان مواجه شده است؛ هر چند این گذر یک 

نقطه مواصلاتی در منطقه بــود، اما نقطه ای تاریک 
بود و این اقدام یک روشنایی به این نقطه بخشیده و 
خیابان غذای افتتاح شده در آن بزرگ ترین خیابان 
غذا در غرب تهران است.«  مرتضوی ادامه داد: »در 
این زمینه تجربیات موفقی در خیابان های سی تیر 
و باب همایون داشتیم و به نظر می رسد این طرح در 
یک منطقه کم برخوردار موفق تر از تجربیات قبلی 
خواهد بود و نشــاط اجتماعی و آسایش خانواده ها 
را به همراه خواهد داشت؛ در تکمیل این پروژه قطعا 
نمازخانه و بسته های فرهنگی را اجرا خواهیم کرد.« 

تلاش برای رفع ترافیک
با افتتاح گذر اجتماعی اهالی  منطقه 9نگران ایجاد 
ترافیک در این محدوده هستند. این در حالی است 
که شــهردار منطقه 9درباره نگرانی شهروندان این 
منطقه گفت:  »مردم منطقه نگرانی درباره ترافیک 
این خیابان داشتند و بر همین اساس گاردریل میانی 
خیابان و سرعت کاه ها اجرا و آرام سازی  و ایمن سازی 
خیابان انجام شد تا نگرانی مردم در این باره مرتفع 
شود.« محمدرحیم مرتضوی ادامه داد: »بخشی از 
مشــکلات ترافیکی مرتبط با این خیابان حل شده 

است و بعد از این افتتاح، مشکلات باقیمانده را احصا 
و برطرف خواهیم کرد.« او همچنین درباره وضعیت 
گردشگری در شهر تهران گفت: »از زیرشاخه های 
طرح های فرهنگــی و اجتماعــی اقدامات مربوط 
به گردشگری اســت. تهران نیز در زمره شهرهای 
گردشــگری قرار دارد و مدیریت شهری نیز وظیفه 
خود می داند که به این موضوع توجه داشته باشد.« 
شــهردار منطقه 9اضافه کرد: »خرسندیم که گذر 
اجتماعی و خیابان غذا همزمان با میلاد امام رضا)ع( 

به بهره برداری رسید.« 

بفرمایید خیابان غذا!
با ایجاد یک معبر اجتماعی طولانی در غرب تهران، میان فضاهای گردشگری شرق و غرب و نقاط شمالی و جنوبی شهر تهران توازن برقرار شد

پرداختن به موضوع کار کودک؛ 
نیازمند همراهی چند بخشی

کودکان مهم ترین سرمایه های آینده یک 
کشور هستند و به همین دلیل رشد آنها در 
سلامت و امنیت نیز باید مهم ترین دغدغه 
همه افراد جامعه، از شهروندان تا مدیران و 
تصمیم گیران باشد. اگرچه عمر چندانی از پرداختن به موضوع 
کودک و کودکی به شــکل تخصصی نمی گذرد، اما در همین 
مدت نیز به نظر می رسد همه ما به اهمیت این دوران واقف شده 
باشیم. حال اگر بخشی از کودکان این شهر به واسطه مسائل و 
موانع اجتماعی از جمله فقر و نابرابری در شرایط مساعدی قرار 
ندارند، بدیهی است که قلب همه ما از دیدن آنها سخت فشرده 
شود و به فکر یافتن راه حلی برای برگرداندن نشاط و سرزندگی 
به این گروه باشــیم؛ اما آیا پرداختن به آسیب های اجتماعی 
ازجمله کار کودک به تنهایی و فقط توســط یک مجموعه در 

کشور امکان پذیر است؟ 
اگرچه مجموعه مدیریت شــهری باید بکوشد تا با به رسمیت 
شناختن حق کودکان بر شهر، تهران را شهری زیست پذیر برای 
تمام کودکان تهرانی کند اما مشکلات کار کودکان ابعاد مختلفی 
دارد. پرداختن به حوزه معاش و رفــع نیازهای اولیه کودکان، 
مقابله با به کار گیرندگان کودکان در مشاغل مختلف تا فراهم 
کردن شرایطی مناسب برای تحصیل و رشد کودکان همه و همه 
نیازمند همراهی دستگاه های مختلف در این حوزه است چراکه 
اگر مدیریت شهری در این مسیر تنها قدم بردارد، به گمان راه 
به جایی نخواهد برد. موضوعات کودکان، موضوعاتی چند وجهی 
با ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هستند اما نکته 
مهم آن است که هدف غایی هرگونه فعالیت باید رشد صحیح، 

آموزش مناسب و پرورش متعالی همه کودکان باشد.
تأکید بر این نکته نیز ضروری  اســت که برای اجرای هر پروژه 
شهری لازم است تا پیوست ارزیابی تأثیرات اجتماعی نیز تهیه 
شــود و مورد توجه قرار گیرد. در این پیوست اثرات هر طرح و 

پروژه شهری بر گروه های مختلف اجتماعی بررسی می شود.
در این میان حضور و فعالیت سازمان های مردم نهاد، گروه های 
جهادی و داوطلبانه برای رصــد موضوعات مرتبط با کودکان و 
اقدامات اجرایی تأثیرگذار از نقاط قوت و ظرفیت های ارزشمند 
شهر تهران است که اگر مورد توجه و حمایت قرار گیرند بخش 
زیادی از بار مسئولیت سنگین حوزه کودکان را سبک خواهند 
کرد. هم اکنون نیز ســازمان های مردم نهاد متعددی در شهر 
تهران حضور دارند که به شکل کاملا تخصصی به ویژه در حوزه 
آســیب های اجتماعی مانند کودکان کار یا در حوزه آموزش و 

توانمندسازی کودکان پا به عرصه و میدان عمل گذاشته اند.
همه ما بایــد تلاش کنیــم تــا از تصمیمات بــدون مطالعه 
و کارشناســی در حــوزه کــودکان بپرهیزیم و ســنگ بنای 
سیاســتگذاری صحیح، حرفه ای و بلندمدت را به گونه صحیح 
قرار دهیم تا در آینده ناچار به مواجهه با پیامدهای ناخواســته 

سیاستگذاری های نادرست نشویم.

محمدامینسالاریپور
شهردارمنطقه14

زمینبایرمنطقــه14طیاقــدامجهادی
وبــاتــاش80روزهبهبوســتانیسرســبز
بــرایشــهروندانمبــدلشــد.درایــن
راســتافــازاولیهبوســتانايثــاربهصورت
ضربتیوطی48ســاعتبابسترسازی،
محوطهســازی،ایجــادشــبکهآبخــام،
تأمینروشــنایی،نصــبپایهچــراغو...

بهبهرهبرداریرسید.

مصطفیهادیزاده
دبیرشورایهماهنگیمبارزهبا

موادمخدراستانتهران
۵0درصدمعتادانمتجاهرمراکزماده16،
درتهــرانخانــوادهایندارنــدوایــنافــراد
دوبارهپسازترخیصبهپاتوقهاوپارکها
بازمیگردنــد؛چراکــهجایــیبــرایرفتــن
ندارنــد.معمــولادرفصلگرمــامعتادان
متجاهربیشترمشهودهســتند.حضور
معتادانمتجاهرمهاجرازشهرســتانها

روندیاستکهروبهکاهشنمیرود.

نقل قول خبر

عدد خبر

علیرضا ساعی؛ کارشناس حوزه آسیب های اجتماعییادداشت

شــهردارمنطقه۲۲ازعملیاتاجرایی
تســطیحوپاکســازیزمینهــایرهــا
شــدهدراینمحــدودهغربــیپایتخت
بهدرخواســتشــهروندانوبهمنظور
زیباســازیســیماومنظــرشــهریخبر
گفــت: محمــدی وحیدرضــا داد.
پاکســازی10هکتــاراززمینهــایرهــا
شــدهدرایــنمحــدودهدرمــدتیــک

هفتهصورتگرفتهاست.

10
هکتار

تخریــب از 10 منطقــه شــهردار
14ســاختمانبــاپیگیریهــایکمیتــه
ایمنیمنطقهبراســاسحکــمقضایی
خبردادوتأکیدکرد:تاکنون114ملک
رهاشده)متروکه(نیزموردشناسایی
قــرارگرفتــهکــهرونــدشناســاییایــن
ســاختمانهابهطــورمســتمرتوســط
نواحــیســهگانهدرجریــاناســت.
بهگفتــهرضاشــرفیهمچنیــنکمیته
ایمنــیمنطقــهنســبتبــهاخــذحکم
قضایی۲1ساختمانناایمنیامتروکه

نیزاقدامکردهاست.

14
 گذری کوتاه تخریب

بر گذرگاه غذای غرب تهران 

۲۰۰ نفراشتغالمستقیمایجاد
شدهاست.

۲۰غرفهدارد.
۲۰۰۰مترمربعمساحتفضای

محدودهگذراست.
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سیدمحمد فخارگزارش
روزنامهنگار

طرحجامعمدیریتآبخیزداریکشوراینروزها
درمجلسقراردارد؛طرحیکــهدردهههای
خشکســالیوتغییراقلیماهمیــتدوچندان

مییابدوبایدهرچهسریعتراجراییشود.
طی10ســالاخیربالغبر3هزارسیلباابعاد
مختلفبخشهاییازکشــوررادرنوردیده،اما
همچناندامنهوســیعیازکشــوردرلبههای
پرتگاهخشکســالیمطلقوبیابانیشدنقرار
دارد.درچنینشــرایطیطرحهــایمدیریت
آبخیزداریبرایکنترلروانابهایســطحی،
تغذیهســفرههایآبزیرزمینیوجلوگیریاز

بروزخسارتبایدهرچهسریعتراجراییشود.
طرحجامعمدیریتآبخیزداریکشــورتوسط
۵۲نفرازنمایندگانمجلسبهامضارســیدهو
اکنوننیازمندبررسیبرایتصویبشدناست؛
بهاینمنظورطرحبهکمیسیونکشاورزیابلاغ
شدهاستتاباتمرکزبرآنبتوانشرایطرابرای
اجرایهرچهسریعترآنفراهمآورد.ازطرفی
نظردولتمخالفتبااینطرحنیستوبهدنبال

کیفیسازیجزئیاتآناست.
پیشازایــندرزمینهپیشــنهادطرحجامع
آبخیزداریوآبخوانداری،نشســتتخصصی
بررسیپیشنویسقانونآبخیزداریباحضور
نمایندگاندســتگاههایاجرایــیمربوطهدر
ســازمانمنابعطبیعیوآبخیزداریکشــور
برگزارشــدهبــود.پرویزگرشاســبی،معاون
آبخیزداری،سازمانمنابعطبیعیکشوردرباره
اینطرحاعلامکردهاینطرحیکضرورتاست
وبایدبررسیوسپستصویبشود.کمیسیون
کشاورزینیزدرجلســاتمتفاوتیکهدرباره
اینموضوعتشکیلدادهوطیمکاتبهایکهبا
نمایندگانخودانجامشــدهبرضرورتقانونی

شدناینطرحتأکیدکردهاست.
معاونآبخیزداری،مراتعواموربیابانسازمان
منابــعطبیعیدربارهجزئیــاتطرحمدیریت
جامعحوزههایآبخیزبهایسناگفت:کمیسیون
کشاورزیپسازتدویناینطرحنظردولترا
خواستتاطرحکیفیتبیشتریداشتهباشد.
نظردولتمخالفتبااینطرحنیستوبهدنبال

کیفیتبیشــترآناســت؛چراکهاینطرحی
اســتکهنمایندگانمطرحکردهاندومخالفت
دولتمحلیازاعرابندارد.ویادامهداد:برای
بهترشدنکیفیتاینطرح،پیشنویسآنبه
ســازمانمنابعطبیعیوآبخیزداریاحالهشد
وتاپایانخردادماهبایدنظراتســازمانمنابع
طبیعیودســتگاههاییکهدراینامردخیل
هســتندراجمعآوریکنیموبهکمیســیون

کشاورزیارائهدهیم.
بهگفتهگرشاســبیطــیجلســههایبرگزار
شدهخوشبختانهتمامیدســتگاههابهصورت
واحدضرورتقانونیشــدناینطرحراتأیید
کردهاندودرحالپیشنویــسوویرایشمواد
قانونهســتیم.ویبابیاناینکــهاینقانون
درمرحلهاولبحثشــورایعالیآبخیزداری
رامطرحمیکنــد،گفت:قانــونآبخیزداری،
ماهیتطرحمدیریتجامــعحوزههایآبخیز
اســت.مدیریتجامعحوزههایآبخیز،فقط
فعالیتهایآبخیزدارینیســت،بلکهتوسعه
عملیاتآبخیزداریخطمشيهاوسیاستهارا
تعیینمیکندتاتخریبهاکاهشیابدواحیای
حوزههابهتــراتفاقافتد.معــاونآبخیزداری،
مراتعواموربیابانسازمانمنابعطبیعیدرباره

مشــکلاتیکهدرتوســعهفعالیتآبخیزداری
وجوددارد،گفت:یکیازمشکلاتموجودجذب
ســرمایههایخصوصیجهتتوسعهعملیات
آبخیزداریاســتکهمانمیتوانیمســرمایه
مردمرادرحسابهایدولتیجمعآوریکنیم
وعملیاتآبخیزداریانجــامدهیم.ویافزود:
درطرحجامعآبخیــزداریپیشبینیصندوق
احیایآبخیزداریدردســتورکارقرارگرفته
اســت؛چراکهمیتواندازمنابــعمالیمختلف
سرمایهاســتخراجکند؛بهگونهایکهبهراحتی
منابعمختلفغیردولتیداخلــیوخارجیرا
برایاحیایحوزههاوحفاظتازحوزهآبخیزو
اجرایآبخیزداریبهکارگیرد.گرشاسبیادامه
داد:روححاکمبرطرحمدیریــتجامعحوزه
آبخیزسیاستگذاری،همافزاییوارتقایانسجام
دستگاههایاجراییمبتنیبرتوانسرزمینبا
مشارکتمردموذینفعاندرحوزهآبخیزداری
اســت.ویبابیاناینکهبرخــیفعالیتهای
تخریبیدرحوزههایآبخیزهمچونچرایدام،
معادن،راهســازیوتغییرکاربریوجوددارد،
گفت:راهحلکاهشیاجلوگیریازآنهاچیست؟
بایدبرایاینمواردضابطهومعیارتعیینشود
کهاگرمعدنکاریمیشودبرایبهبودوضعیت

آناقداماتاحیاییانجامشود.
درطرحپیشنویسمطرحشــدهکــههرگاه
معدنکاریمجوزفعالیتمیگیرد،چهدرمرحله
اکتشافوچهدرمرحلهبهرهبرداریبایدقبلاز
مرحلهاکتشافوبهرهبرداریطرحاصلاحیو
احیاییارائهدهد؛طرحیکهتوســطسازمان
منابعطبیعیوآبخیزداریتصویبشــودودر
زمانبرداشــتوبهرهبردارینیزقسمتهای
تخریبشدهرابهمروراحیاکندوجنگلکاری

انجامدهد.
ویبــابیاناینکــهاینروشدرتمــامجهان
مرسوماســت،ادامهداد:تاکنونهزینهاحیارا
دریافتمیکردیمودرمحیطیدیگرعملیات
اصلاحیواحیاییراانجاممیدادیم،امادرطرح
مدیریتجامعحوزههــایآبخیزپیشنویس
شدکهشخصمعدندارموظفاستهمزمان
باپیشرفتکاربهشــکلیبهرهبرداریکندکه
آنمعدنکمترتخریبشــودواگرهمتخریب
صورتگرفتبابرنامهریزی،زمانبندیونظارت
دستگاهمنابعطبیعیوآبخیزداریوصنعتو
معدنباعملیاتاحیایــیوضعیتمعدنرابه
شــرایطاولیهنزدیککندوآنرابهصورتیک

سرزمینتخریبشدهرهانکند.

طرح جامع مدیریت آبخیزداری کشور در ایستگاه بهارستان
نفوذ توده گردوغبار به نواحی غربی سازمانمنابعطبیعیبرایتدوینطرحجامعآبخیزداریکشوربامجلسهمکاریمیکند

کشور
رئیسمرکزملیپیشبینیومدیریتبحرانمخاطراتوضع
هواازوزشبادشدیدوخیزشگردوغباردرمناطقمختلف
کشورهمچنیننفوذتودهگردوغبارازعراقبهغربوشمال
غربکشــورخبرداد.صادقضیائیانبهایسناگفت:امروز
۲3خرداددربرخیمناطقآذربایجانشرقیآذربایجانغربی،
اردبیل،خراسانشمالی،خراسانرضوی،سیستانوبلوچستان،
کرمان،شرقهرمزگان،شمالزنجانوارتفاعاتالبرزمرکزی
وشرقی،بهویژهدرســاعاتبعدازظهرواوایلشبرگبارو
رعدوبرق،وزشبادشــدیدموقت،دربرخیمناطقخیزش
گردوخاکودرنقاطمســتعدبارشتگــرگرخمیدهد.
سهشنبهوچهارشنبه)۲۴و۲۵خرداد(دربرخیمناطقشمال
غرب،شمالشرق،شرق،جنوبشرقوارتفاعاتالبرزمرکزی
وشرقیوپنجشنبه)۲۶خرداد(دربرخیمناطقشمالغرب
وارتفاعاتالبرزمرکزی،بهویژهدرساعاتبعدازظهرواوایل
شبرگبارورعدوبرقووزشبادشدیدپیشبینیمیشود.
دوشنبهبعدازظهروشــبباانتقالتودهگردوخاکازکشور
عراقدربرخیمناطقغربوشــمالغربوسهشــنبهدر
برخیمناطقشمالغرب،غربوبخشهاییازمرکزکشور

گردوخاکوکاهشکیفیتهواپیشبینیمیشود.

٨٨پروژه محیط زیستی در سراسر 
کشور افتتاح شد

همزمانباهفتمیــنروزازهفتهمحیطزیســت٨٨طرح
محیطزیســتیباحضورمعاونرئیسجمهــوریورئیس
سازمانحفاظتمحیطزیســتدر۲0استانکشورافتتاح
شد.بهگزارشایرنا،علیسلاجقهدرمراسمافتتاحیهطرحها
گفت:اینطرحهابــااعتباریحــدود۴۲۵میلیاردتومان
بهاضافه30میلیونیوروودربخشــیدیگــر۲.۵میلیون
دلارافتتاحشــدند.اینتعدادطرحدربخشهایمختلف
پایش،نظارتوتصفیهخانههاســتکهبهمروروباکمک
دانشبنیانهاتوسعهمییابد.براساسمفادقانونیحفاظت
واحیایتالابهایایرانوکنوانســیونرامســر،سازمان
محیطزیستمکلفاستنسبتبهپایشتالابهااقدامکند
کهبعدازراهاندازیاینسامانهامکانپایشآنلاینتالابهای
کشوردربخشهایمختلفتغییرکاربری،کمیتوکیفیت
آبوحیاتوحشفراهممیشــود.مناطقتحتحفاظت
سازمانمحیطزیستصعبالعبوراســت،ازاینروحضور
دراینمناطقوپایشآنهاکارسختیاستکهبااستفادهاز
دانشبنیانهاوفناوریهایروزدنیاامکانپایشآنلایناین

مناطقازجملهتالابهافراهمشدهاست.

داریوشگلعلیزاده
سرپرستمرکزملیهواوتغییراقلیم

سازمانحفاظتمحیطزیست
بعــدازگذشــت۷ســالهنــوزبحــث
پیوستنویانپیوستنایرانبهمعاهده
آبوهوایــیپاریسمشــخصنشــده
اســتبنابراینبایدحداقلبرایبحث
ســازگاریبــاتغییــراقلیــمدرکشــور
برنامهریزیداشتهباشیمتامتناسب

بابرنامهپیشرود.

مرتضیتوکلی
سرپرستپژوهشگاهملی

اقیانوسشناسیوعلومجوی
عرصههاییمانندجنگلهایحراجزو
زیستبومهایحساسومهمهستند.
امامشکلاتیدرزمینهحفاظتازآنها
وجــوددارد.مثــلادرقســمتجنــوب
جنگلهایحراکهبهقشمهمنزدیک
اســت،مســائلامنیتــیهــمداردزیرا
قاچاقچیــانســوختوکالادرایــن

منطقهمعمولامخفیمیشوند.

نقلقولخبر

گلــهشــامل۱۴رأسگورخــرایرانــی
درپــارکملــیکویــرآزادانــهزیســت
میکنند.گورایرانیکهازگونههایدر
معرضانقراضشــدیدودرفهرســت
قرمزجهانیاســت،ازســال۱۳۶۳به
بعددیگــردرپارکملیکویرگرمســار
مشــاهدهنشــد.اکنــونبــاتولــدکــره
بومــزاد،جمعیتگورخرهایآســیایی
درپارکملیکویرگرمساربه۱۵رأس

رسید.

2

را زمــــیــــــن درصــــــداکســــــــــیـــــژن
فیتوپلانکتونهــاتامیــنمیکننــد.
براســاسآمــار،نیتــروژنواردشــده
و کــود از ناشــی اقیانوسهــا بــه
آلودگیهادر۱۷ســالگذشــته۳برابر
شــدهاســت،بارمالــیآنحــدود۲۰۰
تا۸۰۰میلیــوندلاراســت.درحالیکه
اقیانوسهــامنبــعمهمتنوعزیســتی
هســتندوبین۵۰۰هزارتــا۱۰میلیون

گونهدریاییدارند.
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سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامهنگار

نزدیکبه2سالاززمانیکهیکصدمینمدرسهابتدایی
پویش»ایرانمن«بههمتخیرانوباحمایتفعالان
بخشخصوصیدرروســتای»سیدبارجدگال«بخش
پلاناستانسیستانوبلوچستانافتتاحشد،میگذرد.
پسازاینکهطراحیاینمدرســهزیباســالگذشته
توانســترتبهنخســتجایزهمعمار۱۴۰۰دربخش
عمومیرابهخوداختصاصدهــد،حالاخبرازنامزدی
طراحیآندرجایزهجهانیآقاخانسال2۰22میرسد.
اینجایزهرویشیوههایبومی،اسلامیوراهبردهای
معماریسنتیومدرنوتأثیرآنبرتوسعهمتمرکزاست.

مدرسه ای برای آینده 
مدرسه»ایرانمن۱۰۰«همزمانباآغازسالتحصیلی
۱۴۰۰-۱399بــاحضورافرادمحلــیودانشآموزان
روستابهبهرهبرداریرسید.اینپروژهبارویکردتوسعه
درونزاوبانگاهچندکاربردیبهفضایکالبدیمدرسه
ازسال۱39۶آغازوبعدازمراحلپژوهشیوبررسیهای
محلیفازاجراییآناجراشد.میناکامران،مدیراجرایی
پروژههای»مدرســهایرانمن«میگوید:»مادراین
روستاباآدمهاییمواجهبودیمکهقصدایجادتغییرات
مهمیدرزندگیخودشــانداشــتندومیخواستند
کیفیتزندگیدرســیدبارراچندپلهبالاترببرند.در
سالهایساختمدرسهزناندرتأمینمعیشتبسیار
فعالشــدند.بچههایروســتاتغییرزیادیکردهاند.
دخترانروســتاآموزشهایزیادیدیدهونسبتبه
آیندهخودآگاهترشــدهاند.منمطمئنمنسلبعدی

روستاافرادموفقتریخواهندبود.«

نقاشی مدرسه رویایی
طراحومعمارمدرسهروستایســیدبارجنگالآرش
علیآبادیاست؛معمارهنرمندیکهبیشاز3سالبا
تیمهمراهخودبرایاینطرحزیباوقتگذاشتهوحالا
آنراپروژهایفراترازیکمدرسهومحلیبرایآموزش
میداند.علیآبادی3محورمهمرادرطراحیوساخت
مدرسهســیدبارجدگالبرمیشــمردوبههمشهری
میگوید:مدرســهبهعنواننهادآموزشیبرایمایک
پروژهاجتماعیبودوازسویدیگرباتوجهبهاینکهدر
کنارآنکارتسهیلگریهمانجاممیشدیکمسئولیت
اجتماعیبهشمارمیرفت.مرکزمحلهبودنوازسوی

دیگرایجادیکتجربهجدیدبرایمخاطبنکاتدیگری
بودکهدرطراحیمدرسهمدنظرقرارگرفت.

اینمعماروطراحدربارهآشــناییباروســتاپیشاز
طراحیمدرسهمیگوید:مرحلهاولآشناییصحبت
ومعاشرتبااهالیوسبکزندگیشانبودودرهمین
مدتبابچههادرســنینمختلفصحبــتکردیمو
ازآنهاخواســتیمباگلهمانجامدرسهایکهدوست
دارندبسازند.ازمعلمهاهمخواستیمبهبچههابگویند
یکنقاشیازمدرســهایدهآلخودبکشندتابافضای
ذهنیشانآشناشــویم.مرحلهبعدازنگاهتیمپویش
ایرانمنوهمینطورطراحومعمارمدرسهاینبودکه
مکانایجادشدهفقطیکمدرسهنباشدوبهمرکزمحله
وفعالیتهایاجتماعیروستاتبدیلشود.علیآبادیبا
بیاناینکهدرکنارطراحیوساختمدرسهازقابلیت
سوزندوزیمحلیاهالیهماستفادهشد،ادامهمیدهد:
برایتوانمندسازیزنانروستاسوزندوزیموردتوجه
قرارگرفتودرپــیآنصفحهاینســتاگرامیبانوک
راهاندازیشد.اینکاریکاتفاقاقتصادیبودکهاتفاقا

درآمدآنبهساختمدرسههمکمکزیادیکرد.

به نام مدرسه، به نام روستا
بچههایروســتایســیدبارجدگالپیشازاینیک
مدرسهقدیمیباعمرچنددههداشتندکهفقطدیوار

بودودروپنجرهوامکاناتدرســتوحسابینداشت.
حالااماآنهادرفضایینزدیکبه5۰۰متریکمدرسه
۴کلاسهدارندکهدرکنارکلاسهایدرسکتابخانهو
فضاهایچندمنظورهازجملهیکاقامتگاهگردشگری
همدارد.علیآبادیدربارهفضاهایغیردرسیمدرسه
توضیحمیدهد:برایمــامهمبودمدرســهبهمرکز
اجتماعیتبدیلشودوحالاهمیناتفاقافتادهوعلاوه
براینکهفضایآموزشوبازیبچههاست،اهالیعصرها
وشبهاکههوامتبوعاستدرآنجمعمیشوند،جشن
وموسیقیزندهبرگزاروازفضاهایآناستفادهمیکنند.
ایجاداقامتگاهگردشــگریدرمدرسههمبهگفتهاو،با
هدفکمکبهاقتصادروستاوازســویدیگرتبدیل
مدرســهبهیکپروژهدرآمدزاســتتــابتواندهزینه

نگهداریخودراهمتامینکند.

مشکلات ساخت 
ساختمدرسهروستایسیدبارجدگالالبتهدرکنار
همهزیباییهایخودســختیهاییهمداشتهاست؛
دوریازمراکزتامینمصالــحونیرویکارهزینههای
ساختاینمدرسهرابهمراتببیشازپروژههایمشابه

درمکانهایدیگرکردهاست.
باوجودایــن،علیآبادیتوضیحمیدهــدکهگرچه
اسکلتساختمانباکمکگروهیغیربومیاجراشده

است،امالایهنهاییبناباسیمگل)ترکیبیازسیمان،
خاکمنطقهوکاه(ازسویخودروستاییانانجامشد
تادرآیندههماگربنابراثراتفاقنیازبهتعمیریامرمت

داشتخودشانبتوانندآنرااصلاحکنند.

دیوار، نقدی به آموزش
مهمترینویژگیبصریمدرسهروستایسیدبارجدگال
رامیتواندیوارهایآندانســتکهیکدیواربســته
نیســتند.علیآبادیتوضیحمیدهد:تفسیرماازاین
دیوارچنیننبودکهبهعنوانیکحریممدرســهرااز
محیطاطرافشجداکند.مابهدنبالساختیکمحیط
دمکراتیکآموزشیبودیموقصدداشتیماینایدهراجا
بیندازیمکهآموزشفقطدرداخلدیوارهایمدرســه

اتفاقنمیافتد.

  
مدرســهروســتاحالابهواســطهپنجرههاوطراحی
دایرهایشکلخودشاهدوزشبادبسیارخنکاست،
دروحریمبســتهاینداردواهالــیمیتواننددرکنار
دانشآموزانبهراحتیازکتابخانه،سایتوامکاناتآن
استفادهکنند.مدرسهحالاهمانیاستکهبایدمیشد؛
نقطهعطفیبرایاینکهنسلآیندهسیدبارجدگالافراد

موفقتریباشند.

مدرسه  ای که جهانی شد
طراحیمدرسهروستای»سیدبارجدگال«سیستانوبلوچستاننامزدجایزهجهانیآقاخانسال2۰22شد

خبرروز عددخبر

خبرکوتاه

اســتاندار کرمانشــاه از وجــود ۸۰هــزار 
میلیارد تومــان پــروژه ناتمام در اســتان 
خبر داد. به گزارش مهــر، بهمن امیری 
مقدم گفت: بعد از سفر رئیس جمهوری 
نخســتین اعتبــار را بــرای پروژه هــای 

مشخص شده دریافت می کنیم.

80000
میلیارد 

کرمانشاه

سرپرســت اداره کل امــور مالیاتــی 
اســتان مرکــزی گفــت: 7945خانــه 
خالــی در این اســتان شناســایی شــد. 
به گزارش ایرنا، علی حبیبی کمیجانی 
افــزود: خانه هــای خالــی براســاس 
ثبت نام افراد در درگاه املاک و اسکان 

کشور شناسایی شده است.

7945
خانه

مرکزی

سرپرست اداره کل بهزیستی خوزستان 
از شناسایی 1127کودک کار در خوزستان 
از ســال9۶ تاکنــون خبــر داد. بــه گزارش 
اداره کل بهزیســتی خوزســتان، مهــران 
کریمیان گفت: بیش از نیمــی از آنها در 

شهرستان اهواز هستند.

1127
کودک

خوزستان

 رشد قارچ گونه ضایعات فروشی ها 
در حاشیه اصفهان

فرماندهانتظامیاســتاناصفهانبااشارهبهرشدقارچگونه
ضایعاتیفروشهادرحواشــیشــهرگفت:خریدوفروش
ضایعاتبهعنوانطلایکثیفموردتوجهافرادسودجوقرار
گرفتهکهباعثآزارواذیتشهروندانوفرصتیبرایخریدو
فروشاموالمسروقهوموادمخدرفراهممیکند.بهگزارش
همشهری،محمدرضامیرحیدریگفت:ازمسئولانمربوطه
درخواستکمکبهشهرداریبرایساماندهیضایعاتیهارا
داریمتافرصتبرایافرادمجرمفراهمنشود.رئیسپلیس
اصفهانبااشارهبهاینکهضایعاتفروشیشغلدومیبرای
فروشندگانموادمخدرشدهاست،افزود:راحتترینسرقت،
سرقتازاماکنوخودروهاوفروشبهفروشندگانموادمخدر
استکههمســودزیادیازفروشموادمخدرمیبرندوهم
خریدضایعات.فرماندهانتظامیاســتاناصفهاندربخش
دیگریازنشستخبریخودمیانگینتماسروزانهبا۱۱۰
دراستانرا۱2هزارتماسومیانگینتماسدرهرساعترا
5۰۰تماساعلامکردوافزود:اشغالیخطوط۱۱۰ازابتدای
امســالحدود9۷درصدکاهشپیداکردهکههمبهدلیل
اســتفادهازنیروهایتخصصیوهمافزایشتعدادخطوط
اســت.میرحیدریادامهداد:۱9درصدازتماسهابا۱۱۰
مربوطبهدرگیری،۱۶درصدتصادفات،۱۱درصدســرقت،
۸درصدمزاحمت،3درصدموادمخــدر،یکدرصدجرائم
سایبری،یکدرصدجرائماقتصادیو۴2درصدسایرموارد
اســت.ویبااشارهبهاینکهسالگذشــتهسرقتهایمهم
9درصدوکلسرقتها5درصددراســتانکاهشداشت،
گفت:در۸۰روزگذشتهسرقتهایمهم۶درصد،سرقتاز
مغازهها۱۷درصدوسرقتازمنازل3درصدکاهشداشته
است.سرقتموتورسیکلت۶درصد،سرقتاتومبیل5درصد
وسرقتاحشــام۱5درصدکاهشداشتهاســت.بهگفته
میرحیدری،طیاینمدتتجــاوزبهعنف۴۰درصد،جعل
3۱درصدوکلاهبرداری9درصدکاهش،اماجرایمرایانهای
23درصدافزایشداشتهاســت.ویازافزایش3۰درصدی
شناساییوتشکیلپروندهقضاییدرحوزهجرائمرایانهای
خبردادوگفت:طی۸۰روزگذشته۴طرحعملیاتیاجراو
۴۶5سایتمجرمانهشناساییومسدودشدهاست.اینمقام
انتظامیباتأکیدبراینکهاجازهفعالیتبهسارقاندرحرکت
رادراســتاننخواهیمدادوبهصورتجدیباآنهابرخورد
خواهیمکرد،گفت:طی۸۰روزگذشــته۴۶باندسرقتدر
استانمتلاشیشدهاست.ازمردممیخواهیمرفتوآمدهای
افرادیراکهبهصورتموقتمنازلیاجارهمیکنندبهویژه
درشهرهایاقماریومســکنمهر،بهپلیساطلاعدهند.
میرحیدریهمچنینازتوقیف3۶۰خودرویشــوتیخبر
دادوبهرانندگانخودروهایشــوتیهشداردادبهاصفهان

نیایندکهبرخوردسختیباآنهاخواهدشد.

معضل حمل زباله در روستای تیرتاش
روستایتیرتاشدر صدای

شهرســتانگلوگاههمشهری
اســتانمازندران
خودرویحملزبالهوبازیافتندارد
وبههمیندلیلمردمروستابهناچار
زبالههایخودرااطرافدرهســمت

شرقیوغربیروستامیریزند.
بویتعفنوبسیاربدبازیافتموجب
آزارواذیتوبیماریهایمتعددبرای
اهالیروستاشدهاســت،اماازیک
سو،دستگاههایمرتبطومسئولان
بهاینموضوعبیتوجههســتندواز
سویدیگرشــورایاسلامیروستا
ودهیاریتوانمالــیخریدخودرو

راندارند.
بارهادرخواستخودرادراینبارهبه
سازمانشهرداریهاودهیاریهای
کشوروهمچنینسازمانحفاظت

محیطزیستکشوردادهایم،اماپیگیریهاتاکنونبهنتیجهنرســیدهاست.لطفاپیاماهالیاین
روستارابهگوشمسئولانبرسانید.

محمدحسین نجفی تیرتاشی
مدیر مجمع هیأت امنای کشاورزان روستای تیرتاش  

مرکزیعکسخبر

جنگل ابر، پیوند آسمان و زمین 
جنگل های 4۰میلیون ساله هیرکانی، مکانی رؤیایی برای یک 
ماجراجویی در طبیعت هستند و با زیبایی بی حد و حصرشان 
هر بیننده ای را شگفت زده می کنند. جنگل ابر شاهرود هم 
بازمانده ای از جنگل های چند میلیون ساله هیرکانی است 

که در مرز 2 اقلیم متفاوت، بین سمنان و گلستان قرار دارد. 
پوشیده شدن این جنگل در اقیانوس ابری، نام و آوازه آن را 

جهانی کرده است. جنگل ابر شاهرود 2آبشار معروف شرشر 
و آلوچال دارد. جنگل ابر در بیشتر ماه های اردیبهشت تا آبان 
در میان دریایی از ابر است و به همین دلیل بازدیدکننده های 

بسیاری دارد. منبع: مهر

اصفهان

 راه اندازی کارتخوان جدید
در 1180نانوایی اردبیل

فرمانداراردبیلگفت:باتوجهبههدفمنــدیتوزیعآردبیننانوایان،
راهاندازیکارتخوانجدیددر۱۱۸۰واحدنانواییاردبیلآغازشــد.
بهگزارشایرنا،سیدمحمداعتمادافزود:اینطرحباهدفبهرهمندی
دهکهایپایینجامعهازیارانههاوپیشگیریازفروشآردقاچاقو
خارجازشبکهدراردبیلدرحالاجراست.ویگفت:هدفازاجرایاین
طرحجلوگیریازفروشآزادآردازسویبرخینانواییهایمتخلف
وارائهخدماتبهینهبهمردمدرجهتتامیننانموردنیازآناناست.
فرمانداراردبیلدربارهشایعهگرانیقیمتناندراردبیلافزود:گرانی

قیمتنانشایعهاستوشهرونداننبایدبهاینشایعاتتوجهکنند.
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 همزمان با افزایش شیب قیمت ارز، 

ارز
روز گذشته بانک مرکزی در نشستی 
با شــرکت های صرافــی تلویحا از 
افزایش عرضه ارز در بازار خبر داد. رئیس کل بانک 
مرکزی دیروز در همین رابطه گفت: در جلســه با 
صرافان مقرر شد تا در زمینه اسکناس، میزان عرضه 
ارز را بیشتر و مقررات مربوط به تقاضای بازار در حوزه 
اسکناس را هم تسهیل کنیم به زعم کارشناسان این 
موضوع می تواند ظرف روز های آینده منجر به ثبات 

بازار ارز شود.
به گزارش همشهری، روند صعودی قیمت ارز که از 
نیمه دوم اسفند پارسال شروع شده از چند روز پیش 
شتاب بیشتری گرفته است به طوری که اواخر هفته 
قبل قیمت هر دلار آمریکا از قله تاریخی خود که در 
مهر1399 و قبل از انتخابات آمریکا ثبت شــده بود 
عبور کرد و دیروز نیز این روند صعودی ادامه یافت و 
قیمت هر دلار آمریکا به 33هزار و 300تومان رسید. 
قیمت هــر دلار آمریکا از 15اســفند تاکنون بیش 
از 30درصد رشد کرده اســت. همگام با این رویداد 
قیمت سکه نیز که تابعی از نوسان های قیمت دلار 
و اونس جهانی طلا اســت از مرز 16میلیون تومان 
عبور کرد. برخی کارشناسان بر این باورند که کاهش 
امیدواری نســبت به احیای توافق هسته ای، رشد 
قیمت دلار بوده است. بر همین اساس روز گذشته 
بانک مرکزی به اقدامات خــود برای ایجاد ثبات در 
بازار ارز که از چند هفته پیش شــروع شــده است 
سرعت بخشید و نشست ویژه ای را با صرافان ارزی 

برگزار کرد.

نشست ویژه با صرافان
هفته قبل شورای عالی هماهنگی قوا اختیارات تازه ای 
را برای ایجاد ثبات در بازار ارز به بانک مرکزی داد و 
قرار شد بانک مرکزی از طریق این اختیارات اقدامات 
تازه ای را برای ایجــاد ثبات در بــازار ارز آغاز کند. 

یک هفته بعد از دریافت ایــن اختیارات دیروز بانک 
مرکزی نشســت ویژه ای را با صرافان ارزی برگزار 
کرد. آنطور که جزئیات این نشســت نشان می دهد 
انتظار مــی رود حجم عرضــه ارز در روز های آینده 
افزایش یابد. رئیس کل بانک مرکزی دیروز در همین 
رابطه گفت: در جلســه دیروز با صرافان مقرر شد تا 
در زمینه اسکناس، میزان عرضه ارز را بیشتر کنیم 
و مقررات مربوط به تقاضای بازار در حوزه اسکناس 

را هم تسهیل کنیم.
علی صالح آبادی افزود: ما با صرافی ها توافقات خوبی 
داشتیم، در زمینه اسکناس نیز میزان عرضه را بیشتر 
می کنیم و مقررات مرتبط با تقاضای بازار در حوزه 
اسکناس در بازار تسهیل خواهد شد که بدین ترتیب 
اتفاق مثبتــی رخ می دهد و حجــم معاملات بالا 
خواهد رفت و نیــاز واقعی بــازار را به صورت کامل 
پوشــش مي دهیم. صالح آبادی یادآور شد: علاوه بر 
اینها بانک مرکزی در سایر حوزه ها مرتبط و اثرگذار 
اســت؛ حضور جدی و فعال دارد و این موضوعات را 
دنبال می کند و مطمئنــا با توجه به وضعیت خوبی 
که در حوزه درآمدهای ارزی کشــور چه به لحاظ 
حواله و اســکناس وجود دارد تعادل خوبی در بازار 
برقرار مي کند و امیدوارم این سیاست در بازار دنبال 
شود. رئیس کل بانک مرکزی افزود: در بازار اسکناس 
نیز صادرکنندگان به عنوان عرضه کننده ارز و بانک 
مرکزی نیز به عنوان بازارســاز در بازار حضور دارند 

و همانطور که به کرات اشــاره کردم درمورد میزان 
اسکناسی که در بانک مرکزی داریم، باید گفت هیچ 
زمانی در تاریخ بانک مرکزی این میزان از اسکناس 
نبوده است. بنابراین با توجه به این میزان از اسکناس 
به هر نحوی که بازار تقاضای واقعی داشــته باشد، 
آمادگی پوشش آن را داریم. صالح آبادی یادآور شد: 
همانطور که در جلسه مطرح شد یکی از مهم ترین 
بازارهای ما بازار حواله ارزی اســت که حجم قابل 
توجهی از معاملات را به خــود اختصاص می دهد. 
رئیس شــورای پول و اعتبار با بیــان اینکه روزانه 
بین ۲00 تا 300میلیون دلار در بازار حواله معامله 
می شود، یادآور شــد: در این بازار عرضه ها به مراتب 
بیش از تقاضاســت. در واقع مشــکل ما در گذشته 
این بود که بانک مرکزی ارزهای دولت را خریداری 
می کرد و ریال را به دولت و بازار می داد. وی افزود: ما 
این موضوع را دنبال می کنیم که بانک مرکزی تنها 
خریدار ارز دولتی نباشد و بانک های دولتی هم بتوانند 
ارز را در بازار بفروشــند و ریال را از بازار جمع کنند. 
به بیان بهتر هرچه حجم معاملات بالاتر برود طبیعتا 

به دلیل ورود منابع بیشتر، وضعیت بهتر می شود.
او تأکید کرد: هماهنگی بســیار خوبی بین وزارت 
صمت، سیاست های تجاری و ارزی وجود دارد که 
باعث شده بتوانیم تمام تقاضاهای واقعی حواله را در 
بازار پوشش دهیم که قرار است این اطلاعات هر روز 
نیز اطلاع رسانی شود. او با بیان اینکه از ابتدای سال تا 

۲0خرداد سال جاری، 8میلیارد و 100میلیون دلار 
در بازار حواله معامله شده اســت و صادرکنندگان 
نفتی، غیرنفتی، پتروشــیمی و فراورده ها، در بازار 
عرضه ارز داشــتند و تمام تقاضاهایی کــه در بازار 
بوده اند را پوشش دادند، تأکید کرد: این رقم در مدت 
مشابه سال گذشته، 4.6میلیارد دلار بود و این امر 

به معنای رشد قابل توجه در بازار ارز است.

اثر اقدام بانک مرکزی
سوابق ســال های گذشته نشــان می دهد، که در 
دوره های گذشــته که نوســان های ارزی افزایش 
می یافت بانک مرکزی از طریق افزایش عرضه جلوی 
تلاطم را در بازار می گرفت. اطلاعات موجود نشان 
می دهد این بار نیز قرار است از طریق افزایش عرضه 
در بازار جلوی نوســان های بیشتر قیمت ارز گرفته 
شود. عضو شورای عالی کانون صرافان درباره نشست 
دیروز صرافان با رئیس کل بانــک مرکزی گفت: با 
توجه به صحبت های رئیس کل بانک مرکزی در این 
جلسه و همچنین افزایش اختیارات بانک مرکزی در 
بازار ارز، مطمئنا طی روزهای آینده شاهد اتفاقات 

امیدوار کننده در بازار خواهیم بود.
کامران سلطانی زاده افزود: رئیس کل بانک مرکزی 
در جلســه با صرافان، به  نظرات کارشناسی بخش 
خصوصی و نمایندگان منتخب صرافی های سراسر 
کشور کاملا  توجه می کردند. این عضو کانون صرافان 
ادامه داد: اســتفاده از پتانسیل صرافی های سراسر 
کشــور  با نظارت بانک مرکزی نویــد این را خواهد 
داد که در آینده نزدیک بازار به تعادل قابل توجهی 
خواهد رســید و دغدغه های هموطنان مان در این 
موارد به شــدت کاهش پیدا می کند. سلطانی زاده 
تأکید کرد: بخشی از این تلاطمات ارزی که در این 
روزها رخ داده ناشی از هیجانات اخبار خارجی بوده 
است اما همیشه صعود ناگهانی ارز با حضور بازار ساز 

به شدت تعدیل شده است.

اقدامات تازه برای ثبات در بازار ارز
بانک مرکزی دیروز برای ایجاد ثبات در بازار ارز با صرافان نشست ویژه برگزار کرد

به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی قیمت کولرهای آبی از تابستان 
گذشته تا امروز بین 4تا 5درصد افزایش داشته است

بازار کم نوسان کولر

آپارتمــان و همچنین تعــداد اتاق ها و 
فضاهای جدا شــده اشــاره می کند و 
می افزایــد: بــرای یک فضــای حدود 
70متری معمولا کولر 4هزار کافی است 
اما اگر آپارتمــان آفتابگیر یا در طبقات 
پایین و نیازمند کانال کشــی طولانی 
باشــد، باید حجم کولر را دســت کم تا 
6هزار افزایش داد که حدود قیمت این 
نوع کولر 6 تا 6.5میلیون تومان اســت. 
قیمت کولرهای آبی در انواع کنترل دار 

حدود یک میلیون تومان بالاتر است.

کولرهای سلولزی
کولرهای ســلولزی در چند سال اخیر 
به بــازار آمده انــد که در ابتدا توســط 
شرکت انرژی تولید شدند اما بعدا دیگر 
شرکت ها هم تولید این نوع کولر را آغاز 
کردند. قیمت این نوع کولرها از ســایر 
کولرهای آبی گران تــر و تفاوت این نوع 
کولرها با انواع ســاده و قدیمی در نوع 

پوشال و میزان سرمادهی است. پوشال  
کولرهای ســلولزی گردوغبار بیشتری 
را جذب می کند و مانــع ورود این غبار 
به منازل می شود. اما علاوه بر این مورد 
که از آن به نام ضدآلرژی یاد می شــود، 
فاکتــور تأثیرگذار دیگــری که قیمت 
بالاتر این نــوع کولرها را توجیه می کند 
قدرت سرمادهی اســت. گفته می شود 
ســرمادهی در کولرهای آبی ســولزی 
تا 8درصد بیشــتر از انواع غیرسلولزی 

دستگیری ۳۱ نفر از سرشاخه های معاملات فردایی ارز و طلا
پلیس امنیت اقتصادی از دستگیری ۳۱نفر از سرشاخه های معاملات فردایی ارز و طلا خبر داد. سردار 
بهرامی، جانشین پلیس امنیت اقتصادی ضمن هشدار به فعالان بازار فردایی طلا و ارز گفت: ۳۱نفر از 
سرشاخه های معاملات فردایی دستگیر و تعدادی از عناصر فعال در این بازار نیز شناسایی شدند. سردار 
بهرامی تأکید کرد: در چند روز گذشته شاهد نوسانات بازار ارز و طلا بودیم که بررسی ها مشخص کرد 
عده ای سودجو با راه انداختن معاملات غیرقانونی معاملات فردایی اقدام به افزایش صوری ارز می کنند. 
او افزود: با همکاری بانک مرکزی، این افراد شناسایی و ۳۱نفر از آنها دستگیر شده اند و مابقی نیز در 
تیررس پلیس قرار دارند. به گفته او، معاملات فردایی طلا و ارز، غیرقانونی و قمارگونه است و پلیس با 

فعالان بازار فردایی، به جرم اخلال در نظام اقتصادی قاطعانه برخورد خواهد کرد.

مکث

قارچ همچنان بی تغییر
قیمت انواع قارچ فله و بسته بندی شده در میادین میوه و تره بار 
برای سومین ماه متوالی ثابت ماند. به گزارش همشهری، هر کیلو 
قارچ فله با قیمت 3۲.500تومان در میادین در حال عرضه است 
و انواع بسته بندی شده آن نیز در مقایسه با اردیبهشت با کاهشی 
جزئی در قیمت به فروش می رسد. انواع جوانه ها هم در یک ماه 

گذشته تغییر قیمتی نداشته اند.

قارچ بسته 
1کیلویی
۳8.000
۳7.500

قارچ بسته 
200گرمی

۱۱.200
۱0.900

قارچ فله 
هرکیلو
۳2.000
۳2.500

قارچ بسته 
400گرمی
22.۱00
2۱.800

جوانه ماش 
300گرمی

۱۱.800
۱7.900

جوانه یونجه 
200گرمی

۱2.600
۱8.۳00

جوانه گندم 
200گرمی

6.400
9.900

جوانه سالادی 
200گرمی

۱۱.900
۱4.900

 قیمت
اردیبهشت

 قیمت
خرداد

کیلوگرم/ تومان

غلات صبحانه؛ ایرانی  
گران تر از خارجی 

محصــولات بعضــی از شــرکت های داخلــی 
تولیدکننده غلات صبحانه با قیمتی بالاتر از انواع 
وارداتی آن در بازار عرضه می شــود. به گزارش 
همشــهری، مقایســه قیمت برندهای مختلف 
غلات صبحانــه موجود در بازار نشــان می دهد 
که چی پف با قیمت کیلویــی ۲33هزار تومان، 
گران ترین کورن فلکس موجود در بازار است که با 
قیمت معروف ترین برند خارجی تولیدکننده این 

محصولات برابری می کند.

میادین

بازارها

چهره ها

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان

قیمت
قیمتهرکیلو

چی پف، غلات صبحانه 
مغزدار شکلاتی- 30گرمی

7.000
2۳۳.000

قیمت
قیمتهرکیلو

الفی، کورن فلکس سیب 
و دارچین- 300گرم

46.000
۱5۳.000

قیمت
قیمتهرکیلو

چاکلز، غلات صبحانه با 
مغز فندق- 35گرمی

2.800
85.000

قیمت
قیمتهرکیلو

پنگوئن، گندم و ذرت با 
طعم عسل- 300گرمی

56.000
۱86.000

قیمت
قیمتهرکیلو

پنگوئن، کورن فلکس 
شکلاتی- 275گرمی

۳9.500
۱45.000

قیمت
قیمتهرکیلو

کروسلی، کوکوپافس- 
375گرمی

52.500
۱4۱.000

قیمت
قیمتهرکیلو

ولوتینا، کلاسیک- 
375گرمی

65.000
۱7۳.000

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

899

923

3235

3211

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

 ۱.5۳5

 ۱.5۳2.5

 ۱.5۳0

 ۱.527.5

 ۱.525

 ۱.522.5

 ۱.520

 ۱.5۱7.5

۱.5۱5

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 14هزار و 
97واحد، معادل 0.93درصد رشد کرد و به یک میلیون 
و 532هزارو 387واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 

1555واحد رشد به 421هزار و 421واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
341شرکت رشد و 230شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 30شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی3هزارو 
211میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
سهامداران حقیقی به 3هزارو 235میلیارد تومان رسید. 

این به معنای آن است که سهامداران حقیقی دیروز 
24میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بــورس و فرابــورس در 
مبادلات دیروز 61هزارمیلیاردتومان رشــد کرد و به 7256هزار 
میلیارد تومان رســید. این به معنای آن اســت که ارزش دلاری 
کل بازار سهام ایران با توجه به قیمت روز گذشته هردلار آمریکا 
دربازار تهران، کــه در محدوده 33هزار و 270تومان دادوســتد 

شد، هم اکنون معادل 218میلیارد و 90میلیون دلار است.

7280

7260

7240

7220

7200

7۱80

7۱60

7۱40
۱6 خرداد ۱7 خرداد ۱8 خرداد 2۱ خرداد 22 خرداد

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 11هزارو 82میلیارد تومان اوراق بهادار 
دربازار ســرمایه دادوســتد شــد که از ایــن میزان4هزارو 
134میلیــارد تومان بــه معاملات خــرد ســهام و بقیه به 
اوراق بدهــی و معامــلات عمــده اختصاص یافــت. این 
ارقــام نشــان می دهــد کــه ارزش کل معاملات خــرد در 
دادوستد های روز گذشــته 2504میلیارد تومان معادل 

153درصد رشد کرده است.

ارقام به درصدکلمعاملاتمعاملاتخرد

صعود
نزول

بدونتغییر

5

27

38
57

73

  دپوی رب گوجه فرنگی
رسول قملاقی، عضو هیأت مدیره فدراسیون صنایع غذایی 
و کشاورزی  گفت: رب از ابتدای سال جاری تا به امروز 30تا 
40درصد افزایــش نرخ را تجربه کرده؛ این در حالی اســت 
که در حجم تولید گوجه فرنگی کاهشی نداشتیم. او افزود: 
تولیدکنندگان رب تصوری از آینــده قیمت گوجه فرنگی 
ندارند و این احتمال را می دهند که قیمت گوجه در ماه های 
آینده افزایشی شود؛ از این رو رب تولید شده را دپو می کنند تا 

بتوانند در آینده با قیمت روز آن را عرضه کنند.

  فروش کیلویی نان به نفع مردم است
سید محمدرضا مرتضوی، رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی 
آردسازان ایران گفت: در بســیاری از کشورها نان به صورت 
کیلویی فروخته می شود و فروش نان به صورت کیلویی باعث 
می شــود تا قیمت ها قابل کنترل باشــد. معتقدیم نان باید 
وزن شود، وزن آن به صورت برچسب روی نان قرار بگیرد تا 

قیمت ها قابل کنترل باشد.

  آب معدنی افزایش قیمت نداشت 
پیمان فروهر، دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
آب های معدنی و آشامیدنی گفت: امسال آب های بسته بندی 
افزایش قیمت داشتند، اما افزایش قیمت در قیمت تمام شده 
تولیــد اعمال شــده و مصرف کننــده هم اکنــون باید آب 
بسته بندی 1.5 و 0.5 لیتری را به ترتیب کمتر از 4 و 6هزار 
تومان، یعنی کمتر از قیمت مصرف کننده ســال گذشــته، 
بخرد. فروهر افزایش قیمت مواداولیه بسته بندی، افزایش 
35 درصدی کرایــه حمل با مجوز ســازمان حمایت، تورم 
عمومی و افزایش حقوق و دستمزد را از عوامل افزایش قیمت 

تمام شده عنوان کرد.

قیمتفروشبرخیازانواعکولرهایگازی
قیمت-تومانمشخصاتبرند

39.512.000مدلWIT30119LHوستپوینت
38.900.000مدل30000آیفادر
36.000.000مدلGAC-HV30MN1جیپلاس
35.750.000مدلMPR 30Cپاکشوما
34.200.000مدل30000LT1لاویتا

33.199.000مدلAR24TSHZJWK/JOسامسونگ
31.500.000مدلACI 24کنوود
21.200.000مدلGAC-HF24MN1جیپلاس
30.900.000مدلGWS-H30P1T1/R410گرین

13.800.000مدلTAC-09CHSA/XA81Iتیاسال

قیمتفروشبرخیازانواعکولرهایآبی
قیمت-تومانمشخصاتبرند
6.685.000مدلAC70Rآبسال
8.150.000مدلAC/CP75Rآبسال
1.900.000مدلT3200جنرال

5.110.000مدلSE500سپهرالکتریک
5.595.000مدلAC55Rریموتدارآبسال
20.940.000سلولزیتبخیری-مدلEC1100Dانرژی
16.900.000سلولوزی-مدلBS 97000BLDCاکستراآزمایش
11.000.000مدلAX13000آبسال
8.896.000سلولزی-لورچمدلLC80لورچ
14.950.000تبخیریسلولزیانرژیسریپالامدلEC0750انرژی

است و مصرف انرژی کمتری هم در این 
کولرها گزارش شده است.

اعداد و ارقام کولرهای گازی
در زمینــه کولــر گازی بــا اینکه چند 
شــرکت تولید این کالا را آغاز کرده اند 
اما هنوز بیشــتر ســهم بازار در اختیار 
وارداتی هاســت. به گفتــه پازوکــی، 
تولیدکنندگان داخلی که تا سال گذشته 
تنها 5درصــد تقاضای بــازار را جواب 
می دادند امسال بیش از 30درصد سهم 
بازار را در اختیار گرفته اند و این ســهم 
در حال افزایش تا 40درصد اســت، اما 
با توجه به نیــاز داخلی همچنان حدود 
70درصد تقاضا با واردات تامین می شود.

 در بازار کولر گازی یا اسپیلت ها برندهای 
ایرانی هایسنس، پاکشوما، جی پلاس و 
ایران رادیاتور و البتــه برندهای وارداتی 
گری، سامســونگ، اوجنرال و ال جی را 
می توان مشاهده کرد که قیمت ایرانی ها 
با توجه به ظرفیت کولر از حدود 9میلیون 
تا 34میلیون تومان متغیر اســت. برای 
خارجی ها قیمت بالاتر است و برای انواع 
خانگی از حدود 1۲میلیون تومان برای 
کولرهــای کوچک 1۲هزار تــا بیش از 
40میلیون تومان بــرای ظرفیت های 

30هزار متغیر است. 
برای انواع ایستاده قیمت از 43میلیون 
تا حدود 60میلیون تومان متغیر است. 
به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگی تهران، برخلاف کولرهای آبی که 
نوسان بسیار کمی در قیمت داشته اند، 
انواع گازی به دلیل نوســانات نرخ دلار 
جهش بلنــدی در قیمت داشــته اند. 
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری 
و مقایســه قیمت انواع کولرهای گازی 
نشان می دهد این کالا از سال گذشته تا 
امروز نزدیک به بیش از 70درصد افزایش 

قیمت داشته است.

با رســیدن فصل گرما، 

بازار
بازار خرید و فروش کولر 
هم داغ می شود و آنهایی 
که قصد خرید دارند شــروع به مقایسه 
کیفیت و البته برآورد قیمت ها می کنند. 
گرچه چندین ســال اســت کــه پای 
کولرهای گازی هم به خانه های تهرانی ها 
باز شده اما کولرهاي آبی همچنان سهم 
بسیار بالاتری از بازار و تقاضا را در اختیار 
دارند و انتخاب اول تهرانی ها محسوب 
می شــوند که مهم ترین دلیل آن همان 
به صرفه  تر بودن هزینه است؛ چه از لحاظ 

قیمت کولر و چه به دلیل مصرف برق.

اعداد و ارقام کولرهای آبی 
در زمینه کولر آبی 100درصد نیاز بازار با 
تولیدات داخلی تامین می شود و از موتور 
تا دیگر تجهیزات داخلی است. برندهای 
معروف مثل آبســال، ســپهرالکتریک 
و ســبلان سال هاســت که تقریبا کل 
ســهم بازار این کالا را در اختیار دارند 
و تولیدکنندگان دیگــری نیز به جمع 
شرکت های سازنده داخلی پیوسته اند 
و در حال افزایش حضور خود در بازارند. 

و  قیمــت، قدیمی هــا  در زمینــه 
شناخته شده ها قیمت بالاتری دارند اما 
این قیمت همچنان در بازه ای است که 
برای مصرف کننــده به صرفه تر از خرید 
کولر گازی است. گرچه کولرهای جدید 
سلولزی قیمت های بالاتری دارند. رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران 
در گفت وگو با همشهری، محدوده قیمت 
کولرهای آبی را از بین 3.5 تا 7میلیون 
تومان بیان می کند که بالاترین قیمت 
مربوط به کولرهای آبی با ظرفیت 7هزار 

است. 
اکبر پازوکی در توضیح فاکتورهای مهم 
در انتخاب کولر علاوه بــر متراژ فضای 
مورد اســتفاده، به طبقه قــرار گرفتن 

معین محمدی پور
رئیس اداره مطالعات اقتصادی بورس کالا

موافقت اصولی 2صندوق سرمایه گذاری 
املاک و مستغلات صادر شــده و با آغاز 
پذیره نویسی و خرید و فروش واحد های 
این صندوق امکان خرید متری واحدهای 
تجــاری یــا مســکونی فراهــم می شــود.
هم اکنون بــا 10میلیون تومــان نمی توان 
ملک خریداری کرد اما با خرید واحدهای 
این صنــدوق می تــوان بــا گذشــت زمان 
هم درآمــد اجــاره ای و در کنــار آن عایدی 
ســرمایه داشــت و افزایش قیمتی که در 
امــلاک اتفــاق می افتــد در ایــن اوراق نیز 

روی می دهد.

کامبیز ناظریان 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران

تمرکــز صنعــت بــرق بــر ایــن اســت کــه 
عدالت مصــرف صــورت بگیــرد، درحال 
حاضــر 65درصــد مشــترکان خانگــی 
زیر الگــو و حــدود 15درصد نزدیــک الگو 
مصــرف می کننــد، یعنــی عمــلا حــدود 
80درصد مشترکان در مرز الگو و زیر الگو 
مصــرف دارند.بررســی های لازم انجــام 
شده و قطعا با مشترکان پرمصرف شهر 

تهران برخورد خواهد شد.



تنبیهشدگان!
 لیگ برتر بیست ویکم، فصل

»سه -هیچ « های تمام نشدنی بود
   بــا اعــام رأی انضباطی بــرای آخرین 
مســابقه های برگزارنشــده لیــگ برتــر، 
پرونــده لیگ بیســت و یکم رســما بســته 
شــد؛ فصل پرماجرایی که به نظر می رســد 
برگزارکنندگانــش ترجیــح می دادند آن را 
بیشتر از این ادامه ندهند. آنچه در رقابت های 
این فصل لیگ برتر بیشتر از هر چیز دیگری به 
چشم آمد، شکسته شدن رکورد تاریخ »نتایج 
انضباطی« در یک فصل از فوتبال باشــگاهی 
ایران بود. »سه- هیچ « های پرشمار این فصل 
لیگ برتر، تنــوع قابل توجهی نیز داشــتند. 
نخســتین بار در همان هفته های نخست بود 
که شهرخودرو مشهد به دلیل امتناع از حضور 
در زمین مسابقه روبه روی مس رفسنجان در 
اعتراض به مسائل مالی باشگاه، از سوی کمیته 
انضباطی بازنده اعام شد. هنوز نیم فصل اول 
به پایان نرسیده بود که رأی جنجالی پرونده 
بایناما نیز صادر شد و گل گهر به خاطر استفاده 
از بازیکن غیرمجاز، نقره داغ شــد و چند سه- 
هیچ دردناک را تجربه کرد؛ اتفاقی که جدول 
را هم تحت تأثیر قــرار داد و پس لرزه های آن 
تا آخرین هفته ها همراه لیــگ برتر بود. بعد 
نوبت بــه ماجرای عجیب مســابقه تراکتور و 
پرسپولیس و پرتاب سنگ به سمت بازیکن ها 
رسید تا این بار پرسپولیسی ها با رأی انضباطی 
برنده شوند. همین تراکتور که در این پرونده 
بازنده اعام شده بود، خودش نبرد برگزارنشده 
روبه روی نساجی را 3 بر صفر برد. به هر حال در 
این فصل کمیته انضباطی پرکارترین کمیته 
فوتبال ایران بود. فصلــی که در آن، پرونده ها 
روی هم انبار می شــدند، رأی ها جدول لیگ 
را تغییر می دادند و رسانه ها هم دائما به مرور 
دعواهای دوطرفه می پرداختند. فصلی که در 
آن، راه های سه-هیچ شدن بازی های فوتبال، 

به تعداد تیم  های لیگ برتر رسیده بود!
در پایان لیگ برتر بیست و یکم، مجموعه ای از 
داستان هایی با محوریت »خشم« در حافظه 
هواداران فوتبال باقی مانده است. در طول فصل 
باشگاه ها به ندرت همدیگر را تحمل می کردند و 
تنها در مواردی بسیار نادر با هم کنار می آمدند. 
این فصل نه فقط رکــورد نتایج انضباطی، که 
رکورد صادر شــدن بیانیه از سوی باشگاه  های 
مختلف هم شکســته شــد؛ موضوعی که در 
آخرین هفته ها تأثیرش را روی جو ســکوها 
نیز گذاشــت و خودش را در فرهنگ هواداری 
فوتبال ایران بروز داد. همه ماجراهای این فصل 
لیگ، نشان دادند که در ایران همچنان به اندازه 
کافی از فوتبال لذت نمی بریم و پدیده ای به اسم 
فوتبال را دستاویزی برای سپری کردن ساعتی 
خوش نمی دانیم. فوتبــال در ایران، به ابزاری 
برای جنگ تبدیل شده و ظاهرا در قراردادهای 
نجومی با ســتاره های مختلف هم بندی برای 
آرامش بیشــتر وجود ندارد. این عادتی است 
که باید در فصل های بعدی به دنبال اصاحش 
باشیم. این عادتی اســت که به همه سطوح و 
ارکان فوتبال در ایران لطمه وارد خواهد کرد. 
این بیانیه ها، اعتراض هــای مداوم، کنایه های 
تمام  نشــدنی باید یک جایی به پایان برسند. 
البته که کمک گرفتن از تکنولوژی و ورود کمک 
داور ویدئویی می تواند بسیاری از اعتراض ها را 
خاموش کند اما فوتبال ایران فعا حتی نزدیک 
به استفاده از این فناوری هم نیست و همچنان 
نمی شود زمان پایان یافتن انتظار برای چنین 

اتفاقی در لیگ برتر را تخمین زد.
   ایــن فصــل کم  وبیــش اتفاق هــای 
امیدوارکننده ای هم داشت که مهم ترین اش 
بدون تردید، بازگشت دوباره تماشاگرها بعد 
از یک فصل تماما سوت وکور برای سکوها بود. 
از نیم فصل دوم لیگ برتر به تدریج تماشاگرها 
به خانه واقعی شان برگشتند. هر چند که این 
اتفاق در همه شــهرها رخ نداد. شــور و حال 
فوتبال با حضور تماشاگرها دیدنی بود و این 
فصل فینال جام حذفــی نیز با ظرفیت تقریبا 
کامــل اســتادیوم آزادی، بی نهایت جذاب 
به نظر می رسید. همانطور که جشن قهرمانی 
استقالی ها نیز بســیار باشکوه بود. تونل زدن 
چند تیم برای تیم قهرمان هم در نوع خودش 
مثال زدنی به نظر می رسد و سابقه چندانی در 
فوتبال ایران نداشت. این حقیقت که از 16تیم 
لیگ برتر 10تیم در طول فصل حاضر به تغییر 
مربی نشــدند هم در نوع خودش جالب توجه 
بود. خیلی از مربی ها به کمک همین ثبات و 
امنیت شغلی، توانستند جوانگرایی مدنظرشان 
را در لیگ برتــر پیاده کنند و بــه مهره های 
تــازه وارد فرصت بازی بدهنــد. این فصل در 
بعد فنی، پیشــرفت هایی را نیز به خصوص در 
چند باشگاه مختلف نمایان کرد. سردسته این 
باشگاه استقال بود که تبدیل به نخستین تیم 
بدون شکست در پایان یک فصل از رقابت های 
تاریخ لیگ برتر شــد. آنها قهرمانی را در اوج 
شایستگی جشن گرفتند. هر چند که هواداران 
این باشگاه خیلی زود ناچار به خداحافظی با 

سرمربی موفق شان شدند.
   در تعطیات بین 2فصل، کارهای بســیار 
زیادی برای انجــام دادن در رده باشــگاهی 
وجــود دارد. تیم  هایــی که هنوز اســتادیوم 
ندارند و در تمام طول فصل گذشــته خانه به 
دوش بوده اند، باید ورزشگاه شــان را تکمیل 
کنند، اســتادیوم هایی که صاحب گیت ورود 

هوادارها نیســتند، باید 
اصــاح شــوند و روند 

بلیت فروشی اینترنتی نیز به تغییراتی اساسی 
نیاز خواهد داشت. 
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تنورداغانتخابیبايزدانیخروجدستهجمعی؟
3آزادكار تیم ملي براي رقابت هاي جهاني 
انتخاب شدند و در 7وزن دیگر مسابقات 

انتخابي برگزار خواهد شد 

روزماندهتا
جامجهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

ایران 	

بلغارستان
04:30

آمریکا	

ایران
21:30

ایران	

برزیل
18:00

کانادا	

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

سه شنبه 31 خرداد 1401

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

دانمارک

اتریش
23:15

فرانسه

کرواسی
23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

قزاقستان

اسلواکی
18:30

آذربایجان

بلاروس
20:30

C  - لیگ ملت های اروپا

آلبانی

استونی
20:30

دوستانه

هنوز هیچ مربی ایرانی یا خارجی نیمکت 
تیم استقلال را تحویل نگرفته است. 
الکس نوری و مورایس جدیدترین نام های 
مطرح شده برای این پست هستند

کپیبرابراصـــــل
سجاد شهباززاده امسال، همان امين قاسمی نژاد پارسال 
است که همزمان مورد توجه سرخابی ها قرار گرفته است

 ادامه  در
 صفحه18

عاقبت عجیب خریدهایی كه 
پرسپولیس را به فینال لیگ 

قهرمانان آسیا بردند

18

سرمربی تیم ملی فوتبال زنان از 
بازیکنانش خداحافظی كرد و به آنها 

گفت: صلاح دیدند من نباشم

18

فوتبال ایران

استقلال
بوندسلیگاییمیشود؟
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پس آن قرارداد چی بود؟

منتظر زیدان بودید؟

اینها »مازاد« نیستند؟

داستان های مربوط به جدایی فرهاد 
مجیدی از استقلال همچنان ادامه 
دارد و کم نیســتند کسانی که از 
سرمربی سابق آبی ها بابت رفتارش 
گلایه می کنند. با ایــن همه گویا 
مدیران استقلال مشــکل چندانی با 
این موضوع ندارند؛ نشان به این نشان که محمد مومنی، عضو 
هیأت مدیره استقلال گفته: »فرهاد مجیدی نخستین مربی 
جوانی است که در یک کشور دیگر فعالیت می کند. حق او بود 
که انتخاب کند و ما نیز با او همکاری کردیم.« خیلی هم عالی؛ 
فقط ما متوجه نشدیم چرا ابتدای فصل آن قرارداد 3 ساله را با 
مجیدی بستید؟ حالا اگر به فرض فرهاد شکست می خورد، آیا 
به همین راحتی می توانستید او را اخراج کنید؟ مسلما نه؛ آن 
زمان همین قرارداد به چماق بالای سر باشگاه تبدیل می شد، 

اما شما مفت و مجانی اجازه دادید سرمربی تان جدا شود.

شرایط فوتبال کشور طوری است که 
صمد مرفاوی عزیز را سرمربی تیم 
ملی جوانان کرده انــد. خب البته 
صمدآقا خیلی فوتبالیست خوبی 
بود و انسان محترمی هم هست، اما 
در عرصه مربیگری تجارب ســال های 
اخیر ایشان منتهی به چه نتایجی شده است؟ در یک دهه گذشته 
کدام فراز درخشان در کارنامه صمد وجود داشته که براساس 
آن ایشان به عنوان سرمربی تیم جوانان برگزیده شده؟ واضح 
است که معیارهای دیگری مثل ارزان و در دسترس بودن ملاک 
این انتخاب بوده و خیلی هم نباید انتظار معجزه داشت. نکته 
جالب اینجاست که در چنین اوضاعی، یک عده انتظار داشتند 
زین الدین زیدان سرمربی تیم ملی بزرگسالان در جام جهانی 
باشد! اینها اصلا انگار در یک کره دیگر زندگی می کنند. شما فقط 
سطح آماده سازی تیم ملی را ببین تا همه  چیز دستگیرت شود.

پرســپولیس در حالــی به عنــوان 
بــازار  وارد  تیــم  نخســتین 
نقل وانتقالات شــده که مدیران 
این باشگاه مدعی هستند یحیی 
گل محمدی هنوز لیســت مازاد به 
آنها نداده است. این در حالی است که 
قرارداد حامد لک فسخ شد و سعید آقایی هم به فولاد پیوست. 
اگر اینها مازاد نبودند، پس چرا رفتند؟ البته تا لحظه نگارش این 
مطلب وضعیت جلال حسینی و رامین رضاییان مشخص نشده 
است. به نظر می رسد سیاست باشگاه پرسپولیس این است که 
ابتدا خریدهایش را کامل کند و بعد براساس آن، تصمیم به قطع 
همکاری با این نفرات بگیرد. یعنی مثلا اگر خط دفاعی را خوب 
و کامل بستند جلال حسینی را رد می کنند، در غیراین صورت 
او را با ژســت حفظ شــأن و احترام به هواداران نگه می دارند. 

به عبارت دیگر این رفقا در آب نمک هستند!

مهدی هاشــم نژاد نام جدیــدی بود که 
دیروز در میان خریدهای جدید باشــگاه 
پرسپولیس شنیده شد؛ بازیکن 20ساله 
نفت مسجدســلیمان و از پدیده هایی که 
همراه با تیم ملی امید در رقابت های امیدهای آســیا حضور داشــت. 
هاشم نژاد فصل گذشــته در 11بازی به عنوان بازیکن اصلی برای نفت 
مسجدســلیمان به زمین رفت و مجموع دقایق حضورش در میدان به 
909دقیقه رسید. او 5بار در پست هافبک هجومی، 4بار به عنوان وینگر 
راست و 2بار هم به عنوان وینگر چپ برای مسجدسلیمانی ها به میدان 
رفت و در مجموع این 11بازی از سایت متریکا نمره 6.78 را دریافت کرد. 
با این میانگین نمرات، هاشم نژاد به عنوان سومین بازیکن برتر تیم خودش 
بعد از محســن زاده )دروازه بان( و عیدی برگزیده شد. البته عیدی با 

نمره6.79 فقط یک صدم امتیاز بیشتر از هاشم نژاد داشت.

و اما محمد خدابنده لو، دیگر بازیکن 
جوانی که در پیکان چهره شــده، در 

ذوب آهن بازی کــرد و حالا گفته 
می شود کار پرسپولیسی شدن او 

هم رو به پایان است. خدابنده لو فصل گذشته با کسب امتیاز6.94 
از متریکا، چهارمین بازیکن برتر ذوب آهن شد و پایین تر از 3بازیکن دیگر 
قرار گرفت. البته اختلاف خدابنده لو با نفــرات بالاتر از خودش در تیم 
ذوب آهن اختلاف چشمگیری نبود. او در 24بازی به عنوان بازیکن اصلی 
و در 3بازی به عنوان یار ذخیره به زمین رفت و مجموعا 2053دقیقه بازی 
کرد. خدابنده لو طی این 2053دقیقه موفق شــد 2گل و 2پاس گل به 
نام خودش ثبت کند. پست اصلی خدابنده لو هافبک میانی است اما در 
چند بازی هم به عنوان هافبک هجومی برای ذوب آهن بازی کرده است.

طی فصلی که گذشت، بهترین نمره محمد 
خدابنده لو )7.89( در بازی با فجرسپاسی 
دریافت شد که او پاس هردوگل تیمش را 
در آن مسابقه صادر کرد. او 8هفته بعد در 
بازی با آلومینیوم اراک هم یکی از 4گل تیمش را زد و نمره7.81 گرفت. 
عملکرد محمد خدابنده لو در مقابل پرســپولیس هم بد نبوده است. او 
در بازی رفت که تیمش 2 بر صفر شکســت خورد به نمره6.67 رسید 
و در جریان تســاوی یک-یک 2 تیم در بازی برگشت هم نمره7.04 را 
دریافت کرد که بالاتر از میانگین نمرات خودش در طول فصل بود. مهدی 
هاشم نژاد هم با نمره7.70 در بازی با تراکتور بهترین بازی اش را انجام 

داد. او در مجموع 3گل برای نفت مسجدسلیمان زد.

شــواهد نشــان می دهد فدراســیون فوتبال مریم ایراندوســت را از 
ســرمربیگری تیم ملی فوتبال زنان برکنار کرده است. دیروز اسامی 
بازیکنان تیم ملی برای حضور در مســابقات کافا اعلام شد. قرار بود از 
سه شنبه این هفته بازیکنانی که ایراندوست انتخاب کرده است به اردو 
بروند و این مهم ترین اتفاق برای فوتبال زنان بعد از 4ماه تعطیلی بود. اما 
چیزی نگذشت که ایراندوست در یک پست اینستاگرامی از بازیکنانش 
خداحافظی کرد. او نوشــت: »از تمام عزیزانی که در یک سال گذشته 
کنار من بودند و همواره مرا حمایت کردند، سپاســگزارم. خوشحالم 
فوتبال زنان هواداران میلیونی خود را پیدا کــرد و از این به بعد مریم 
ایراندوست های زیادی هستند که سکوت نمی کنند.« ایراندوست برای 
تیم ملی آرزوی موفقیت کرده و گفتــه که فعلا مجبور به خداحافظی 
است و به خاطر موفقیت تیم ســکوت می کند.با این توضیحات به نظر 
می رسد ایراندوست از موضوعی دلخور شــده یا با فدراسیون به توافق 

نرسیده و ترجیح داده کنار بکشد اما توضیحات او به همشهری که به 
این پست تلگرامی هم اضافه شــد، چیز دیگری می گوید. ایراندوست 
فعلا قصد مصاحبه ندارد اما در یک جمله گفت: »درواقع کنار گذاشته 
شدم.« او در پی نوشت پست اینســتاگرامی اش هم توضیح داده است: 
»دوستان این متن خداحافظی من از بازیکنان و هواداران است. درواقع 
من از تیم ملی خداحافظی نکردم و دیروز هم فدراسیون بودم، برای رتق 
و فتق امور. اما گویا امروز اینطور صلاح دیدند که من نباشم.« فدراسیون 
هنوز خبری رسمی درباره سرمربی تیم ملی اعلام نکرده است. اینکه 
آیا با کنار گذاشتن ایراندوست اردوی تیم ملی فردا تشکیل می شود یا 
نه، مشخص نیست.این طور که گفته می شود فدراسیون به ایراندوست 
بدهکار است. طبق قراردادی که سال گذشته امضا شد، از اردیبهشت تا 
اسفند1400، فدراسیون باید  مبلغی را  به ایراندوست پرداخت می کرد 

اما در این مدت هیچ پولی به او پرداخت نشده است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

فدراسیون ایراندوست را نخواست
سرمربی تیم ملی فوتبال زنان از بازیکنانش خداحافظی کرد: صلاح دیدند من نباشم

بهروز رسایلی| پرسپولیس با سرعت بالا در حال بستن تیم 
است و بعد از جذب بازیکنان جدید، حالا روند جدایی نفرات 
مازاد هم آغاز شده است. در همین راستا حامد لک قراردادش 
را فسخ کرد، سعید آقایی به فولاد خوزستان پیوست و گفته 
می شود احسان پهلوان هم به همین تیم اهوازی ملحق 
خواهد شــد. به همین بهانه چند نکته جالب را در مورد 

نقل وانتقالات سرخپوشان مرور می کنیم.

محو فینالیست ها
گروهی از بازیکنان در تابستان 99به پرسپولیس پیوستند که در کوتاه مدت 
بازدهی خارق العاده ای داشــتند. بعد از پایان لیگ نوزدهم و پیش از اعزام 
پرسپولیس به مسابقات لیگ قهرمانان آسیا، در یک بازه زمانی کوتاه مدت 
شاهد حضور حامد لک، سعید آقایی، احسان پهلوان، میلاد سرلک، آرمان 
رمضانی، علی شجاعی و عیسی آل کثیر در پرسپولیس بودیم. این گروه از 
بازیکنان بدون اینکه تمرین تاکتیکی یا بدنسازی چشمگیری با پرسپولیس 
داشته باشند، در لیگ قهرمانان آســیا خوش درخشیدند و تیم را به فینال 
آن بازی ها رساندند. با این حال در ادامه شرایط برای آنها عوض شد و حالا 
به نظر می رسد 2 سال بعد از حضور این نفرات در پرسپولیس، شاهد خروج 
دسته جمعی آنها هســتیم. آرمان رمضانی که پیش از این به استقلال رفت 
و داستانش تمام شــد، حامد لک هم که بعد از یک فصل عالی و یک فصل 
کابوس وار به کار خودش در جمع سرخپوشان پایان داد، سعید آقایی راهی 
فولاد شد و اگر احسان پهلوان هم برود، عملا چیزی از آن فهرست باقی نخواهد 
ماند. همزمان شایعات بسیار زیادی در مورد احتمال ترانسفر میلاد سرلک به 
لیگ امارات هم وجود دارد. از آن فهرست عیسی آل کثیر هنوز پرسپولیسی 
است، اما جراحی کرده و بعید به نظر می رسد دست کم تا پایان نیم فصل لیگ 
بیست ودوم خبری از او باشد. علی شجاعی اما مانده و شاید اگر تیم دفاع چپ 

نگیرد، حتی فرصت بازی به عنوان نفر اصلی هم به او برسد.

احمد نور منتفی شد؟
از اینها کــه بگذریم، پرسپولیســی ها امید زیادی برای بازگشــت احمد 
نوراللهی به این تیم داشــتند. نوراللهی ابتدای فصل گذشــته به الاهلی 
امارات پیوست و جای خالی او نه در بخش دفاعی و نه در بخش هجومی 
پر نشــد. با توجه به اینکه احمد دوران پرفراز و نشیبی در الاهلی داشت، 
انتظار می رفت باشگاه اماراتی نسبت به ادامه همکاری با او دلسرد شود و 
این بازیکن به پرسپولیس برگردد، اما گویا اتفاق دیگری رخ داده و نوراللهی 
قراردادش را به مدت دو فصل دیگر با این تیم تمدید کرده اســت. به این 
ترتیب شماره 8 پیشین سرخ ها دور از دسترس خواهد بود و اگر قرار باشد 
سرلک هم برود، مسئله هافبک دفاعی در تیم گل محمدی جدی تر خواهد 
شد. این اواخر از سعید عزت اللهی به عنوان یکی از گزینه های جدی حضور 
در پرسپولیس یاد می شــود. امید نورافکن هم هست که توانایی بازی در 
دو پســت دفاع چپ و هافبک دفاعی را دارد، اما جذب هیچ یک از این دو 

بازیکن آسان نخواهد بود.

دفاع سپاهان محکم بود؟
یک نکته دیگر؛ پرسپولیس دانیال اسماعیلی فر را با این توجیه برای پست 
دفاع راست گرفته که او در امور دفاعی بهتر از رامین رضاییان عمل می کند. 
گفتیم که سرخ ها به دنبال جذب امید نورافکن هم هستند و البته گئورگی 
ولســیانی، دفاع میانی فصل گذشته تیم اصفهانی هم بســیار به این تیم 
نزدیک شده است. در حقیقت پرسپولیس می خواهد بخش مهمی از ساختار 
دفاعی اش را روی بازیکنان ســپاهان ببندد، اما مگر این تیم از نظر دفاعی 
فصل موفقی را پشــت سر گذاشــت؟ به هیچ وجه. جدول رده بندی نشان 
می دهد سپاهان هم مثل پرسپولیس 21گل خورده و وضع خوبی نداشته 
است. تازه باید 4 گلی که سپاهان از گل گهر سیرجان خورد و از جدول پاک 
شــد را هم به این آمار اضافه کنیم. نهایتا باید دید محاسبات پرسپولیس 
جواب می دهد و ساختار دفاعی این تیم برای فصل بعد بهبود می یابد یانه.

یکی از بازیکنانی کــه این روزها حرف 
و حدیث های زیادی حول و حوش او 
وجود دارد، سجاد شــهباززاده است؛ 
مهاجم فصل گذشــته ســپاهان که 
قراردادش به پایان رسیده و بازیکن 
آزاد شده است. اســم او ابتدا نزدیک 
به پرسپولیس به گوش رسید و حتی 

همه منتظر پیوســتن ایــن بازیکن به 
جمع سرخپوشان بودند. با این حال کار 

سجاد کمی طول کشید و بعدا گفته شد او 
پیشنهادهای دیگری ازجمله از استقلال دارد. 

شــاید تا زمانی که شــما این مطلب را می خوانید 
تکلیف شهباززاده مشخص شده باشد. با این حال شرایط 

او به شــکل عجیبی تداعی کننده وضعیت فصل گذشته امین 
قاسمی نژاد است؛ دیگر بازیکنی که به عنوان بمب نقل وانتقالات 
کلی ســروصدا به پا کرد، اما گذر زمان نشان داد ارزش آن همه 

هیاهو را نداشت.
قاسمی نژاد پارســال 34ساله بود و شــهباززاده امسال 32ساله 
اســت. هر دو بازیکن ســن بالایی دارند و فقط در فوتبال ایران 
است که بزرگ ترین باشگاه های کشور بر سر جذب بازیکنانی با 
این رنج سنی با هم رقابت می کنند! وجه تشابه دیگر قاسمی نژاد 
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فوتبال ایران

گل می زند اما نه زیاد
بررسی عملکرد مهاجم برزیلی 

لیگ برتری در پرسپولیس
یحیی گل محمدی مهدی عبــدی، حامد پاکدل و 
بازیکن گمشده ای به نام مهدی خانی را که خودش 
برای خریدش پول رضایتنامه به باشــگاه خارجی او 
را داده، در اختیار دارد، امــا احتمالا خیلی روی آنها 
حســاب باز نمی کند و بعد از جدایی تمیروف دنبال 
خرید یک مهاجم خارجی است. یحیی با بازی دادن 
به مهاجم عجیبی مثل تمیروف که از استانداردهای 
یک مهاجم ششدانگ دور بود، نشان داد دلش مهاجم 
خارجی می خواهد. حالا یک بازیکن برزیلی پیدا شده 
که در لیگ برتر پرتغال بازی می کند و گفته می شود 
مورد توجه پرســپولیس قرار گرفته اســت. قیمت 
کاسیانو در بازار نقل وانتقالات نیم میلیون یورو تخمین 
زده شده اما پرسپولیس برای خرید او از باشگاه ویزلا 
200هزار دلار به طرف پرتغالی باید بپردازد. دستمزد 
خود بازیکن هم در 32سالگی حدود 400هزار دلار 
است که با قیمت روز دلار در ایران این معامله حدود 

19میلیارد تومان هزینه برمی دارد.
کاســیانو 32ســاله اســت. پرســپولیس او را در 
نقل وانتقــالات زمســتانی در ژانویه پارســال هم 
می خواست و حاضر بود برای رضایتنامه اش 500هزار 
دلار بپردازد. کاسیانو دیاز موریرا در تیم ویزلا 7گل و 
2 پاس گل ثبت کرده. در 25دیدار در ترکیب حاضر 
بوده، 20بار در ترکیب فیکس قــرار گرفته و 12بار 
تعویض شده. او در مجموع 1596دقیقه بازی برای 
این تیــم در لیگ 7بار موفق به گلزنی شــده؛ یعنی 
هر 289دقیقه یک بار. در فصــل قبل تر هم در لیگ 
یک یعنی لیگ ســطح دو این کشــور 2388دقیقه 
به میدان رفته و 172دقیقه هــم در جام حذفی که 
17 گل حاصل تلاشش بوده؛ هر 150دقیقه یک گل. 
سایت ترانسفرمارکت قیمت او را کمتر از رسانه های 
پرتغالی اعلام کرده؛ حدود 200هــزار دلار. او پیش 
از پیوســتن به ویزلا عضو تیم مطرح بواویشتا بود. او 
در 12ســال بازی در تیم های بزرگسال تنها 46گل 
در 211مسابقه به ثمر رسانده که این آمار برای یک 
مهاجم شماره9چندان خوب نیســت، هر چند که 
بیشتر گل هایش در سال های اخیر بوده. در مجموع 
آمار گلزنی اش در تیم ویــزلا 26گل و 4پاس گل در 
66بازی و 4348دقیقه بوده.او در بازی های لیگ یک 
پرتغال در این فصل در 52درصــد دقایق ممکن به 
میدان رفته و روی 24درصد یعنی حدود یک چهارم 
گل های تیمش تأثیر گذاشــته اســت. کاسیانو در 
3 مقطع در آسیا هم بازی کرده؛ یک بار در گوانگ ژوي 
کره جنوبی، یک فصل هم در تیم قزاقستانی آکتوبه 
لیگ یکی )دسته دو( و یک بار هم در یک تیم چیني با 
نام هیلانگ جیانگ. او با تیم ویزلا در این فصل در لیگ 

برتر پرتغال در رده چهاردهم جای گرفت.

بازگشــت 2تیم پرطرفدار 
ملوان و مس بــه لیگ برتر، 
هیجان مسابقه ها را بیشــتر هم خواهد کرد. با 
وجود این، اگر ضعف های فصل گذشته برطرف 
نشوند، باز هم ســکوها پر از هوادار نخواهند بود. 
تجربه نشــان می دهد که در این مقطع از فصل، 
معمولا مدیران فوتبال ایــران واکنش چندانی 
به مشــکلات نشــان نمی دهند و به استراحت 
مشغول می شوند؛ اتفاقی که معمولا تأثیرش را 
در طول فصل با ظهور مشــکلات مختلف نشان 
می دهد. به هر حال لیگ بیست ودوم، یک فصل 
هیجان انگیز برای فوتبال ایران خواهد بود؛ فصلی 
که کاش سرشار از هوادار، خالی از بیانیه و خشم 
و همچنین پر از لحظات دلچسب تاکتیکی باشد؛ 
فصلی که کاش در آن دیگر بدیهی ترین امکانات 
برگزاری یک مسابقه فوتبال، به همین سادگی از 
دسترس تیم ها خارج نشود و هیچ باشگاهی ناچار 
نباشد مسابقه خانگی اش را در زمین تیم مهمان 

برگزار کند!

ادامه از 
صفحه 17

خروج دسته جمعی؟
عاقبت عجیب خریدهایی که پرسپولیس را به فینال لیگ قهرمانان آسیا بردند

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

30189344212363پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیكان9
436-3099122630صنعت نفت10
734-30810121825هوادار11

1033-3061592434نساجی12
631-30710132632تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

تنبیه شدگان!

کپی برابر 

اصل
 سجاد شهباززاده امسال، 

همان امین قاسمی نژاد
پارسال است

و شهباززاده این 
است که هیچ یک از 
آنها سابقه حضور در تیم 
ملی را ندارند. روشن نیست که 
اگر هر کدام از این دوستان مثلا 50بازی ملی داشتند چه اتفاقی 
رخ می داد و چطور ســرخابی ها برای استخدام شان به جان هم 
می افتادند. قاسمی نژاد یک مهاجم متوسط رو به بالاست که طی 
4 فصل حضور در پدیده ســر جمع 30گل برای این تیم به ثمر 
رساند. امین بعد از پیوستن به استقلال تنها یک گل برای این تیم 
زد. او نیم فصل دوم به گل گهر سیرجان پیوست که این حضور، با 
هیچ گلی همراه نشد. داستان سجاد شهباززاده هم تقریبا از همین 

قرار است. این بازیکن تنها یک فصل درخشان در سپاهان داشت 
و در لیگ بیستم با 20گل زده عنوان آقای گلی را به دست آورد. 
شهباززاده طی 3 فصل دیگر حضورش در سپاهان موفق نبود. او 
2 فصل )از جمله در همین لیگ بیست ویکم( موفق به زدن 6گل 
شد و یک فصل دیگر هم فقط 3گل به ثمر رساند.قصد زیر سؤال 
بردن شهباززاده را نداریم و اصلا شاید این بازیکن در تیم بعدی اش 
کاملا هم موفق باشد. با این حال شرایط او بسیار شبیه وضعیت 
امین قاسمی نژاد در فصل گذشته است و روشن نیست چرا چنین 
فضایی برای جذب این بازیکنان به وجود می آید. انصافا خود امین و 
سجاد هم چند سال پیش باور نمی کردند که در سی وچند سالگی 

با این کارنامه بر سرشان دعوا شود!
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وزنه برداری، منتظر رأی دیوان عدالت
بعد از اعتصاب وزنه برداران تیم ملی بعضی ها پیگیر تشکیل مجمع فوق العاده بودند 
اما رئیس هیأت قزوین می گوید پیگیری های او به نتیجه نرسیده و تنها راه تغییر 

مدیریت، تأیید غیرقانونی بودن انتخابات98است

15وزنه بردار تیم ملی در اعتراض به شرایط نامناسب اردو 
کنار رفته اند، ســرمربی تیم ملی کــه جرمش حمایت از 
شاگردانش است برکنار شده، رئیس فدراسیون بازنشسته 
است و از طرفی هنوز پرونده  غیرقانونی بودن مجمعی که او 
را به ریاست رسانده در دیوان عدالت اداری باز است؛ اما هم 
مسئولان ورزش سکوت کرده اند و هم جامعه وزنه برداری. 
روزهای گذشته گفته شد که بعضی از اعضای مجمع پیگیر 
برگزاری مجمع فوق العاده هســتند اما این پیگیری ها به 
نتیجه نرســید. تنها امید مخالفان علی مــرادی )رئیس 
فدراسیون( به رأی دیوان عدالت اداری است. مرادی آخرین 
بار در تیرماه سال1398به ریاست فدراسیون رسید. او از 
مجمع 43نفره 22رای گرفت؛ کمتر از نصف به اضافه یک. 
کســانی که این انتخاب را قانونی نمی دانســتند شکایت 
کردند، دیوان یک بار رأی داد و حالا قرار اســت این هفته 
رأی تجدیدنظر اعلام شود. ســعید مقامی، رئیس هیأت 
وزنه برداری قزوین و از مخالفان مرادی امیدوار است رأی 
دیوان به نفع وزنه برداری باشد: »این اتفاقات در هر رشته 
دیگری می افتاد، الان مرادی رئیس فدراسیون نبود ولی 
نه اعضای مجمع واکنشی نشان دادند و نه وزارت ورزش. 
فقط امیدواریم دیوان، غیرقانونی بودن ریاست مرادی را 

تأیید کند.«
اعتراض وزنه برداران به شــرایط اردویی است. آنها بعد از 
مسابقات قهرمانی جهان که سال پیش برگزار شد، گفته 
بودند که صبحانه و ناهارشــان از خانه به ورزشگاه آزادی 
می آید و حالا هم می گویند چرا باید بعد از 3نوبت تمرین، 
ماکارونی با سویا بخورند یا عدس پلو و کوکوی سیب زمینی. 
موضوع فقط غذا نیست. وزنه برداران ماساژور و فیزیوتراپ 
حرفه ای هم ندارند. خوابگاه سالن  وزنه برداری را هم آنهایی 
که از نزدیک دیده اند، می دانند چقدر اسفبار است. رسول 
معتمدی که یکی از ملی پوشان معترض است دیروز به ایسنا 
گفته بود که ایوب  موسوی، یکی از هم تیمی هایش به خاطر 
شرایط بد خوابگاه بیماری پوستی گرفته بود. در کنار همه 
اینها می گویند برخورد محترمانه ای هــم با وزنه برداران 
نمی شــود. حرف های علی داوودی قهرمان سنگین وزن 
همه را متأسف کرده است، او گفته که بعد از تمرین حاضر 

نشده اند به او آب بدهند!
همه اتفاقات را به ضعف مدیریت مرادی نسبت می دهند 
اما چرا اعضای مجمع و به خصوص روســای  هیأت ها این 
ضعف را تأیید نمی کنند و حاضر نشده اند مجمع فوق العاده 
تشکیل بدهند؟ مقامی می گوید: »دوره های قبل روسای 
هیأت ها روحیه مطالبه گری داشتند و دلسوز ورزش شان 
بودند اما در این چند ساله رئیس فدراسیون در انتخابات 
هیأت ها همــه کار کرد تا آدم های خودش را به ریاســت 

باشگاه اســتقلال همچنان در تلاش است تا هر چه 
زودتر ســرمربی جدید این تیم را انتخاب و  معرفی 
کند، این در حالی است که مدیران باشگاه از سوی 
هواداران بابت مشخص نشــدن تکلیف کادر فنی 
تحت فشار هستند؛ خصوصا درحالی که تیم رقیب 
)پرسپولیس( بدون انجام تغییر در کادر فنی، چند 
بازیکن را هم به خدمت گرفته و این موضوع نگرانی 
هواداران استقلال را به همراه داشته است. اگر بعد 
از جدایی فرهاد مجیدی از اســتقلال، جواد نکونام 
به مدیران این باشگاه پاســخ مثبت می داد، آبی ها 
اینگونه وارد چالش نمی شدند ولی نبود گزینه مقبول 
ایرانی و طولانی شدن انتخاب سرمربی خارجی، کار 

مدیران استقلال را کمی سخت کرده است.

طارمی کنار اوزیل؛ لوا در پاریس
شایعه ها از بمب های نقل وانتقالاتی قوی ترند

مهدی طارمی که 2 فصل فوق العاده را با پورتو 
و یک فصل قبل از آن را با ریوآوه پشت ســر 
گذاشــته، بازیکنی پرمشــتری اســت. او 
تا تابســتان2024 با پورتو قرارداد دارد اما 
باشگاه پرتغالی در همین نیم فصل با فروش 
لوییس دیاس به لیورپول و بازیکنان دیگری 
مثل سرجیو اولیویرا نشــان داد که در برابر 
پول سست می شود. حالا جدیدترین پیشنهاد 
برای مهاجم ایرانی این باشگاه از سوپرلیگ ترکیه 
آمده است. باشگاه پرطرفدار فنرباغچه که مثل بقیه 
باشگاه های بزرگ این کشور در این فصل پشت سد 

ترابزون گیر افتاد و نتوانست به مقامی در خور برسد، با رهبری 
ژرژ ژسوس، ســرمربی ســابق بنفیکا می خواهد تیم را برای 
قهرمانی ببندد. پیشنهاد اولیه باشگاه ترک به پورتو برای خرید 
طارمی 26گله، مبلغ 20میلیون یورو است. پورتو این بازیکن 
را 5میلیون یورو از ریوآوه خریده بود. مهدی طارمی مثل همه 
بازیکنان ایرانی شــاغل در ترکیه، یــک دوره کاملا ناموفق و 
 کوتاه در این لیگ داشت. او با رامین رضاییان در ابتدای فصل

17-2016 به تیم ریزه اسپور ترکیه پیوست و پرسپولیس را 
سر کار گذاشت و در نهایت مجبور شد با این باشگاه قراردادش 
را فسخ کند و مدتی محرومیت بکشد. لیگ ترکیه برای هیچ 
بازیکنی از ایــران خوش  یمن نبوده و ســتاره هایی مثل رضا 

استقلال
بوندسلیگاییمیشود؟

هنوز هیچ مربی ایرانی یا خارجی نیمکت تیم استقلال را تحویل نگرفته است 
الکس نوری و مورایس جدیدترین نام های مطرح شده برای این پست هستند

نام ژوزه مورایس هم به عنوان یکــی از گزینه های 
مربیگری در استقلال مطرح شده است. این رسانه 
پیشنهاد استقلال را دری برای بازگشت مربی پرتغالی 
به دوران مربیگری دانســت و نوشــت: »استقلال 
قهرمان لیگ ایران است که به دنبال جذب مورایس 
است و احتمال دارد به زودی با این تیم ایرانی قرارداد 
 »DTransferencias« امضا کند.« همچنین نشــریه
پرتغال هــم در این زمینه نوشــت: »ژوزه مورایس 
پیشنهادی از باشگاه استقلال ایران برای مربیگری 

دریافت کرده است.«

سرمربی جدید
 دیروز فدراسیون در خبری رسمی علی حسینی را 

به عنوان سرمربی معرفی کرد. 15ملی پوش معترض گفته اند 

تا خواسته هایشان برآورده نشود، به تیم ملی بازنمی گردند. با توجه 

به موضع گیری  مرادی، بعید است  برای اصلاح مشکلات تیم قدمی 

بردارد. علی حسینی چه کسانی را به اردو دعوت می کند؟ آیا نفرات جدید 

حاضر می شوند با توصیف هایی که بقیه از شرایط سالن، خوابگاه، تغذیه، 

مکمل و... کرده اند، ملی پوش شوند؟ دغدغه اصلی وزنه برداری مسابقات 

قهرمانی جهان اســت که زمســتان در کلمبیا برگزار می شود. آیا 

علی حسینی می تواند در این چند ماه تیمی را در حد مسابقات 

جهانی آماده کند؟ شاید دیوان عدالت اداری در روزهای 

آینده رایی صادر کند کــه همه  چیز دوباره 

دستخوش تغییر شود.

 پین هم 
ساز جدایی کوک کرد

گابریله پین فصل قبل به عنوان دستیار در استقلال فعالیت کرد و 

عده ای اعتقاد دارند یکی از دلایل اصلی موفقیت آبی ها در فصل گذشته 

حضور او در کادرفنی بوده است. به همین خاطر آجورلو قصد دارد پین را برای 

فصل بعد حفظ کند و این مربی ایتالیایی هم حاضر بود به عنوان دستیار جواد 

نکونام کارش را در این تیم ادامه بدهد اما با منتفی شــدن حضور مربی فصل 

گذشته فولاد، این مربی هم حاضر نیست به عنوان دستیار در این تیم کار کند. در 

این بین آجورلو طی نامه رسمی از پین خواست که به کارش در استقلال ادامه 

بدهد اما طرفداری مدعی است این مربی جواب نامه مدیرعامل آبی ها را 

داده و اعلام کرده فقط برای سرمربیگری حاضر است با مدیران 

این باشگاه مذاکره کند. با این شرایط هیچ بعید نیست 

پین هم در روزهای آینده از استقلالی ها 

خداحافظی کند.

پاریس یا بارسا؟
پاری ســن ژرمن دنبال خرید لواندوفسکی هم هست. با 

توجه به تصمیم قطعی لوا برای جدایی در فاصله یک سال 

مانده به پایان قراردادش و مشــکلات مالی بارســلونا که 

نمی توانند قرارداد بازیکن رایگان را هم ثبت کنند، بعید 

نیست مهاجم لهســتانی از بارسا هایجک شود. 

اکیپ ادعا کرده که پاریس شــهر مورد 

علاقه لواندوفســکی است.

برســاند. خیلی از روســای هیأت ها چون وامدار مرادی 
هستند، حاضر نیستند از دینی که بر گردنشان است، دفاع 
کنند. کار اعضای مجمع نظارت بر کار فدراســیون است. 
من پیگیر بودم تا مجمع تشکیل شــود اما ناامید شدم.« 
مقامی و دیگر مخالفان ریاست فدراســیون منتظر رأی 
دیوان عدالت  اداری هستند: »تنها امید ما امروز فقط به رأی 
دیوان عدالت اداری است. دیوان یک بار رأی داد و دوباره به 
تجدیدنظرخواهی رفت. مسلم است کسی که رأی به نفعش 
نبوده، تجدید نظر داده اســت. غیرقانونی بودن انتخابات 

اظهر  من  الشمس است.«
فدراسیون و مرادی اعتراضات وزنه برداران را قبول ندارند. 
مرادی مدعی شده که فقط چند روز غذایی خارج از منوی 
کادر فنی به تیم داده شده است. او گفته چرا روزهایی که 
وزنه برداران ماهیچه می خوردند چیــزی نمی گفتند و... 
بعضی ها دفاعیات مرادی را قبول دارند اما مقامی می گوید 
وزنه برداران چند سالی صبوری کردند و دیگر تاب نیاوردند: 
»مشکل امروز و دیروز نیست. پنج شــش سال است که 
ناکارآمدی مرادی برای همه عیان شده است اما کو گوش 
شنوا. در شــرع هم اگر 2 آدم عاقل و بالغ شهادت بدهند، 
حقانیت موضوعی ثابت می شود اما دیوار حاشا بلند است و 
رئیس فدراسیون منکر حرف های 15وزنه بردار و سرمربی  
ماخوذ به حیای تیم می شود. از نظر ما ورزشکار معتمدترین 
فرد است. ورزشکاران همه سختی ها را تحمل می کنند تا 
به هدفشــان که گرفتن مدال در مسابقات است، برسند. 
اگر الان هم کارد به استخوانشــان نمی رسید، صدایشان 

درنمی آمد. حرف آنها حق است.«

   معترضان قبلی
وزنه برداران تنها کســانی نیســتند که حاضر نشــده اند 
زیرنظر فدراسیون با مدیریت مرادی کار کنند. مقامی جزو 
نخستین نفراتی بود که از فدراسیون کناره گیری کرد. او 
پنج شش ماه دبیر فدراسیون بود: »بعد از چند ماه کار دیدم 
فدراسیون به بیراهه می رود و کنار رفتم. در این مدت چند 
نایب رئیس زن کنار رفته اند، حتی نیروهای خدماتی هم 
جابه جا شده اند.« بعد از اعتراض دسته جمعی وزنه برداران، 
مرادی با یکی از شبکه های تلویزیونی خارج از ایران صحبت 
کرد. مقامی می  گوید: »اگر یکی از ورزشکاران با این شبکه 
معاند صحبت کرده بود، الان حکم محرومیت او صادر شده 
بود ولی با مرادی چه کردند؟ هیــچ! بدتر از همه اینکه او 
دروغ هم می گوید. او یک ساعت با این شبکه صحبت کرده 

و می گوید نمی دانستم چه شبکه ای است.«

   چرا دبیر می تواند، مرادی نه؟
سال گذشــته برای اعزام به مســابقات قهرمانی جهان 
فدراسیون مدعی شد که به خاطر مشکلات مالی، توانایی 
اعزام تیم را ندارد. همان موقع بــود که وزنه برداران هم از 
شــرایط بد اردویی و تغذیه گفتند. مرادی بعد از اعتصاب 
وزنه برداران به خبرنگار خارجی از تفاوتی که مســئولان 
بین کشتی و وزنه برداری می گذارند گلایه کرده بود. سال 
پیش مجلس حدود 10میلیارد تومان به فدراسیون کشتی 
کمک کرده بود. مرادی معترض است که چرا این کمک ها 
به وزنه برداری نمی شود. مقامی این اعتراض مرادی را قبول 
ندارد: »مرادی در مجمع انتخاباتی سال98مدعی شد که 
بدون وابستگی به پول کمیته و وزارت ورزش، فدراسیون را 
اداره می کند و 31سالن وزنه برداری هم در ایران می سازد 
ولی الان برای خرید آب معدنی هم پول ندارد. وظیفه رئیس 
فدراسیون جذب بودجه است. همین 
جوری به کسی پول نمی دهند. 
اگر مجلــس به کشــتی کمک 
می کند، به خاطــر توانایی های 
علیرضا دبیر اســت. چه دبیر، چه 
رسول خادم و چه آقای یزدانی خرم 
و آقای طالقانی، توانایی  رایزنی و جذب 

اسپانسر را داشتند و دارند.«

شــاهرودی، وحید امیری،  اللهیار صیادمنش، علی کریمی 
اســتقلالی ها، خداداد عزیزی و... حضوری کاملا ناموفق در 
ترکیه داشتند و تنها مجید حسینی توانست در بازی  هایی در 

ترکیب تیمش قرار بگیرد که آن هم در تیم اصلی اش نبود و پس 
از حضور قرضی در تیمی دیگر به این فرصت ها دست یافت. اگر 
طارمی به فنرباغچه برود که احتمالش زیاد نیست، پشت سرش 

مسوت اوزیل بازی خواهد کرد؛ سلطان پاس های خلاقانه.
   لوییس سوارس که بازیکن آزاد اســت، از تیم های زیادی 
پیشــنهاد دارد. خودش منتظر اســت ببیند تکلیف انتقال 
لواندوفسکی از بایرن به بارسلونا چه می شود و اگر این انتقال 
صورت نگرفت، آنگاه امیدوار باشــد به بازگشت به نوکمپ. 
آتالانتا تازه ترین باشگاهی است که به جذب مهاجم 35ساله 

اروگوئه ای ابراز تمایل کرده.
   انتقال شوامنی به رئال مادرید رسمی شد. او با 80میلیون 
یورو به علاوه 20میلیون آپشن از موناکو به مادرید می رود تا 
پس از ادن آزار، گرت بیل، کریستیانو رونالدو و بالاتر از زیدان 

چهارمین خرید گران قیمت تاریخ رئال مادرید باشد.
   انتقال گراونبرخ هم به بایرن مونیخ رسمی شد. این هافبک 
20ساله دومین بازیکن آژاکس است که در این نقل وانتقالات 

به بایرن منتقل می شــود. خرید او تنها 19میلیون یورو برای 
باواریایی ها خرج داشــت. هافبک تیم ملی فوتبال هلند در 
ســال های اخیر در 103 بازی برای آژاکس بــه میدان رفت 
و در کنار بــه ثمر رســاندن 12 گل، 13 پــاس گل هم برای 

هم تیمی هایش ساخت. بایرن مزروعی را رایگان جذب کرد.
   باشگاه لیورپول با بنفیکا بر سر انتقال داروین نونیس توافق 
کرده اما هنوز این انتقال رسمی نشده است. قیمت او هم شبیه 
شوامنی است؛ 80+20میلیون و دستمزدش برخلاف شایعه 

هفته ای 250هزار پوندی، نصف این مبلغ خواهد بود.
   پاری سن ژرمن نخستین پیشنهاد خود را برای جذب میلان 
اشکرینیار به مبلغ 50 میلیون یورو به سران اینتر فرستاده اند، 
این پیشنهاد توسط این باشگاه ایتالیایی که مدعی 80 میلیون 
یورو است، رد شــد اما گفته شده است ســران نراتزوری با 
70 میلیون یورو هم با جدایی این مدافع موافقت خواهند کرد و 
خود این بازیکن نیز چراغ سبز خود را برای پیوستن به پاریس 

نشان داده است.

  مذاکره با مربی بوندس لیگایی
باشگاه اســتقلال در چند روز گذشته شرایط چند 
مربی اروپایی را مورد بررســی قرار داده ولی هنوز 
ســرمربی جدید این  تیم انتخاب نشده است. البته 
مدیران این باشگاه به شــکل ویژه و  جدی پروسه 
انتخاب سرمربی را جلو  می برند تا انتخاب نهایی را 
انجام دهند. اتفاق جالب اما شروع مذاکرات استقلال 
با الکس نوری اســت؛ مربی ایرانی الاصل که سابقه 
مربیگری در بوندس لیــگا را دارد و حالا در تیررس 
آبی های پایتخت قرار گرفته اســت. در چند سال 
گذشته هم بارها بحث حضور الکس نوری در فوتبال 
ایران مطرح شده و البته این اتفاق تا به امروز عملی 
نشده است. حالا مدیران اســتقلال مذاکره با این 
مربی را هم شروع کرده اند؛ گزینه  ای که حضورش در 
استقلال جذابیت های خاص خودش را خواهد داشت. 
این مربی در تیم های معتبری چــون هرتابرلین و 
وردربرمن کار کرده  و حالا آبی ها در تلاش برای توافق 

با او هستند.
یکی از مسائلی که استقلالی ها به آن اهمیت می دهند، 
مبلغ قــرارداد مربی خارجی اســت. آنها تمایل به 
آوردن مربــی گران قیمت نداشــته اند اما با وجود 
این خبر می رسد مدیران باشــگاه به صورت جدی 
مذاکرات با نوری را پیش می برند و حتی حاضرند با 
رقم پیشنهادی او هم موافقت کنند تا مقدمات حضور 

این مربی در ایران فراهم شود.

  گزینه پرتغالی
دیروز اما نشــریه »اوجوگو« پرتغــال خبر داد که 

ویروس یوفا!
اتحادیه فوتبال اروپا برای درآمد بیشتر به جان 

بازیکنان افتاده است
لیگ ملت های اروپــا در بدترین زمان از لحاظ فوتبالــی در حال برگزاری 
اســت. تا همین چند وقت پیش از فیفادی به علــت مصدوم هایی که روی 
دست تیم های ملی و باشگاهی می گذاشت به درست به ویروس فیفا تعبیر 
می کردند و حالا باید سویه جدید این ویروس را ویروس یوفا نامید. اتحادیه 
فوتبال اروپا در واکنش به اعلام سوپرلیگ از سوی باشگاه های بزرگی مثل 
رئال، بارسا، یوونتوس و 2 تیم میلانی و تیم های مطرح انگلیسی، هوچیگری به 
راه انداخت و جوی به وجود آورد تا همه در برابر آن قد علم کنند و سوپرلیگ را 
عامل کشتن روح فوتبال بدانند. حالا خود یوفا برای آنکه درآمد مسابقات را به 
باشگاه های بزرگ ندهد و بیشترش را خودش بردارد، به شکل های مختلف در 
حال افزایش تعداد مسابقات است. یوفا تعداد تیم های یورو را از 16به 24تیم 
افزایش داد و مسابقاتی جدید با نام لیگ ملت های اروپا راه انداخت که هر 
2 سال یک بار در 4 سطح مختلف برگزار می شود. تیم های حاضر در سطح 
»الف« لیگی را تشکیل می دهند که شباهت زیادی به طرح سوپرلیگ دارد، 

یعنی از بهترین تیم های فوتبال قاره تشکیل شده است.
یوفا به همین اکتفا نکرده. احیای سومین لیگ باشگاهی اروپایی که قبلا 
تحت عنوان جام جام داران و بعدها جام اینترتوتو برگزار می شد، ازجمله 
طرح های درآمدزای تازه یوفا محسوب می شود. این لیگ سوم موسوم به 
لیگ کنفرانس اروپا فصل قبل نخستین دوره اش برگزار شد تا پول های 
بیشتری به جیب اتحادیه فوتبال قاره سرازیر شود. باز هم هست؛ یوفا درنظر 
دارد از دوره بعدی لیگ ملت های اروپا را به طور مشترک با بهترین تیم های 

منطقه آمریکای جنوبی برگزار کند.
اگر اسم این سوپرلیگ ملی نیســت، پس چیست؟ چه فرقی با سوپرلیگ 
باشگاهی دارد؟ سوپرلیگ مگر روح فوتبال را نمی کشت و تیم های کوچک را 
از بین نمی برد؟ مگر نمی گفتند تیم های کوچک، دیگر فرصت آن را نخواهند 
یافت تا با بزرگان روبه رو شوند و به درآمد برسند و بازیکنان خود را شکوفا 
کنند و بعدا آنها را با قیمتی خوب بفروشند؟ سوپرلیگ باشگاهی بد است و 
سوپرلیگ ملی خوب است؟ اگر آرژانتین، برزیل و اروگوئه با آلمان، ایتالیا، 
انگلیس، پرتغال و فرانسه در یک تورنمنت قرار بگیرند، روح فوتبال کشته 
نمی شود و تیم های بولیوی، اکوادور، کلمبیا، بلغارستان، رومانی و ایرلند 
تضعیف نمی شوند؟ بازی های پرفشار سوپرلیگ باعث خستگی و بالا رفتن 
احتمال آسیب دیدگی بازیکنان می شود اما مسابقات لیگ ملت ها  بازیکنان 

را خسته و مصدوم نمی کند؟
همین الان ببینیــد تیم های بزرگی مثــل انگلیس، فرانســه، آلمان و 

خیلی های دیگر در گروه های خود در وضعیت خوبی به ســر نمی برند و 
در رتبه آخر قرار گرفته اند. همچنین بازیکنان زیادی دچار مصدومیت 
شــده اند. تعداد بازی های این فصل بالا و فرسایشــی بود. به طور مثال 
بازیکنی مثل مودریچ در آستانه 37ســالگی همین حالا در 51مسابقه 
رسمی در ترکیب رئال و کرواسی بازی کرده. در نخستین بازی تیم ملی 
فرانسه در این رقابت ها امباپه، بنزما و چند بازیکن دیگر دچار مصدومیت 
خفیف و شدید شــدند. اما اینها 
چیزی نیســت؛ پول یوفا برسد 
و در ســفره ای که پهن شــده، 
فدراسیون ها را هم اندکی از آن 

سهیم کند، حل است.

آلمان با هانسی فلیک در لیگ ملت ها همچنان در حسرت برد به سر می برد. آلمان هر 3 بازی اش را در گروه مرگ یک-یک مساوی 
کرد. تکرار فینال یورو2020بین انگلیس و ایتالیا هم بدون گل تمام شد. ولز در ادامه درخشش در مسابقات ملی به بلژیک فشار 
زیادی آورد و با اینکه مالکیت توپ کمتری داشت، موقعیت های گل بیشتری ساخت و با این تیم پرستاره یک-یک کرد. حریف 
ایران در جام جهانی در این چند سال از رتبه نازل 131رنکینگ فیفا تا رده18خودش را بالا کشیده. گرت بیل که در بازی قبلی 
ولز با هلند در اواخر بازی به میدان رفت، این بار از ابتدا در ترکیب حضور داشت. او در فصل 22-2021برای رئال تنها در 7بازی و 
290دقیقه به میدان رفت و یک گل به ثمر رساند اما قضیه تیم ملی برایش فرق داشت چون به گفته خودش ولز اولویتش بود. او 
این فصل با پیراهن اژدهایان در 10بازی حاضر بوده و حدود 440دقیقه بازی کرده و 5گل و یک پاس گل را به نام خودش ثبت 
کرده است. رقابت های لیگ ملت های اروپا امشب با 2 دیدار دیگر بین تیم های فرانسه- کرواسی و دانمارک- اتریش ادامه می یابد 

و فرداشب با 4 دیدار دیگر هفته چهارم مسابقات به پایان می رسد تا ادامه بازی های گروهی از آخر شهریور ماه پیگیری شود. ک
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نوجوانان ایران در  مسابقات آسیایی

تیم بسکتبال زیر 16ساله های ایران از امروز در مسابقات قهرمانی 
آســیا که به میزبانی قطر برگزار می شود، شــرکت می کند و در 
نخستین بازی امروز به مصاف اندونزی می رود و فردا هم مقابل 
لبنان قرار می گیرد. حریفان اصلی تیم ما در این مسابقات استرالیا، 
نیوزلند یا کره جنوبی، ژاپن و فیلیپین هستند. در غیبت چین، 
شــانس صعود ایران به جمع 4تیم و گرفتن سهمیه جهانی زیاد 
است اما فعلًا برای این حرف ها زود است. روزهای پیش از اعزام، 
کچل کردن سر بازیکنان به دستور کادر فنی حواشی را ایجاد کرد 
که واکنش صمد نیکخواه بهرامی کاپیتان سابق تیم ملی را به همراه 

داشت. او به مربیان کنایه زد و نوشت: »خیلی عقبیم.«

مورد عجیب بازی تدارکاتی

بازی    های تدارکاتی تیم ملی بسکتبال در مرحله حرف کنسل 
می شود! در کنفرانس خبری سعید ارمغانی سرمربی تیم ملی، 
حرف از بازی تدارکاتی با لبنان و کشــورهای همسایه بود اما 2 
هفته بعد این بازی ها کنسل شد.شاید تیم هایی که پیشنهاد بازی 
دوستانه از ایران دریافت کرده اند، متعجب شده اند که چطور در 
این فاصله کوتاه ایران به فکر بــازی تدارکاتی افتاده چون آنها از 
مدت ها قبل برای کاپ آسیا 2022برنامه ریزی کرده بودند. تیم 
در تدارک سفر به صربستان است. امیدواریم این بار حرف به عمل 
تبدیل شود اما تیم های اروپایی در زمان استراحت و بدنسازی 

هستند. در صربستان حریف گردن کلفتی  پیدا  می شود؟

لیگ دسته یک باشــگاه های بســکتبال ایران با قهرمانی تیم 
توفارقان به پایان رســید. تیم آذرشهر در فینال و در مجموع 2 
بازی تیم آویژه صنعت پارسا مشهد را شکست داد ولی هر دو تیم 
توانستند سهمیه لیگ برتر را برای فصل آینده بگیرند. لیگ یک 
پایگاه بازیکنان جوان باشگاهی است. هیأت های استانی بخشی 
از برنامه های خود را براساس این مسابقات تنظیم می کنند. با 
این حال لیگ یک هنوز از زیر سایه لیگ برتر خارج نشده است و 
خروجی مناسبی ندارد. در فهرست تیم ملی یا دعوت شدگان به 
تیم ایران نوین )تیم ب( از بازیکنان فینالیست لیگ یک خبری 
نیست که این خود گویای چرخه ناکارآمدی در سازندگی نیروی 

کیفی برای بسکتبال ایران است.

پایان باز های لیگ یک

زیرحلقه
افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال
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افقی:
1- ممنــوع- مجموعه ای از 
نشــانه های بیماری- لباس 

اتاق عمل
2- رمــق آخر- لئونــاردو دی 
کاپریو برای بــازی در این فیلم 

اسکار گرفت
3- کشور آسیایی در همسایگی 
هنــد- ماکارونی رشــته ای- 

دندانه سوهان
4- قابل شــنیدن- شــناگر 

زیردریا- اصطلاحی در فوتبال
5- چاشــنی متنــوع غذایی- 

جسمی-  الهه عشق
6- خبرگــزاری ایتالیا- میل 

جنسی- نوعی سرقت
7- از حبوبات- کتاب مقدس- 

نوعی تسهیلات بانکی
8- آب دهان- از مواد افیونی- 

خوشبخت- تالاب
9- ســبب، دلیل- دوســتی و 
محبت- پهلوان تورانی شاهنامه

10- واحد اندازه گیری ظرفیت 
الکتریکی- سبز تیره- تنه درخت

11- از یاران امام علی)ع( که 
در جنگ صفین شهید شد- 
اکنون- وسیله کمک حرکتی 

بیماران 
12- نوعی اسلحه کمری- کثیف 

و نامرتب- صدای گریه بچه
13- چنیــن باری بــه منزل 

نمی رســد- کودن- کشیدن 
دخانیات

14- نویسنده کتاب رفاقت به 
سبک تانک که حکایت های طنز 
دفاع مقدس است- محکم کردن

15- چشمه زاینده است و دولت 
پاینده- بی کســی- از شنبه تا 

جمعه
  

عمودی:
1- نامــی پســرانه- تقاضای 
کناره گیری از شــغل- پسوند 

مکان
2- آگاهی داشتن- شهرستانی 

در استان اصفهان
3- پیشخدمت رستوران- قطعه 
موسیقی برای سه نوازنده- طرف
4- نی باریک- زایده ســربند 
پایان- قوم سفیدپوست بومی 

اروپای شرقی
5- پرنــده ای از خانواده کلاغ- 

داخل شدن- همبستگی
6- تکاپوی بی حاصل- بهشت 

ارم را بنا نهاد- بی بهرگی
7- مایع نوشیدنی گازدار- متاع- 

سلاحی سرد
8- درون صدف- شــهری در 
اســتان یزد- رودی در عراق- 

حرف انتخاب
9- خاخام- شجاع- شوهر مادر

10- مدخل- ســوره هشتاد 

و هفتم- نام چند تن از پادشــاهان 
فرانسه بود

11- اعتیادآور- نوعی لقب- اندک
12- رشته ای از پوست گیاه- پایتخت 

بنگلادش- حشره چسبنده
13- مزه خرمالو- پسر سهراب- آزمون 

ورودی دانشگاه
14- اصلاح رنــگ و فیلم در تدوین- 

بسیار وسیع
15- راه روشــن- نقره ای- بزرگ تر از 
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Hassan Yazdani

هها بشد نتخا ا
رحمان عموزاد و یونس امامی در اوزان 65 

و 74کیلوگرم در حضور تمامی مدعیان توانستند در 

قهرمانی کشور به مدال طلا برسند و پس از آن در قهرمانی 

آســیا مدال طلای خود را تکرار کردند. با توجه به شرایط 

اعلام شده به نظر می رسد آنها برای مسابقات جهانی صربستان 

انتخاب شده هستند. امیرمحمد یزدانی هم در وزن 70کیلوگرم 

در جام تختی در حضور تمام مدعیان این وزن به مدال طلا 

رسید. برای او هم انتخابی درنظر گرفته نشده و به نظر 

او هم ملی پوش ایران در وزن 70کیلوگرم در 

جهانی صربســتان خواهد بود. تنور داغ 
انتخابي با 

حسن يزداني
3آزادكار تیم ملي براي رقابت هاي 

جهاني انتخاب شدند و در 7وزن ديگر 
مسابقات انتخابي برگزار خواهد شد 

پژمان درستکار سرمربی تیم ملی كشتی آزاد، زمان برگزاری مرحله 
نهايی انتخابی تیم ملی برای حضور در مســابقات جهانی صربستان 
را 19تیرماه اعلام كرد. اين رقابت ها در ســالن 12هزار نفری ورزشگاه 

آزادی تهران برگزار خواهد شد. طبق پیش بینی ها و ملاكی كه 
فدراسیون كشتی از قبل اعلام كرده بود تمام كشتی گیران 
ازجمله حسن يزدانی ستاره اين روزهای كشتی ايران، 
برای رسیدن به دوبنده تیم ملی بايد در مسابقه انتخابی 
شــركت كنند. به جز انتخابی 2وزن كه در رقابت های 
رنکینگ كشور تونس انجام می شود، نفرات مدعی ساير 

اوزان در مقابل ديدگان تماشاگران ايرانی به رقابت 
خواهند پرداخت. جايی كه بايد منتظر رقابت 

حســن يزدانی و علیرضا كريمی در مقابل 
يکديگر بود. 2طلايی ديگر سال گذشته 

يعنی كامران قاسمپور و امیرحسین زارع 
هم كار آســانی ندارند و برای به دست 
آوردن دوبنده تیم ملی بايد از سد رقبای 

جوان و البته باانگیزه خود بگذرند.

    حسن، يک برد تا بلگراد
در وزن 57كیلوگرم 2 كشــتی گیر برتر 

يعنی علیرضا ســرلک و احمد محمدجوان 
بايد در تورنمنت تونس كشتی بگیرند تا نفر برتر 

از بین آنها شناخته شود. در 79كیلوگرم نیز رقابت 

میان محمد نخودی و علی سوادكوهی در تونس انجام می شود. اما تکلیف 
ساير اوزان در سالن 12هزار نفری آزادی مشخص خواهد شد. وزن كشی 
اين مسابقات از ساعت 8 تا 8:30 روز يکشنبه 19تیرماه انجام و كشتی ها 
از ساعت11همان روز در سالن 12هزار نفری آزادی تهران برگزار خواهد 
شد. بدون شک گل رقابت هاي انتخابی، وزن 86كیلوگرم است كه 
حسن يزدانی در آن بايد به روی تشک بیايد. علیرضا كريمی دارنده 
2مدال برنز و يک نقره جهان و دارنده مدال طلای بازی های آسیايی 
جاكارتا حريف احتمالی يزدانی خواهد بود. با توجه به مصدومیت 
محسن مصطفوی قهرمان كشــور در گرگان و دارنده مدال برنز 
رقابت های قهرمانی آسیا و تأيید مصدومیت اين كشتی گیر توسط 
پزشک معتمد فدراســیون در رقابت های قهرمانی آسیا، جواز 
حضور در مرحله نهايی انتخابی تیم ملی به اين كشتی گیر 
داده شده اســت. بنابراين در مرحله نهايی انتخابی اين 
وزن يک ديدار بین علیرضا كريمی و محسن مصطفوی 
برگزار خواهد شــد و برنده اين ديدار به مصاف حسن 
يزدانی خواهد رفت. اگر در اين مسابقه حسن يزدانی در 
نخستین كشتی به پیروزی برسد برای مسابقات جهانی 
انتخاب مي شود و درصورت پیروزی رقیبش قانون 2برد 
از 3مسابقه تکلیف ملی پوش اين وزن را مشخص خواهد 
كرد. وزن 86كیلوگرم تنها وزنی است كه مسابقاتش با 
تشخیص كادر فنی با 2كیلوگرم ارفاق برگزار خواهد 
شد و رقابت های ساير اوزان سر وزن قانونی خواهد 
بود. حســن يزدانی در انتخابی مسابقات جهانی 

2017 توانست علیرضا كريمی را شکست دهد. اين دو قهرمان سابقه 
كشتی گرفتن در مقابل يکديگر را دارند كه همیشه يزدانی پیروز بوده 

است.

    طلايی های نروژ روی تشک می آيند
تکلیف ملی پوش وزن 61كیلوگرم با مسابقه انتخابی بین رضا اطری و 
داريوش حضرتقلی زاده مشخص خواهد شــد. اگر اطری در نخستین 
كشتی برنده شــود ملی پوش ايران در جهانی صربستان خواهد بود و 
درصورت پیروزی داريوش حضرتقلی زاده، اين مســابقه با قانون 2برد 
در 3مسابقه اجرا خواهد شد. مســابقات انتخابی وزن 92كیلوگرم هم 
يکی از رقابت های جذاب نوزدهم تیر خواهد بود. امیرحسین فیروزپور 
دارنده مدال طلای رقابت های قهرمانی آســیا و مهدی حاجیلوئیان 
قهرمان جام تختی يک ديدار برگزار خواهند كرد و برنده اين ديدار به 
مصاف كامران قاسمپور دارنده مدال طلای جهان خواهد رفت. در اين 
ديدار هم قاســمپور درصورت پیروزی در كشتی اول انتخاب می شود 
اما پیروزی احتمالی حريف او، كار را به كشتی های 2 از 3 می كشاند. در 
وزن 97كیلوگرم نیز محمدحسین محمديان و مجتبی گلیج به مصاف هم 
خواهند رفت و برنده 2كشتی از 3مسابقه ملی پوش ايران در مسابقات 
جهانی صربســتان خواهد بود. در دسته فوق سنگین ابتدا كشتی بین 
امیررضا معصومی و يدالله محبی برگزار خواهد شد و برنده اين كشتی به 
مصاف امیرحسین زارع خواهد رفت. امیرحسین زارع درصورت پیروزی 
در كشتی اول ملی پوش ايران در صربستان خواهد بود. در غیراين صورت 

ملی پوش اين وزن با قانون 2برد از 3مسابقه انتخاب خواهد شد.



شرط قبل از اجرا
با آمدن مدیر جدید تئاترشهر، شرایط اجرا 

در این مجموعه تغییر کرد 

انگار همه  چیز به سلیقه مدیران بســتگی دارد، اما  
ای کاش این سلیقه بر مدار یک قانون ثابت می چرخید 
نه آنکه با هر آمدن و رفتنی شرایط هم تغییر کند. آن 
هم شرایط اجرا در مجموعه تئاترشهر که خیلی ها 

دوست دارند اجرایی در سالن هایش داشته باشند.
با آمدن کاظم نظری و به دســت گرفتن سکان تئاتر 
کشور، تغییر مدیران در سطح میانی آغاز شد، مدیران 
تغییر کردند و به رسم قدیم مراسم تودیع و معارفه ها 
برگزار شــد. حالا مدیر تئاترشــهر بعــد از ابراهیم 

گله دارزاده، سیدمحمدجواد طاهری است.
او هم مانند دیگر مدیران تئاترشــهر شرایط حضور 
گروه های نمایشی در سالن های تئاترشهر را براساس 
اطلاعیه ای اعلام کرد. در اطلاعیه با عنوان شــرایط 
پذیرش »آثار حرفه ای« و »آثار هنرمندان متقاضی 

نخستین اجرای عمومی«، این شرایط اعلام شد. 
قرار است متقاضیان براساس این شرایط برای حضور 
در تئاترشهر ثبت نام داشته باشند. در بخش شرایط 
پذیرش آثار حرفه ای آمده اســت کــه هر هنرمند 
می تواند یک اثر را در هر فصل ارائه کند و اینکه ارائه 
متن کامل نمایشنامه الزامی بوده و آثار انتخاب نشده 
مجوز ارائه مجدد برای بررســی را ندارند. همچنین 
هنرمند متقاضی می بایست حداقل 2 اجرای عمومی 
به عنوان کارگــردان در تماشــاخانه های حرفه ای 
شهر تهران داشته باشد و امضای تفاهمنامه قطعی 
وابسته به صدور مجوز شــورای ارزشیابی و نظارت 
اداره کل هنرهای نمایشــی اســت. بند دیگری هم 
در این شــرایط وجود دارد و آن شرایط پذیرش آثار 
متقاضی نخستین اجرا در مجموعه تئاتر شهر است. 
بازبینی حضوری و فیلم به شکل کامل در این شرایط 
آمده و اینکه هر هنرمند متقاضی می تواند یک اثر را 
در هر سال ارائه کند. همچنین مدیر جدید تئاترشهر 
اعلام کرده، فعالیت هــای کارگردان محترم و جوایز 
دریافتی از جشنواره های مختلف در روند بررسی اثر 
تأثیر مثبت خواهد داشت. این شرایط در حالی اعلام 
شد که در مدیریت گذشته هم شرایط دیگری برای 
گروه های نمایشی متقاضی در تئاترشهر اعلام شده 
بود. حالا روابط عمومی تئاترشهر نحوه دریافت آثار 
نمایشی متقاضی اجرا در تئاترشــهر را اعلام کرده 
است. متقاضیان در بخش »آثار حرفه ای« می توانند 
تا پایان روز دوشنبه ۳۰خرداد ماه فرم تقاضای اجرای 
نمایش در مجموعه تئاتر شهر به همراه »متن کامل 
نمایشــنامه« مورد نظر را ارســال کنند و هیچ فیلم 
و طرح نمایشــی مورد پذیرش نیســت. آن دسته از 
هنرمندانی که متقاضی حضور در بخش »آثار متقاضی 
نخستین اجرا در مجموعه تئاتر شهر« هستند، باید در 
ابتدا فرم تقاضای اجرای نمایش را تکمیل و سپس با 
مراجعه حضوری به »کتابخانه و مرکز اسناد هنرهای 
نمایشی مجموعه تئاتر شــهر« فرم تقاضای اجرای 
نمایش و فیلم اثر خود را نیز تحویل دهند. درصورت 
آماده نبودن فیلم نمایش مورد نظر، در شرایط خاص، 
به تشخیص مدیریت، هماهنگی های لازم برای بازبینی 
حضوری اثر نمایشــی انجام خواهد شد. باید دید چه 
گروه هایی برای ثبت نام با شرایط جدید در تئاترشهر 
حاضر می شوند. شرایطی که شاید 2 یا 4 سال بعد با 

آمدن مدیر دیگری تغییر کند.

اجرای 5 نمایش 
میهمان در جشنواره 

تئاتر کودک
5 نمایش منتخب بخش مهمان بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان، 

معرفی شدند.
به گزارش همشهری،   آثار این بخش، برگزیدگان 
ســایر جشــنواره ها هســتند و یا بنا به شرایط و 
درخواست گروه نمایش به شکل غیررقابتی در این 

رویداد حضور خواهند داشت.  
 نمایش »آخرین تقلب« نوشــته فاطمه کیمیا و 
کارگردانی ابراهیم وفایی از قم )برگزیده جشنواره 
بچه های مسجد(، »ســینا و غول نخود فرنگی« 
نوشــته و کارگردانی حســین فدایی حســین، 
»شــهر پرندگان« کارگروهی مرکــز تخصصی 
تئاتر کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
خراسان رضوی، »عروسک های غول پیکر« نوشته 
و کارگردانی فاطمه بحرینــی از آبادان و »کمپر 
سیار نمایش« نوشته و سرپرستی صادق داوری فر 
 از تهران نمایش هایی هســتند که در این بخش

اجرا می شوند.
بیســت و هفتمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجــوان با هدف تقویت مهارت، رشــد 
آگاهی و اعتماد به نفس فرزنــدان ایران زمین از 
طریق نمایش، یکم تا ششم تیرماه به دبیری امیر 
مشهدی عباس با شــعار»تئاتر، پرواز پروانه های 

خیال« در شهر تاریخی همدان برگزار می شود. 

فهیمهپناهآذرتئاتر
روزنامه نگار
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  آثار گنجینه روی دیوارها
اولین نمایشگاه موزه هنرهای معاصر تهران در دوره مدیر جدید برگزار می شود

 2۳اســفند ســال پیش بود کــه عبادرضا 
اسلامی کولایی با حکم محمود سالاری، معاون تجسمی

امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
به عنوان رئیس جدید موزه هنرهای معاصر تهران منصوب شد. 
ماموریتی که در این حکم برای اســلامی کولایی تعریف شده به 
منصه ظهور رســاندن بیش از پیش ظرفیت های موزه هنرهای 
معاصر تهران در گســتره ملی و بین المللی با مدیریت تخصصی 
موزه، نمایش و معرفی هدفمند و پژوهش محور آثار گنجینه، توجه 
به حفاظت و حراست از این میراث گرانبها با استفاده از نظریات 
تخصصی هنرمندان و صاحب نظران بود. پس از صدور این حکم، 
عده ای برکناری احسان آقایی، مدیر پیشین موزه هنرهای معاصر 
تهران را به حاشیه ای که در مراسم گشایش نمایشگاه »پنج گنج« 
رخ داد و در فضای مجازی و رســانه ای انعکاس بســیاری یافت، 
مرتبط دانستند. در مراسم گشایش این نمایشگاه، پرفورمنسی با 
عنوان »گربه جاده ابریشم« اجرا شد که در بخشی از این اجرا بدن 
پرفورمر با روغن موجود در اثر »حوض روغن« یا »ماده و فکر« اثر 
هنرمند ژاپنی نوریوکی  هاراگوچی برخورد کرد و مقداری روغن از 
حوض بیرون ریخت؛ ویدئویی که از لحظه برخورد پرفورمر با روغن 
در فضای مجازی منتشر شد و کاربران فضای مجازی به بی مبالاتی 

مسئولان موزه در نگهداری از آثار هنری واکنش نشان دادند.
موزه هنرهای معاصر در قبال این واکنش ها بیانیه ای صادر کرد و 

کوشید برخورد پرفورمر به روغن را حاصل اشتباه فردی پرفورمر، 
بدون آگاهی مسئولان موزه و مسئله ای کوچک نشان دهد که به 
اصل اثر لطمه ای وارد نکرده است. با این حال، دامنه واکنش ها به 
روغن ریخته شده از فضای مجازی و بحث های رسانه ای هم فراتر 
رفت و حتی انجمن هنرمندان مجسمه ساز ایران نیز در این باره 
بیانیه ای صادر کرد. این بیانیه در ۳بند موضع خود را درباره این 

اتفاق چنین توضیح می داد: 

یک(هر چند در بیانیه و توضیحات مــوزه به اجرای آثار تعاملی 
با آثار هنری اشاره شــده، اما تعرض به حریم و خدشه به اصل اثر 
به هیچ عنوان قابل توجیه نیست و مســئولیت سهل انگاری در 

برنامه ریزی و انتخاب اثر با مسئولان برگزاری است.
دو(گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران، جزو سرمایه ملی است؛ 
حفاظت از آثار و رعایت اصول حرفه ای حفاظت، کمترین کاری 

است که مدیران موزه ملزم به رعایت آن هستند.
سه( انتخاب موزه هنرهای معاصر تهران و اجرای آثار تعاملی در 
محل موزه با گنجینه منحصربه فرد آن نیاز به پروسه مطالعاتی، 

تحقیقاتی و حساسیت های حرفه ای دارد. 

مجموع این فعل و انفعالات شاید در برکناری احسان آقایی بی تأثیر 
نبود. عبادرضا اسلامی کولایی که به عنوان جانشین آقایی منصوب 

شد، پیش تر عضو شــورا بوده و معاونت مؤسسه آموزشی علمی، 
کاربردی فرهنگ و هنر را بر عهده داشــته است. معاونت اداری، 
مالی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان، مدیریت کل 
پشتیبانی شرکت بازرگانی دولتی ایران، قائم مقام و معاونت مؤسسه 
نمایشگاه های فرهنگی ایران و معاونت گردشگری و صنایع دستی 
کانون جهانگردی و اتومبیلرانی، معاونت فرهنگی و هنری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هرمزگان و ریاست فرهنگسرای 

نیاوران از دیگر سوابق اسلامی کولایي است. 
 بیش از یک ماه از آخرین نمایشــگاه موزه هنرهــای معاصر که
»پنج گنج« نام داشت، می گذرد.  این نمایشــگاه آخرین پروژه 
کاری احسان آقایی بود و بعد از پایان آن، نمایشگاه دیگری در موزه 
تحت مدیریت اسلامی کولایی برگزار نشده است. علاقه مندان به 
هنرهای تجسمی منتظر بودند تا ببینند نخستین نمایشگاهی که 

اسلامی کولایی در موزه برگزار می کند، چه نمایشگاهی است. 
حالا خبر رسیده که نخستین نمایشــگاه موزه در دوره مدیریت 
اســلامی کولایی نمایش آثــار گنجینه موزه اســت. مدیر موزه 
هنرهای معاصر تهران درباره برنامه موزه برای نمایشگاه جدید به 
ایسنا گفت: »۱۸ خرداد ماه شورایی برای برگزاری یک نمایشگاه 
در حوزه هنر مفهومی تشکیل شد و هم اکنون کیوریتور آن تمام 

کارهای لازم را انجام داده است.
 این نمایشگاه قرار است آثار گنجینه را به نمایش بگذارد و درواقع 

برای افرادی اســت که می گفتند چرا آثار گنجینه را به نمایش 
نمی گذارید. همچنین قســمت دوم کارهای علی نصیر است که 
امروز جلسه آن تشکیل شد و از قبل هم صحبت و تاریخ را قطعی 
کردیم. فکر می کنم این نمایشگاه یک هفته پس از هنر مفهومی 
برگزار خواهد شــد.«  وی افزود: »گالری های موزه حدودا از ۳۰ 
خرداد ماه باز خواهند شد. یکی از موضوعاتی که وجود داشت این 
بود که برخی پنجره های موزه نورگیر خوبی نداشتند و این مسئله 
در مورد نمایشگاه پنج گنج نیز وجود داشت. ما برنامه را یک هفته 
به تأخیر انداختیم و امروز نورگیرها نصب شدند. یک بحث دیگر 
بحث شست وشوی موکت ها و مواردی از این دست بود که همگی 
انجام شــدند.« پیش تر و در دوره مدیریت احســان آقایی، موزه 
هنرهای معاصر بازسازی ای ۳2ماهه ای را پشت سر گذاشت و با 
توجه به زمان درازی که صرف این بازسازی شد، انتظار می رفت 
مســائل ســاده ای مثل پنجره های نورگیر موزه حل شده باشد. 
گنجینه موزه هنرهای معاصر بالغ بر ۳هزار اثر اســت و مجموعه 
آثار خارجی آن دوره ای ۱5۰ساله از امپرسیونیسم تا هنر مفهومی 
را تشکیل می دهند. برخی از آثار این گنجینه جزو شاهکارهای 
هنر جهان هستند که در فواصل زمانی مختلف در موزه به نمایش 

گذاشته شده اند. باید دید نمایشگاه جدید موزه 
هنرهای معاصر به چه ترتیب و با چه کیفیتی 

برگزار می شود و چه آثاری روی دیوار می روند. 

نخستین جلسه کارگروه ارزیابی و برنامه ریزی جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان به منظور بررســی ابعاد و ارائه پیشــنهادها درخصوص نحوه چگونگی 
برگزاری جشنواره در بنیاد فارابی و با حضور اعضای کارگروه ارزیابی و برنامه ریزی 
این رخداد سینمایی برگزار شد. در این جلسه پس از تبادل نظرهای صورت گرفته بین 
اعضای این کارگروه گزارشی جامع درخصوص معایب و محاسن ۳4دوره برگزاری 
این رویداد بین المللی، پیشنهادهایی درخصوص نحوه برگزاری و ارتقای دوره های 
آتی جشنواره ارائه شد. ارائه راهکارهایی درخصوص ارتقای حوزه سینمای کودک 
و نوجوان، برون رفت سینمای کودک و نوجوان از شرایط فعلی، برگزاری جشنواره 
به صورت سالانه یا دوسالانه، شرایط مناسب برای میزبانی جشنواره، بررسی جایگاه 
بین المللی جشــنواره و چگونگی ارتقای این جایگاه از دیگر مواردی بود که در این 

جلسه مورد بحث و ارزیابی قرار گرفت.

یادگاردهه۶۰
جشنواره فیلم های کودک و نوجوان یادگار دهه۶۰ است؛ روزگاری که فیلم کودک 
رونق داشت. سال۶4 وقتی بنیاد سینمایی فارابی متولی تولید فیلم »شهر موش ها« 
شد و فیلم با استقبال گسترده و موفقیت تجاری مواجه شد، سینمای کودک و نوجوان 
ایران هم عملا آغاز شد. البته پیش از آن ســنت فیلم های موسوم به کانونی وجود 
داشت؛ فیلم هایی که از اواخر دهه4۰ در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
تولید می شدند. مهم ترین کارگردان های سینمای ایران در آن سال ها به کانون رفتند 
و فیلم ساختند؛ دورانی که فیلم ساختن در کانون نوعی تشخص روشنفکرانه نیز به 

همراه می آورد. از نیمه دوم دهه ۶۰ سینمای کودک به دو شاخه تقسیم شد: 
۱( فیلم هایی برای کودک 2(فیلم هایی درباره کودک. دسته اول را فیلم هایی چون 
»گلنار«، »دزد عروسک ها«، »ســفرجادویی«، »گربه آوازه خوان« و.... نمایندگی 
می کردند. دسته دوم هم شــامل آثاری چون »خانه دوست کجاست؟«، »دونده«، 

»کلید«، »مشق شب« و... می شد. فیلم های برای کودک مخاطبان بسیار و گیشه 
پررونق داشتند و آثار درباره کودک هم شمع محفل جشنواره ها بودند. در این سال ها 
بود که جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان راه اندازی و به میزبانی اصفهان برگزار 
شد. در واقع شــکل گیری این جشــنواره محصول دوران رونق فیلم های کودک و 
نوجوان بود. به شکل طبیعی فیلم  هایی ساخته می شد و در جشنواره ای که مختص 

این آثار بود، به نمایش درمی آمد.

دورانفترت
سال هایی که پرواز پروانه های زرین باشکوه بود و نصف جهان میزبانی شایسته برای 
آثار کودک و نوجوان، سپری شد . در دهه ۷۰ و با آغاز افول سینمای کودک میزبانی 
اصفهان هم به دلایل غیرســینمایی  با اما و اگرهایی مواجه شــد. یکی دو دوره ای 
جشنواره به کرمان رفت و بعد هم که به اصفهان بازگشت دیگر آن جشنواره سابق 
نبود. در این سال ها هم کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در فعالیت سینمایی 
و جذب و ترغیب سینماگران شــاخص برای ساخت فیلم کودک دچار مشکل شد. 

بخش خصوصی هم به دلایلی متعدد به این نتیجه رســید که ساخت فیلم کودک 
فاقد توجیه اقتصادی است. به این ترتیب آن سینمای باشکوه و موفق، به چند نمونه 

انگشت شمار و منحصر به فرد مثل کلاه قرمزی تقلیل یافت.

فارابیواردمیشود
به مرور هرچه سینمای کودک به حاشیه رانده شد و از تعداد آثار جذاب و شاخص 
این گونه کاسته شد، نقش و سهم بنیاد فارابی در تولید فیلم کودک افزایش یافت. 
دلیلش هم برگزاری جشــنواره کودک بود. برای برگزاری جشنواره نیاز به تعدادی 
فیلم بود و چون بخش خصوصی رغبتی به تولید فیلم کودک نشان نمی داد و کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان هم دیگر رونق ســابق را نداشت، فارابی به عنوان 
متولی جشنواره خودش وارد میدان شد. در یکی از عجیب ترین رخدادهای ممکن، 
نهاد برگزارکننده جشــنواره خودش متولی تولید فیلم های فستیوالش شد. به این 
ترتیب ســینمای کودک با حمایت فارابی و به دلیل برگزاری سالانه جشنواره فیلم 
کودکان و نوجوانان همچنان موجودیتش را حفظ کرد. هر ســال فیلم هایی برای 
شرکت در جشنواره کودک با حمایت فارابی ســاخته شد، به جشنواره آمد و بعد از 
آن هم سرنوشت اکرانش برای هیچ کس مهم نبود. تهیه کننده پولش را گرفته بود، 

فارابی جشنواره اش را برگزار کرده بود، پس دلیلی برای نارضایتی وجود نداشت.

اینجشنوارهرابرایچهبرگزارمیکنید
آنچه در این سال ها شاهدش بوده ایم، برپایی جشنواره ای بوده که مثل ماموریت اداری 
مرتب برپا شده، بی آنکه برگزاری اش دیگر توجیه عقلانی ای داشته باشد. جشنواره ای 
که خودش متولی تولید فیلم هایش است و بعد از مراسم اختتامیه فستیوال، فیلم ها 
یا به امان خدا رها می شــوند یا درصورت اکران شکســت در انتظارشان است )جز 
چند استثنا( چرا برگزار می شود؟  تردید در برگزاری سالانه یا رسیدن به رخدادی 
دوسالانه به عنوان یکی از پرسش های کارگروه ارزیابی و برنامه ریزی جشنواره فیلم 
کودک، می تواند نقطه شروعی برای پرســش هایی جدی تر باشد. در شرایط فعلی 
اصرار بر برگزاری مداوم جشــنواره فیلم کودک بدون درنظر گرفتن فلسفه وجودی 
این فستیوال، وضعیت فیلم کودک، سرنوشت اکرانشــان و هزار داستان دیگر، به 
نفع هیچ کس نیســت جز آن چند نفری کــه با بودجه دولــت فیلم های کم ارزش 

و غیرجذاب می ســازند و بدون نیاز به اکران به ســود می رسند. 
 جشــنواره فیلم کودک نیازمند باز تعریــف و بازنگری در اهداف و

 ماموریت هایش است.

 در ثبت وقایع جنگ
افراط و تفریط نکنیم

 پای صحبت های گلعلی بابایی
سردار جنگی که نویسنده  دفاع مقدس است

 تدبیر متعالیه 
در سیاست

گفت وگو با   سیدمهدی موسوی نیا، درباره  
عقلانیت انقلابی از منظر امام خمینی)ره (

 ر وزنامه اى 
با ثبات و ماندگار
بازخواني سخنراني پرشور

حجت الاسلام سیدمحمود دعایی در سال ۱۳59

شهابمهدویسینما
روزنامه نگار

جشنواره فیلم کودک؛ سالانه یا دوسالانه؟
با کمترین میزان تولید فیلم کودک جذاب و شاخص، برپایی جشنواره معنایی ندارد 

شانزدهمین 
 حراج تهران 

در تیرماه

بیستوچهارمدیماهسال
۱4۰۰بودکهپانزدهمیندوره
حراجتهرانباعنوان»هنر
معاصرایــران«بامجموع
فروش۱۵۸میلیاردو۸۹۰
میلیونتومانبهکارخود
پایاندادومجسمه»شاعر
نشسته«پرویزتناولیبه
قیمت۱4میلیــاردو۶۰۰
میلیونتومانرکوردحراج

راازآنخودکرد.
اکنوندرتابستانسال۱4۰۱
شــانزدهمیندورهحراج
تهرانباعنوان»هنرمعاصر
ایران«کمکمفعالیتخودرا
آغازکردهاستوامابانگاهی
بهکاتالوگشانزدهمیندوره
حراجتهــراندرمییابیم
کــهدرایــندوره۱2۰اثر
حضورداردواسامیکامل
هنرمندانیکهآثارآنهادر
ایندورهازحــراجتهران
عرضهوچکشمیخورددر
آناعلامشدهکهدرمیان
آنها،ازهنرمندانیکهنامآنها
مکرردرحراجتهرانشنیده
شدهاستتاهنرمندجوانتر

حضوردارند.
شــانزدهمیندورهحراج
تهرانویژههنــرمعاصر
ایران۱۰تیرمــاه۱4۰۱در
هتلپارسیانآزادیبرگزار

خواهدشد.

آیین یادبود 
مرحوم دعایی در 

تالار وحدت 

آییــنیادبــودمرحوم
حجتالاسلاموالمسلمین
ســیدمحموددعایــی
نماینــدهولــیفقیهو
سرپرستفقیدمؤسسه
وروزنامه»اطلاعات«با
عنوان»رســممحمود«،
ازسویوزارتفرهنگ
وارشاداســلامی،روز
سهشنبهدرتالاروحدت

تهرانبرگزارمیشود.
دراینآیینکهبههمت
معاونتمطبوعاتیوزارت
فرهنگوارشاداسلامی
برگزارمیشود،تعدادی
ازچهرههاوشخصیتهای
برجســتهفرهنگــیو
رســانهایکشورحضور
داشــتهوبهایرادسخن

خواهندپرداخت.
ایــنآیینیادبــودروز
سهشــنبه24خرداداز
ساعت۱۱تا۱3درمحل
تــالاروحــدتبرگزار
میشــود.حضــوردر
اینآیینبــرایتمامی

علاقهمندانآزاداست.

تئاتر

درگذشت 
پیشکسوت 
مطبوعات 

محســنمیرزایــیاز
پیشکســوتانحــوزه
مطبوعاتوتبلیغاتدر
سن۹۰ســالگیچشمبر

جهانفروبست.
همشــهری، بهگزارش
محســنمیرزایــیاز
دانشآموختگاننخستین
دورهروزنامهنــگاریدر
سال۱33۵بودوازهمان
ســالنیزکارخودرادر
روزنامهاطلاعاتآغازکرد.
ویعمومادرحوزهتاریخ
سیاسیایرانبامطبوعات

همکاریداشت.
آقایمیرزاییدرصنعت

تبلیغاتنیزفعالبود.
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دوشنبه 23 خرداد 221401
شماره  8518

در ثبت وقایع جنگ،  افراط و تفریط نکنیم
پای صحبت های گلعلی بابایی، سردار جنگی که نویسنده بیش از 42کتاب درباره دفاع مقدس است

واقع نگری در حوزه دفاع مقدس 
در کتاب »از به«

 به اعتقاد بسیاری از منتقدان، رمان 
»از به یکی« نوشته رضا امیرخانی از 
متفاوت ترین رمان های دفاع مقدس 
است. هم به لحاظ فرم و هم از حیث 
نوع نگاه. این رمان فقط نامه است؛ 
نامه هایــی که میــان قهرمان های 
داستان رد و بدل شده و راوی قصه 
خلبان جانبازی اســت کــه به رغم 
نداشــتن دو پا و ویلچرنشــینی، 

درخواســت پرواز دارد، در جایی و درحالی که حتی یک دندان پر 
کرده هم، مانع پرواز است. داســتان این چنین آغاز می شود و با 
نامه های همسر این خلبان و دوســتان خلبانش و همسرانشان 
ادامه پیدا می کنــد. در این بین نامه ای دیگر هم وارد می شــود؛ 
نامه دختری که در دوران جنگ - به خواســت معلم شان - برای 
رزمندگان جنگ نوشته شده و اکنون دست خلبان جانباز است. 
کم کم گره های داســتان شــکل می گیرد، می بینیم که خانواده 
این دختر در بمباران شهید شده اند و خلبان پس از سال ها قصد 
کمک به او دارد، درحالی که خودش بسیار محتاج کمک است و... .   
امیرخانی برای روایتش فرم سختی را انتخاب کرده است و البته از 
پسش هم خوب برآمده. او در این فرم توصیف را که از اساسی ترین 
پایه های رمان است از دست داده و مجبور است هرچه می خواهد 
بگوید لابه لای قالب نامه ها بگنجاند. عنوان همه نامه ها یک »از« و 
»به« داریم که تکلیف مخاطب را با نامه ادامه اش روشن می کند و 
داستان پیش می رود. از دیگر ویژگی های اثر، نوع نگاه امیرخانی به 
جنگ و بازماندگانش است. سختی های خلبان برای زندگی روزمره، 
مشکلات همسر خلبان با تلاطم های روحی خلبان، زندگی دختر 
که خانواده اش را در بمباران از دســت داده  است و دیگر خلبانان 
جنگ که امروز باید به قول نویســنده مسافرکشی کنند - البته 
هوایی- و... ترکیبی است از آنچه تصور از به را می سازد. امیرخانی 
به دنبال واقعیت زندگی آدم های قصه است، نه تصویری آرمانی و 
ناملموس. جنگ سختی ها و تلخی هایی دارد که میان جامعه هنوز 
چشیدنی و دیدنی است و این نقطه  برتری رمان است، واقع نگری در 
حوزه دفاع مقدس. نتیجه فرم متفاوت و نگاه دقیق نویسنده کتاب 
ازبه را خواندنی کرده است. به تازگی رمان از به اثر رضا امیرخانی در 
نوبت بیست و دوم توسط انتشارات کتاب نیستان تجدید چاپ شد.

شاهمراد
سید صفی الله حسینی در مستند »شاهمراد« سراغ زندگی یکی 
از سرداران دفاع مقدس به نام سردار شهید محمدعلی شاهمرادی 
رفته است. در این مستند با زندگی سردار شاهمرادی از کودکی 
تا نوجوانی و حضور در جبهه های نبرد آشــنا می شویم. نماهای 
بازسازی  شــده از ایلیاتی ها در دامنه  کوهرنگ، لنجان اصفهان 
در آستانه  انقلاب 57، نبردهای پارتیزانی در کوه های کردستان 
و جبهه های دفاع در برابر رژیم بعث هــر کدام عهده دار نمایش 
نوجوانی، جوانی و پختگی یکی از دلیرمردان ایران است. در مستند 
شاهمراد به واســطه  مصاحبه با خانواده، دوستان و همرزمان او، 
در قالب نماهای به تصویر کشیده شده، با ابعاد شخصیت شهید 
شاهمرادی آشنا می شویم. سردار شهید محمدعلی شاهمرادی از 
عشایر طایفه کرانی روستای ورنامخواست شهرستان لنجان استان 
اصفهان، جانشین و فرمانده تیپ مستقل 44 قمر بنی هاشم)ع( 
اســتان چهارمحال و بختیاری در عملیات کربلای 5 در دی ماه 
1365به شهادت رسید. رونمایی از این مستند امسال همزمان با 

سالروز آزادسازی خونین شهر انجام شد.

 روایت طنز در جبهه ها
روزهای حضــور در جبهه برای هر 
یک از رزمندگان با خاطرات تلخ و 
شــیرینی همراه بوده و افرادی که 
روحیه طنز داشتند تلاش می کردند 
با شوخ طبعی خود به همدیگر روحیه 
بدهند. کتاب »دارو دسته دارعلی« 
ازجمله داستان های طنز فارسی با 
پس زمینه جنگ است که نویسنده 
آن اکبر صحرایی سعی می کند در آن 

صحنه های طنزآلود، شوخ طبعی ها و طنازی های بچه های جبهه 
در شرایط مختلف جنگ را با زبانی ساده و عامیانه برای مخاطب 
نوجوان خود بازگو کند. مجموعه طنز دار و دسته دارعلی شامل 
عناوین آمبولانس شتری، گردان بلدرچین ها، برانکارد دربستی، 
تویوتای خرگوشــی و مین سوسکی اســت. همچنین خمپاره 
خواب آلود، خمپاره انداز پیشانی سفید، سیگاری ها لبخند، نخ عمر، 
سیگار دامادی، پل خرگیری، اسارت ساعتی، کیسه خواب، روح 
مش رجب و زیلوی خنده از داستان های طنزی است که نویسنده 
آنها را برای نوجوانان روایت کرده است. نویسنده در مقدمه این 
مجموعه، با زبانی طنزآلود نوشته است: »اهووی ملت! رد شدن هر 
نوع خواننده از داستان های دار و دسته من قدغنه! شرایط واسه هر 
دو دسته، خواننده کم حوصله و پرحوصله حسابی جفت و جوره. 
کم حوصله ها از هر جای کتاب عشقشون کشید داستانی انتخاب 
کنن و بخونن. البته پرحوصله ها با خواندن کل مجموعه اجازه ورود 
به ماجراهای تودرتو رو پیدا می کنن قربون. رفیق جبهه و جنگ 
شما، دار علی!« این کتاب توسط انتشارات سوره مهر چاپ شده 
است و شامل داستان هایی است که به صورت مستقل از همدیگر 

روایت شده اند.

 سردار سرتیپ دوم غلامرضا علاماتی
 رئیس سازمان اسناد و مدارک 

دفاع مقدس
 بایــد تاریــخ واقعــی دفاع مقــدس را بــرای 
نســل آینده احصا کرده و باقــی بگذاریم. 
از این رو بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های 
مقدس در سراسر کشــور، مصاحبه های 
مختلفــی را بــا رزمنــدگان ســپاه، ارتــش، 
فراجــا، وزارت دفــاع و غیــره انجــام داده 
شــده و به رشــته تحریر درآمده  اســت. در 
سال1400غریب به 12041ساعت مصاحبه 
انجــام شــده کــه از ایــن مقــدار مصاحبه، 
197عنوان کتــاب تولید شــده و 114کتاب 

آن آماده چاپ است. تسنیم

 عبدالرضا عباسپور
معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید و 

امور ایثارگران
نزدیک بــه یک میلیــون و ۶00 هــزار نفــر از 
جامعــه ایثارگــری بیمه شــده هســتند که 
بابت هر فرد ماهانه باید ۳۵0هزار تومان 
هزینــه پرداخــت شــود کــه مجمــوع ایــن 
رقم ماهانــه ۵70میلیارد تومان اســت. از 
ماه های انتهایی سال 1400 پرداخت بودجه 
بابت بیمه ایثارگران انجام نشــده است و 
در ســال جاری نیز در ماه های اردیبهشت 
و خرداد بودجه ای برای درمــان جانبازان و 
ایثارگران داده نشــده که همیــن موضوع 
باعــث ایجــاد مشــکلاتی بــرای جامعــه 
ایثارگری به ویژه جانبازان با شرایط خاص 
شــده اســت. بــه محــض اینکــه پرداخت 
بودجه درمان صورت گیرد، آن را به حساب 

بیمه دی واریز خواهیم کرد. فارس

زندگی »علی لندی« 
کتاب می شود

مراحل تحقیقات برای نگارش زندگی داستانی علی 
لندی، قهرمان نوجوان اهل ایذه ای استان خوزستان 
آغاز شده اســت. جانمراد احمدی، مدیر انتشارات 
دارخوین با اعلام این خبر گفت:  مراحل مقدماتی تولید 
کتاب زندگی نامه داستانی این قهرمان ملی شروع شده 
است و مصاحبه هایی با پدر و مادر و اقوام ایشان صورت 
گرفته است. برای اینکه مخاطب کتاب نوجوان است 
و قصد داریم مخاطب با کتاب همراه شــود لذا قالب 
زندگی نامه داستانی برای این کتاب انتخاب شده است. 
ناگفته نماند علی لندی، نوجوان قهرمان ایذه ای است 
که بعد از اینکه خانه همسایه آتش گرفت برای نجات 
2زن سالخورده به خانه آتش گرفته می رود و موفق 
می شود آنها را از آتش بیرون بکشد اما خودش به شدت 
دچار سوختگی می شود. علی با ۹1درصد سوختگی 
روز دوم مهرماه سال گذشته جان به جان آفرین تسلیم 
کرد. اقدام علی علاوه بر اینکه اوج شجاعت، جسارت 
و غیرت نوجوانی بزرگ زاده را نشان می دهد، می تواند 
داستانی باشد برای نسل جوان جامعه ما و نیز تلنگری 

به جامعه که چگونه می توان مرد بود.

برگزاری مسابقه کتابخوانی 
»به وقت هشت« در دهه کرامت

 مدیرعامل کانون و مؤسســه 
فرهنگــی شــهید روحــی از 
برگــزاری مســابقه بــزرگ 
کتابخوانی »به وقت هشــت« 
در دهه رضویه خبــر داد. این 
مسابقه با محور »بر مدار آفتاب: 
ترســیم زندگی بر مدار حیات 
رضوی« نوشته محمدحسین 
پور امینی در سطح کشور برگزار 

می شود. علی اکبر روحی گل خطمی، مدیر کانون و مؤسسه 
شهید روحی هدف از برپایی این مســابقه را آشنایی نسل 
جوان ما با ســبک زندگی امام رضا)ع( عنوان کرد و گفت: 
»این مســابقه در جهت هم افزایی دســتگاه های فرهنگی 
استان و کشور در جهت توسعه کتابخوانی و فرهنگ رضوی 
با محور معاونت تبلیغات اســلامی حــرم مطهر رضوی و 
مشارکت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی، 
سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری مشهد مقدس، اداره 
کل کتابخانه های عمومــی خراســان رضوی و تعدادی از 
دستگاه های فرهنگی کشــور درنظر گرفته شده است«. او 
در ادامه با بیــان اینکه 888جایزه نفیــس و متبرک برای 
شرکت کنندگان مهیا شده افزود: »علاقه مندان برای شرکت 
در مســابقه بر مدار 8 تا 30خرداد سال1401فرصت دارند 
تا نام خود را در ســامانه مرکز مجازی مسابقات کتابخوانی 
به نشــانی www.m-ketab.ir  ارســال کنند«. روحی در 
پایان با معرفی منبع این مســابقه اظهار داشــت: »این اثر 
در 7فصل، با ارائه مســتند روایی و تاریخی از حیات طیبه 

امام رضا)علیه السلام( نگارش شده است«.

نقل قول خبر

خـبر

معرفي مستند

معرفی کتاب

 خبر

حامد یزداني؛ روزنامه نگارنقد کتاب 

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

از پایان جنگ تحمیلی سال های زیادی گذشته اما برای سردار پاسدار گلعلی بابایی، نویسنده نامی کشورمان 
خیر. برای او همچنان جهاد ادامه دارد. بابایی این روزها با سلاح قلمی که به دست دارد به شیوه خودش با 
دشمن می جنگد. جهادش در راه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است؛ چیزی که می تواند به حفظ ارزش های 
ملی و دفاع مقدس کمک کند. از این رو شبانه روز در تلاش است و می نویسد؛ از یاد و خاطره شهدا و ایثارگران؛ کسانی که آرامش امروز کشورمان را به تک تک آنها 
مدیون هستیم. به باور او، بعضی از روی کنجکاوی و بعضی از روی سرگرمی ممکن است خاطرات جنگ را دنبال کنند اما کم نیستند آدم هایی که به دلیل احترامی 
که برای رزمندگان و شهدا قائل هستند دوست دارند کتاب های دفاع مقدسی بخوانند. پس باید نوشت تا تاریخ دفاع مقدس زنده بماند. این نویسنده در کارنامه 

فرهنگی اش توانسته 42کتاب درباره وقایع جنگ و حماسه آفرینی افراد تأثیرگذار دفاع مقدس را به چاپ برساند. با او گفت وگو می کنیم.
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گلعلی بابایی آدم عجیبی است؛ انگار از نوشتن خسته 
نمی شود. به قول دوستان نویسنده اش، هیچ کس مثل او 
دلسوز ادبیات دفاع مقدس نیست. بعضی هم می گویند 
که در نوشته هایش رگی از جلال آل احمد دارد. او که 
بیشــتر روزهای جنگ را در مناطق عملیاتی حضور 
داشــته حالا بر ذمه خود می داند تا همه وقت و انرژی 
خود را برای بیان حوادث نادیده و ناشنیده جنگ بگذارد. 
انتشــارات صاعقه را هم به همین منظــور راه اندازی 
کرده است. در اینجا هم کتاب های خودش و هم دیگر 
نویسنده هایی که رویکرد نوشته هایشان دفاع مقدسی 
است چاپ می شــود. بابایی دفتر کارش را شبیه موزه 
شهدا کرده است؛ دیوارها از بالا تا پایین پوشیده شده از 
تصویر کسانی که در جنگ به شهادت رسیده اند. انگار 
با آنها زندگی می کند. برای همین بیشتر زمانش را در 
دفتر انتشــارات می گذراند. بابایی قبل از اینکه درباره 
کارش حرف بزند به ســال 1348برمی گردد: »ما در 
روستای برار زندگی می کردیم. پدرم کارگر کارخانه آرد 
بود. من را از 6سالگی به مکتب خانه آقا شیخ میرزا آقا 
نعیمی فرستاد. 7ساله که شدم در دبستان روستا درس 
خواندم تا کلاس چهارم. آن زمان در روستاها سپاهیان 
دانش به بچه ها درس می دادند. روش تدریس شــان 
هم به این صورت بود  که در یک ســال می شد 2پایه 
تحصیلی را خواند. برای همین در ۹ســالگی کلاس 
چهارم بودم. همان زمان به تهران آمدیم. خانه مان در 
خیابان جی بود؛ درست نزدیک مسجد جوادالائمه)ع(. 
چون شــرایط مالی خوبی نداشــتیم روزهــا در یک 
تراشکاری کار می کردم و شب ها هم درس می خواندم«.

رفقای دوست داشتنی من 
بعد از پیروزی انقلاب اســلامی و شکل گیری کانون 
فرهنگی در مســجد جوادالائمه)ع( بابایی بیشتر از 
پیش به مســجد رفت وآمد می کرد. مرحوم حسین 
فردی کلاس داستان نویســی راه انــدازی کرده بود و 
همین عاملی شــده بود تا بچه ها اشتیاق زیادی برای 
شرکت در این کلاس داشته باشند. بابایی خاطره آن 
روزها را یادآور می شود: »حبیب غنی پور )نویسنده(، 
فرج الله  سلحشور )کارگردان(، حسین یاری )بازیگر(، 
بهزاد بهزادپور )کارگردان( و اصغر نقی زاده )بازیگر( از 
دوستان صمیمی من بودند. پاتوق مان مسجد بود. هم 
در برنامه های فرهنگی شرکت می کردیم و هم شب ها 
برای حفاظت از محله و مــردم نگهبانی می دادیم. آن 
زمان منافقــان برای مردم دردسرســازی می کردند. 
من بیشتر همراه اصغر نقی زاده گشت می زدم. اصغر 
آنقدر شــیطنت می کرد و ما را می خنداند که به ما بد 

نمی گذشت«. 

 اردوگاه کوهستانی قلاجه
با شروع جنگ، بچه های مســجد که حالا برای خود 
مردی شده بودند یکی یکی راهی جبهه شدند. بابایی 
هم به تازگی عضو نیروی سپاه شده بود و نخستین بار 
زمستان سال 1361به جبهه اعزام شد. مدتی از اعزامش 
نگذشته بود که در عملیات والفجر مقدماتی تیری به 

عصب سیاتیکش اصابت کرد. 
همین باعث شد پزشکان بعد از بهبودی اش به او اجازه 
فعالیت های رزمی ندهند. امــا از آنجا که بابایی آدمی 
نبود که دست از جبهه بکشد سعی کرد همچنان حضور 
مداومی داشته باشــد ولی تا جایی که می تواند از امور 

رزمی پرهیز کند. 
او تعریف می کند: »55 ماه در مناطق عملیاتی حضور 
داشتم و 3بار هم مجروح شدم. در این شرایط بهترین 
کاری که می توانستم انجام دهم ثبت وقایع جنگ بود. 
برای همین نوشتن آنها را پیش از عملیات والفجر4 و از 
اردوگاه کوهستانی قلاجه شروع کردم. هرچه می دیدم 
و می شنیدم را می نوشــتم. تا پایان جنگ7دفترچه 

دست نوشته داشتم«. 

ثبت وقایع جنگ در نقطه رهایی 
بعد از پایان جنگ، بابایی تصمیــم گرفت تحولی در 
زندگی خود ایجــاد کند. او که با شــروع جنگ ترک 
تحصیل کرده بود درســش را ادامــه داد. همزمان با 
آن دســت به اقدام ارزنده ای زد و همراه با تعدادی از 
پیشکســوتان جنگ »گروه تفحص شــهدا در لشکر 
27رسول الله)ص(« را راه اندازی کردند. هدفش این بود 
که یاد شهدا و ایثارگران را زنده نگه دارد. باقی ماجرا را 
از زبان خودش می شنویم: »گام بعدی که برداشتم این 
بود که نوشته هایم را کتاب کنم. موضوع را با مرتضی 
سرهنگی، مسئول دفتر ادبیات و هنر مقاومت در میان 

گذاشتم و در سال6۹ بخشــی از خاطرات در کتابی با 
عنوان »نقطه رهایی« چاپ شــد.« این نویسنده بعد 
از اخذ دیپلم برای تحصیل در دانشــگاه اقدام کرد و 
همزمان با نوشتن کتاب و انجام فعالیت های فرهنگی 
مدرک کارشناسی مدیریت فرهنگی خود را از دانشگاه 

امام حسین)ع( گرفت. 
بابایی ادامه می دهد: »بعد از چاپ کتاب نقطه رهایی، 
برای چاپ کتــاب دیگــری اقدام کردم. بخشــی از 
دست نوشــته ها مربوط به عملیات آبی - خاکی بدر 
می شد که آن هم در سال 72با عنوان غرب هور به چاپ 
رسید«. بابایی خاطرت آن روزها را فراموش نمی کند؛ 
روزهایی که رفقایش یکی یکی راهی می شدند و بعد از 
هر عملیات فقط تعداد اندکی از آنها بازمی گشتند. او 
خود را مدیون شــهدا می داند و معتقد است که حفظ 
تاریخ دفاع مقدس مهم ترین اقدام برای زنده نگه داشتن 

یاد ایثارگران است.
وقایع تاریخی اگر درست و مستند ثبت نشوند، جا برای 
تحریف آنها باز می شود. این نکته است که بابایی به آن 
تأکید دارد و می گوید: »دفاع مقدس، جنگی نامتقارن 
بود و باید اتفاقات را بدون کم و کاست ثبت می کردیم. 
ثبت درست وقایع جنگ می تواند توطئه و دروغ پراکنی 
رسانه های بیگانه را خنثی کند. وظیفه همه ما ازجمله 
هنرمندان، نویسندگان و اهل قلم، این است که توطئه 
دشمنان و رسانه های بیگانه را خنثی کنیم و در ثبت 
وقایع جنگ کوتاهی نکنیم. وقایــع و اتفاقات جنگ 
تحمیلی و دوران دفاع مقدس را باید همانگونه که اتفاق 
افتاده است ثبت و ضبط کنیم و نباید در ثبت وقایع و 
اتفاقات جنگ افراط و تفریط داشته باشیم چون زمینه 
سوءاستفاده و دروغ پراکنی رسانه های بیگانه و دشمنان 
فراهم می شــود، باید تنها به ثبت آن چیزی که اتفاق 

افتاده است، بپردازیم«.

مستند نگار دفاع مقدس 
بابایی از سال 72به طور جدی برای انجام امور پژوهشی 
دفاع مقدس گام برداشــت. او می خواست کاری کند 
کارستان. اول از نوشتن زندگینامه شهدا و فرمانده های 
جنگ شــروع کرد و بعد هم کارنامه عملیاتی لشــکر 
27محمد رسول الله)ص( را نوشت. برای نوشتن بعضی 
از کتاب ها به خانه شــهدا می رفت و پای صحبت پدر 
و مادر یا همسر آنها می نشست. ســعی می کرد همه 
زوایای اخلاقی شــهدا را از زبان دوســت و آشنا جویا 
شــود. در کتاب »قلمی به رنگ خــاک« حال و هوای 
بچه های مسجد جوادالائمه را نوشته است. یا زندگینامه 
شهید اســماعیل قهرمانی، قائم مقام لشکر 27محمد 
رسول الله که داستانش بیشتر به افسانه می ماند. بین 
آثارش، کتاب های »همپای صاعقه«، »  ضربت متقابل«، 
»کالک های خاکی«، »گردان نهم« و »ققنوس فاتح« 
مورد تفقد مقام معظم رهبری قرار گرفت. او دلخور از 
کم کاری برای اشاعه تاریخ دفاع مقدس می گوید: »درباره 
قهرمان های جهانی کتاب ها و فیلم های زیادی تولید 
شده اما متأسفانه جوانان ما کمتر درباره قهرمان های 
ملی خود می دانند. چگوارا را همه می شناسند اما اگر 
بگوییم غلامعلی پیچک، کمتر کسی می داند که او چه 
اعجوبه ای بوده است«. بابایی علاوه بر نویسندگی، 8سال 
به عنوان معاون فرهنگی لشکر 27محمد رسول الله)ص( 
فعالیت کرد و به قول خودش در ســال 1387به عنوان 
معاون فرهنگی بنیــاد حفظ آثار و نشــر ارزش های 
دفاع مقدس ستاد کل نیروهای مسلح انتخاب شد. او 
هم اکنون مدیر انتشارات صاعقه است. این مؤسسه در 
سال 13۹1برای ناشــر آثار مرتبط با لشکر 27 محمد 
رسول الله)ص( و سپاه محمد رسول الله)ص( در دوران 

دفاع مقدس بنا نهاده شد.

مؤلف رکورددار؛ صاحب 42 کتاب دفاع مقدسی 
گلعلی بابایی در کارنامه فرهنگی خود 42کتاب چاپ 
کرده که به زندگینامــه فرماندهان جنگ و ماجراهای 
دفاع مقــدس پرداخته اســت. »عقابان بــازی دراز«، 
»حکایت مردان مرد«، »حماسه 27«، »همپای صاعقه«، 
»حکایت مردان مــه رو«، »ققنوس فاتح« )محســن 
وزوایی(، »نبردهای جنوب اهواز«، »ضربت متقابل«، 
»از الوند تا قراویز«، »غوغای غبار«، »بهار 82«، »غرب 
غریب در حماســه دفاع مقدس«، »چهــارده روایت«، 
»کالک های خاکی«، »نهمین گردان«، »فتحی مافوق 
طبیعت«، »قطعه ای از آســمان«، »فکه«، »قلمی به 
رنگ خاک«، »پهلوان گود گرمدشــت«، »ماه همراه 
بچه هاست« )شهید ابراهیم همت(، »حماسه بی پایان«، 
»تا آوردگاه الهاله«، »پیغام ماهی ها«)شهید همدانی(، 
»تک سوار دشــت زید« )شهید اســماعیل قهرمانی(، 
»قصه ما همین بود« )شهید سیدمحمدرضا دستواره(، 
»راز آن ستاره«)شهید رضا چراغی(، »شاهین بر آفتاب« 
)شهید غلامعلی پیچک( و »معشوق بی نشان«)شهید 
حسن زمانی( ازجمله کتاب هایی است که توسط این 
نویسنده به چاپ رسیده است. گلعلی بابایی هم اکنون 
کتاب »والفجر مقدماتی« را آماده چاپ دارد که روایتی از 

لحظه به لحظه کانال کمیل و داستان فکه است.

 گلعلی بابایی بخشی از شناسنامه فرهنگی ماست

حسین قرایی؛ نویسنده مکث
گلعلی بابایی چند ویژگی دارد که شاید در دیگران نباشد، یکی سبک نوشتاری اوست که در 
کتاب هایش با عنوان سرگذشت نویسی اعمال شده است. این کتاب ها تماما مستند هستند 

و شما یک »واو« در این کتاب ها پیدا نمی کنید که غیرمستند باشد. اگر 
هم چیزیی در کتاب مجهول باشد در پاورقی توضیح می نویسد؛ 
این سبک نوشتاری بابایی اســت. او در کتاب هایش خیلی متکی 
به تصاویر است و می خواهد به نوعی با سند عکس بر مطالب مهر 

تأییدی بزند. تقریباً در اکثر کتاب هــای بابایی یک فصل به روایت 
تصویر وجود دارد. مثلا در یک کتــاب 200صفحه  ای، 50صفحه 
تصویر دارد؛ عکس هایی که زبان روایــت دارند. گلعلی بابایی 
بخشی از شناسنامه فرهنگی ماست. سبک او نیز لشکرنویسی 

و یگان نویسی است. بعضی از کلمات گلعلی بابایی با توجه به 
زمختی جنگ، خوش تراش و زیبا ارائه شده است. 

 متن دست نوشته مقام معظم رهبری بر حاشیه کتاب »همپای صاعقه«

بسم الله الرحمن الرحیممکث
»این یک کتاب منبع بســیار 
غنی و ارزشمند است که از آن 
می توان ده ها کتاب و فیلمنامه و 
زندگینامه استخراج کرد. لحظات 
و حالات ثبت شده در سراسر این 

کتاب، همان ظرافت های حیرت انگیزی اســت که از مجموع آن، تابلوی پرشکوه و باعظمت 
عملیاتی چون فتح المبین و بیت المقدس پدید آمده و برترین های هنر جهاد و ایثار و شجاعت 
و ابتکار را در مجموعه  نمایشــگاه بی نظیر هنرهای انقلاب اسلامی نشان می دهد. این مردان 
بزرگی که نام آنها بسی آسان بر زبان و دل غافل ما می گذرد، از جنس همان اخوان صفا و فرسان 
هیجان اند که سیدشهیدان سلام الله علیه آنها را باعظمت و سوز و مهر، مخاطب ساخت و از فقدان 
آنان غمگین بود. سلام خدا و بندگان برگزیده و فرشتگان و رسولان او نثار روح مطهر آنان باد. 

در روز و شب هایی از آبان و آذر۸۶، صفحه به صفحه و سطر به سطر مطالعه و نیوشیده شد«.
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گفت وگو با   سیدمهدی موسوی نیا، درباره  عقلانیت انقلابی از منظر امام خمینی ره

 نگاهی به کتاب
 »درآمدی بر علوم انسانی و اجتماعی در جهان معاصر«

تقویتعلومانسانی
راهخروجازبنبستها

کتاب »درآمدی بر علوم انســانی و 
اجتماعی در جهان معاصر« نوشــته 
ناصــر فکوهی بــا هــدف کمک به 
جوانانی که به هر دلیلــی تمایل به 
ادامه  تحصیــل و کار در حوزه های 
علــوم انســانی و اجتماعــی را در 
 خــود احســاس می کننــد، در
 6 فصل نگاشته شده است. نویسنده 
به عنــوان یکی از کنشــگران اصلی 

حوزه علوم انسانی به ارائه نتایجی مهم که از دهه 1960تا امروز 
در علوم انسانی و اجتماعی به دست آمده، می پردازد.

در فصل اول کتاب با عنوان »قرن بیســت و یکم چگونه خواهد 
بود؟« فرهنگ به عنوان کلید اصلی خروج از چرخه های باطل 
انحصار و نابرابری، از بین بردن نخبه گرایی و روابط سلطه معرفی 
و بر نیاز به تغییر عمیق و گســترده نگاه ها  به »فرهنگ« تأکید 
شده است. با توجه به اینکه هدف علوم انسانی، به حداقل رساندن 
جنبه های منفی و مخرب و به حداکثر رساندن جنبه های مثبت 
و خلاق در »شناخت« است؛ پس علوم انســانی، با شناخت و 
عمقی که به شــناخت فرهنگی می دهند تنها عاملی اند که با 
بازتفسیر عمیق و بازیابی مسیر واقعی حیات فرهنگ ها و مردم 
در آنها، می تواند نشان دهد یکسان سازی تصنعی و شبیه سازی 
فرهنگ ها در طول تاریخ ناموفق بوده و منجر به فقر فرهنگی، 

اقتصادی و اجتماعی و جنگ ها شده است.
فصل دوم کتاب با عنوان چشــم انداز رابطه علوم انسانی و علوم 
طبیعی به تضادهای میان دانشگاه و قدرت در علوم انسانی در 
تحولی 150ساله، بیان اهداف غایی علوم طبیعی و علوم انسانی 
به طور جداگانه، تضاد روش شــناختی موجود میان این علوم و 
در نهایت حذف مرزهای بین رشته ای و بین روش شناختی که 
منجر به رشد علوم بین رشــته ای شده است، می پردازد.  در این 
فصل از کتاب بر اینکه فرایند شناخت باید مرزهای رشته ای را 
از میان بردارد و علوم اجتماعی باید هدف شناخت جوامع برای 
تغییر آنها در جهت بهبود انسانی و اخلاقی شان را دنبال کنند، 
تأکید می شود. نویسنده معتقد است رشد بین رشته ای ها نوعی 
از شــناخت را به وجود می آورد که قابلیت تأثیرگذار بودنش در 
جامعه مهم ترین خصوصیتش است. بدین ترتیب حرکت دانش 
اجتماعی به سوی تحلیل و تغییر اجتماعی و نقش دانشمند در 
تغییرات اجتماعی در راستای همســازی انسان و طبیعت و نه 

برتری انسان بر طبیعت اهمیت دارد.
در فصل ســوم کتاب با عنوان »چرا علوم انســانی؟« نویسنده 
رشدنیافتگی فرهنگ عمومی جامعه و پایین بودن سطح فرهنگ 
عمومی به صورت نسبی در میان نخبگان )حتی تحصیل کردگان 
علوم انسانی( جامعه را دلیل بر عدم درک اهمیت علوم انسانی 
در ایجاد تغییرات و بهبود وضعیت جامعه می داند و معتقد است 
تغییر در سطح سرمایه های فرهنگی جامعه به میزان بالارفتن 
سطح »مدنیت«، درونی سازی فرهنگ خاص و به میزان ارتباط 
آنها با »واقعیت« و »جهان واقعی« بستگی دارد و تأکید می کند 
راه حل خروج از بن بست ها و بحران ها برای جوامع بازگشت به 

عقلانیتی است که در آن علوم انسانی جایگاهی بالا بیابند.
در فصل چهارم کتاب با عنوان »علم یا ترویج« نویسنده تأکید 
می کند که در قــرن 21ام نگاه به علوم انســانی باید به صورت 
ریشه ای تغییر کند؛ حرکت اصلی بیشــتر در مسیر تحلیلی-

تفسیری و بر الگوهای تطبیقی، تاریخی و تبارشناسانه خواهد 
بود تا کمّی شدن و ابزاری شدن شــناخت فرهنگی، اجتماعی 
انســان ها؛ و آینده علوم اجتماعی و انســانی را بیشتر در حوزه 
ترویج می بیند نه تخصص، بنابراین شاهد رشد علوم انسانی در 
قالب علوم بین رشته ای بســیار تخصصی نسل جدید خواهیم 
بود که نتیجه آن دمکراتیزه کردن در قالب مســئولیت پذیری 

کنشگران علمی است.
در فصل پنجم با عنوان »چشم اندازهای دانشگاهی«نویسنده 
با بیان اینکه امروز کنترل توزیع و تکثیر »شــناخت« از خلال 
فناوری های جدید، استراتژی های سلطه را به سمت »دمکراسی 
مشارکتی« و »مشارکت اجتماعی« تغییر داده است، آینده ای را 
متصور می شود که شکل گیری دانشگاه های پژوهشی-آموزشی، 
نخبه گرا و مردمی مقدمه ای برای ورود به عصر پایان دانشگاه ها یا 
نوزایی جدید نظام های شناخت در قالب نظام های پراکنش یافته 
تولید و توزیع داده های علمی و تجربی را به وجود آورده اند. وی 
معتقد است گســترش روابط دمکراتیک در تولید، بازتولید و 
توزیع و ترویج دانش با روش هــا و رویکردهای جدید، موضوع 
اصلی مباحث سال های آتی خواهد بود و وظیفه اصلی نخبگان 
فکری و دانشگاهی مشارکت حداکثری، گسترش و در دسترس 
قراردادن حداکثری »شناخت« و ایجاد روابط هر چه بیشتر میان 

شاخه های شناخت )تفکر بین رشته ای( است.
در فصل ششم »راهنمایی برای دانشــجویان علوم اجتماعی و 
انسانی« نویسنده علاقه واقعی به علوم انســانی و اجتماعی را 
علاقه به »روابط اجتماعی و تمایل به بهبود آنها« و داشتن نوعی 
»ایثارگری و گذشت« می داند زیرا معتقد است فارغ التحصیل 
علوم انسانی به عنوان یک کنشــگر اجتماعی که به طور معمول 
از امتیازات مادی کمی برخوردار می شــود، اگــر رضایتش را 
در بهبود جامعــه ببیند و اهمیت دادن به امــر اجتماعی و نفع 
جمعی را در برابر امر و نفع فردی اولویــت خویش قرار دهد و 
خوشــبختی خویش را از خلال امر غیرمادی جست وجو کند، 
می تواند موفق باشــد. »مردمی شــدن« و »عمومی شدن« یا 
»دمکراتیزه شدن فرهنگ« فرایندی است که در آن واحد، شامل 
دمکراتیزاســیون »فناوری ها« و دمکراتیزاسیون »اندیشه ها« 
می شود. دمکراتیزاسیون به دنبال نفی تخصص ها نیست بلکه 
بیشــتر در پی از انحصار خــارج کردن تخصص ها، شــفافیت 
بخشیدن به آنها، قابل دســترس کردن داده هایشان و از میان 
بردن سلسله مراتب هاست تا چرخه های آسیب در جامعه انسانی 
کاهش یابند و هر انسانی بتواند به بهترین شکل ممکن در جامعه 

خود و جامعه انسانی مفید واقع شود.
در پایان نویسنده کتاب اینگونه نتیجه گیری می کند: موضوع 
اصلی و درســی تمام علوم انســانی و اجتماعی به ویژه در قرن 
بیست و یکم رسیدن به آرمانی چندهزارساله است، یعنی انتخاب 
ساده زیستی و ساده گرایی برای هماهنگی گسترده با طبیعت و 
همه موجودات آن برای انسان ها؛ زیرا باید به مجموعه انسانیت و 
در چارچوبی سیاره  ای اندیشید و تنها با چنین رویکرد، اندیشه 

و گفتمانی می توان آینده ای برای انسان و انسانیت تصور کرد.

شاخصههایمکتبسیاسی
امامخمینیره

آنچه در ادامه می خوانید تلخیصی از شــاخص های مکتب 
سیاســی امام خمینی)ره( اســت که مقــام معظم رهبری 
در مراســم پانزدهمین ســالگرد رحلت امام)ره( در تاریخ 

1383/3/14بیان فرموده اند. 
این شاخص ها عبارتند از:

1( تنیدگی معنویت با سیاســت: در مکتب سیاســی امام، 
معنویت از سیاست جدا نیست؛ همه رفتارها و همه مواضع 
امام حول محور خــدا و معنویت دور می زد. امــام به اراده 
تشریعی پروردگار اعتقاد و به اراده تکوینی او اعتماد داشت 
و می دانست کسی که در راه تحقق شــریعت الهی حرکت 

می کند، قوانین و سنت های آفرینش کمک کار اوست.
2( اعتقاد راسخ و صادقانه به نقش مردم: در مکتب سیاسی 
امام، هویت انسانی، هم ارزشمند و دارای کرامت است، هم 

قدرتمند و کارساز است.
3( نگاه بین المللی و جهانی: مخاطب امام در ســخن و ایده 
سیاسی خود، بشریت است؛ نه فقط ملت ایران. ملت ایران این 
پیام را به گوش جان شنید، پایش ایستاد، برایش مبارزه کرد 

و توانست عزت و استقلال خود را به دست آورد. 
4( پاســداری از ارزش ها: مظهر این ارزش ها را امام بزرگوار 
در تبیین مسئله ولایت فقیه روشــن کردند. عده ای سعی 
می کنند ولایت فقیــه را به معنای حکومــت مطلقه فردی 
معرفی کنند؛ این دروغ اســت. ولایت فقیــه - طبق قانون 
اساسی ما- نافی مسئولیت های ارکان مسئول کشور نیست. 
ولایت فقیه، جایگاه مهندسی نظام و حفظ خط و جهت نظام 

و جلوگیری از انحراف به چپ و راست است.
5( عدالت اجتماعی: عدالت اجتماعــی یکی از مهم ترین و 

اصلی ترین خطوط در مکتب سیاسی امام بزرگوار ماست.

ایرانیهاچهرؤیاییدرسردارند؟
میشل فوکو، نویســنده و متفکر 
فرانسوی در آستانه پیروزی انقلاب 
اسلامی طی 2سفر به ایران آمد و 
مشاهدات خود را درباره وضعیت 
ایران در قالب یادداشــت هایی با 
این عناوین منتشــر کرد: »ارتش: 
وقتی زمین می لرزد«، »شــاه صد 
سال دیر آمده اســت«، »تهران: 
دین بر ضد شــاه«، »ایرانی ها چه 
رؤیایی در سر دارند؟«، »شورش 

با دست خالی«، »آزمون مخالفان«، »شــورش ایران روی نوار 
ضبط صوت پخش می شود« و »رهبر اسطوره ای شورش ایران«. 
او درباره 4موضوع مهم حــرف می زند: وضعیت مردم، وضعیت 
خواص، وضعیت مذهب و ســلطنت. درباره مردم معتقد است 
که در شرایط »اعتصاب سیاســت« به سرمی برند که به واسطه 
راهنمایی و رهبری امام خمینــی )ره( و همچنین بن مایه های 
مذهبی، هم می دانند ســلطنت را نمی خواهند و هم می دانند 

حکومت اسلامی را می خواهند.
 او درباره فهم خواســته مردم به تحلیل های نادرســت برخی 
خواص سیاســی اشــاره کرده و همزمان به کنش های برخی 
خواص معتقد به رهبری امام خمینی)ره( می پردازد. سپس از 
آموزه های مذهب شیعه و بن مایه های سیاسی آن می گوید که 
آغازی است بر پیوند معنویت و سیاست و به میدان آمدن دین. 
فوکو جنبش عظیم مردمی را برای مقابله با سلطنتی می داند که 
به سبب توسعه خشن و نوسازی های غیرمنطبق با بوم ایران و 
همچنین فسادهای گوناگون، منفور شده است. کتاب »ایرانی ها 
چه رؤیایی در سر دارند؟« دربردارنده مقاله مهم و خواندنی فوکو 
است که با حجمی اندک توسط انتشارات هرمس به چاپ رسیده 
و مطالب مهمی برای علاقه مندان به علوم اجتماعی ارائه می کند.

روحانقلاباسلاماست
عبدالله العظمــی آیتالله
جوادیآملی: سخنان فراوانی 
از اصــل انقــلاب، ضرورت 
انقلاب، رهبری انقلاب، علل 
و عوامل پیــروزی انقلاب و 
دســتاورد انقلاب گفته شد 
اما آنچه محور اصلی است که 

تمام آن منافع و برکات به دنبال این می گردد، آن است 
که انقلاب ما که انقلاب اسلامی است یا جمهوری ما که 
جمهوری اسلامی اســت، نظیر انسانیت انسان است. 
انسان نه 2حقیقت اســت که مثلًا ما بگوییم که زید 
2حقیقت اســت، زید یک حقیقت بیشتر نیست )این 
یک(، نظیر فرشتگان بسیط نیست، بلکه مرکب است 
که روح و بدنی دارد )این دو(؛ اما این   چنین نیست که 
روح و بدن همتای هم، همسنگ و هم وزن هم باشند؛ 
زیرا بالأخره روح اصل است: »أصَْلُ الْنِسَْانِ لبُُّه« و بدن 
در اختیار اوســت؛ بدن همتای روح نیست تابع روح 
است. این جمهوری اسلامی که 2عنصر اصیل است، 
انقلاب اسلامی که 2عنصر اصیل است، آیا جمهوریت 
و اســلامیت همتای هم  هســتند؟ یعنی اسلام یک 
کفه و مردم یک کفه هســتند؟ یا نه، روح این انقلاب، 
اسلام اســت و مردم بازوان توانمند اسلام هستند؟! 
مردم معتقد به اسلامند، متخلق به اسلام اند، زنده به 
اسلام اند؛ اینها را اسلام زنده کرده است! اگر جمهوری 
اسلامی به این معناست ـ چه اینکه به این معناست ـ ما 

باید قدر روحمان را بدانیم! 
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خط امام

کتاب اندیشه

اندیشه نفیس

نگاه

عقلانیتسیاســیوانقلابی گری،2مفهوم
مهمواثرگذاردررفتارنیروهایسیاســی
محسوبمی شوند.مناســبتاینمفهوماز
مناقشههایجدیتحلیلگرانسیاسیاست.
تضاد،تفاوتیااشــتراککدامیکبهترین
واژهبرایتبیینمناسباتمفاهیمعقلانیت
سیاسیوانقلابیگریدرعرصهعملهستند؟
آیاعقلانیتسیاســیموجبرکوددرعمل
میشودوانقلابی گریرادیکالیسمرابههمراه
دارد؟برایپاســخبهاینپرسشبنیادینبا
آقایدکترسیدمهدیموسوینیا،عضوهیأت
علمیدانشگاهجامعامامحسینعلیهالسلام،
گفت وگوکردهایم.اینگفت وگودر3بخشبا
محورشناختاندیشهرهبرانانقلاباسلامی
درنســبتمفهومعقلانیتانقلابی،ردیابی
مفهومعقلانیتانقلابــیدرکنشرهبران
انقلاباســلامیوتلفیقعقلانیتانقلابی
دراندیشــهوکنشرهبرانانقلاباسلامی
انجامشدهاست.دراینشمارهبخشاولاین
گفتوگوتقدیمخواننــدگانمحترمخواهد
شــد.ازمنظراوبرایندبرهمکنشعقلانیت
سیاسیومؤلفههایانقلابی گریدراندیشه
امامخمینی)ره(رابایددرقالبمفهومبدیع

»عقلانیتانقلابی«صورت بندیکرد.

آیادرســاحتاندیشهوعرصهعمل
بایدشاهددوگانهعقلانیتسیاسیوانقلابی گری
باشیم؟آیاایندوگانهدراندیشهامامخمینی)ره(

وجوددارد؟
یکی از تصاویر ساخته شده از یک دهه رهبری حضرت 
امام خمینی)ره( در تاریخ جمهوری اسلامی، نمایش 
نوعی رهبری اقتضائی و صرفاً مطابــق با حوادث روز 
اســت. افرادی که چنین نظری را بیان می کنند، این 
سبک رهبری را به دلیل شرایط انقلابی کشور و مسائل 
مختلفی ازجمله جنگ، کودتاهــای نافرجام، ترور و 
غائله های تجزیه طلبانه داخلی، نوعی رهبری انقلابی 
قلمداد می کنند و معتقدند این مسیر، مطابق با اقتضائات 
دهه نخست جمهوری اسلامی و شرایط انقلاب کشور، 
مناسب بوده اما جوابگوی دوره های بعدی نیست. روی 
دیگر این سخن چنان است که مسیر انقلابی دهه60، 
باید جای خود را به عقلانیت سیاســی و دوراندیشی 
بدهد و صرفــاً با اقتضائی عمل کردن و نداشــتن یک 
برنامه بلندمدت، نمی توان به پیشــرفت رســید. در 
این نگاه، عقلانیت سیاســی به معنای حسابگری در 
سیاســت مبتنی بر گزاره های عقلانی انســان بدون 
دخالت مرجع دیگری)حتی دین( درنظرگرفته شده 
است. این سخنان بارها در میانه امواج سیاسی و با مطرح 
شدن گفتمان های سیاســی که اغلب با ظهور و افول 
دولت ها مطرح می شــود، در جامعه رواج یافته است. 
دهه 1390شمسی، یکی از همین امواج است که با روی 
کار آمدن گفتمان موسوم به اعتدال، مسیر انقلابی گری 
هم معنا با رادیکالیسم و غیرمتعارف بودن و مخالف با 
مسیر عقلانیت معرفی شد. با توجه به این دوگانه سازی  
که میان عقلانیت سیاسی و انقلابی گری صورت گرفته 
و دارای سابقه ای تاریخی است که بخشی از سوابق آن به 
دوران رهبری حضرت امام خمینی)ره( نیز بازمی گردد، 
لازم است در اندیشه و عمل بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران، توجه بیشــتری صورت پذیرد. آنچه در اندیشه 
و عمل ایشــان به دســت می آید که در ادامه در سیره 
حکومتی رهبر معظم انقلاب نیز قابل مشــاهده است، 
تطوری مفهومی در معنــای عقلانیت و صورت بندی 
معنایی جدیدی در این باره است. آن را عقلانیت انقلابی 
)به جای عقلانیت سیاسی یا واژه های مشابه( می نامد. 
این سبک از عقلانیت، به چالش دوگانه پنداری عقلانیت 
و انقلابی گری پایان می دهد و معیاری را برای خوانشی 
جدید از تاریخ جمهوری اسلامی و اندیشه رهبران آن 

فراهم می سازد.

پسباایناوصافعقلانیتسیاسی
ازمنظرحضرتامامخمینی)ره(رابایدچگونه

ارزیابیکرد؟
در معنای عقلانیت سیاسی مدنظر امام خمینی)ره(، به 
دو دسته از مفاهیم باید توجه کرد: نخست، مفاهیمی 
که از شــقوق مختلف و ایجابی عقلانیت سیاســی 
هستند و در ادبیات سیاسی امام خمینی)ره( کاربرد 
دارند. تعابیری نظیر عقل، عقل سیاســی، عقلانیت، 
عقلانیت سیاسی، عقلایی، عاقل، منطق، استدلال، 
مصلحت، عرف، عقلا، حکمت، درایت، محاســبات، 
تدبر، تفکر، آزادفکری، فلسفه ، لبّ و فکر از جمله این 
واژگان هستند اما بخش دیگری از مفاهیم، آن دسته 
از تعابیری هستند که به عنوان رقیب عقلانیت سیاسی 
در ادبیات امام)ره( مورد استفاده قرار گرفته اند؛ به بیان 
دیگر، شناخت آنچه را که امام)ره( عقلانیت سیاسی 
نمی داند؛ تعابیری نظیر محافظه کاری، قشری گری، 
تحجر و سازشکاری از این مفاهیم محسوب می شوند. 
به عنوان مثال خوب است برخی تعابیر امام)ره( در این 

رابطه را مرور کنیم:
- »عقل انسان اقتضا می کند که این چند روزی که در 
اینجا هست، این عمرش را به هدر ندهد که از بین برود؛ 
بالاتر اینکه در راه شــر و در راه بد خرج نکند که وبال 
گردنش بشود آنجا. اینجا هر چه کار خوب بکنید برای 
خودتان، برای جامعه تان، این ]را[ در آنجا ان شاء الله 

می بینید.«)صحیفه امام، 1386، ج4، ص30( 
- »اگر عقل سالم شد، تهذیب نفس هم دنبال او باید 

باشد.«)صحیفه امام، ج7، ص261( 
- »همه بایــد با مقرراتــی که شــرع و عقل معین 
می کند، با نظاماتی که بایــد عمل به آن کرد، همه با 
هم به این نظامات عمل بکنیم؛ به این مقررات عمل 

بکنیم.«)صحیفه امام، ج8، ص39(
- »همه بدانیم که عقل هم اقتضا می کند به همانطوری 
که اسلام دستور داده با مردم رفتار بشود.«)صحیفه 

امام، ج8، ص235(
- »ادراک عقلی ]که [ آدم می کند تأثیر در آدم ندارد. 
تا ایمان نباشد، مسئله عقلی را قلبش نفهمیده باشد، 
باورش نیامده باشد، آن مســئله عقلی تأثیرش کم 

است.«)صحیفه امام، ج11، ص382(
- »حظّ عقل همان اعتقاد جازم برهانی اســت و این 
حاصل برهان اگر با مجاهدت و تلقین به قلب نرسد، 
فایده و اثــرش ناچیز اســت.«)صحیفه امام، ج18، 

ص514(

با توجه به تعابیر فوق الذکر و ســخنانی که به عنوان 
چند مثال از بیانات و آثار امام خمینی)ره( بیان شــد 
و تشریح کامل آن مجال دیگری را می طلبد، می توان 
چند ویژگی را برای عقلانیت سیاســی در اندیشــه 
امام)ره( برشمرد: 1.مدیریت حقوق انسانی جامعه، 
2.بهره گیری از مکانیسم مصلحت اندیشی )با دخالت 
حدود الهی، منافع ملی، دیــدگاه عرفی، اقتضائات 
زمانــی و مکانــی(، 3.حفظ ثبات جامعــه از طریق 
اصالت بخشیدن به قانون و روندهای قانونی، 4.حفظ 
ثبات سیاســی از طریق مدارا با شــهروندان محترم 
)شهروندانی که به آمریت حکومت احترام می گذارند(، 
5.تکمیل نتایج از طریق انگیزه های الهی در امور. بر این 
اساس، منطق محاسباتی امام خمینی)ره( را می توان 
در یک تعبیر خلاصه کرد و آن تعبیر عبارت است از: 
»تدبیر متعالیه در سیاســت«. این منطق در مقابل 
دیدگاهی قرار دارد که تدبیر سیاست را لزوماً از مسیر 
متعالی دنبال نمی کند و بــه همین جهت، گاهی به 
شیطنت و تجاوز به ارزش های الهی و انسانی متوسل 
می شود. در تدبیر متعالیه امام، ایشان ضمن توجه به 
اقتضائات عقل دوراندیش، منفعت گرا و تحول خواه، آن 

را در چارچوب نظامی ارزشی دنبال می کند.
دلالتکنشمعطوفبربرســاخت
»انقلابیگری«ازنظرگاهحضرتامامخمینی)ره(

چگونهاست؟
در بیان انقلابی گری از دیــدگاه امام خمینی)ره( نیز 
می بایست به 2دسته از مفاهیم توجه کرد: نخست، 
مفاهیم مشتق شــده از واژه انقلاب است؛ تعابیری 
نظیر انقلابی، انقلابی گری، تفکر انقلابی، فکر انقلابی 
ازجمله این واژگان هستند. دسته دوم مفاهیم مرتبط 
با انقلابی گری، تعابیری هستند که قرابت معنایی با 
آن دارند. تعابیری نظیر جهاد، جهادی، تعهد و متعهد 
را می توان از این جمله دانســت. تعابیری فراوانی از 
امام)ره( در این زمینه وجود دارد که به طور خلاصه به 

چند مورد اشاره می شود:
- »شما در جریان مبارزات گذشــته، رشد اسلامی 
و انقلابی خود را آشــکار کرده ایــد؛ و اکنون بیش از 
پیش لازم است این رشــد را به جهانیان نشان دهید 
تا جهانیان بدانند مردم مســلمان ایــران می توانند 
بدون قیمومت این و آن، راه سعادت خود را انتخاب 

نمایند.«)صحیفه امام، ج6، ص125(
- »در آن حال انقلابی که همه داشتیم می رفتیم جلو؛ 
نه من به فکر این بودم که حالا بعد از اینکه شب شد 
چه باید کرد؛ نه شما در فکر این بودید که حقوقتان 
کم است، زیاد اســت؛ اینها اصلًا مطرح نبود؛ چون 
مطرح نبود و همه هم الهی بودید، این سد را شکستید؛ 
سدی که ممتنع می دانستند دنیا که همچو چیزی 
بشود؛ شما با دســت خالی و با اراده الهی این سد را 

شکستید.«)صحیفه امام، ج8، ص83(
- »چه جوان های نیروی انتظامــی و چه جوان های 
معمولی و پاسدارها و حتی بازاری ها- مکرر می آیند 
پیش من، حتی امروز، و آرزو می کنند، به من می گویند 
شما دعا کنید ما شهید بشویم. این روحیه، این روحیه 
انقلابی، که در نفوس پیدا شده است، این.«)صحیفه 

امام، ج9، ص384(
- »حالا که ما انقلاب کردیم باید هرج و مرجی باشیم؟! 
خوب، انقلاب کردیم؛ انقلاب کــه نباید هرج و مرج 
باشد. انقلاب روی موازین اسلام باید باشد. نباید ما یک 
کلمه »انقلاب« بگذاریم و هر کاری دلمان می خواهد 
بکنیم بگوییم که انقلابی است! انقلابی یعنی چه؟ مگر 
اسلام عوض می شود در انقلاب؟! اسلام همان اسلام 
است. شما یک قدرت طاغوتی را کنار گذاشتید؛ حالا 
اســلام را می خواهید پیاده بکنید.«)صحیفه امام، 

ج10، ص275(
- »در ادارات دولتی، قوانین دســت و پاگیری که در 
مجالس غیرقانونی رژیم ســابق به تصویب رسیده و 
موجب تعویق و یا تعطیل امور شده و می شود و جامعه 
را به تنگ آورده است به طور انقلابی لغو کنید- گرچه 
خود لغو اســت- و به جای آنها قوانین مترقی را که 
رفاه ملت در آنها به بهترین وجه ملاحظه شده باشد 

جایگزین گردانید.«)صحیفه امام، ج12، ص364(

- »این اشخاصی که انقلابی نیســتند باید در رأس 
وزارتخانه ها نباشند. و آقای بنی صدر باید امثال اینها 
را معرفی به مجلس نکند و اگر کرد، مجلس رد بکند و 
هیچ اعتنا نکند، الّا اینکه وزیری باشد که کارآمد باشد. 
اسلامی باشد. مسامحه کار نباشد انقلابی باشد تا یک 
مملکتی دستمان باشد.« )صحیفه امام، ج13، ص51(
با یــک نگاه جامــع به بیانــات امــام)ره(، می توان 
مظاهــر روحیه انقــلاب و انقلابی گــری از دیدگاه 
امام خمینی)ره( را در این موارد دانست: 1.تلاش به 
نفع مردم، 2.حفظ استقلال و دفع وابستگی، 3.اتکاء 
به توان درونی، 4.ظلم ســتیزی، 5.وظیفه شناسی و 
تکلیف گرایی، 6.قاطعیت در انجــام امور، 7.اجتناب 
از سازشکاری با امور نادرســت، 8.ایجاد و حراست از 
حکومت دینی، 9.ایثار و از خودگذشتگی، 10.تصحیح 
رویه های غلــط. مبتنی بر آنچه بیان شــد، می توان 
معنای انقلابی گری در اندیشــه امام)ره( را در تعبیر 
»تلاش دائمی برای تحقق مصالح متعالی و حقیقی« 

خلاصه کرد.
اگرکاربســتعقلانیتسیاســیو
انقلابی گری درعرصهعملراباکلیدواژه»عقلانیت
انقلابی«درمکتبامامخمینی)ره(معرفیکنیم؛

مختصاتمفهومیآنچگونهخواهدشد؟
با معین شــدن معنای عقلانیت سیاســی و عناصر 
انقلابی گری در نگاه امام خمینی)ره( و از مقایسه کلی 
این دو مفهوم، می توان به صورت بندی مفهوم عقلانیت 
انقلابی در اندیشه ایشان پرداخت و چنین گفت که 
این دو مفهوم، دارای یک مخرج مشــترک هستند 
که عبارت است از عنصر مصلحت عمومی و حقیقی 
مردم که این مصلحت فارغ از نیازهای کاذبی است که 
عموماً از عواطف و هیجانات زودگذر ناشی می شود. 
امام خمینی)ره( عقیده دارد مصالح عمومی و حقیقی 
مردم که گاهی به حفاظت از رویه ها و گاهی به تحول 
در آن نیازمند اســت، می بایست براساس دیدگاهی 
متعالی رخ دهد؛ چرا که از دیدگاه ایشان، صرفاً دیدگاه 
متعالی است که می تواند مصالح حقیقی و غیرکاذب 
بشر را تشخیص دهد. امام)ره( اعتقاد دارد نتیجه این 
دیدگاه، کارآمدی است و آسیب اجتناب از آن، ضعف 
و نابودی خواهد بود. ایشــان انقلابی گری را مقارن 
با کارآمدی می داننــد و منافاتی میان این دو مفهوم 
قائل نیســتند. تضعیف نظام که از دیدگاه امام)ره(، 
به علت بازگشت از دیدگاه انقلابی بوده، یکی از موارد 
حساســیت برانگیز برای امام)ره( اســت که ایشان 
صراحتاً فرموده اند با کمرنگ شدن آن در جمهوری 

اسلامی، برخورد قاطع می کنند: 
»آقایان توجه بکنند که قلم آنها یک وقت قلمی نباشد 
که جمهوری اسلامی را تضعیف بکند. و من می بینم 
در بعضی قلم ها این جوری است و اینها توجه بکنند. 
من همیشه میل دارم که با نصیحت، با- عرض می کنم 
که- تقاضا، با ملایمت با آقایان رفتار کنم و همیشه 
جوری باشد که یک صحبتی که ملایم نباشد، نباشد. 
لکن اگــر چنانچه یک وقتی اقتضــا بکند مصلحت 
اسلام، یک وقت انسان ببیند که می خواهد یک کسی 
اسلام را تضعیف کند ولو نمی فهمد خودش یا خدای 
نخواسته از روی فهم- که بعضی نادر هست الان که از 
روی ادراک می خواهند لطمه بزنند و شناسایی هم 
ممکن است شده باشند- لکن توجه کنند که اگر یک 
وقت یک همچو چیزی پیش بیاید آن وقت یک وضع 
دیگری پیش می آید. این جور نیســت که همه اش 
قضیه نصیحت باشد و ملایمت باشــد، یک مسئله 
دیگری پیش می آید.« بنابراین، امام خمینی)ره( با 
تفصیلی که در معنای عقلانیت سیاسی و انقلابی گری 
در دیدگاه ایشان گذشت، این دو مفهوم را متناسب با 
یکدیگر معرفی می کنند. مبتنی بر دیدگاه عقلانیت 
سیاسی و انقلابی گری مبتنی بر یک عنصر مشترک و 

به صورت زیر، به کارآمدی منتهی خواهند شد: 

محمدپورسیدی اندیشه 
امام

تدبیر متعالیه در سیاست

در بیان انقلابی گــری از دیــدگاه امام 
خمینــی)ره( می بایســت به دو دســته 
از مفاهیــم توجــه کــرد: نخســت، 
مفاهیــم مشــتق شــده از واژه انقلاب 
اســت؛ نظیر انقلابــی، انقلابی گری، 
تفکــر انقلابــی، فکــر انقلابی. دســته 
دوم مفاهیــم مرتبــط بــا انقلابی گری 
تعابیــری هســتند کــه قرابــت معنایی 
بــا آن دارنــد. تعابیــری نظیــر جهــاد، 
جهادی، تعهد و متعهــد را می توان از 

این جمله دانست

=

کارآمدی
نظامسیاسی

تدبیرامور×تلاشدائمی

مصالحمتعالیوحقیقی

سمیهفلاحنیا،پژوهشگر حوزه آموزش عالی
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به پيشنهاد حجت الاسلام دعایی، سرپرست روزنامه 
اطلاعات و به دعوت شــوراي منتخــب كاركنان 
موسسه اطلاعات و شــركت ایرانچاپ بعدازظهر 
دیروز]روز 23 اردیبهشت 1359[ مجلس معارفه ای 
با ایشان كه از سوی رهبر انقلاب و رئيس جمهوری 
وطن ما به مدیریت مؤسسه اطلاعات منصوب شده 
اســت در تالار اجتماعات اطلاعات برپا گردید كه 
در آن نویسندگان و خبرنگاران نشریات اطلاعات 
و كارگران، كارمندان مؤسســه اطلاعات و شركت 

ایرانچاپ حضور داشتند.
ابتدا آقای رضا تيمــوری، نماینده كارگران و عضو 
شورای منتخب خير مقدم گفت و درباره شخصيت 
و مبارزات حجت الاسلام دعایی مطالبی ایراد كرد 
و اظهار اميدواری نمود كه انشاء الله ورود ایشان به 

مؤسسه با خير و بركت همراه باشد.
تيموری در ســخنان خود اضافه كــرد تا دو هفته 
دیگر بيلان عملکرد شورای منتخب در گردهمایی 
كاركنان مؤسسه اطلاعات و شركت ایران چاپ به 
اطلاع همه خواهد رسيد و مژده داد كه این گزارش 
و بيلان عملکرد با نوید اضافه حقوق همه كاركنان 
این مؤسسه همراه خواهد بود. آنگاه حجت الاسلام 
دعایی پشــت تریبون قرار گرفت و پس از تشکر از 
خير مقدم نماینده كارگران و با ذكر مقدمه ای گفت: 
برای من مایه شرف و سرافرازی است كه در جمع 
تعداد زیادی از برادران شریف كارگر و سرمایه های 
فکری و قلمی این كشور قرار گرفته ام و این افتخار 
را كسب می كنم كه با گستاخی تمام در حضورشان 
سخن بگویم. من هركه هستم و هرچه دارم از این 
جامعه دارم و عضو این جامعه هستم. ایرانی هستم، 
مسلمانم و با الهام از آرمان ها و روحيات همين ملت 
راهی را رفتم، سرنوشتی داشتم و هرچه بود امروزه 
این افتخار را به من می دهند كه در خدمت خيلی 
از دوستان بسيار عزیز و ارزشمند تجارب خودم را 

عرضه كنم و در این محيط آموزشی قلم بزنم.
هرچه هست از خودتان است و از خود شما ایرانيان 
شــریف، مبارز، پاک، نازنين بنابرایــن به خودتان 
برمی گردد نسبت ها و تمجيدها... و اميدوارم كه این 
قابليت را داشته باشــم بهتر و بيشتر از پيش الهام 
گيرم و تربيت شوم. قبل از هر چيز لزوماً می خواهيم 
با همدیگر آشنا شویم و سپس پاسخ به سؤالاتی كه 
چه رسماً و چه ذهناً برای بسياری از همکاران عزیز 
ما در گروه های مختلف مطرح است پرسش شان كه 
برنامه ما چيست و چه دید و چه برداشتی داریم از 
آقایان، چرا آمده ایم اینجا و چکار می خواهيم بکنيم و 
الی آخر.... آنچه مسلم است ضرورتی اقتضا كرده كه 
تحولی در یک رسانه گروهی این كشور صورت پذیرد. 
اگر زمينه نبود اگر نقصی وجود نمی داشت ایجاب 
نمی كرد فردی را بفرســتند و به ایشان مسئوليتی 
بدهند. بنابراین مشــکلاتی وجود داشــته. ریشه 
این مشــکلات چه بوده و چه عواملی در آن دست 
داشته اند گرچه اهميت دارد باید خوب بررسی شود 
ولی برای اینکه آنچه را كه از ما خواستند از آن عقب 
نيفتيم و در ســاختن و پرداختن یک بنياد انقلابی 
و فکری خطی را می كشــيم از امروز، از این لحظه 
برای شــناخت خودمان از همدیگر. شما و برادران 
بسيار ارزشمند، پرتجربه و دانشمندی هستيد، در 
قسمت های مختلف، من شخصا هيچ كدامتان را بر 
دیگری ترجيح نمی دهم. روز گذشته اولين لحظه ای 
بود كه من می آمدم. در این مؤسســه قبلا هيچ گاه 
قدم به اینجا نگذاشته بودم. قبل از انقلاب كسی به 
ما راه نمی داد و بعد از انقلاب هم ضرورت اقتضا نکرد 
حتی من از كروكی داخل ساختمان اطلاعی نداشتم 
و نمی دانستم كه كدام درش در اصلی است و چند 
طبقه دارد و هر طبقه ای چه بخشی دارد و كجا باید 
رفت. طبيعی است كه ســراغ مسئولينی را بگيرم 
كه مدیریت اینجا را داشته اند رفتم سراغ او. عده ای 

آمدند با ادعای نمایندگی از طرف گروه های مختلف 
كارگری و فنی و تحریریه این مؤسسه. طبيعی است 
در برخورد اوليه آنها را به رسميت می شناسيم. مدعی 
بودند نماینده هستند و عضو شــورای مركزی و با 
احترام با ایشان برخوردم كه این یک مسئله طبيعی 
است اما به دليل پایه طبقاتی بينش فکری كه داریم 
لزوما وقتی كه می خواهيم در یک مجمع وســيع 
اینطوری گروهی را انتخاب كنم كه اول به سراغ او 
بروم این وظيفه من است كه شریف ترین، پرارج ترین 
و كارآمدترینشان را انتخاب كنم و آن طبقه رنجبر و 
زحمتکش كارگر این مؤسسه است و مصراً بخواهم 
كه اول مرا ببرید به ســراغ آنها: بــازوی توانای این 
رنج كشيدگان هست كه آنچه را كه شما می گویيد 

وابسته به آن هستيد به وجود می آورد.
عرق پيشانی آنهاست كه افتخار و شرف می دهد. 
در اینجا اصراری می شد تلویحا كه خوب است اول 
به سراغ هيأت تحریریه بروم البته نمی خواهم به آن 
برادران جسارت كنم. خير، اگر نقص است از بينش 
طبقاتی و فکری و عقيدتی من است. من خودم را 
یک پرولتر فکری می دانم و لزوما به آن برادر رنجبر 
و زحمتکــش كارگرم احترام می گــذارم. من اول 
می خواهم دست او را ببوسم و حتی رفتم سراغشان 
گفتم آمده ام برای اینکه دست تان را ببوسم. درست 
اســت كه باز بعضی از همين برادران وقتی مرا به 
پيش برادران و خواهران كارگر هدایت می كردند 
اول به یک پدیده خيلی ظریف و پيشرفته دقيق مرا 
راهنمایی كردند. بخش الکترونيک و كامپيوتری و 
من آن لحظه آخری كه مواجه شدم با آن احساس 
گرم و صميمی برادری كه آمد با ناراحتی گفت چرا 
تو را نياوردند توی انبار پيــش مایی كه هيچ كس 
تابه حــال نزدمان نيامده من اظهار شرمســاری و 
خجلت كردم و گفتم  ای بــرادر كارگر عزیز به خدا 
قسم نمی دانستم و راست گفتم  ای كاش از اول مرا 
پيش تو هدایت كرده بودند و این افتخار را كسب 
كردم كه نخستين ناهار را در این دستگاه و در این 
تشکيلات كه از هر وزارتخانه ای در این كشور كمتر 
نيست در بين طبقات رنج كشــيده مسئول انبار 
زیرین این تشــکيلات صرف كردم. صحبت های 
زیادی شد در جلســات معارفه ای كه ما با همگی 
داشــتيم. من در پاســخ یک جمله ای كه یکی از 
دوستان عضو شورا )ظاهرا شورای تحریریه( اظهار 
می كرد و از قدرت و عظمت تکنيکی این مؤسسه 
یاد می نمود یک پاسخ دادم. می خواست بگوید تو 
می دانی مسئول چه بخش عظيم و غنی از ذخایر 
این كشور هســتی؟ عظيم ترین و پيشرفته ترین 
تأسيسات چاپ این كشور را می خواست بگوید و 
بلکه منطقه را. گفتم برادر من خوب یادم هســت 
مؤسســه اطلاعات مؤسســه ای بود كه وقتی شاه 
مخلوع جنایتکار خواسته بود برای تمجيد و تشویق 
نوكر سابقش به اینجا قدم بگذارد. از اولين قسمت 
شروع و همه جا را بازدید كرده بود شاید بازدیدش 
یک ساعت دو ساعت طول كشيده بود و از آخرین 
قسمت كه می خواست برود بيرون همين مؤسسه 
شــماره مخصوص و فوق العاده ای به دســتش داد 
كه بازدید همان روزش را منعکس كرده بود. یعنی 
اینقدر ســریع و اینقدر دقيق گفتــم می دانم چه 
مؤسسه ای است كه متأســفانه در زمان شاه خائن 
سابق ثابت كرده كه اگر بخواهد كار بکند می تواند و 
با این سرعت و با این ظرافت. حالا ببينم چه می كند 
حالا كه شده مال مستضعفين مال خود كارگران 
حالا كه شده مؤسســه ای كه یک طبقه فراری كه 
به جرم مبارزه عليه امپریاليسم، صهيونيسم در این 
كشور سال ها آواره بود و به همت و بركت مبارزات 
شما برگشته و الان قدرت پيدا می كند. بياید اینجا آیا 
همين تأسيسات عظيمی كه شما از آن دم می زنيد 
به رخ می كشيد امروز چه نقشی دارد آیا ننگ نيست 

كه این تشکيلات عریض و طویل این سرمایه غنی 
صرفــا به دليل تعویض یک تيتر دو ســاعت عقب 
بيفتد؟ و درست مصادف با ورود اولين فردی كه شما 
مدعی هستيد كه با نمایندگی از سوی رهبر انقلاب و 
به دستور رئيس جمهور آمده درست تصادفا با اولين 
روز ورود او این تشــکيلات دقيق و این تشکيلات 
بسيار پيچيده و پيشرفته صرفاً به خاطر یک اشکال 

كوچکی دوساعت تأخير بيفتد.
ما دقيق تر و ظریف تــر از آن پدیده های تکنيکی و 
پيشرفته علمی در اینجا مغزها و بازو هایی داریم كه 
آنها برای ما با ارزش است. اگر اینها نباشد، این بازوها 
نباشــد این توانایی های فکری و عملی نباشد هر 
اندازه آن تأسيسات پيشرفته و پيچيده باشد كاری 
را از پيش نمی برد. آن پير مردی كه دراین مؤسسه 
موی سرش را ســفيد كرده، خودش را به آخرین 
مراحل زندگی و عمرش رسانيده آن سرمایه است 
و اگر این پيرمرد كه موی سفيد آویزانش شرفش 
است و گواه شناسنامه ساليان زحمت و رنجش در 
آن است. باز روزهای اول و دوم ورود من زمزمه هایی 
می شد )اهميت تيراژ( بنياد مال مستضعفين است. 
خودكفاست اگر تيراژش بالا باشد درآمدش خوب 
است و كارگرها و كارمندان در رفاه خواهند بود و اگر 
تيراژ پایين باشد درآمد ما كم خواهد شد، مشکلات 
مادی خواهيم داشت و مشــکل مادی كه مطرح 
شود كارگر كم كاری می كند، اعتراض می كند این 
بزرگ ترین اهانت به كارگران است. مرگ بر ما اگر 
معتقد باشيم كه كارگر شریف و با ایمان و مخلص 
و وطن پرست به خاطر شــندرغاز كمی درآمدش 
كم كاری بکند و خفه باد آن حلقومــی  كه ما را از 
این مسائل می ترساند. تيراژ برای چه؟ تيراژ برای 
اینکه ما ندای انقلابمان را به گوش مردم برسانيم. 
تيراژ برای اینکــه ما به مردم مــان آگاهی بدهيم 
و الا اگر تيراژ می خواســتيم همان ورق پاره های 
گذشته بود كه با عرضه كردن بدن های نيمه عریان 
زنان هوس آلود پول جمع بکننــد. این پول قابل 
كارگران ما را ندارد و ما نمی خواهيم اینطور باشد. ما 
نمی خواهيم در شرایطی كه ضد انقلاب دنبال سوژه 
می گردد خوراک او را تأمين كنيم و از جيب او پول 
روزنامه را دربياوریم و كارگرانمــان را اداره كنيم. 
ما نمی خواهيم این كار را بکنيم. تيراژ ارزش دارد، 
اهميت دارد اما هيچگاه تيراژ هدف نيست وسيله 
است. هدف آن چيزی اســت كه رهبرمان گفته. 
ببينيد آنها چه خواسته اند از ما. مسلماً نارسایي هایی 
وجود داشــته كه فردی را مأمور كرده اند كه بياید 
اینجا در خدمت شما باشد. به او دستور داده اند كه 
بيا این دستور بيش از دستورات گذشته نيست كه 
یک نفر را بخواهند پستی بدهند سمتی بدهند و 
مقامی بدهند و او را حاكم بر دیگران بکنند و آقایي 
بالای سر دیگران بگذارند نه خير اینطور نيست. یک 
نفر خادم، یک نفر صميمی یک نفر فداكار باگذشت، 
یک نفر كه تحت تأثير هيچ شانتاژ قرار نگيرد، یک 
نفر كه در عمرش ثابت كرده باشــد كه دنبال پول 
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بازخواني سخنراني پرشور حجت الاسلام سيدمحمود دعایی در جمع كاركنان روزنامه اطلاعات در سال 1359

بایگاني 
مطبوعات

بار دیگر روزنامه ای که دوست 
می داشتیم

 دهه۶۰ معمولاً وقتی عصر به دكه ســر 
می زدم تا مجله فيلم، اطلاعات هفتگی، 
ســروش، جوانان و كلا هــر مجله ای كه 
می شــد خواند)و آن موقع روز روی دكه 
موجود بــود( را بخرم، با صفــی مواجه 
می شدم كه آن كنار، به خط ایستاده بودند تا كيهان و اطلاعات از 
راه برسد. اینکه سی و چند سال پيش ملت برای خریدن روزنامه 
صف می ایستادند، احتمالا برای نسل امروز كه اساسا با خریدن 

روزنامه بيگانه است، غریب به نظر می رسد. 
در سال های جنگ، تيراژ مطبوعات به دليل محدودیت در بازار 
كاغذ پایين آمده بود ولی روزنامه ها همچنان پرخواننده بودند. 
به خصوص دو روزنامه چاپ عصر كه از راه نرسيده تمام می شدند. 

آن سال ها كيهان و اطلاعات هر دو پرخواننده بودند. 
آن ســال ها به همراه مجله، گاهی روزنامه هــم می خریدم و 
بيشــتر هم اطلاعات را، چون كيهان پرمخاطب تر بود و زودتر 
تمام می شد. با خيلی از نام های مهم عرصه فرهنگ و ادب برای 
نخســتين بار در روزنامه اطلاعات آشنا شــدم؛ روزنامه ای كه 
خواندنش چند ســاعتی وقت می گرفت؛ با آن قطع بزرگ و آن 
همه مطلب و گزارش و پاورقی. خيلی زود شيفته ضميمه های 
اطلاعات شدم و به خاطر سفرنامه ها و پاورقی هایش،) از بهشت 

شداد تا خاطرات خروشچف و...( خریدنش شد عادت روزانه. 
در محل می دیدم كه اطلاعات بيشتر دست سن و سال دارهاست 
و متوجه نمی شدم كه علتش چيست. سال ها گذشت تا متوجه 
شوم برای خواننده پيگير، جز مطلب، لحن هم مهم است. تيتر 

هيجان انگيز و مطلب تند و تيزی را در اطلاعات به یاد نمی آورم، 
درســت برعکس كيهان كه انگار حتی صفحه آرایی و چيدمان 
مطالبش هم همخوان با لحنش یک نوع تيزی به همراه داشت، 
روزنامه اطلاعات با لحن خونسردش انگار خواننده را به آرامش 
دعوت می كرد؛ روزنامه ای كه مطلب سينمایی تقریباً نداشت و 
صفحه ورزشی اش هم برای من كه خواننده تقریباً همه نشریات 
ورزشــی بودم، زیادی معمولی بود.  در این مــورد آخر صفحه 

ورزشی كيهان به روز تر و جذاب تر بود.
 با این همه، اطلاعــات عطری به همراه داشــت كه دلپذیرش 
می كرد. به خصوص ستون»۴۰ســال پيش در چنين روزی« 
كه هميشــه خواندنی بود؛ مثل »دو كلمه حرف حساب« گل 
آقا كه در عصر جدیت، لبخندی بر لب می آورد. محمود دعایی، 
مدیر اطلاعات، پاسدار سنت بود و تحفظ از سنت روزنامه نگاری 
اطلاعات را وظيفه خود می دانست. سال ها گذشت روزنامه های 
دیگر به ميدان آمدند و روزگار دیگری شد اما اطلاعات در همان 

حال و هوای خودش ماند و آگاهانه به روز نشد.
سال۷۷ به دعوت دوستی قرار شــد به تحریریه اطلاعات بروم. 
3روزی هم رفتم. آن موقع فيلم »مرد عوضی« روی پرده آمده و 

ركورد گيشه را شکسته بود، متنی درباره اش نوشتم. 
عکس های فيلم را هــم از هفته نامه مهر كــه در آن همکاری 
پاره وقت داشتم، به امانت گرفتم. مطلب را كه با عکس ها تحویل 
دادم با این پاسخ مواجه شدم: »ما در اطلاعات از این جور مطالب 
چاپ نمی كنيم.« پاســخ منطقی ای هم بود. چند سالی بود كه 
اطلاعات نمی خواندم و یادم رفته بود جای نوشتن درباره فيلمی 
جنجالی هر جا باشد اطلاعات نيست. هر چه بود این شد نقطه 
پایان حضور كوتاهم در اطلاعات كه تازه هم به ساختمان تازه اش 
نقل مکان كرده بود. در عصر روزنامه هــای جنجالی، اطلاعات 

روزنامه ای نبود كه آدرنالين خونت را بالا ببرد. 
در ســتون اخبــار فرهنگی اش بيشــتر خبرهــای مربوط به 
معرق كاری و خوشنویسی كار می شد و حتی یادداشت هایش هم 
در مقایسه با روزنامه های تند آن روزگار، زیادی پيرمردی و دست 
به عصا بود. درحالی كه در اوایل دهه۷۰ مقالات جریان ســازی  
در اطلاعات منتشر می شــد. هرچه بود این روزنامه قدیمی به 
سليقه مدیرش علاقه ای به همراهی با شرایط روز نشان نمی داد. 
آن قدر كه خبر واقعه 1۸تير ۷۸ را نه در صفحه اول كه حتی در 
صفحات داخلی اش هم منتشر نکرد. اگر اشتباه نکنم تيتر یک 
اطلاعات در فردای 1۸تير، چيــزی در مایه های افتتاح یکی از 
فازهای پارس جنوبی بود. همان موقع ها شایع شد كه آقای دعایی 
گفته»خوانندگان روزنامه ما سن و ســال دار هستند و انتشار 
مطالب استرس زا برایشان خوب نيست.« اطلاعات همين بود و 
همين ماند و البته هميشه پایگاه بخشی از جامعه فرهنگی كشور 
بود كه بقيه رسانه ها فضای زیادی در اختيارشان نمی گذاشتند. 
حالا كه محمود دعایی از دنيا رفته، كنار انبوه تسليت ها و ذكر 
خاطرات همراه با اندوه و تاثر، عده ای هــم زبان به نقد روزنامه 
اطلاعات گشوده اند. در این نقدها اغلب به موضوعاتی اشاره شده 
كه به گمانم مرحوم دعایی به آنها واقف بود ولی اعتقاد راسخ اش 
به حفظ سنت اطلاعات باعث می شــد بی توجه به كنایه ها راه 
خود را برود؛ همان مســير هميشگی كه در كمال خونسردی و 
آرامش طی می شد. نتيجه اش روزنامه ای بود كه خيلی وقت ها 
خواندنی ترین صفحه اش، صفحه آگهی های ترحيمش بود. نکته 
كليدی اطلاعات اما این بود كه هرگز خوانندگانش را غافلگير 
نکرد.  حفظ لحن اطلاعات در طول ۴دهه بزرگ ترین دستاورد 

مرحوم دعایی بود. روحش شاد!

نگاه بدون پیش داوري 
نگاه بدون موضع گيری و پيش فــرض به آدم ها از 
خصایص و خصائل مرحوم دعایی بود. مرحوم در 
همين سخنرانی اعتقادش به این موضوع را چنين 
توضيح می دهد: ما اصل را بر این می گذاریم كه همه 
شما برادران پاک، عزیز نازنين، معتقد، مخلص خوب 
اميد ساز و آینده ساز این جامعه هستيد و ما با این دید 
با شما شروع می كنيم به طریقه ای كه بر اینجا حاكم 
بوده احترام می گذاریم. مســئله شوراها را احترام 
می گذاریم ولی بپذیرید كه در این كشــور انقلاب 
شده و انقلابمان انقلاب اسلامی است. این توده ها 
خون داده اند و با خون خودشان جمهوری اسلامی 
را تأسيس كرده انده و باید لزوما در این مسير و در 
این جهت گام برداریم. این را بپذیرید اگر در این خط 
بودیم همه با هم هستيم. اگر اینطور درک كردیم 
این مسئله نخواهد بود كه امروز این معمم است و 
این كلاهی، این زلفی است، این ریش تراشيده است. 
این زن است و آن مرد اســت. آن حجاب دارد آن 
هنوز به حجابش نرسيده. این مسائل نخواهد بود. 
مسئله انقلابمان مطرح است. خون شهيدان مطرح 
است. این مسائل مطرح است... هيچ پيش داوری 
نمی كنيم. هيچ قضاوتی از پيش نداریم. هنوز تجربه 
نداریم. هنوز در درست به هم نرسيده ایم. هنوز گاهی 
از دوستانی كه خيلی عجولانه دور ما جمع می شوند 
بعضی از آن دور می گویند،  نگاه كن ببين باز چطور 
خودشان  را نزدیک می كنند. هنوز این مسائل وجود 
دارد بنابراین ما هيچ قضاوتــی نداریم. با یک دید 

به همه نگاه می كنيم.

بزرگوارانه از گذشته می گذریم
مرحویی دعایی وقتی كارش را در اطلاعات شروع كرد، نگاهش 
به آینده بود و نه گذشته. خودش گفته بود: خط قرمز بر گذشته ها 
می كشيم. هيچ پيش داوری نمی كنم. هيچ كس را متهم نمی كنيم. 
اگر بخواهيم بکاویم در گذشته های افراد خيلی چيزها می توانيم 
به دست بياوریم ولی انسانی و اسلامی برخورد می كنيم. بزرگوارانه 
از گذشته می گذریم. گذشته ها گذشته )ببينم حالا چه می كنم(. 
شعری اســت مال حميد مصدق ظاهر. دوستان روشنفکر شاید 

خاطرشان باشد كه: 
می توان بر درختی تهی از بار زدن پيوندی

می توان در دل این مزرعه خشک و تهی بذری ریخت
می توان از ميان فاصله ها را برداشت

دل من با دل تو هردو بيزار از این فاصله هاست
چه كسی می خواهد من و تو ما نشویم خانه اش ویران باد!

من اگر ما نشوم تنهایم تو اگر ما نشوی خویشتنی
من اگر برخيزم تو اگر برخيزی همه برمی خيزند

تو اگر بنشينی من اگر بنشينم چه كسی برخيزد؟
چه كسی با دشمن بستيزد پنجه در پنجه هر رو به آویزد؟

حرف را باید زد درد را باید گفت
سخن از بهر من و جور تو نيست 

سخن از متلاشی شدن دوستی است
 و عبث بودن پندار سرور آور مهر

مسئله، مسئله سرنوشت است. یک انقلاب مطرح است. اگر نيایيم 
با هم تفاهم بکنيم اگر نيایيم با هم صميمی باشيم و دردهایمان 
را به هم بگویيم، آنطوری كه هســتيم خودمــان را به همدیگر 
بشناســانيم، اگر به ایمان و آرمان هم اعتقاد نداریم از یک وجه 
مشترک و آن شرف و آزادگی برخوردار باشيم. اگر اینطور باشيم 

خيلی زود می توانيم مشکلات را از بين برداریم. 

صندوق درد دل
حاج آقا دعایی از همان روز نخست با همکاران شان در روزنامه 
اطلاعات رابطه نزدیکی داشتند و سعی شــان بر این بود كه 
شخصا در جریان همه مسائل روزنامه قرار بگيرند. پایان بخش 
صحبت هایشان در این سخنرانی نشانه همين نزدیکی است: 
به همه تان افتخار می كنم و به همه تان درود می فرستم و دیگر 
پرحرفی كردم و گستاخی كردم مرا ببخشيد. به هرچيزی كه 
شما بخواهيد احترام می گذارم به شرطی كه مطمئن باشم و 
در نظرسنجی های دقيقم به این نتيجه رسيده باشم كه واقعاً 
شما راست می گویيد. هيچ كس نباید از من فاصله ای داشته 
باشد. صندوقی را خواهيم گذاشت به فضل الهی هركس نظری 
دارد، هر گزارشی دارد هر پيشنهادی دارد، هر انتقادی دارد و 
هر مطلبی دارد، بيندازد در آنجا اگر اینطور آزادگی را دارد و 
اعتماد دارد آن را امضا كند و اگر ندارد امضا نکند و بيندازد آنجا. 
من سعی می كنم كه همه روزه یک فرصتی را در جمع شما قرار 
بگيرم. خودم نماز می خوانم و خيلی از شماها نماز می خوانيد. 
اگر صلاح دیدید وقت نمازتان در مسجدتان، در جایی دیگر، 
در كنار ماشين چاپتان، در كنار ماشين كاغذبریتان و هر كجا 
گفتيد جمع شویم و با هم نماز می خوانيم و این به این معنی 
نباشد كه من پيش نماز باشم، نه. هر روز یکی از شما بایستيد 
جلو و ما اقتدا می كنيم. نظام، نظام، توحيدی اســت و همه 
مسلمان هستيم. من در آنجا، نامه ها را خودم می گيرم كه مطمئن 
باشيد خودم دریافت كردم. مسئله ای ممکن است پيش بياید كه 
بعضی در كارشان رعایت كنند، مسائلی داشته باشند یا هنوز جرأت 
آن را پيدا نکرده و باور نداشته باشند كه واقعاً آزاد شده اند. نخواهند 
جلوی دیگری نامه را به من دهند و بگویيد كه آهان فلانی نامه 
داد. صندوقی را می گذاریم درش را قفل می كنيم كليدش پيش 
شــخص خودم می ماند، از صبح كه بيایم چک می كنم و وقتی 

خواستم بروم نامه ها را برمی دارم.

نقل قول

نقل قول

نقل قول

سعید مروتی؛ روزنامه نگاریادداشت

حجت الاســام ســید محمود دعایی از یــاران صدیق 
امام خمیني)ره( بود. وي در پیش از انقاب سابقه مبارزه با 
رژیم پهلوي را داشت و به همین دلیل در سال 1346 تحت 
تعقیب قرار گرفت و مخفیانه به عراق رفت. در آنجا هم دست از مبارزه  برنداشت 
و مجری برنامه رادیویی نهضت روحانیت در ایران بود که در مخالفت با رژیم 
پهلوی پخش می شد. همین سابقه کار رسانه اي بعدها عاملي شد که سرپرستي 
روزنامه اطاعات به او واگذار شود. مرحوم دعایي بعد از انقاب، عاوه بر اینكه 
نماینده 6 دوره ابتدایی مجلس شورای اسامی تا سال 13٨3 بود، از سال 1359 
تا 15 خرداد 1401 که در گذشت، با حكم بنیانگذار انقاب اسامي، سرپرست 
موسسه اطاعات بود. مرحوم دعایي چه در نقش سیاستمدار و چه در قامت 

شخصیتي مطبوعاتي و رسانه اي از افراط و تفریط حذر داشت؛ همانقدر که 
به موازین انقابي باورمند بود، به انعطاف و احترام به عقاید متفاوت شهره بود. 
زماني که سرپرستي روزنامه اطاعات را بر عهده گرفت، کوشید قدیمي ترین 
روزنامه کشور را با منافع انقاب اسامي همسو کند و از سوي دیگر مراقب 
بود که در این راه حقي ناحق نشــود و به حیثیت و اعتبار افراد ضربه نخورد. 
روزهاي 24 و 25 اردیبهشت 1359 سخنراني مرحوم دعایي در جمع کارگران، 
کارمندان، نویسندگان و خبرنگاران روزنامه به چاپ رسید که در این صفحه 
بخش هایي از سخنان شورانگیز او را آورده ایم. بازخواني این سخنراني تاریخي 
افقي را که مرحوم دعایي از آغاز فعالیتش در روزنامه اطاعات براي این موسسه 

مطبوعاتي ترسیم کرده بود، به خوبي مي نماید.

و مقام و این وسایل نباشــد، یک نفر كه افتخارش 
این باشــد كه خادم كارگران مؤسسه ای باشد او را 
بفرستند. می فرســتند كه چه كار بکند. می دانيد 
حتما حکم رئيس جمهورتان را و حکم امام مان را. 
در این زمينه خوانده اید. این مربوط به خودتان بوده 
كسی را مأموریت داده اند كه بياید در كنارتان كار 
بکند. در پيام امام نکته ای كه اهميت داشــت این 
بود كه به كمک و یاری كارمندان و كارگران متعهد 
آن مؤسسه بنابراین، هدف داریم. این قدر برادران و 
یاران خبرنگار دیگر رسانه های گروهی باسماجت 
نپرسند خط تان چيست، برنامه تان چيست؟ این چه 
لجاجتی است؟ كجای آن ابهام دارد؟ مگر ما كوریم 
كه ببينيم امام و پيشوا و رهبرمان چه گفته و به چه 
خاطر كسی را فرستاده. این دیگر یعنی چه كه خط 
 مشی شما چيســت؟ مگر ما هدفی جز جمهوری 
اسلامی نه شرقی و نه غربی بودن داریم. مگر در این 
كشور جز خط پيروی از امام، معقول است؟ كجای 

این كار ابهام دارد؟
و اما بر گردم به نکته اولی كه به آن اشاره كردم كه 
ما یک خطی را كشيدیم. یک خط سبز و قرمز. قرمز 
برای گذشــته ها، نگهبان ضعف های گذشته شما 
نمی شویم كه در گذشته چه كردید، چه تملق گفتيد، 
چه تمجيد كردید و چه رسوایي هایی بر شما حاكم 
بوده. ما گذشته را فراموش می كنيم ما خودمان را 
الان از شما می دانيم. شما ســرمایه های ارزشمند 
فکری و عملی و قلمی این كشــور هستيد و به شما 
افتخار می كنيم و می گویيم هراندازه كه گذشته تباه و 
سياه باشد همه كس اینطور نبوده است درست است 
كارگری كه سی سال كار كرده موی سرش را آویزان 
و سفيد كرده، سی سال رنج كشيده تا قبل از انقلاب 
هيچ مشکل و مسئله ای برای رژیم گذشته به وجود 
نياورده، یقينا او هم می تواند الان با ایمان و اخلاص و 
صميميت بيشتری الان كه مسئله به وجود نياورده 
الان هم درک داشته باشد لمس بکند كه ما در چه 
شرایطی هستيم در چه بحران و چه كورانی هستيم. 
یک اطمينان به شما بدهم. آنطور كه احساس كردم 
برادران و خواهران همکار عزیز من از مدیریت قبل از 

من رضایت دارند. آقای پور كاشف.
البته آنچه را كه من یکی از دو روز احســاس كردم 
نمی تواند نظر واقعی باشــد. ما به یــاری خدا در 
زمينه های مختلف نظر ســنجی خواهيم كرد چه 
در زمينه شورایی كه وجود دارد افرادی هستند كه 
خودشان را نماینده شوراها می دانند و مادام كه ما 
در نظرسنجی خود به یک نتيجه گيری نرسيدیم به 
آنها افتخار می كنيم و احترام می گذاریم. همچنين 
از مدیریت آقای پوركاشف. من به شما به عنوان یک 
خادم به عنوان یک همکار صميمي كه مسئوليتی 
دارد و در ارتباط با رهبری و ریاست جمهوری است  
به شــما اطمينان می دهم كه از نظر حقوق و مزایا 
مسئله قدرشناســی از رنج و تعب و زحمت یدی و 
فکری شما هيچ گونه مشــکل و نارسایی به وجود 
نياید. همچنان كه تا به الان علي رغم مشــکلات 
زیادی كه در این كشور وجود دارد شما تا حد نسبتا 
قابل توجهی در رفاه و آسایش بودید البته در قبال 
كار خوبی كه عرضه كردید و وفاداری كه به مدیرتان 
داشتيد. همچنان كه تا به الان از نظر ما مسئله ای 
نداشتيد در آینده نيز مسئله ای نخواهيد داشت. این 
را من تضمين می كنم هيچ گاه به این فکر نباشيد كه 
اگر یک روز به تلاش و به دسيسه و توطئه ضدانقلاب 
مطلب نامناسبی در روزنامه رسوخ كرد و ما مجبور 
شدیم یک شماره روزنامه را توقيف كردیم تا ثمره 
رنج رنجبران و زحمتکشان و مستضعفين مان را به 
نفع ضد انقلاب در این كشور هدر ندهيم و یا حتی 
اگر ما مجبور شدیم یک  ماه انتشار روزنامه را در این 
مؤسســه توقيف كنيم این كار را می كنيم تا اینکه 
خوب پاكسازی كنيم محيط را اما مطمئن باشيد 
برادران كارگر عزیز یک شــاهی از حقوق و مزایا و 
حتی فوق العاده شما كه در  ماه قبل می گرفتيد از 
شما كم نشود. شما غم و غصه تيراژ را نخورید و آن 
كسانی كه خدای ناكرده خدای ناكرده فکر می كنند 
كه اگر با یک نوع كــم كاری و رذالت هایی یکی دو 
روز انتشــار روزنامه را ساعاتی به تأخير بيندازند تا 
اینکه در بعضی از شهرستان ها تيراژ پایين تر بياید 
و كمتر عرضه داشته باشيم اینها بدانند این مؤسسه 
یا در خدمت مستضعفين خواهد بود و یا ابدا به نفع 
هيچ كس ادامــه نخواهد داد. یعنــی یا در خدمت 

انقلاب و یا توقيف و نداشتن اطلاعات. 

ما دقیق تر و ظریف تــر از آن پدیده های 
تکنیکــی و پیشــرفته علمــی در اینجــا 
مغزهــا و بازو هایی داریم کــه آنها برای 
ما با ارزش است. اگر اینها نباشد، این 
بازوها نباشد این توانایی های فکری و 
عملی نباشــد هر اندازه آن تأسیســات 
پیشــرفته و پیچیــده باشــد کاری را از 

پیش نمی برد
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